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Αθήνα, σήµερα στις 14 Φεβρουαρίου 2020, ηµέρα Παρασκευή
και ώρα 10.18’ συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του
Βουλευτηρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την
προεδρία του Προέδρου αυτής κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ ΤΑΣΟΥΛΑ.

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση.

(ΕΠΙΚΥΡΩΣΗ ΠΡΑΚΤΙΚΩΝ: Σύµφωνα µε την από 13-2-2020
εξουσιοδότηση του Σώµατος, επικυρώθηκαν µε την ευθύνη του
Προεδρείου τα Πρακτικά της �Θ’ συνεδριάσεώς του, της Πέµ-
πτης 13 Φεβρουαρίου 2020, σε ό,τι αφορά την ψήφιση στο σύ-
νολο των σχεδίων νόµου:

1. «Κύρωση της από 3.2.2020 επιµέρους Σύµβασης Δωρεάς -
Έργο Ι και της από 3.2.2020 Τροποποιητικής Σύµβασης της από
3.6.2019 επιµέρους Σύµβασης Δωρεάς - Έργο VI µεταξύ του
Ιδρύµατος “Κοινωφελές Ίδρυµα Σταύρος Σ. Νιάρχος” και του Ελ-
ληνικού Δηµοσίου για την ενίσχυση και αναβάθµιση των υποδο-
µών στον τοµέα της Υγείας»

2. «Τροποποίηση του ν.4251/2014 (Α’ 80) για την προσαρµογή
της ελληνικής νοµοθεσίας στην Οδηγία (ΕΕ) 2016/801 του Ευ-
ρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συµβουλίου της 11ης Μαΐου
2016 σχετικά µε τις προϋποθέσεις εισόδου και διαµονής υπη-
κόων τρίτων χωρών µε σκοπό την έρευνα, τις σπουδές, την πρα-
κτική άσκηση, την εθελοντική υπηρεσία, τις ανταλλαγές µαθητών
ή τα εκπαιδευτικά προγράµµατα και την απασχόληση των εσω-
τερικών άµισθων βοηθών (au pair)».)

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εισερχόµαστε στην 

ΕΙΔΙΚΗ ΗΜΕΡΗΣΙΑ ΔΙΑΤΑΞΗ

Συζήτηση κατόπιν αιτήµατος του Πρωθυπουργού κ. Κυριάκου
Μητσοτάκη, σύµφωνα µε το άρθρο 142Α του Κανονισµού της
Βουλής, µε αντικείµενο την ενηµέρωση του Σώµατος για την κυ-
βερνητική πολιτική σχετικά µε τα εργασιακά θέµατα.

Σύµφωνα µε το άρθρο 142Α του Κανονισµού της Βουλής για
την έγκαιρη και υπεύθυνη πληροφόρηση και ενηµέρωση της
Βουλής, η Κυβέρνηση διά του Πρωθυπουργού µπορεί, εκτός από
τη συζήτηση προ ηµερησίας διατάξεως του εποµένου άρθρου,
να ζητήσει οποτεδήποτε να κάνει ανακοινώσεις ή δηλώσεις ενώ-
πιόν της για οποιαδήποτε σοβαρή δηµόσια υπόθεση.

Το αίτηµα για ανακοίνωση ή δήλωση µαζί µε το αντικείµενό
τους διατυπώνεται στον Πρόεδρο της Βουλής και γνωστοποιείται
στους Προέδρους των Κοινοβουλευτικών Οµάδων της Αντιπολί-
τευσης πριν από είκοσι τέσσερις ώρες τουλάχιστον. Το σχετικό
αίτηµα του κυρίου Πρωθυπουργού απεστάλη στις 6 Φεβρουα-
ρίου και γνωστοποιήθηκε στους Προέδρους των Κοινοβουλευτι-
κών Οµάδων της Αντιπολίτευσης, όπως ακριβώς ορίζει το άρθρο

142Α του Κανονισµού.
Η ανακοίνωση ή η δήλωση της Κυβέρνησης γίνεται αυτοπρο-

σώπως από τον Πρωθυπουργό σε οποιαδήποτε συνεδρίαση νο-
µοθετικής εργασίας ή κοινοβουλευτικού ελέγχου πριν από την
έναρξη της συζήτησης των θεµάτων της ηµερήσιας διάταξης και
η διάρκειά της δεν µπορεί να υπερβαίνει τα δέκα λεπτά.

Οι Πρόεδροι των Κοινοβουλευτικών Οµάδων της Αντιπολίτευ-
σης µπορούν να αναπτύξουν αυτοπροσώπως τις απόψεις τους
για το περιεχόµενο της ανακοίνωσης ή της δήλωσης της Κυβέρ-
νησης για πέντε λεπτά κατά ανώτατο όριο ο καθείς. Σε περί-
πτωση απουσίας ή ασθένειας του Προέδρου της Κοινοβουλευ-
τικής Οµάδας, στη συζήτηση τον αναπληρώνει εκπρόσωπός του
οριζόµενος από αυτόν. 

Η απάντηση του Πρωθυπουργού στις απόψεις των Προέδρων
των Κοινοβουλευτικών Οµάδων της Αντιπολίτευσης δεν µπορεί
να υπερβαίνει τα πέντε λεπτά. Η δευτερολογία των Προέδρων
των Κοινοβουλευτικών Οµάδων της Αντιπολίτευσης δεν µπορεί
να υπερβαίνει τα τρία λεπτά και του Πρωθυπουργού, ο οποίος
οµιλεί τελευταίος και κλείνει τη συνεδρίαση, τα πέντε λεπτά. 

Όταν οι ανακοινώσεις και οι δηλώσεις της Κυβέρνησης ενώ-
πιον της Βουλής γίνονται από τον Πρωθυπουργό, οι αναπληρω-
τές εκπρόσωποι των Κοινοβουλευτικών Οµάδων δεν µπορούν να
λάβουν τον λόγο µε την επιφύλαξη του δευτέρου εδαφίου της
παραγράφου 4 αυτού του άρθρου. 

Ωστόσο, για την καλύτερη οργάνωση της συζήτησης, σύµ-
φωνα µε την από 12 Φεβρουαρίου οµόφωνη απόφαση της Διά-
σκεψης των Προέδρων, µε την οποία είµαι βέβαιος ότι συµφωνεί
η Ολοµέλεια, οι χρόνοι οµιλίας του Πρωθυπουργού και των Προ-
έδρων των Κοινοβουλευτικών Οµάδων της Αντιπολίτευσης διπλα-
σιάζονται. 

Συνεπώς, οι χρόνοι οµιλίας διαµορφώνονται ως εξής: Πρωθυ-
πουργός για την πρωτολογία είκοσι λεπτά, δευτερολογία δέκα
λεπτά, τριτολογία δέκα λεπτά, Πρόεδροι των Κοινοβουλευτικών
Οµάδων της Αντιπολίτευσης πρωτολογία δέκα λεπτά, δευτερο-
λογία έξι λεπτά. 

Με δεδοµένο ότι οι προβλεπόµενοι χρόνοι είναι ήδη στο διπλά-
σιο, παρακαλώ τους κυρίους και της κυρίες Αρχηγούς για την
κατανόηση και την τήρησή τους κατά το δυνατόν. 

Καλείται στο Βήµα ο Πρωθυπουργός κ. Κυριάκος Μητσοτά-
κης.

(Όρθιοι οι Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας χειροκροτούν
ζωηρά και παρατεταµένα)

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης): Ευ-
χαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Να ευχηθώ χρόνια πολλά στις εορτάζουσες και στους εορτά-
ζοντες και κάνω µια ευχή το κλίµα της αγάπης της σηµερινής

Π Ρ Α Κ Τ Ι Κ Α  Β Ο Υ Λ Η Σ

Θ’ ΑΝΑΘΕΩΡΗΤΙΚΗ ΒΟΥΛΗ
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ηµέρας να βρει αντανάκλαση στη σηµερινή συνεδρίαση. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

Κατ’ αρχάς, να εξηγήσω λίγο το σκεπτικό του τρόπου µε τον
οποίο είναι διαρθρωµένη η σηµερινή συζήτηση. Δέχθηκα δύο επί-
καιρες ερωτήσεις από τον κ. Τσίπρα και από τον κ. Κουτσούµπα
µε παρεµφερές αντικείµενο, το ζήτηµα των εργασιακών θεµάτων,
και κατά συνέπεια επέλεξα να χρησιµοποιήσω το σχετικό άρθρο
του Κανονισµού της Βουλής και να µετατρέψω τη συζήτηση αυτή
σε µια συζήτηση, που θα δώσει τη δυνατότητα συµµετοχής σε
όλους τους πολιτικούς αρχηγούς µε αντικείµενο τα εργασιακά
ζητήµατα στο πλαίσιο του Κανονισµού, όπως τον ανέπτυξε ο
Πρόεδρος της Βουλής.

Είµαστε, λοιπόν, σήµερα εδώ για να συζητήσουµε για τα ερ-
γασιακά, όχι µόνο γιατί η δηµιουργία πολλών καλοπληρωµένων
θέσεων εργασίας αποτελεί αδιαπραγµάτευτη κυβερνητική προ-
τεραιότητα, ούτε απλώς γιατί πολλά από τα στοιχεία τα οποία
επικαλούνται τα κόµµατα πάνω στα οποία στηρίχτηκε η σηµερινή
συνεδρίαση θα αποδείξω ότι είναι και ψεύτικα και παραπλανη-
τικά, αλλά προκάλεσα τη σηµερινή συνεδρίαση επειδή πιστεύω
ότι, ειδικά στα ζητήµατα που αφορούν στον κόσµο της εργασίας,
αποτυπώνονται µε ξεκάθαρο τρόπο οι διαφορετικές ιδεολογικές
µας αντιλήψεις. 

Εµείς πιστεύουµε στην παραγωγή νέου πλούτου στον οποίον
θα έχουν µερίδιο όλοι. Δεν πιστεύουµε ότι τα προσωρινά επιδό-
µατα ανακούφισης αποτελούν τη λύση στα προβλήµατα της κοι-
νωνικής ανισότητος. Έχω πει πολλές φορές από τότε που ήµουν
Αρχηγός της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης ότι η καλύτερη κοινω-
νική πολιτική στη χώρα είναι να δηµιουργούµε πολλές καλές νέες
θέσεις εργασίας.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Δεν µπορεί, λοιπόν, να υπάρχει ισχυρή χώρα χωρίς ισχυρές

ιδιωτικές επιχειρήσεις. Δεν µπορούν, όµως, να υπάρχουν και ακ-
µαίες επιχειρήσεις χωρίς ικανοποιηµένους εργαζόµενους. Αυτή
άλλωστε ήταν και η συµφωνία αλήθειας, την οποία υπογράψαµε
µε τον κόσµο των επιχειρήσεων προεκλογικά, που είπαµε ξεκά-
θαρα ότι εµείς µειώνουµε τους φόρους, απλοποιούµε το αδει-
οδοτικό περιβάλλον, διευκολύνουµε τις επιχειρήσεις στο µέτωπο
της ρευστότητας και οι επιχειρήσεις µε τη σειρά τους έχουν υπο-
χρέωση να επενδύουν στην πατρίδα µας, αλλά πρωτίστως να
φροντίζουν τους εργαζοµένους τους. Αυτή τη συµφωνία αλή-
θειας τηρούµε απαρέγκλιτα στους επτά µήνες που είµαστε στην
Κυβέρνηση. Και λυπάµαι ειλικρινά που για ένα τόσο σηµαντικό
θέµα ο κ. Τσίπρας µπόρεσε να χωρέσει στην ερώτησή του µέσα
σε δύο σελίδες τριπλάσια ψέµατα και ανακρίβειες, παρουσιάζον-
τας για ακόµη µια φορά µια στρεβλή εικόνα της πραγµατικότη-
τας.

Πάµε, λοιπόν, να δούµε τα στοιχεία τα οποία παρουσιάζει ο
Αρχηγός της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης, για να απαντήσω και
εγώ µε τη σειρά µου µε συγκεκριµένα δεδοµένα.

Ισχυρίζεται ο ΣΥΡΙΖΑ ότι σήµερα στην Ελλάδα υπάρχει αύξηση
της ανεργίας. Σύµφωνα µε τα επίσηµα στοιχεία της ΕΛΣΤΑΤ, η
ανεργία τον Νοέµβριο υποχώρησε στο 16,5% από το 18,6% του
αντίστοιχου µήνα επί ΣΥΡΙΖΑ.

Καταθέτω τα σχετικά στοιχεία στα Πρακτικά της Βουλής.
(Στο σηµείο αυτό ο Πρόεδρος της Κυβέρνησης κ. Κυριάκος

Μητσοτάκης καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγ-
γραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµα-
τείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και  Πρακτικών της Βουλής)

Δεύτερη ανακρίβεια. Υποκριτικά εξακολουθεί να µιλάει η Αξιω-
µατική Αντιπολίτευση ότι σήµερα υπάρχει ρεκόρ απολύσεων. Η
αλήθεια: Αντί για απολύσεις τους τελευταίους µήνες οι εργαζό-
µενοι πλήρους απασχόλησης αυξήθηκαν. Για την ακρίβεια, είναι
εξήντα πέντε χιλιάδες επτακόσιοι δεκαοκτώ περισσότεροι από
πέρυσι, όπως περισσότερες είναι και οι επιχειρήσεις που τους
απασχολούν. Διακόσιες πενήντα επτά χιλιάδες τριακόσιες δεκα-
τρείς ήταν το 2018, διακόσιες εξήντα πέντε χιλιάδες διακόσιες
δώδεκα ήταν το 2019.

Καταθέτω στα Πρακτικά τον σχετικό πίνακα.
(Στο σηµείο αυτό ο Πρόεδρος της Κυβέρνησης κ. Κυριάκος

Μητσοτάκης καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγ-
γραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµα-

τείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και  Πρακτικών της Βουλής)
Τρίτο ψέµα. Διατείνεται η Αξιωµατική Αντιπολίτευση ότι τάχα

υποβαθµίστηκε η Επιθεώρηση Εργασίας και ότι έτσι ανθεί η πα-
ραβατικότητα στην αγορά εργασίας. Ποια είναι η αλήθεια; Το
δεύτερο εξάµηνο του 2019 έγιναν χίλιοι έλεγχοι περισσότεροι
από το αντίστοιχο διάστηµα του 2018, ενώ στο πρώτο εξάµηνο
της δικής µας διακυβέρνησης, στο δεύτερο εξάµηνο του 2019,
τα ελεγκτικά κέντρα του ΕΦΚΑ, ο δεύτερος µηχανισµός που
έχουµε στη διάθεσή µας για να ελέγχουµε την παραβατικότητα
στην αγορά εργασίας, έλεγξαν είκοσι έξι χιλιάδες τέσσερις πε-
ριπτώσεις έναντι πόσων επί του τελευταίου εξαµήνου της δικής
σας διακυβέρνησης, έντεκα χιλιάδων εξακοσίων είκοσι οκτώ.

Καταθέτω τα σχετικά στοιχεία στα Πρακτικά.
(Στο σηµείο αυτό ο Πρόεδρος της Κυβέρνησης κ. Κυριάκος

Μητσοτάκης καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγ-
γραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµα-
τείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Τέταρτο ψέµα. Υποστηρίζει η Αξιωµατική Αντιπολίτευση ότι χά-
νονται µόνιµες θέσεις εργασίας υπέρ της µερικής ή της εκ περι-
τροπής απασχόλησης. Ποια είναι η αλήθεια; Φέτος έχουµε ένα
εκατοµµύριο τριακόσιους εβδοµήντα τέσσερις χιλιάδες τετρα-
κόσιους ογδόντα δύο µόνιµους εργαζόµενους, εξήντα πέντε χι-
λιάδες επτακόσιους δεκαοκτώ περισσότερους από πέρυσι και
για πρώτη φορά µετά την τετραετία ΣΥΡΙΖΑ, όπου σηµειώθηκε
και η πολύ µεγάλη έξαρση στη µερική απασχόληση, σηµειώνεται
αύξηση του µεριδίου της πλήρους απασχόλησης στη συνολική
απασχόληση.

Καταθέτω τα σχετικά στοιχεία.
(Στο σηµείο αυτό ο Πρόεδρος της Κυβέρνησης κ. Κυριάκος

Μητσοτάκης καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγ-
γραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµα-
τείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και  Πρακτικών της Βουλής)

Ψέµα πέµπτο. Επιµένει η Αξιωµατική Αντιπολίτευση ότι δήθεν
επί δικής µας θητείας και επί της υπουργίας του κ. Βρούτση κα-
ταστρατηγούνται οι συλλογικές διαπραγµατεύσεις. Η αλήθεια
είναι ότι εξαίρεση προβλέπεται µόνο εάν οι ίδιοι οι κοινωνικοί
εταίροι αποφασίσουν να σώσουν µια επιχείρηση και καλώς προ-
βλέπεται αυτή η εξαίρεση σε περιπτώσεις όπου µε τη σύµφωνη
γνώµη εργαζοµένων και εργοδοσίας µια επιχείρηση, για να απο-
φύγει το φάσµα της χρεοκοπίας, που θα οδηγήσει νοµοτελειακά
στην απόλυση όλων των εργαζοµένων, µπορεί να ζητήσει και να
συµφωνήσει σε µια εξαίρεση από τις συλλογικές συµβάσεις.

Ο κανόνας, όµως, των συλλογικών συµβάσεων ισχύει πάντοτε.
Και απόδειξη είναι αυτή η κλαδική συλλογική σύµβαση εργασίας,
η οποία υπογράφτηκε µόλις τον Δεκέµβριο, για τους όρους αµοι-
βής και εργασίας του προσωπικού των πάσης φύσεως τουριστι-
κών και επισιτιστικών καταστηµάτων ολόκληρης της χώρας.

Την καταθέτω στα Πρακτικά.
(Στο σηµείο αυτό ο Πρόεδρος της Κυβέρνησης κ. Κυριάκος

Μητσοτάκης καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγ-
γραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµα-
τείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Έκτο ψέµα είναι η υποτιθέµενη µη επέκταση των συµβάσεων
ορισµένου χρόνου στο δηµόσιο. Αναφέρεται ο κ. Τσίπρας στην
ερώτησή του στο τι κάνουµε µε τους πεντέµισι χιλιάδες επιστή-
µονες, ανέργους πτυχιούχους ανώτατων εκπαιδευτικών ιδρυµά-
των, οι οποίοι εντάσσονται στο πρόγραµµα του ΟΑΕΔ.

Αναρωτιέµαι, κύριε Τσίπρα: Όταν θίγετε αυτό το ζήτηµα, δεν
γνωρίζετε ότι οι συγκεκριµένοι εργαζόµενοι υπέγραψαν µια σύµ-
βαση ορισµένου χρόνου; Δεν γνωρίζετε ότι στην ίδια την προκή-
ρυξη, την οποία βγάλατε εσείς, στο κεφάλαιο 6, γράφει «παρά-
ταση ή σύναψη νέας σύµβασης κατά το αυτό ηµερολογιακό
έτος» ή «µετατροπή σε σύµβαση αορίστου χρόνου»; Είναι άκυ-
ρες; Δεν τα γνωρίζετε αυτά;

Το καταθέτω για τα Πρακτικά.
(Στο σηµείο αυτό ο Πρόεδρος της Κυβέρνησης κ. Κυριάκος

Μητσοτάκης καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγ-
γραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµα-
τείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Εξακολουθείτε να κοροϊδεύετε τους νέους συµπολίτες µας,
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κλείνοντας το µάτι σε παράνοµα βολέµατα. 
Εγώ πάλι θα επιµείνω, θα κλείνω την πόρτα στους διορισµούς

από το παράθυρο. Να, λοιπόν, ποιος πρεσβεύει το παλιό και
ποιος πρεσβεύει το νέο!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Η κοινωνική ευηµερία εξαρτάται από το εάν δηµιουργούνται

καθηµερινά πιο πολλές και καλύτερες θέσεις εργασίας στον ιδιω-
τικό τοµέα. Το κράτος έχει ουσιαστικό ρόλο να παίξει µέσα από
ενεργητικές πολιτικές απασχόλησης. Θα έρθω σ’ αυτό το θέµα
στη συνέχεια της οµιλίας µου, αλλά ο ιδιωτικός τοµέας θα δώσει
την απάντηση στο πρόβληµα της ανεργίας. Όχι προσλήψεις στο
δηµόσιο και πάντως όχι εκτός διαδικασιών ΑΣΕΠ, µε διαδικασίες
οι οποίες δυστυχώς συντηρούν πελατειακές σχέσεις και δηµι-
ουργούν συχνά πλασµατικές ανάγκες.

Αυτή ήταν η πραγµατικότητα την οποία κληρονοµήσαµε και γι’
αυτό και οι επιχειρήσεις πρέπει να διευκολύνονται στο να προσ-
λαµβάνουν ευκολότερα, όπως ευκολότερα πρέπει να ελέγχονται
και οι λόγοι για τους οποίους λύνεται µια εργασιακή σχέση. Για
να το πω διαφορετικά, κοινωνία και οικονοµία ευηµερούν, όταν
οι επιχειρήσεις ιδρύονται αναπτύσσονται και έχουν τη δυνατό-
τητα ευκολότερα να προσλαµβάνουν νέους εργαζοµένους.

Από την άλλη πλευρά, η δική µας πολιτική θέλει η Ελλάδα να
συγκλίνει προς τους διεθνείς και ευρωπαϊκούς κανόνες προστα-
σίας της εργασίας και όχι να αποκλίνει. Γι’ αυτό, άλλωστε, το
Υπουργείο από την πρώτη στιγµή έχει επιλέξει ως οδηγό του τον
αναθεωρηµένο Ευρωπαϊκό Κοινωνικό Χάρτη.

Αγαπητοί συνάδελφοι, µπορεί η Αξιωµατική Αντιπολίτευση να
επινοεί σκιές και να σκεπάζει και πάλι την αλήθεια γύρω µας. Δεν
µπορείτε, ωστόσο, ό,τι και να λέτε, να κρύψετε την πραγµατικό-
τητα. Η Ελλάδα έχει γυρίσει για τα καλά σελίδα και τη βελτίωση
της οικονοµίας την πιστοποιούν όλοι οι αξιόπιστοι δείκτες. 

Το κόστος του δηµόσιου δανεισµού -η καλύτερη και πιο αντι-
κειµενική ένδειξη τού πώς οι αγορές αντιλαµβάνονται την κατά-
σταση στην οικονοµία στη χώρα µας- αποκλιµακώνεται µε
ταχύτατους ρυθµούς. Σε βραχυπρόθεσµο ορίζοντα δανειζόµα-
στε για πρώτη φορά µε αρνητικό επιτόκιο. Για πρώτη φορά η
χώρα µας εξέδωσε δεκαπενταετές οµόλογο, µε την προσφορά
να καλύπτει επτάµισι φορές τη ζήτηση. Και γνωρίζετε καλά γιατί
το δεκαπενταετές οµόλογο είναι τόσο σηµαντικό. Διότι η περίο-
δος αποπληρωµής του ξεπερνάει τον ορίζοντα του 2032, έτος
ορόσηµο για τη βιωσιµότητα του χρέους. Και µόλις προχθές η
απόδοση του δεκαετούς κρατικού οµολόγου έπεσε κάτω από το
1%.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Ακούω συχνά την Αντιπολίτευση να ισχυρίζεται ότι όλα αυτά

τα οποία λέµε στην Ελλάδα είναι αποτέλεσµα µιας επικοινωνια-
κής καταιγίδας, µιας στήριξης µοναδικής την οποία απολαµβάνει
η Κυβέρνηση από τα εγχώρια µέσα ενηµέρωσης. Αυτά δεν λέτε
συνέχεια;

(Θόρυβος από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Ότι τα έχουµε βρει µε την εγχώρια διαπλοκή και κατά συνέπεια

παρουσιάζετε µια πλασµατική εικόνα του τι συµβαίνει στη χώρα.
Κύριε Τσίπρα, έχω εδώ ένα πολύ ωραίο πακέτο µε όλα τα θε-

τικά δηµοσιεύµατα από ξένες εφηµερίδες για την πορεία της ελ-
ληνικής οικονοµίας.

(Παρατεταµένα χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας
Δηµοκρατίας)

Δεν φαντάζοµαι να πιστεύετε ότι έχουµε τη δυνατότητα να
ασκήσουµε επιρροή και σε αυτούς, για να γράφουν αυτά τα θε-
τικά στοιχεία για την ελληνική οικονοµία.

(Στο σηµείο αυτό ο Πρόεδρος της Κυβέρνησης κ. Κυριάκος
Μητσοτάκης καταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα δη-
µοσιεύµατα, τα οποία βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος
Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της
Βουλής)

Ούτε ένα σχόλιο δεν ακούσαµε από εσάς για τις θετικές εξε-
λίξεις που αφορούν την αποκλιµάκωση του κόστους δανεισµού
της χώρας, κάτι το οποίο στο κάτω-κάτω ωφελεί συνολικά όλη
τη χώρα, δεν το πιστώνεται µόνο η δικιά µας παράταξη.

Η οικονοµία µας βαθµολογείται όλο και πιο θετικά από τους
οίκους αξιολόγησης. Απέχει µόλις δύο θέσεις από το καθεστώς

επενδυτικής βαθµίδας. Είχα θέσει στις προγραµµατικές δηλώ-
σεις της Κυβέρνησης έναν φιλόδοξο στόχο πριν από επτά µήνες,
ότι η Ελλάδα θα επιστρέψει σε επενδυτική βαθµίδα το πρώτο
εξάµηνο του 2021. Ο στόχος αυτός θα υλοποιηθεί από αυτή την
Κυβέρνηση.

(Παρατεταµένα χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της νέας
Δηµοκρατίας)

Ο δείκτης οικονοµικής εµπιστοσύνης είναι στο υψηλότερο επί-
πεδο των τελευταίων δώδεκα ετών, έξι µονάδες -έξι µονάδες!-
πάνω από τον µέσο όρο της ευρωζώνης, ενώ στο εσωτερικό και
η άνοδος των ιδιωτικών καταθέσεων, 7 δισεκατοµµύρια περισ-
σότερες το τελευταίο επτάµηνο, δεν καταδεικνύει µόνο την εµ-
πιστοσύνη των πολιτών στο τραπεζικό σύστηµα, ενισχύει και τη
ρευστότητα των τραπεζών, ώστε αυτές να µπορέσουν επιτέλους
να χρηµατοδοτήσουν την πραγµατική οικονοµία.

Κάτι το οποίο νοµίζω αξίζει να υπογραµµιστεί, η κτηµαταγορά,
η αγορά ακινήτων επιστρέφει στην άνθηση. Αυξήθηκαν κατά 25%
οι οικοδοµικές άδειες το τελευταίο εξάµηνο. Οι αξίες των ακινή-
των, η αύξηση στις τιµές των ακινήτων ενδέχεται να ξεπεράσει
και το 10% καθ’ όλη τη διάρκεια του 2019. Αυτό δίνει αξία στα
ακίνητα όλων των Ελλήνων, γιατί ο τοµέας των ακινήτων υπήρξε
ανέκαθεν µοχλός για τη µεγέθυνση της ελληνικής οικονοµίας και
δίπλα στις υπόλοιπες ενδείξεις καθιστά πιο ρεαλιστικό τον στόχο
µας για ανάπτυξη 2,8%. Ήδη η Ευρωπαϊκή Ένωση αναθεώρησε
µόλις χθες προς τα πάνω τις προβλέψεις της για την ελληνική οι-
κονοµία. Εκτιµούµε ότι θα τις αναθεωρήσει και άλλο, καθώς τα
θετικά νέα από την πορεία της οικονοµίας για το 2020 θα προ-
στίθενται στην πολύ καλή αρχή που έχουµε ήδη κάνει.

Κοιτάξτε, έχουµε έρθει ως Κυβέρνηση αποφασισµένοι να υλο-
ποιήσουµε µεταρρυθµίσεις, τολµηρές µεταρρυθµίσεις, και να
βάλουµε ένα τέρµα στην καθήλωση των τελευταίων ετών. Μπρο-
στά σε αυτό, εσείς, που βαρύνεστε πια µε µια κυβερνητική θητεία
τεσσεράµισι ετών, καλλιεργείτε τον φόβο απέναντι σε οποιαδή-
ποτε αλλαγή. Τίποτα ανακριβέστερο. Μόνο η καθυστέρηση και
η αδράνεια βλάπτουν σήµερα σοβαρά την ελληνική κοινωνία.

Ο στόχος µας ήταν από την πρώτη στιγµή ξεκάθαρος: Να ξε-
κολλήσουµε από την αναιµική οικονοµική ανάπτυξη, που στηρι-
ζόταν στην υπερφορολόγηση. Και ο τρόπος για να γίνει αυτό
είναι η αύξηση των επενδύσεων και του εισοδήµατος και η µεί-
ωση των φόρων, η ενίσχυση της παραγωγής και των εξαγωγών
και η αύξηση της απασχόλησης, κυρίως της πλήρους απασχό-
λησης.

Μας κληρονόµησε η προηγούµενη κυβέρνηση υπερφορολό-
γηση της εργασίας. Εµείς τη µειώνουµε αρχίζοντας από τους χα-
µηλόµισθους. Μας αφήσατε υψηλότατες ασφαλιστικές εισφο-
ρές. Εµείς τις µειώνουµε, ξεκινώντας από τους πλήρως απασχο-
λούµενους. Το κάνουµε ήδη στο ασφαλιστικό νοµοσχέδιο και θα
συνεχίσουµε και τα επόµενα χρόνια. 

Η οικονοµική µας αντίληψη έχει έντονο κοινωνικό περιεχόµενο.
Η πορεία της εθνικής οικονοµίας πρέπει να ανακλάται στο καθη-
µερινό εισόδηµα του κάθε νοικοκυριού. Η ανάπτυξη, όµως, δεν
επιτυγχάνεται ερήµην της αγοράς. Και αυτή δεν ευδοκιµεί χωρίς
την πρόοδο του κόσµου της εργασίας. Οι επιλογές µας, συνε-
πώς, στα πεδία τόσο της επιχειρηµατικότητας όσο και της παρα-
γωγής είναι αλληλένδετες. 

Όσες φορές το κράτος επιχείρησε να ασκήσει τον ρόλο του
επιχειρηµατία, όπως στην περίπτωση της «ΛΑΡΚΟ», που τώρα
αγωνιζόµαστε για να πάψει να είναι µία µαύρη τρύπα, χαµένοι
βγήκαν ο υγιής ανταγωνισµός, η πραγµατική οικονοµία και στο
τέλος της ιστορίας οι ίδιοι οι εργαζόµενοι. Αυτοί είναι οι µεγάλοι
χαµένοι από αυτές τις πολιτικές.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Και όσες φορές κυβερνήσεις ποδηγέτησαν την οικονοµική

δραστηριότητα µε αναχρονιστικές υπερρυθµίσεις, χάθηκε κοι-
νωνικός πλούτος, χάθηκαν δουλειές. Ο δικός µας δρόµος, λοι-
πόν, είναι διαφορετικός. 

Κυρίες και κύριοι, αποφεύγω να µιλάω πάρα πολύ µε αριθ-
µούς. Επικεντρώνοντας, όµως, στα εργασιακά, θα επικαλεστώ
µερικούς όχι για να κουράσω, αλλά για να αποδείξω ότι σε αυτή
την περίπτωση αποτυπώνουν συγκεκριµένες πολιτικές σε δύο
κατευθύνσεις: θωράκιση του εισοδήµατος των εργαζοµένων και
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τόνωση της απασχόλησης µέσω επενδύσεων και ταυτόχρονα,
προστασία της εργασίας µε σύγχρονες και αποτελεσµατικές
πρακτικές.

Ο εργαζόµενος σήµερα ήδη ανακουφίζεται από τα βάρη
φόρων και εισφορών. Παρά την αντίθετη προπαγάνδα σας, το
αφορολόγητο παρέµεινε εκεί που ήταν και διατηρήθηκαν φυσικά
και όλα τα σταθερά επιδόµατα προς τους πιο αδύναµους. Ο ει-
σαγωγικός φορολογικός συντελεστής, όµως, για τα εισοδήµατα
µέχρι 10.000 ευρώ από αυτή την Κυβέρνηση µειώθηκε από το
22% στο 9%.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Αυτή η Κυβέρνηση µείωσε τον ΕΝΦΙΑ στα νοικοκυριά 22% µε-

σοσταθµικά και 30% στα πιο αδύναµα νοικοκυριά. Αυτή η Κυβέρ-
νηση έχει ήδη ξεκινήσει να µειώνει τον ΦΠΑ σε κάποια προϊόντα,
ξεκινώντας από τα φάρµακα. Μόλις προχθές, καταθέσαµε τρο-
πολογία για τη µείωση των τιµών στα ακριβά αντικαρκινικά φάρ-
µακα και στα διαγνωστικά ραδιοφάρµακα.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Ταυτόχρονα, ψηφίσαµε και µία πολύ σηµαντική τροπολογία µε

την οποία δεν επιβαρύνονται πια µε φόρο προστιθέµενης αξίας
ιδρύµατα τα οποία κάνουν δωρεές προς το δηµόσιο. Αυτό ση-
µαίνει ότι αποδεσµεύονται σηµαντικοί πόροι από ιδρύµατα για
περαιτέρω σηµαντικό κοινωφελές έργο.

Από την αρχή του έτους, αρχίζει να υλοποιείται και η προεκλο-
γική µας δέσµευση, τα 2.000 ευρώ για κάθε νέο παιδί που γεν-
νιέται στην πατρίδα µας.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Και, βέβαια, απέναντι στην προπαγάνδα της Αντιπολίτευσης

ότι -δήθεν- αυτό το έκτακτο βοήθηµα αντισταθµίζεται από την
κατάργηση της µείωσης των εισφορών σε γυναίκες οι οποίες
αποκτούν παιδί απάντησε ξεκάθαρα ο Υπουργός Εργασίας.

Καταθέτω τη δήλωση του.
(Στο σηµείο αυτό ο Πρόεδρος της Κυβέρνησης κ. Κυριάκος

Μητσοτάκης καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγ-
γραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµα-
τείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Δεν τίθεται τέτοιο ζήτηµα. Παρακαλώ, να µην επαναφέρετε
αυτό το επιχείρηµα στον δηµόσιο διάλογο.

Οι χαµηλότερες ασφαλιστικές εισφορές έρχονται να πλαισιώ-
σουν τα µέτρα ενίσχυσης του διαθέσιµου εισοδήµατος των µι-
σθωτών. Ταυτόχρονα, οι παράλληλες φοροελαφρύνσεις για την
επιχειρηµατικότητα φέρνουν ήδη τα πρώτα αποτελέσµατα. Τέσ-
σερις χιλιάδες ογδόντα πέντε περισσότερες µικρές και µεσαίες
επιχειρήσεις ιδρύθηκαν συγκριτικά µε το αντίστοιχο διάστηµα
πέρυσι το τελευταίο εξάµηνο. 

Καταθέτω τον σχετικό πίνακα.
(Στο σηµείο αυτό ο Πρόεδρος της Κυβέρνησης κ. Κυριάκος

Μητσοτάκης καταθέτει για τα Πρακτικά τον προαναφερθέντα πί-
νακα, ο οποίος βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας
της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Και βέβαια, όπως γνωρίζετε, έχουµε ήδη εγκρίνει πολλές ση-
µαντικές στρατηγικές επενδύσεις. Δεν θα τις απαριθµήσω. Ανα-
µένεται να προσθέσουν συνολικά δεκάδες χιλιάδες νέες θέσεις
εργασίας. Οι θετικές συνέπειες τους, ωστόσο, θα εκδηλωθούν
εντός των επόµενων ετών. Όταν δροµολογείται µια µεγάλη στρα-
τηγική επένδυση, οι θέσεις εργασίας που αυτή µπορεί να δηµι-
ουργήσει χρειάζονται δώδεκα µε δεκαοκτώ µήνες για να αρχί-
σουν να δηµιουργούνται. Σε βάθος τετραετίας τα θετικά αποτε-
λέσµατα από αυτές τις µεγάλες επενδύσεις θα είναι απολύτως
ορατά στην ελληνική κοινωνία. 

Σε κάθε περίπτωση, αυτές οι επενδύσεις δρουν ήδη πολλα-
πλασιαστικά και βελτιώνουν τη συνολική εικόνα της χώρας ως
ενός ελκυστικού επενδυτικού προορισµού που µπορεί και πάλι,
µετά από µια δεκαετία κρίσης, να προσελκύσει σηµαντικά ξένα
κεφάλαια. Όλα τα παραπάνω σκιαγραφούν µια πολιτική η οποία
είναι ταυτόχρονα φιλο-επενδυτική και φιλο-εργατική. Γι’ αυτό µι-
λούσαµε πάντα και εξακολουθούµε να µιλάµε για ανάπτυξη για
όλους. 

Αλλά και στο δεύτερο µέτωπο το οποίο θίγετε στις ερωτήσεις
σας, αυτό της προστασίας της εργασίας, έγιναν πολλά µέσα στο
τελευταίο επτάµηνο. Για πρώτη φορά στην Ελλάδα θεσπίστηκε

µητρώο παραβατικότητας, ώστε να ελέγχεται η αδήλωτη εργα-
σία, η παραβίαση του ωραρίου και να υπάρχει ένα σαφές και
οριοθετηµένο πλέγµα κυρώσεων. 

Τώρα όλοι οι εργοδότες και όλοι οι εργαζόµενοι φυσικά γνω-
ρίζουν το βάρος του αδικήµατος και την ποινή που τους αναλο-
γεί. Για παράδειγµα, µε το παλιό σύστηµα ένας κακός εργοδότης
θα πλήρωνε το ίδιο πρόστιµο ανεξάρτητα αν στερούσε την άδεια
σε µερικούς υπαλλήλους ή στο σύνολο του προσωπικού του.
Τώρα υπάρχει µια ποινή για κάθε αδικία σε κάθε εργαζόµενο και
αυτή αυξάνεται προοδευτικά για κάθε εργαζόµενο που θίγεται. 

Όταν εντοπίζεται µια παρανοµία σε ένα τοπικό υποκατάστηµα
µιας αλυσίδας, η ποινή θα αφορά τον συγκεκριµένο εργασιακό
χώρο, αντί να πολλαπλασιάζεται συχνά εκβιαστικά επί τον αριθµό
των εγκαταστάσεων της εταιρείας ανά τη χώρα. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Από την άλλη πλευρά, οι συνεπείς εργοδότες θα εισέρχονται

στο λευκό µητρώο και θα επιβραβεύονται µε φορολογικά και
ασφαλιστικά κίνητρα. Θα το ξαναπώ: Οι καλοί λογαριασµοί, κά-
νουν τους καλούς φίλους. Οι σχέσεις πολιτείας και επιχειρήσεων
είναι αυστηρά οριοθετηµένες. Στόχος µας από την πρώτη στιγµή
ήταν η ενίσχυση της µόνιµης απασχόλησης και όχι το τυφλό, ρη-
τορικό, συχνά λαϊκίστικο κυνηγητό κάποια θολής, κακής, αλλά
πάντα εξαιρετικά αφηρηµένης εργοδοσίας. 

Έτσι, το αυστηρό πρόστιµο των 10.500 ευρώ για αδήλωτη ερ-
γασία, ένα πρόστιµο το οποίο για πρώτη φορά επέβαλε αυτός ο
Υπουργός Εργασίας σε προηγούµενη κυβέρνηση της Νέας Δη-
µοκρατίας, κόντρα σε σηµαντικότατες αντιδράσεις τότε από τις
εργοδοτικές οργανώσεις, ναι, µπορεί να µειωθεί εάν ο συγκεκρι-
µένος εργαζόµενος προσληφθεί αµέσως µε σύµβαση πλήρους
απασχόλησης τουλάχιστον για έναν χρόνο. 

Και δεν είναι τυχαίο ότι η αµοιβή για κάθε υπέρβαση του συµ-
φωνηµένου ωραρίου σε συµβάσεις µερικής απασχόλησης αυξή-
θηκε ήδη από αυτή την Κυβέρνηση κατά 12%. Γιατί το κάνουµε
αυτό; Για να ενθαρρύνουµε τους εργοδότες να µετατρέψουν
συµβάσεις µερικής απασχόλησης σε µόνιµες. 

Όσο για την προσήλωση στη νοµιµότητα, ας σταµατήσει επι-
τέλους η κοροϊδία, διότι οι έλεγχοι τους οποίους διεξήγαγε αυτή
η Κυβέρνηση, όπως αποδεικνύουν τα στοιχεία, τα οποία ήδη κα-
τέθεσα στα Πρακτικά, είναι πολύ περισσότεροι από τους ελέγ-
χους που κάνατε εσείς.

Η επόµενη µεγάλη τοµή έρχεται το επόµενο δίµηνο και αφορά
το σύστηµα «ΕΡΓΑΝΗ ΙΙ». Το υφιστάµενο σύστηµα αναβαθµίζεται
ενσωµατώνοντας πλέον την ψηφιακή παρακολούθηση του χρό-
νου εργασίας και τη λειτουργία της κάρτας εργασίας. Η τεχνο-
λογία απλώνεται σε όλα τα επίπεδα, από το ανοιχτό µητρώο
συνδικαλιστικών και εργοδοτικών οργανώσεων µέχρι την ηλε-
κτρονική ψηφοφορία στα συνδικάτα και την καταγραφή της υπε-
ρεργασίας.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Αν κάποιοι φοβούνται, ας το γνωρίζουν. Η διαφάνεια θα απο-

καλύψει εργατοπατέρες και ψευτοαφεντικά, αλλά και την κατα-
πάτηση των δικαιωµάτων των εργαζοµένων και το φως θα βάλει
στο περιθώριο σκοτεινές µεθοδεύσεις και στρεβλώσεις του πα-
ρελθόντος.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δύο λόγια για τις ενεργητικές

πολιτικές απασχόλησης που, επίσης, συστρατεύονται στην
εθνική αναγέννηση αποκτώντας µια νέα κατεύθυνση. 

Οι δράσεις αυτές δεν πρέπει να αφορούν βολέµατα κοµµατι-
κών φίλων ούτε να ενεργοποιούνται ευκαιριακά. Αντιθέτως, πρέ-
πει να στρέφονται στην απόκτηση και πιστοποίηση νέων δεξιο-
τήτων, πρωτίστως ψηφιακών και εκείνοι που θα παρακολουθούν
τα σχετικά προγράµµατα δήµων ή φορέων να αποκτούν πρόσθε-
τες δεξιότητες και αυξηµένη δυνατότητα την επόµενη µέρα να
απορροφηθούν από την αγορά εργασίας. Έτσι, εκατόν έντεκα
χιλιάδες άνεργοι συµπολίτες µας ξεκινούν από φέτος να εκπαι-
δεύονται, να καταρτίζονται, να εξειδικεύονται, ώστε να αποκτούν
σταθερά εφόδια για την επόµενη φάση της ζωής τους.

Αναφέρω µερικά παραδείγµατα µόνο από τα προγράµµατα, τα
οποία πολύ σύντοµα το Υπουργείο Εργασίας θα ανακοινώσει µε
πολύ µεγαλύτερη εξειδίκευση:
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Πενήντα δύο χιλιάδες νέοι µέχρι είκοσι εννέα ετών εισέρχονται
σε προγράµµατα κατάρτισης σε τοµείς δυναµικούς, όπως η ψη-
φιακή πράσινη οικονοµία, η αγροδιατροφή και ο τουρισµός.
Τριάντα έξι χιλιάδες πεντακόσιοι άνδρες και γυναίκες θα απα-
σχοληθούν σε κοινωφελείς υπηρεσίες δήµων και φορέων του δη-
µοσίου. Τρεις χιλιάδες άτοµα µε ειδικές ανάγκες θα εξειδικευ-
τούν σε διάφορα πεδία. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Είκοσι δύο χιλιάδες µακροχρόνια άνεργοι θα απορροφηθούν

σε δράσεις ένταξης στην αγορά εργασίας. Πέντε χιλιάδες γυναί-
κες θα γνωριστούν µε τις πρακτικές της σύγχρονης επιχειρηµα-
τικότητας. Τέλος, δυόµισι χιλιάδες πρώην κρατούµενοι θα έχουν
την ευκαιρία να επανέλθουν στην κοινωνία µέσω της εργασίας.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Σε αυτούς προσθέστε και τριάντα δυόµισι χιλιάδες συµπολίτες

µας που θα παρακολουθήσουν τα νέα στοχευµένα προγράµµατα
του ΟΑΕΔ µε έµφαση κυρίως στην περιφέρεια. Θα είναι ύψους
συνολικά 225 εκατοµµυρίων ευρώ και ενεργοποιούνται τις επό-
µενες µέρες.

Οι πολιτικές απασχόλησης δεν µπορεί και δεν πρέπει να είναι
ένα πρόχειρο βάλσαµο σε µια ανοιχτή πληγή. Πρέπει να γίνουν
στον βαθµό που αυτό είναι εφικτό ένα µόνιµο µέσο αντιµετώπι-
σης του µεγάλου προβλήµατος της ανεργίας.

Για επίλογο, τέλος, διάλεξα µια µεγάλη αλήθεια απέναντι σε
µία ιστορία η οποία έχει τύχει αντικείµενο συστηµατικής διαστρέ-
βλωσης από την Αντιπολίτευση και θα την ονόµαζα «κατώτατος
µισθός αλά ΣΥΡΙΖΑ», µία ιστορία που αξίζει –νοµίζω- να τη θυµη-
θούµε. 

Το 2013, λοιπόν, θεσµοθετήθηκε στην Ελλάδα το κατώτατο
όριο αµοιβής ενός εργαζοµένου. Φαντάζοµαι, το θυµάστε, κυρία
Γεννηµατά, µαζί ψηφίσαµε αυτόν τον νόµο. 

Ως αντιπολίτευση τότε µιλούσατε -τι λέγατε, κύριε Τσίπρα;-
για εργασιακή γαλέρα, µεσαίωνα. Καταψηφίσατε, φυσικά, τη
σχετική ρύθµιση. Ως κυβέρνηση ούτε την καταργήσατε φυσικά
ούτε τη σκίσατε µε έναν νόµο και µε ένα άρθρο ούτε την εφαρ-
µόσατε, όµως. Την ξεχάσατε. Θα µπορούσατε να είχατε προχω-
ρήσει ήδη στην αύξηση του κατώτατου µισθού από την 1η Ια-
νουαρίου του 2017. Τη θυµηθήκατε προεκλογικά για να την εµ-
φανίσετε ως µια δήθεν δικιά σας προσφορά προς τους πιο αδύ-
ναµους. 

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΒΑΡΔΑΚΗΣ: Τον αυξήσαµε κατά 11%.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης):

Ναι, τον αυξήσατε κατά 11%. Εάν τον αυξάνατε κάθε χρόνο από
το 2017, το 2018 και το 2019, πάλι στο ίδιο επίπεδο θα ήµασταν
και θα είχαν ωφεληθεί και οι εργαζόµενοι το 2017 και το 2018. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Τώρα µας ρωτάτε -τι µας ρωτάτε;- αν θα εφαρµόσουµε έναν

νόµο τον οποίο εµείς ψηφίσαµε και εσείς πολεµήσατε, µετά τον
αγνοήσατε και µετά τον διαστρεβλώσατε. 

Αυτός ο νόµος, λοιπόν, ο ν.4172, θα εφαρµοστεί. Ο νόµος προ-
βλέπει. Τι προβλέπει ο νόµος; Μία συγκεκριµένη διαδικασία, ανά-
λογα µε την πορεία της οικονοµίας. Η Κυβέρνηση συζητά µε
όλους τους κοινωνικούς εταίρους για τον κατώτατο µισθό. Με
βάση αυτή τη διαβούλευση, ο Υπουργός Εργασίας εισηγείται
στο Υπουργικό Συµβούλιο. Πότε συµβαίνει αυτό; Το δεύτερο δε-
καπενθήµερο του Ιουνίου λαµβάνεται η σχετική απόφαση.

Καταθέτω τον νόµο.
(Στο σηµείο αυτό ο Πρόεδρος της Κυβέρνησης κ. Κυριάκος

Μητσοτάκης καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγ-
γραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµα-
τείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Η δέσµευσή µου για αύξηση του ακαθάριστου εθνικού προ-
ϊόντος, που θα πρέπει να συνδέεται άµεσα µε την αύξηση της
βασικής αµοιβής, ισχύει απόλυτα. Υποµονή, λοιπόν, µέχρι το
τέλος Ιουνίου, όταν θα έχουµε στη διάθεσή µας όλα τα στοιχεία
και θα µπορούµε να νοµοθετήσουµε µε ευθύνη και ρεαλισµό. 

Στο µεταξύ, όµως -και κλείνω µε αυτό- αν ενδιαφέρεστε τόσο
πολύ για την αύξηση του κατώτατου µισθού, τότε βοηθήστε και
εσείς να τονωθεί η ανάπτυξη της εθνικής οικονοµίας που θα την
επιτρέψει, αντί να κινδυνολογείτε µονίµως για την πορεία της!
Κάντε αυτό δηλαδή που κάνουν και οι περισσότεροι Έλληνες,

αντί να σπέρνετε διαρκώς ψεύτικες ανησυχίες για την κατάσταση
της οικονοµίας.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Θα σας συµβούλευα, αν µπορείτε, να ξεφύγετε επιτέλους από

το παρελθόν σας, το οποίο οι πολίτες σάς θυµίζω ότι το καταδί-
κασαν σε τρεις εκλογικές αναµετρήσεις. Διαφορετικά, θα ψά-
χνετε για πολύ καιρό τους λόγους που οι πολίτες σάς γύρισαν
την πλάτη και θα χρειαστούν πολλές σελίδες αυτοκριτικής στο
κείµενο που µαθαίνω ότι θα συζητήσετε µε τους συντρόφους
αυτό το Σαββατοκύριακο.

Καλό κουράγιο, κύριε Τσίπρα, για το Σαββατοκύριακο που
έχετε µπροστά σας! 

(Όρθιοι οι Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας χειροκροτούν
ζωηρά και παρατεταµένα)

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη συνε-
δρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία, αφού
προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥ-
ΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτη-
ρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής,
σαράντα µία µαθήτριες και µαθητές και δύο συνοδοί εκπαιδευ-
τικοί από το 15ο Δηµοτικό Σχολείο Αχαρνών. 

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Καλείται τώρα στο Βήµα ο κ. Αλέξης Τσίπρας, Αρχηγός της Α-
ξιωµατικής Αντιπολίτευσης και Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής
Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΑΛΕΞΗΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος του Συνασπισµού Ριζοσπαστι-

κής Αριστεράς): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η σηµερινή συζήτηση -έστω και

µ’ αυτή τη σύντοµη διαδικασία των ανακοινώσεων του Πρωθυ-
πουργού- πιστεύω ότι είναι κρίσιµη και πολύ σηµαντική, διότι συ-
ζητάµε ένα κρίσιµο ζήτηµα, κατά την άποψή µου, όχι µονάχα για
τους εργαζοµένους, τις εργασιακές σχέσεις και την εργασιακή
κανονικότητα που θα έπρεπε να έχει επιστρέψει, αλλά για την
ανάπτυξη και την προοπτική της οικονοµίας, διότι κατά την εκτί-
µησή µας δεν µπορούµε να έχουµε διατηρήσιµη ανάπτυξη, αν
δεν έχουµε δίκαιη ανάπτυξη και αν οι εργαζόµενοι, η εργατική
τους δύναµη και τα δικαιώµατά τους δεν τηρούνται και δεν υπάρ-
χει προοπτική ενίσχυσης του εισοδήµατός τους.

Ο Πρωθυπουργός ξεκίνησε µία οµιλία που, κατά την άποψή
µου, για όσους γνωρίζουν τα τεκταινόµενα στον χώρο της εργα-
σίας είναι πραγµατικά εκτός τόπου και χρόνου. Έκανε µία προ-
σπάθεια να ωραιοποιήσει. Θα απαντήσω σε όλα όσα είπε.
Ξεκίνησε, όµως, µε µία λαθροχειρία. Ανέγνωσε -υποτίθεται- ερω-
τήµατα τα οποία είχαµε θέσει εµείς, µε τρόπο που αυτός ήθελε.
Στην ερώτηση που κατέθεσα όντως κατέγραψα στοιχεία της «ΕΡ-
ΓΑΝΗ». Δεν µίλησα για συνολική αύξηση της ανεργίας, διότι είναι
προφανές ότι η χώρα -και η οικονοµία- βρίσκεται σε µία θετική
τροχιά, όχι αυτή την οποία εσείς λέτε ότι θα µπορούσαµε να
έχουµε. Μιλήσατε για τα στοιχεία της Κοµισιόν. Τα στοιχεία της
Κοµισιόν διαψεύδουν τους προεκλογικούς σας ισχυρισµούς περί
ανάπτυξης 4%, ακόµα και τους ισχυρισµούς σας στον προϋπο-
λογισµό περί ανάπτυξης 2,8% και σας προσγειώνουν στο 2,4%.
Και το χειρότερο, προβλέπουν ότι το 2021 θα έχουµε ανάπτυξη
2% και όχι 4%, όπως εσείς προεκλογικά ισχυριζόσασταν ότι µπο-
ρεί να φέρετε µέσα από µία πολιτική, η οποία στην πραγµατικό-
τητα απορρυθµίζει την αγορά εργασίας, διότι ο βασικός πυρήνας
των νεοφιλελεύθερων αντιλήψεών σας είναι ότι η ανάπτυξη της
οικονοµίας θα έρθει µέσα από τη συρρίκνωση των δικαιωµάτων
της εργασίας και µέσα από τη στασιµότητα στους µισθούς ή και
τη µείωση των µισθών.

Αυτή είναι η βασική µας ιδεολογική και πολιτική διαφορά. Δεν
είδαµε, λοιπόν, αυτούς τους επτά µήνες ούτε τις µπουλντόζες
στο Ελληνικό που θα ερχόντουσαν µετά από δύο εβδοµάδες
ούτε τους αναπτυξιακούς ρυθµούς να τρέχουν µε 4% ούτε πολ-
λές και καλές δουλειές. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Οποιαδήποτε σύγκριση κάνετε για τη µείωση της ανεργίας θα

πρέπει να την κάνετε µε αυτό που παραλάβατε τον Ιούνιο του
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‘19, διότι τον Ιούνιο του 2019 η ανεργία ήταν στο 17%, όταν επί
των ηµερών σας είχε φτάσει το 28%. 

Όµως, πράγµατι, στην ερώτηση που καταθέσαµε, µε ειλικρινή
αγωνία καταγράφουµε τα στοιχεία της «ΕΡΓΑΝΗ» που λέει ότι
το επτάµηνο Ιούλιος 2019 - Ιανουάριος 2020 είναι το χειρότερο
από το 2013 που έχει καταγραφεί στο σύστηµα «ΕΡΓΑΝΗ», µε
απώλεια εκατόν ογδόντα έξι χιλιάδων θέσεων εργασίας και ότι
τον Αύγουστο πετύχατε ρεκόρ µερικής απασχόλησης 57% και
τον Οκτώβριο πετύχατε ένα νέο αρνητικό ρεκόρ δεκαοκταετίας
αυτήν τη φορά, µε εκατόν είκοσι έξι χιλιάδες απολύσεις και µε-
ρική απασχόληση στο 63%.

Εδώ είναι τα στοιχεία. Τα καταθέτω στα Πρακτικά και είναι στη
διάθεσή σας.

(Στο σηµείο αυτό ο Πρόεδρος του Συνασπισµού Ριζοσπαστι-
κής Αριστεράς κ. Αλέξης Τσίπρας καταθέτει για τα Πρακτικά τα
προαναφερθέντα στοιχεία, τα οποία βρίσκονται στο αρχείο του
Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρα-
κτικών της Βουλής)

Αφήστε, λοιπόν, τη λαθροχειρία κι αυτήν την καραµέλα διαρ-
κώς περί δήθεν ψεµάτων. Εσείς είπατε ψέµατα, εξαπατήσατε την
ελληνικό λαό, τάζοντάς του λαγούς και πετραχήλια προεκλογικά
περί ανάπτυξης και περί ευηµερίας.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Λέγατε για δουλειές για όλους και καλές δουλειές. Πού είναι

αυτές οι δουλειές; Κάντε µία βόλτα -κάνετε πολλές βόλτες, µα-
θαίνουµε τα νέα σας, στο τέλος θα τα µαθαίνουµε από το «Tri-
pAdvisor» πού πηγαίνετε- στην αγορά, όχι µόνο εκδροµές. Πη-
γαίνετε να µιλήσετε µε τους ανθρώπους, τους εµπόρους, τους
βιοτέχνες, στα καταστήµατα, να δείτε ποια είναι η πραγµατική
εικόνα στην οικονοµία. 

Αυτές οι γιορτές ήταν οι χειρότερες από το 2015 και µετά, οι
χειρότερες γιορτές! Κατά 30% έπεσε ο τζίρος στην αγορά. Είναι
αληθινά αυτά τα στοιχεία ή είναι και αυτά ψέµατα; Γιατί συνέβη
αυτό; 

Μα αυτό συνέβη, διότι, όσο και αν µειώσεις τη φορολογία στα
κέρδη -και από αυτό θα ωφεληθούν οι πολύ µεγάλες επιχειρή-
σεις που έχουν µεγάλα κέρδη-, αν η πολιτική σου δεν είναι µία
πολιτική ενίσχυσης της ενεργού ζήτησης, που θα τονώσει την
κατανάλωση, αν δεν αυξηθεί ο κατώτατος ή ο µέσος µισθός -
γιατί η αύξηση του κατώτατου µισθού ενισχύει και τον µέσο
µισθό-, αν δεν πέσει στην αγορά ζεστό χρήµα, τότε αυτό θα είναι
το αποτέλεσµα.

Εµείς το 2018 από τον Σεπτέµβρη µέχρι τον Ιούλη, που έγιναν
οι εκλογές, δώσαµε 2,5 δισεκατοµµύρια ευρώ. Μόνο το κοινω-
νικό µέρισµα ήταν 800 εκατοµµύρια ευρώ, 1 δισεκατοµµύριο
ήταν η επέκταση του προϋπολογισµού του 2019, συν τα µέτρα
που πήραµε το Μάη. Αυτά τα χρήµατα δεν πήγαν στους έχοντες
και κατέχοντες. Πήγαν στους ανθρώπους εκείνους, που 1 ευρώ
να έχουν στην τσέπη τους το καταναλώνουν. Γι’ αυτό κινήθηκε η
αγορά και γι’ αυτό, παρά τις µεγαλοστοµίες σας περί της ανά-
πτυξης που ήρθε, περί του γαλανού ουρανού, περί των πολλών
και καλών καλοπληρωµένων δουλειών -που δεν έχουν έρθει ποτέ
όµως- η αγορά στενάζει. Πηγαίνετε να µιλήσετε µαζί τους. Θα
επανέλθω, όµως, ίσως στη δευτεροµιλία µου σ’ αυτά.

Θα ήθελα να επισηµάνω, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το
εξής: Οι διαφορές µας είναι ουσιαστικές διαφορές, πολιτικές και
ιδεολογικές. Ο πυρήνας της νεοφιλελεύθερης αντίληψης -και
εδώ δεν θα σας κατηγορήσω, κύριε Μητσοτάκη, περί εξαπάτη-
σης, διότι πολλά αυτά τα υπονοήσατε προεκλογικά, µιλάγατε για
οδοστρωτήρα…

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΣΠΗΛΙΟΣ) ΛΙΒΑΝΟΣ: Στη γρα-
φειοκρατία έλεγε.

ΑΛΕΞΗΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος του Συνασπισµού Ριζοσπαστι-
κής Αριστεράς): Ναι, θα δούµε αν ήταν στη γραφειοκρατία ή
ήταν στα δικαιώµατα των εργαζοµένων. Θα µιλήσω τώρα αναλυ-
τικά.

Ο πυρήνας, λοιπόν, της αντίληψής σας, των νεοφιλελεύθερων
ιδεών είναι ότι η ανταγωνιστικότητα της ελληνικής οικονοµίας
µπορεί να επιτευχθεί µέσα από την άρση προστατευτικών διατά-
ξεων για τους εργαζόµενους και µέσα από την απορρύθµιση της
αγοράς εργασίας. Αυτό θα δώσει τη δυνατότητα µεγαλύτερης

κερδοφορίας στις επιχειρήσεις -αυτό λέτε- και άρα κίνητρα για
νέες επενδύσεις.

Θέλω να σας πω ότι όλα αυτά δεν είναι καινούργιες ιδέες.
Είναι πάρα πολύ παλιές ιδέες. Είναι η κλασική συνταγή της δε-
καετίας του ’70, που αποτέλεσε τον πολιτικό οδηγό για τη Θά-
τσερ και τον Ρήγκαν, στη Μεγάλη Βρετανία και στις Ηνωµένες
Πολιτείες και έγινε αργότερα κυρίαρχη αντίληψη στον αναπτυγ-
µένο κόσµο τη δεκαετία του ’90 και του 2000, δυστυχώς µέσα
από µία συναινετική στάση και της σοσιαλδηµοκρατίας στην κυ-
ρίαρχη αυτή νεοφιλελεύθερη αντίληψη.

Και αυτή η αντίληψη ήταν στον πυρήνα των µνηµονίων. Αυτή
η αντίληψη είναι που διακατέχει από την κορφή ως τα νύχια το
Διεθνές Νοµισµατικό Ταµείο. Ποιες ήταν οι θέσεις του Διεθνούς
Νοµισµατικού Ταµείου; Τι ήταν τα µνηµόνια στη χώρα; Ακριβώς
αυτό ήταν. Η Ελλάδα έγινε ένα πειραµατόζωο, παράδειγµα
εφαρµογής µιας πολιτικής η οποία, όπου εφαρµόστηκε, δεν
έφερε αποτέλεσµα στην καλύτερη περίπτωση και στη χειρότερη
δηµιούργησε τεράστιες ανισότητες. 

Τι εµπεριείχαν, λοιπόν, αυτά τα µνηµόνια; Τις µεταρρυθµίσεις
στις οποίες πιστεύετε, βεβαίως σε πολύ µεγάλη δοσολογία, συµ-
πυκνωµένα, δηλαδή επιθετικές µειώσεις µισθών, κατάργηση των
βασικών αρχών των συλλογικών διαπραγµατεύσεων, απελευθέ-
ρωση του ωραρίου και ελαστικοποίηση της αγοράς εργασίας.

Πού οδήγησαν αυτές οι συνταγές; Στην αύξηση των ανισοτή-
των, στην εκτόξευση της «µαύρης» και ανασφάλιστης εργασίας,
στην εκτόξευση της ανεργίας, όπως είπα πιο πριν, στο 28%, σε
µειώσεις µισθών και στη δηµιουργία της γενιάς των εργαζοµένων
φτωχών και φυσικά, στην πτώση της κατανάλωσης, όπως εξή-
γησα πιο πριν, σε ένα καθοδικό σπιράλ αυτοτροφοδοτούµενης
ύφεσης που µας οδήγησε εκεί που µας οδήγησε.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΣΠΗΛΙΟΣ) ΛΙΒΑΝΟΣ: Αυτό ήταν
το τρίτο µνηµόνιο.

ΑΛΕΞΗΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος του Συνασπισµού Ριζοσπαστι-
κής Αριστεράς): Θα πούµε τώρα τι ήταν και τι δεν ήταν. Σας ευ-
χαριστώ που µε διακόπτετε.

Ξεκίνησε να κάνει µια αναφορά ο κ. Μητσοτάκης στην αύξηση
του κατώτατου µισθού επί ΣΥΡΙΖΑ και ξεκίνησε να θυµάται από
το 2013. Δεν θυµόσασταν το 2012, τη µείωση κατά 22% µε έναν
νόµο και ένα άρθρο και τη θεσµοθέτηση του υποκατώτατου µι-
σθού, αυτού του ρατσιστικού υποκατώτατου µισθού για τους
νέους ανθρώπους! 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Θα τα πούµε όµως αναλυτικά και αν έχετε την καλοσύνη, µην

µε διακόπτετε.
Πριν από την έξοδο από τα µνηµόνια η κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ

ήταν υποχρεωµένη να βρίσκεται υπό την αυστηρή επιτήρηση των
θεσµών, σε µια διαρκή όµως µάχη -θα θυµάστε- στην οποία ανα-
ζητήσαµε συµµάχους και στήριξη στην Ευρώπη -δεν την είχαµε
δυστυχώς στη χώρα µας από την αντιπολίτευση τότε, αλλά ούτε
και από τα συνδικάτα- για την επαναφορά των συλλογικών δια-
πραγµατεύσεων, δηλαδή για την εναρµόνιση του θεσµικού νο-
µοθετικού πλαισίου στη χώρα µας µε το αντίστοιχο ευρωπαϊκό.

Και λέτε «γιατί δεν το φέρατε το 2017». Πού ζούσατε το 2017;
Δεν είχαµε τρόικα και µνηµόνια εδώ; Ο νόµος που µας επέβαλαν
και είχατε εσείς ψηφίσει πρωτύτερα προέβλεπε ότι µετά από το
τέλος των µνηµονίων µπορεί να ξανανοίξει η συζήτηση για τις
συλλογικές διαπραγµατεύσεις. Το ξεχνάτε αυτό; Και µόλις βγή-
καµε από τα µνηµόνια, φέραµε τον νόµο και προχωρήσαµε στην
αύξηση του κατώτατου µισθού και στην επαναφορά των συλλο-
γικών διαπραγµατεύσεων. 

Στην προηγούµενη περίοδο όµως δεν καθόµασταν µε σταυ-
ρωµένα τα χέρια. Ό,τι ρωγµές µπορούσαµε να βρούµε, όποια
δυνατότητα υπεράσπισης των δικαιωµάτων των εργαζοµένων
την κάναµε πράξη. Ενισχύσαµε το Σώµα Επιθεώρησης Εργασίας.
Ήταν ένα φάντασµα. Το ξαναµετατρέψατε σε φάντασµα. Εντα-
τικοποιήσαµε και αυστηροποιήσαµε τους ελέγχους. Επιβάλαµε
για πρώτη φορά πρόστιµα σε µεγάλους παραβάτες, οι οποίοι,
για κάποιους λόγους που εσείς µάλλον τους ξέρετε καλύτερα,
παραβίαζαν τον νόµο συστηµατικά χωρίς συνέπειες, καθώς µε
έναν µαγικό τρόπο είτε δεν γίνονταν έλεγχοι ή όταν γίνονταν και
επιβάλλονταν πρόστιµα, τα πρόστιµα αυτά διαγράφονταν, ενώ
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ψηφίσαµε και εφαρµόσαµε ειδικές διατάξεις για την καταπολέ-
µηση της «µαύρης» και απλήρωτης υποδηλωµένης εργασίας, βά-
ζοντας «φρένο» στην εργοδοτική αυθαιρεσία. 

Και µετά την έξοδο από τα µνηµόνια και µάλιστα, σε αντίθεση
πάλι µε τις πιέσεις και τις επιταγές των δανειστών, αντιστρέψαµε
την τάση απορρύθµισης που είχε διαµορφωθεί µε νοµοθετικές
παρεµβάσεις. Τις συλλογικές διαπραγµατεύσεις που εσείς είχατε
καταργήσει, τις επαναφέραµε. 

Στον κατώτατο µισθό προχωρήσαµε σε 11% αύξηση -εσείς τον
µειώσατε κατά 22%-, κατάργηση υποκατώτατου, επέκταση πάνω
από δεκαπέντε κλαδικών συµβάσεων που κάλυπταν τουλάχιστον
διακόσιους είκοσι χιλιάδες εργαζόµενους και που οδήγησαν σε
αυξήσεις µισθών για δεκάδες χιλιάδες εργαζόµενους. 

Πήραµε µέτρα για την προστασία των εργολαβικών εργαζόµε-
νων, θεσπίσαµε τον βάσιµο λόγο απόλυσης, όπως ισχύει σε όλη
την Ευρώπη, κάναµε στοχευµένες παρεµβάσεις σε ειδικούς κλά-
δους όπου η ελαστικοποίηση και η αυθαιρεσία ήταν κανόνας,
όπως για παράδειγµα στους εργαζόµενους στα ντελίβερι, πή-
ραµε µέτρα για την τήρηση των ωραρίων και την πληρωµή των
υπερωριών, µέτρα που οδήγησαν σε µια θεαµατική µείωση της
λεγόµενης απλήρωτης εργασίας.

Γι’ αυτό είχαµε τη δυνατότητα να έχουµε αυτήν τη ραγδαία
µείωση της ανεργίας, αλλά –κάτι το οποίο κατά την άποψή µου
είναι πιο σηµαντικό- µετά από δέκα ολόκληρα χρόνια ξεκίνησε η
αύξηση του µέσου µισθού, όχι του κατώτατου. Το 2019 είχαµε
αύξηση του µέσου µισθού κατά 4,6%. 

Έρχοµαι τώρα σ’ αυτά που εσείς κάνατε µόλις αναλάβατε,
διότι ο «οδοστρωτήρας» δεν ήταν ούτε στις γραφειοκρατίες ούτε
στα προσκόµµατα στην ανάπτυξη. Ο «οδοστρωτήρας» ήταν και
είναι στα εργασιακά δικαιώµατα.

Επιφέρατε, κύριε Μητσοτάκη, οκτώ «χειρουργικά» χτυπήµατα
στον κόσµο της εργασίας. 

Χτύπηµα πρώτο, η υποβάθµιση του Σώµατος Επιθεώρησης
Εργασίας. Δεν τα λέµε µόνο εµείς. Διαβάστε τη φιλική σας εφη-
µερίδα, τον «ΦΙΛΕΛΕΥΘΕΡΟ» -δεν πιστεύω να τη χρεώνετε κι
αυτήν στον ΣΥΡΙΖΑ- που κάνει αναλυτική µνεία µε άρθρο του
προχθές και αναρωτιέται αν υπάρχει το Σώµα Επιθεώρησης Ερ-
γασίας. Μιλάτε για ελέγχους. Τι είδους έλεγχοι είναι αυτοί; Σαν
τον προχθεσινό στην Τράπεζα Πειραιώς όπου η διοίκηση είχε
ενηµερωθεί για τον έλεγχο από πριν και έδιωχνε τους εργαζόµε-
νους πριν πάνε οι ελεγκτές; Τέτοιου είδους ελέγχους κάνετε;

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Τα επόµενα δύο χτυπήµατα ήρθαν µαζί, µε µια τροπολογία της

τελευταίας στιγµής, άσχετη µ’ αυτό που συζητούσαµε στη
Βουλή, τον Αύγουστο κατά παραγγελία του ΣΕΒ, εξ όσων όλοι
γνωρίζουµε. Καλά, δεν µπορώ να ξέρω αν ο ΣΕΒ σάς τηλεφώ-
νησε απευθείας ή αν όλα έγιναν µέσω του κ. Σκέρτσου που ήταν
ο άνθρωπος του ΣΕΒ και τώρα είναι κεντρικός σας Υπουργός,
αλλά εν πάση περιπτώσει αυτό που γνωρίζω είναι ότι αυτά τα αι-
τήµατα υπήρχαν έναν χρόνο και µας πίεζαν, αλλά τους λέγαµε
ότι αυτά δεν πρόκειται να γίνουν µε κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ.

Ποια είναι αυτά; Πρώτα είναι η κατάργηση του βάσιµου λόγου
απόλυσης των εργαζοµένων. Ισχύει σ’ όλη την Ευρώπη αυτό το
νοµοθετικό πλαίσιο. Το καταργήσατε. Καταργήσατε και τα µέτρα
προστασίας των εργολαβικών εργαζοµένων. Και όχι µόνο τα κά-
νατε αυτά µέσα από µια τροπολογία άσχετη, αλλά δεν ντραπή-
κατε να ταυτίσετε την αιτιολόγηση των απολύσεων µε «φακέ-
λωµα» των εργαζοµένων και να νοµιµοποιήσετε έτσι τις πιο σκλη-
ρές και αυθαίρετες εργοδοτικές πρακτικές, διότι το νέο κόλπο
τώρα για να παραβιάζεται η νοµιµότητα είναι οι υπεργολαβίες.
Το νέο κόλπο για να παραβιάζεται η νοµιµότητα και να αποφεύ-
γονται οι συλλογικές συµβάσεις είναι να φτιάχνουν ψεύτικες ερ-
γολαβίες.

Τέταρτο χτύπηµα, η διάλυση του θεσµού των συλλογικών δια-
πραγµατεύσεων, µε την πρόβλεψη να εξαιρούνται από τις αρχές
τις επεκτασιµότητας και της ευνοϊκότερης ρύθµισης επιχειρήσεις
χωρίς ουσιαστικό λόγο, αλλά και η δηµιουργία ζωνών φθηνότε-
ρης εργασίας µέσω τοπικών συµβάσεων, δηλαδή ειδικές οικονο-
µικές ζώνες φθηνότερης εργασίας. 

Κάνετε αυτό που δεν κατάφερε να πετύχει το ΔΝΤ, το οποίο
όµως επιδίωκε. Μπορεί ο κ. Πολ Τόµσεν, που είχε αυτές τις ιδέες

και τις υπερασπιζόταν µε πάθος, να συνταξιοδοτήθηκε, αλλά το
πνεύµα του είναι εδώ. Ο Τόµσεν συνταξιοδοτήθηκε, αλλά η Θά-
τσερ είναι εδώ, είναι στις καρδιές και στις ψυχές σας. Οι πολιτι-
κές τους είναι εδώ. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Δώσατε λευκή επιταγή στον Υπουργό Εργασίας να αποφασίζει

ποιες επιχειρήσεις θα µπορούν να εφαρµόζουν τις κλαδικές συλ-
λογικές συµβάσεις, ποιες επιχειρήσεις θα µπορούν να µειώνουν
τους µισθούς και να αποκτούν ένα αθέµιτο ανταγωνιστικό πλεο-
νέκτηµα και ποιες άλλες βέβαια δεν θα µπορούν και θα πρέπει
να τηρούν τη νοµοθεσία δίνοντας υψηλότερους µισθούς. Στον
Υπουργό δώσατε αυτό το δικαίωµα. Δεν το ξέρετε; Ρωτήστε τον,
θα σας το πει. 

Εν πάση περιπτώσει, ερωτώ: Αυτό είναι µια φιλελεύθερη λο-
γική για το πώς λειτουργεί η οικονοµία της αγοράς; 

Χτύπηµα πέµπτο. Καταργήσατε το δικαίωµα των εργαζοµένων
στην προσφυγή στη διαιτησία. Με αυτόν τον τρόπο αφαιρείτε
από τους εργαζόµενους ένα από τα ισχυρότερα διαπραγµατευ-
τικά τους όπλα, για να υποχρεώνουν τον εργοδότη σε συµφωνία. 

Χτύπηµα έκτο, µε µια υπουργική απόφαση, στα κρυφά, µει-
ώσατε τα πρόστιµα για παραβιάσεις της εργατικής νοµοθεσίας,
ενώ αυξήσατε και το όριο των νόµιµων υπερωριών κατά 60%. Με
δυο λόγια, αν το Σώµα Επιθεώρησης Εργασίας κάνει τη δουλειά
του –που δεν την κάνει από ό,τι φαίνεται- και πάει να βάλει ένα
πρόστιµο για αδήλωτες υπερωρίες, θα είναι µικρότερο κατά δε-
καπέντε φορές. 

Για να καταλάβετε τι σηµαίνει αυτό, επί των ηµερών µας στην
Τράπεζα Πειραιώς, -που στον τραπεζικό χώρο είναι ένα φαινό-
µενο πάρα πολύ έντονο, το να κάθονται οι εργαζόµενοι πολύ πε-
ρισσότερο από όσο λέει το ωράριό τους και να µην πληρώνονται
οι υπερωρίες- βάλαµε πρόστιµο 1,6 εκατοµµύρια ευρώ. Όση
προσπάθεια κι αν έκαναν τότε κάποιοι αυτό να το αποσιωπήσουν,
το κατάλαβε και η διοίκηση, το ένιωσαν και οι εργαζόµενοι. 

Ξέρετε πόσο θα ήταν αυτό το πρόστιµο σήµερα, αν πήγαινε –
γιατί τους ενηµερώνετε πιο πριν ότι θα γίνουν οι έλεγχοι- το
ΣΕΠΕ και έβλεπε την παρανοµία; Αντί για 1,6 εκατοµµύρια ευρώ,
θα ήταν 100.000 ευρώ. Αυτή είναι πραγµατικότητα.

Σε ένα, λοιπόν, πεδίο παραβατικότητας που αφορά σε εκατον-
τάδες χιλιάδες εργαζόµενους, κυρίως νέους -γιατί αυτή είναι η
εικόνα στην αγορά εργασίας σήµερα, να πληρώνονται για τέσ-
σερις ώρες, αλλά στην πραγµατικότητα να δουλεύουν έξι, επτά,
οκτώ, δέκα ώρες ή να πληρώνονται για οκτώ ώρες και να δου-
λεύουν δώδεκα ώρες ή µήπως δεν είναι έτσι;-, εσείς έρχεστε και
δίνετε το σήµα στους εργοδότες να το επεκτείνουν κι άλλο, να
το τελειώσουν, να το φτάσουν στο τέρµα της απορρύθµισης.
Στην πραγµατικότητα τους καλείτε να µην τηρούν τα ωράρια, να
µην δηλώνουν υπερωρίες.

Έρχοµαι στο brain drain και σ’ αυτό το οποίο µας είπατε σή-
µερα για να δικαιολογήσετε την αδιανόητη απόφασή σας, να µην
ανανεώσετε ένα πρόγραµµα -το οποίο λήγει βεβαίως, αλλά έχετε
κάθε δυνατότητα να το ανανεώσετε- που αφορά στην καταπολέ-
µηση του brain drain και πεντέµισι χιλιάδες πτυχιούχους, µε ένα
και δύο πτυχία οι περισσότεροι απ’ αυτούς, οι οποίοι καλύπτουν
καίριες θέσεις στον δηµόσιο τοµέα. Δεν είναι αορίστου χρόνου
η σύµβαση, αλλά ορισµένου χρόνου. 

Σας διαβεβαιώνω ότι είναι ένα εξαιρετικό πρόγραµµα. Είναι
εξαιρετικό πρόγραµµα, διότι αυτά τα παιδιά είναι επιστήµονες
που πρέπει να µείνουν εδώ για να στελεχώσουν, όχι κατ’ ανάγκη
τον δηµόσιο τοµέα -δεν λέω εγώ αυτό- αλλά πρέπει να τους
δοθεί µια δεύτερη ευκαιρία, διότι ο σχεδιασµός ο δικός µας, τον
οποίον είχαµε ανακοινώσει, προέβλεπε το αντίστοιχο κονδύλι
στα προγράµµατα του ΟΑΕΔ, τα οποία εσείς µειώσατε δραστικά. 

Αυτό είναι το όγδοο χτύπηµα, το ότι µειώσατε δραστικά τον
προϋπολογισµό του ΟΑΕΔ για τα προγράµµατα καταπολέµησης
της ανεργίας. Εµείς είχαµε διασφαλίσει κονδύλι, ώστε να ανανε-
ωθεί για έναν χρόνο ακόµα και αργότερα στις επόµενες προσ-
λήψεις να έχουν µια µοριοδότηση. Δεν αντιλαµβάνεστε εσείς ότι
είναι µείζον ζήτηµα για τη χώρα να σταµατήσουµε αυτήν τη διαρ-
ροή των επιστηµόνων στο εξωτερικό; 

Εσείς µε αυτόν τον τρόπο ουσιαστικά -για λίγα εκατοµµύρια
επαναλαµβάνω, δεν είναι κανένα µεγάλο ποσό- λέτε σε αυτούς
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τους ανθρώπους: «Δεν υπάρχει µέλλον για εσάς, πηγαίνετε στο
εξωτερικό να βρείτε το µέλλον σας». Πιστεύω πραγµατικά ότι
πρέπει να αναθεωρήσετε αυτήν την άποψη, να το ξαναδείτε το
θέµα αυτό. Οι επιλογές που έγιναν εκεί, δεν έγιναν µε κοµµατικά
κριτήρια. Έγιναν µέσω συνεντεύξεων ΑΣΕΠ. Θέλω πραγµατικά
να σας ζητήσω να ξαναδείτε το ζήτηµα αυτό. Αφορά στη νέα
γενιά, στους νέους επιστήµονες, αφορά στο µέλλον του τόπου.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Ποια είναι, όµως, τα αποτελέσµατα αυτούς τους επτά µήνες,

αυτών των επιλογών και των χτυπηµάτων στον χώρο της εργα-
σίας; Πρώτα απ’ όλα, για πρώτη φορά έχουµε µαζικές απολύσεις
στις τράπεζες. Από τη Μεταπολίτευση και µετά, στις τράπεζες,
δεν είδαµε µαζικές, οµαδικές απολύσεις. Απολύθηκαν είκοσι τέσ-
σερις εργαζόµενοι από την Τράπεζα Πειραιώς, κατά παράβαση
της συµφωνίας που είχαν κάνει οι εργαζόµενοι µε τη διοίκηση
της τράπεζας, ώστε η µετάβασή τους σε άλλο πόστο να γίνει εθε-
λοντικά. 

H Κυβέρνηση αντί να καταγγείλει τις απολύσεις ανέλαβε, ως
µη όφειλε, τον ρόλο της διεύθυνσης προσωπικού της τράπεζας
και η ίδια η γενική γραµµατέας του Υπουργείου έπαιρνε έναν-
έναν τους εργαζόµενους, για να βρεθεί υποτίθεται λύση. Πού κα-
τέληξε αυτό; Οι είκοσι τέσσερις απολύσεις να παραµείνουν και
να γίνουν και άλλες εκατό περίπου εθελούσιες αποχωρήσεις. 

Εγώ σας καλώ να συγκρίνετε: 1,6 εκατοµµύρια ευρώ πρόστιµο
από εµάς στην Τράπεζα Πειραιώς, εκατόν είκοσι αποχωρήσεις
και απολύσεις επί των ηµερών σας στην Τράπεζα Πειραιώς. 

Τα ίδια έχουµε και σε άλλες τράπεζες. Στην Εθνική από τον
Ιούλιο µέχρι σήµερα απολύθηκαν πενήντα ενοικιαζόµενοι και ερ-
γολαβικοί εργαζόµενοι, µε είκοσι και πλέον χρόνια προϋπηρε-
σίας. Και ποια ήταν η θέση και η στάση του Υπουργείου Εργα-
σίας γι’ αυτό;

Στα Λιπάσµατα Καβάλας -όπου µετά την εκλογή σας, το φιλερ-
γοδοτικό κλίµα της νέας εποχής κυριάρχησε- η επιχείρηση ξα-
ναγύρισε σε παράνοµες πρακτικές του παρελθόντος, πρακτικές
που είχαν κοπεί µαχαίρι επί των ηµερών µας, εκβιάζοντας µάλι-
στα παραµονή πρωτοχρονιάς εκατόν τριάντα πέντε εργαζόµε-
νους µε απολύσεις, για να τους µεταφέρουν σε εταιρείες φα-
ντάσµατα µε µειωµένους µισθούς και δικαιώµατα. Το κόλπο που
σας έλεγα πιο πριν. 

Στα ΕΛΠΕ οι εργολαβικοί εργαζόµενοι ούτε πληρώνονται ούτε
απολύονται βέβαια. Έχουν καταντήσει όµηροι στο έλεος των ερ-
γοδοτών κι εσείς το παρακολουθείτε. Στον ΟΤΕ έχει ήδη ξεκινή-
σει ο χορός των απολύσεων και από ό,τι πληροφορούµαστε
ετοιµάζονται µετακινήσεις εργαζοµένων σε θυγατρικές, χωρίς τη
θέλησή τους.

Καταργείτε µε νόµο τη συλλογική σύµβαση εργασίας στη ΔΕΗ
για τους νεοπροσλαµβανόµενους. Πριν λίγες ηµέρες, καταργή-
σατε µε νόµο τον κανονισµό εργασίας στα ΚΤΕΛ, ώστε πια να
αποφασίζουν µονοµερώς οι εργοδότες για όλα. 

Στον κλάδο του τουρισµού και επισιτισµού, µετά την απορρύθ-
µιση του κ. Βρούτση, δεν επεκτείνεται και δεν γίνεται υποχρεω-
τική η κλαδική σύµβαση και έτσι µένουν έκθετοι και ακάλυπτοι
τετρακόσιες χιλιάδες σκληρά εργαζόµενοι. Είναι από τα πιο επι-
σφαλή επαγγέλµατα: σερβιτόροι, µάγειρες, delivery. Είναι το νέο
πρεκαριάτο αυτό, που καταδικάζετε στην ανασφάλεια µε τη δική
σας υπογραφή. Κι εσείς έρχεστε εδώ να πείτε ότι η εικόνα είναι
θετική, ότι πάµε πολύ καλά, ότι έχουµε εξαιρετικό ισοζύγιο, ότι
µειώνεται η ανεργία.

Κλείνω µε το θέµα του κατώτατου µισθού. 
Κύριε Μητσοτάκη, πρέπει να πάρετε µια ξεκάθαρη θέση στο

ζήτηµα αυτό. Μας λέτε ότι κάνουµε επικοινωνιακά κόλπα και λαϊ-
κισµό. Τι ακριβώς εννοείτε; Εµείς, µόλις βγήκαµε από τα µνηµό-
νια, προχωρήσαµε τη διαδικασία, όπως προβλέπει ο νόµος, αλλά
ταυτόχρονα είχαµε πολιτική βούληση. Οι τεχνοκράτες, όπως
προβλέπει ο νόµος πρότειναν µια αύξηση 5%-10%, εµείς νοµο-
θετήσαµε για αύξηση 11%, γιατί αυτή ήταν η πολιτική µας βού-
ληση. Και νοµοθετήσαµε και για κατάργηση του υποκατώτατου. 

Μάλιστα, εκείνη την περίοδο ο ΣΕΒ έλεγε 1%-2% έπρεπε να
είναι η αύξηση κι εσείς δεν παίρνατε θέση για το πόσο θα είναι η
αύξηση. Και κάποια µέσα ενηµέρωσης και κάποιοι από εσάς, µας
κατηγορούσατε τότε ότι η αύξηση 11% στον κατώτατο µισθό θα

διαλύσει την οικονοµία. Καµµία διάλυση δεν είδαµε στην οικονο-
µία ούτε στους αναπτυξιακούς ρυθµούς της ούτε στην κατανά-
λωση. Το αντίθετο είδαµε.

Προεκλογικά βγήκαµε στον ελληνικό λαό και είπαµε, όπως αυ-
ξήσαµε 11% έχουµε 7,5% το 2020 και 7,5% το 2021, ώστε µόλις
ολοκληρωθεί και ο δεύτερος κύκλος το 2021 και επανέλθουµε
στα 751 ευρώ -που ήταν ο κατώτατος µισθός πριν ο κ. Βρούτσης
πάλι τον οδηγήσει το 2012 µε 22% µείωση στα 580 ευρώ- και
µετά να περάσει στους κοινωνικούς εταίρους η δυνατότητα να
ορίζουν τον κατώτατο µισθό µε διαβούλευση. Αυτό προτείναµε
προεκλογικά και φέρνουµε µε πρόταση νόµου τώρα.

Όταν, λοιπόν, το λέγαµε εµείς αυτό προεκλογικά δεν βγήκατε
να µας πείτε ότι είναι λαϊκισµός, δεν βγήκατε να µας πείτε ότι
είναι αντιεπιστηµονικό. Τι βγήκατε να µας πείτε; Ρελάνς κάνατε
τότε. Είπατε: 7,5% θα αυξήσετε εσείς το 2020; Εµείς θα αυξή-
σουµε 8%. Πώς το είπατε; Διπλάσιο της ανάπτυξης, είπατε. Λέ-
γατε: 4% θα είναι η ανάπτυξη το 2020 –δήθεν-, 8% η αύξηση του
µισθού, περισσότερο από τον ΣΥΡΙΖΑ θα αυξήσουµε εµείς. Αυτά
λέγατε. Δεν τα λέγατε αυτά;

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Εντάξει, δεν είναι 4% η ανάπτυξη, είναι 2,8%. Δεσµευτείτε, λοι-

πόν, σήµερα ότι µετά το τέλος της διαδικασίας που θα ξεκινήσει,
θα αυξηθεί ο κατώτατος µισθός στο 5,6%, διπλάσιο του ρυθµού
ανάπτυξης που προβλέπεται στον προϋπολογισµό. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Δεσµευτείτε, αλλιώς µην µας λέτε εδώ ποιος είναι ο αξιόπι-

στος και ποιος δεν είναι ο αξιόπιστος, ποιος είναι ο ψεύτης και
ποιος δεν είναι. Τα πράγµατα είναι δεδοµένα.

Και τελειώνω, κύριε Πρόεδρε,…
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Ναι, κύριε Πρόεδρε,

γιατί κινδυνεύουµε να µιλήσετε περισσότερο από τον Πρωθυ-
πουργό και σήµερα είναι η ηµέρα ανακοινώσεων του Πρωθυ-
πουργού.

ΑΛΕΞΗΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος του Συνασπισµού Ριζοσπαστι-
κής Αριστεράς): Ποτέ δεν το κάνω αυτό, ποτέ. Τελειώνω, κύριε
Πρόεδρε, και θα πάρετε και µια δέσµευση.

Φέρατε ένα επίδοµα, το ψηφίσαµε και εµείς, για τις νέες µητέ-
ρες, ένα επίδοµα γέννας. Είναι σωστό, είναι προς τη σωστή κα-
τεύθυνση. Ένα από τα µεγαλύτερα προβλήµατα της χώρας είναι
το δηµογραφικό.

Πάλι στα µουλωχτά ένας άλλος κύριος που καθόταν δίπλα
στον κύριο που κάθεται δίπλα σας και τώρα πήγε σε άλλο Υπουρ-
γείο -τα έκανε πολύ καλά εκεί που ήταν και πάει να σώσει το προ-
σφυγικό τώρα!- έφερε µια απόφαση µε βάση την οποία δεν θα
έχει εφαρµογή, λέει, από 1-1-2017 -αναδροµικά, αλλά στο τέλος
παίρνει πίσω την αναδροµικότητα- η καταβολή µειωµένων ασφα-
λιστικών εισφορών από µητέρες κατά το πρώτο έτος µετά τον
τοκετό.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Μην εκτίθεστε, Πρόεδρε. Ο Κα-
τρούγκαλος ήταν που κατήργησε…

ΑΛΕΞΗΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος του Συνασπισµού Ριζοσπαστι-
κής Αριστεράς): Ναι, ναι, εντάξει, ξέρω. Καθίστε κάτω.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΒΡΟΥΤΣΗΣ (Υπουργός Εργασίας και Κοινωνικών
Υποθέσεων): Ο Κατρούγκαλος το έκανε αυτό, τα είπαµε και
χθες.

ΑΛΕΞΗΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος του Συνασπισµού Ριζοσπαστι-
κής Αριστεράς): Ναι, να τα πείτε, λοιπόν, αυτά. Να τα πείτε. Φέ-
ρατε απόφαση -εδώ είναι, θα την καταθέσω στα Πρακτικά-, έχει
την υπογραφή του κ. Μηταράκη, Υφυπουργού Εργασίας και Κοι-
νωνικών Υποθέσεων τότε. Δεν µπορεί να καταργήσει κάτι που
είναι καταργηµένο, καταργεί κάτι που ισχύει, που ήταν δεδοµένο
επί της κυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ. Σταµατήστε πια! 

Και επιτέλους, δεν χρειάζεται συνήγορους η Νέα Δηµοκρατία,
κύριε Κεγκέρογλου. Έχει Αρχηγό να απαντήσει.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Καταθέτω, λοιπόν, στα Πρακτικά την απόφαση.
(Στο σηµείο αυτό ο Πρόεδρος του Συνασπισµού Ριζοσπαστι-

κής Αριστεράς κ. Αλέξης Τσίπρας καταθέτει για τα Πρακτικά το
προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµή-
µατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτι-
κών της Βουλής)
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Δεν µπορεί από τη µια να λέτε ότι πρέπει να αντιµετωπίσουµε
το δηµογραφικό πρόβληµα και από την άλλη να φέρνετε στα
µουλωχτά ρυθµίσεις που καταργούν τις όποιες διευκολύνσεις
έχουν οι εργαζόµενες µητέρες να πληρώνουν λιγότερες ασφα-
λιστικές εισφορές. Πρέπει να αποφασίσετε, λοιπόν: ή θα είσαστε
µ’ αυτούς τους ισχυρούς, που τους διευκολύνετε ή θα φέρετε
επιτέλους και κάτι που να διευκολύνει τον κόσµο της εργασίας.

(Όρθιοι οι Βουλευτές του ΣΥΡΙΖΑ χειροκροτούν ζωηρά και πα-
ρατεταµένα)

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη συνε-
δρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία, αφού
προηγουµένως συµµετείχαν στο εκπαιδευτικό πρόγραµµα «Ερ-
γαστήρι Δηµοκρατίας» που οργανώνει το Ίδρυµα της Βουλής,
είκοσι µαθήτριες και µαθητές και δύο εκπαιδευτικοί συνοδοί από
την Ιόνιο Σχολή. 

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Και να ευχηθούµε περαστικά και στον κ. Κατρούγκαλο, που
αναφέρθηκε το όνοµά του.

Τον λόγο έχει τώρα η κ. Φώφη Γεννηµατά, Πρόεδρος της Κοι-
νοβουλευτικής Οµάδας του Κινήµατος Αλλαγής.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Κινήµατος Αλλαγής)
ΦΩΤΕΙΝΗ (ΦΩΦΗ) ΓΕΝΝΗΜΑΤΑ (Πρόεδρος του Κινήµατος

Αλλαγής): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Δεν µπορώ παρά να ξεκινήσω λέγοντας πως αν τα όσα ακού-

σαµε την προηγούµενη µία ώρα από τον Πρωθυπουργό και τον
Αρχηγό της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης είχαν πράγµατι γίνει τα
προηγούµενα τεσσεράµισι χρόνια από τον έναν και τους προ-
ηγούµενους οκτώ µήνες από τον κύριο Πρωθυπουργό, δεν θα εί-
χαµε τίποτα να συζητήσουµε σήµερα εδώ. Όλα θα ήταν λυµένα!
Μια χαρά, κανένα πρόβληµα δεν θα υπήρχε!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Κινήµατος Αλλαγής)
Εν τω µεταξύ, ευτυχώς φαίνεται που µετά από όλα τα χρόνια

των µνηµονίων ήρθε και ο κ. Τσίπρας και µε ένα άρθρο και µε
έναν νόµο τα κατήργησε όλα! Δεν θα το ξεχάσουµε αυτό. Έχει
µείνει αξέχαστο στον ελληνικό λαό. Δεν χρειάζεται δε καµµία
άλλη βοήθεια η Νέα Δηµοκρατία πέρα απ’ αυτήν που της προ-
σέφερε όλα αυτά τα χρόνια, γιατί άνοιξε τον δρόµο για να επι-
στρέψει αυτή η γαλάζια λαίλαπα σ’ όλη την Ελλάδα, που σιγά
σιγά και κάθε µέρα ξεδιπλώνει τη συντηρητική της ατζέντα.

Ακούστε, κύριε Πρωθυπουργέ, παρά τα όσα είπατε, τα νού-
µερα είναι αποκαλυπτικά και υπάρχουν τρία βασικά στοιχεία που
δείχνουν ποια είναι σήµερα η πραγµατικότητα για τους εργαζό-
µενους και τους άνεργους στην Ελλάδα.

Πρώτο στοιχείο: Ένα εκατοµµύριο εκατόν τριάντα χιλιάδες
είναι οι άνεργοι εγγεγραµµένοι στον ΟΑΕΔ. Η δε ανεργία των
νέων ανθρώπων ξεπερνά το 35%. Είναι εφιαλτικό νούµερο! Και
κανείς δεν µπορεί να δηλώνει απ’ αυτό το έδρανο ικανοποιηµέ-
νος. Και µην µου πείτε πάλι ότι η ανεργία µειώνεται, γιατί το 57%
των νέων προσλήψεων είναι µε ελαστικές µορφές απασχόλησης,
αυτά ακριβώς που συνέβαιναν και µε την προηγούµενη κυβέρ-
νηση και τα καταγγέλλαµε διαρκώς. Τι γίνεται; Μοιράζετε µία
θέση εργασίας στα δύο. Και µην ξεχνάτε ότι ακόµη τον Δεκέµ-
βριο, επί ηµερών σας, οι απολύσεις ήταν περισσότερες από τις
προσλήψεις.

Δεύτερο στοιχείο: Οι εργαζόµενοι φτωχοί είναι το νέο µεγάλο
πρόβληµα της Ελλάδας µαζί µε την ανεργία. Επτακόσιες χιλιάδες
εργαζόµενοι λαµβάνουν µεικτό µηνιαίο µισθό κάτω των 700 ευρώ
-είναι περίπου το 40% των εργαζοµένων- και απ’ αυτούς οι µισοί
παίρνουν κάτω των 500 ευρώ. Δύο στους τρεις πολίτες, σύµ-
φωνα µάλιστα µε στοιχεία του ΣΕΒ, δεν έχουν χρήµατα για να
βγάλουν τους επόµενους τρεις µήνες. Γι’ αυτό υπάρχουν οι
απλήρωτοι λογαριασµοί και αυξάνονται συνεχώς οι οφειλές στην
εφορία.

Με αυτές τις συνθήκες συνεχίζεται το brain drain, φεύγει η νέα
γενιά από τον τόπο. Και κανένα σχέδιο ανάπτυξης -σας διαβε-
βαιώ- δεν πρόκειται να επιτύχει χωρίς αυτό το πολύτιµο ανθρώ-
πινο δυναµικό, που πρέπει να το συγκρατήσουµε επιτέλους στον
τόπο µας. Δεν αντιµετωπίζεται το φαινόµενο αυτό µε αστειότητες
περί επιδότησης 500 θέσεων εργασίας.

Στοιχείο τρίτο: Σας ακούσαµε και σήµερα να µιλάτε για τις πε-
ρίφηµες φορολογικές ελαφρύνσεις. Δεν αφορούν στην πλειοψη-
φία των εργαζοµένων. Αντίθετα, τι κάνετε; Ενισχύσατε απλόχερα
όχι τις επιχειρήσεις, αλλά τα µερίσµατα και τα κέρδη των επιχει-
ρηµατιών οριζόντια. Και δεν έχουν καµµία σύνδεση οι προβλέ-
ψεις σας και οι ρυθµίσεις σας µε επενδύσεις ή µε δηµιουργία
νέων θέσεων εργασίας.

Και την ίδια στιγµή οι µισθωτοί και οι συνταξιούχοι καλούνται
να πληρώσουν µέσα στο 2020, 323 εκατοµµύρια ευρώ παραπάνω
σε φόρους και 726 εκατοµµύρια ευρώ παραπάνω για ΦΠΑ και ει-
δικούς φόρους κατανάλωσης! Αυτή είναι η κατάσταση, κύριε
Πρωθυπουργέ.

Και εγώ πραγµατικά αναρωτιέµαι: Αυτή είναι η άποψη σας για
την κανονικότητα; Αυτό είχατε στο µυαλό σας, οι εργαζόµενοι να
είναι φτωχοί και οι άνεργοι να είναι χωρίς καµµία προοπτική;

Θα µας πείτε, βέβαια, ότι αυτή η κατάσταση δεν είναι σηµερινή
ή ότι φταίει η κρίση, ότι φταίει ο ΣΥΡΙΖΑ, ότι φταίνε τα διεθνή
προβλήµατα. Μάλιστα. Σαφώς έχει τεράστιες ευθύνες ο ΣΥΡΙΖΑ
που µε τις τυχοδιωκτικές του επιλογές οδήγησε στο τρίτο, σκλη-
ρότερο και αχρείαστο µνηµόνιο και έβαλε σε νέες περιπέτειες
τον ελληνικό λαό. Μάλιστα, δεν έχουµε δει και καµµία ουσιαστική
αυτοκριτική να κάνουν από τη µεριά τους. Όλα τα έχουν καλώς
καµωµένα!

Όµως, αυτά δεν αποτελούν άλλοθι για τη δική σας Κυβέρνηση,
γιατί όλα αυτά ήταν γνωστά και γιατί; Γιατί η πραγµατικότητα
είναι ότι η Κυβέρνησή σας δεν ενδιαφέρεται για τους εργαζόµε-
νους και τους άνεργους, φροντίζει µονάχα για τους λίγους και
ισχυρούς, αφήνοντας, δήθεν, την αγορά να λύσει από µόνη της
όλα τα προβλήµατα.

Κύριε Μητσοτάκη, µοντέλο ανάπτυξης που στηρίζεται στη
φθηνή και απαξιωµένη εργασία είναι καταδικασµένο να αποτύχει.
Οδηγεί τους εργαζόµενους στην ανασφάλεια και τους άνεργους
στην απόγνωση. 

Στον χρόνο που διαθέτω, γιατί δεν συνηθίζω να ξεπερνώ τον
χρόνο, αναφέρω επιγραµµατικά τις δέκα πληγές που η πολιτική
σας έχει συσσωρεύσει για τους εργαζόµενους και τους άνερ-
γους. Πρώτον, καθηλώνετε τους µισθούς και ιδιαίτερα τον κατώ-
τερο µισθό. Η οικονοµία δεν πρόκειται να πάρει µπροστά αν δεν
βελτιωθεί το διαθέσιµο εισόδηµα και ιδιαίτερα των χαµηλόµι-
σθων. 

Οι ευρωπαϊκές χώρες, κύριε Μητσοτάκη, που αναπτύσσονται
δυναµικά είναι αυτές που δεν στηρίζονται στη φθηνή εργασία
αλλά στο καταρτισµένο και µε αξιοπρέπεια αµειβόµενο ανθρώ-
πινο δυναµικό. Αυτό είναι το πρότυπο που πρέπει να έχουµε ως
χώρα. Και επειδή έγινε πάρα πολύ µεγάλη συζήτηση για τον κα-
τώτερο µισθό και για τα χρόνια των µνηµονίων: Ναι, πράγµατι,
ήταν µνηµονιακή υποχρέωση. Όµως, ο ΣΥΡΙΖΑ στη συνέχεια τον
καθιέρωσε, τον µονιµοποίησε και σήµερα –ακούστε και οι δύο!-
σταµατήστε αυτό το ανατολίτικο παζάρι τρεις πάνω, τρεις κάτω
για τον κατώτερο µισθό. Εδώ πεδίον δόξης λαµπρόν! Ο κατώτε-
ρος µισθός µπορεί και πρέπει να αυξηθεί, αλλά πώς; Μέσα από
τις ελεύθερες συλλογικές διαπραγµατεύσεις των κοινωνικών
εταίρων. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Κινήµατος Αλλαγής)
Αυτοί γνωρίζουν τις δυνατότητές τους, αυτοί µπορούν να απο-

φασίσουν. Εµείς ως Κίνηµα Αλλαγής µονάχα αυτή την πρόταση
νόµου είµαστε διατεθειµένοι να ψηφίσουµε και σας υπενθυµίζω
ότι την έχουµε ήδη καταθέσει. 

Όχι, λοιπόν, άλλα µεγάλα λόγια. Πράξεις τώρα, αν θέλετε να
πάµε πραγµατικά σε µια κανονικότητα!

Το επίδοµα ανεργίας, λέει, φέτος θα εκτιναχθεί από τα 399
ευρώ στα 409 ευρώ. Με λίγα λόγια, µονιµοποίηση της φτώχειας.

Δεύτερον, υπονοµεύετε τις κλαδικές συλλογικές συµβάσεις.
Με τον νόµο που ψηφίσατε το εργατικό δίκαιο από δίκαιο προ-
στασίας των δικαιωµάτων των εργαζοµένων µεταλλάχθηκε σε δί-
καιο διευκόλυνσης του κακόπιστου εργοδότη. Ενθαρρύνετε τον
αθέµιτο ανταγωνισµό απέναντι στους εργοδότες που σέβονται
τις συµβάσεις. 

Τα αποτελέσµατα, κύριε Πρωθυπουργέ, είναι ήδη ορατά. Αρ-
νείστε να κηρύξετε υποχρεωτικές τις συλλογικές συµβάσεις στον
επισιτισµό και στα τουριστικά καταστήµατα αφήνοντας «στον
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αέρα» τετρακόσιες χιλιάδες εργαζόµενους. Και µάλιστα είναι ερ-
γαζόµενοι που δεν είναι καλά αµειβόµενοι, υψηλά αµειβόµενοι.
Μιλάµε κυρίως για σερβιτόρους και ντελιβεράδες. Σας το έχουµε
πει πάρα πολλές φορές, έχουµε αναδείξει το ζήτηµα και καµµία
απάντηση δεν έχουµε πάρει µέχρι τώρα.

Τρίτο ζήτηµα: Ενισχύετε την εργοδοτική αυθαιρεσία εις βάρος
των εργασιακών δικαιωµάτων. Πληθαίνουν τα κρούσµατα κατα-
πάτησης των εργασιακών δικαιωµάτων, ακόµη και των συνθηκών
υγιεινής και ασφάλειας. Η αδήλωτη και υποδηλωµένη εργασία
ανθεί. Μεγάλες επιχειρήσεις αφήνονται να λειτουργούν ασύ-
δοτα, ασκώντας αθέµιτο ανταγωνισµό σε βάρος των µικροµε-
σαίων. Ακόµη και τα στοιχεία της αγοράς για τις γιορτές που
πέρασαν είναι αποκαλυπτικά. Ο τζίρος αυξήθηκε, αλλά σε ποιες
εταιρείες; Στις µεγάλες και στις πολυεθνικές. Οι µικροµεσαίοι
είδαν τον τζίρο τους να συρρικνώνεται. Εκεί οδηγεί η πολιτική
σας. 

Βέβαια, το Υπουργείο Εργασίας «κάνει πλάτες» στα πρωτο-
φανή και ανεπίτρεπτα παιχνίδια του εργοδότη στη Βιοµηχανία
Φωσφορικών Λιπασµάτων. Συνεχίζει την τακτική της προηγούµε-
νης κυβέρνησης σ’ αυτό, και ας λέει τώρα µεγάλα λόγια ο κ. Τσί-
πρας. Επί ηµερών του τα άφησε όλα αυτά να εξελίσσονται. Θα
επανέλθουµε στο θέµα, γιατί είναι µεγάλο και µε πολύ σοβαρές
προεκτάσεις. 

Οι καθαρίστριες των δηµόσιων σχολείων συνεχίζουν να εργά-
ζονται µε απαράδεκτες συνθήκες, πολύ χαµηλές αµοιβές, χωρίς
άδειες και χωρίς εργασιακά δικαιώµατα. Εάν αρρωστήσουν,
έστω και µία ηµέρα, πρέπει να βρουν κάποιον να τις αντικατα-
στήσει, εάν το δεχθεί το σχολείο και ο δήµαρχος. Είναι ώρα να
δοθεί ένα τέλος, ένα οριστικό τέλος σ’ αυτήν την οµηρία και να
µετατραπούν οι συµβάσεις τους σε αορίστου χρόνου. 

Τέταρτο ζήτηµα. Εγκαταλείπετε τους άνεργους στην τύχη
τους. Ο ΟΑΕΔ παρουσιάζει κέρδη που µεταφέρονται στα πλεο-
νάσµατα της γενικής κυβέρνησης, σ’ ένα καλάθι δηλαδή χωρίς
πάτο. Και δεν προκηρύσσονται σύγχρονα και καινοτόµα προ-
γράµµατα. Ακούσαµε σήµερα κάποιες εξαγγελίες, να δούµε πώς
θα υλοποιηθούν. Θέλω, όµως, εδώ να επισηµάνω ότι έχουµε
κάνει µεγάλο αγώνα και σας πιέζουµε. Δυστυχώς, αρνείστε διαρ-
κώς να ανανεώσετε αυτούς τους πεντέµισι χιλιάδες νέους επι-
στήµονες, που έδωσαν πνοή στο δηµόσιο και βοήθησαν να εκ-
συγχρονιστούν οι δηµόσιες υπηρεσίες προς τους πολίτες.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Κινήµατος Αλλαγής)
Και τη µείωση ακόµα των εισφορών που έχετε ανακοινώσει,

πάλι οι άνεργοι θα την πληρώσουν.
Πέµπτο σηµείο. Καµµία µέριµνα για την προστασία των εργα-

ζοµένων και την επιτυχή ανταπόκρισή τους στην τεχνολογική
επανάσταση. Όποιος επιβιώσει. Οι άλλοι σε µόνιµη ανεργία,
κύριε Πρωθυπουργέ, την ώρα που άλλες ευρωπαϊκές χώρες
αγωνίζονται να αυξήσουν τη γνώση και την κατάρτιση και να επα-
ναρρυθµίσουν τις εργασιακές σχέσεις και συζητούν µάλιστα
ακόµη και για µείωση του χρόνου εργασίας. Εδώ, όλα στην τύχη
τους, όποιος αντέξει!

Έκτο σηµείο. Ο νόµος Κατρούγκαλου ζει και βασιλεύει µε το
«µακιγιάζ» που του κάνετε. Οι ίδιοι συντελεστές αναπλήρωσης,
µε «µερεµέτια» µόνο για την προσαρµογή στις αποφάσεις του
Συµβουλίου της Επικρατείας. Καµµία µέριµνα για κανονική,
πραγµατική δέκατη τρίτη σύνταξη για όλους τους συνταξιού-
χους, όπως προτείνουµε εµείς, καµµία µέριµνα για την επανα-
φορά του ΕΚΑΣ, καµµία µέριµνα για να αποκατασταθούν οι
αδικίες στις συντάξεις αναπηρίας και χηρείας. 

Σηµείο έβδοµο. Οι κοινωνικές υποδοµές συνεχίζουν να υπο-
βαθµίζονται. Ο σχεδιασµός για την παράδοση των δηµόσιων νο-
σοκοµείων στους ιδιώτες καλά κρατεί. Γνωρίζετε όλοι τι γίνεται
στα δηµόσια νοσοκοµεία, πόσο ταλαιπωρούνται ασθενείς, συγ-
γενείς και εργαζόµενοι, πόσο µεγάλες ελλείψεις εξακολουθούν
να υπάρχουν και η µοναδική µέριµνα της Κυβέρνησης σήµερα
από ό,τι φαίνεται είναι να ψάξει να βρει «παραθυράκια», για να
µετατρέψει από το «παράθυρο» τα νοσοκοµεία σε νοµικά πρό-
σωπα ιδιωτικού δικαίου. Μοναδικός στόχος, έτσι, χωρίς κανένα
σχέδιο, χωρίς καµµία µελέτη, να παραδοθεί η δηµόσια υγεία στα
µεγάλα ιδιωτικά συµφέροντα.

Σηµείο όγδοο. Τα συνδικάτα αντιµετωπίζονται ως εχθρός. Ο

κοινωνικός διάλογος έχει µπει στην κατάψυξη. Ούτε καν για τις
αλλαγές στο ασφαλιστικό. Και βεβαίως παράλληλα υπάρχει και
επιχείρηση κατασυκοφάντησης των κινητοποιήσεων από τους
γνωστούς «παπαγάλους» της Νέας Δηµοκρατίας και του Μαξί-
µου. 

Χρειάστηκαν οι δικές µας πιέσεις για να ασχοληθεί σοβαρά η
Κυβέρνηση µε τις απολύσεις στην Τράπεζα Πειραιώς. Σας έπιασε
τώρα ο πόνος, αλλά εµείς τρέχαµε να τις σταµατήσουµε για να
ανασταλούν, όπως και στην «COSMOTE». 

Σηµείο ένατο. Οι άνεργοι, οι χαµηλόµισθοι, που αδυνατούν να
πληρώσουν τα δάνειά τους, κινδυνεύουν να χάσουν την πρώτη
τους κατοικία από πλειστηριασµούς και βεβαίως ο αρµόδιος
Υπουργός ανέλαβε να προετοιµάσει το έδαφος γιατί πρέπει να
προστατευθούν τα funds και τα συµφέροντά τους και γιατί θα
είναι εναντίον της λειτουργίας της αγοράς η προστασία της πρώ-
της κατοικίας των αδύναµων δανειοληπτών.

Δέκατο σηµείο. Μια εµβληµατική βιοµηχανία, η «ΛΑΡΚΟ» τίθε-
ται σε ειδική εκκαθάριση, χωρίς  προετοιµασία για τη διασφάλιση
της βιωσιµότητας, χωρίς  εγγύηση για την απασχόληση των ερ-
γαζοµένων και µάλιστα πότε; Την ώρα που αναµένεται διεθνής
αύξηση στις τιµές του νικελίου. Θα επανέλθω στη δευτερολογία
µου στη «ΛΑΡΚΟ» µιας και αναφερθήκατε και εσείς, κύριε Πρω-
θυπουργέ, γιατί έχει αξία να µιλήσουµε για την ιστορία της και
πώς ξεκίνησαν τα προβλήµατα στη «ΛΑΡΚΟ» 

Αυτές, λοιπόν, είναι οι δέκα πληγές, τα δέκα πλήγµατα από την
πολιτική σας στον κόσµο της εργασίας. Οι εργαζόµενοι, οι άνερ-
γοι, οι συνταξιούχοι είναι εκείνοι που τα υφίστανται. 

Δεν περιµένουµε από εσάς, κύριε Πρωθυπουργέ, και την πα-
ράταξή σας να δώσετε ουσιαστικές λύσεις. Πάντα ήσασταν απέ-
ναντι στα συµφέροντά τους και στα εργασιακά τους δικαιώµατα. 

Εµείς, η µεγάλη δηµοκρατική προοδευτική παράταξη, µε µε-
γάλη ιστορία ιδιαίτερα σ’ αυτόν τον τοµέα, είµαστε απέναντι σ’
αυτές τις επιλογές. Ο στόχος µας είναι να είµαστε το αποκούµπι
των πιο αδύναµων και αυτό θα πράξουµε και σ’ αυτήν την περί-
πτωση. Θα είναι στην πρώτη γραµµή το Κίνηµα Αλλαγής για την
υπεράσπιση των δικαιωµάτων των εργαζοµένων, των ανέργων,
των συνταξιούχων και ταυτόχρονα, µε εναλλακτικές προτάσεις
και λύσεις, για µια ανάπτυξη πραγµατικά για όλους, έτσι ώστε ο
καθένας, ανεξάρτητα από το ποια θέση έχει στην παραγωγική
διαδικασία, να µπορεί να αισθάνεται ασφάλεια για το αύριο και
αξιοπρέπεια για τη ζωή του. Αυτός είναι ο δικός µας στόχος.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Κινήµατος Αλλαγής)

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Καλείται τώρα στο
Βήµα ο κ. Δηµήτριος Κουτσούµπας, Πρόεδρος της Κοινοβουλευ-
τικής Οµάδας του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΟΥΤΣΟΥΜΠΑΣ (Γενικός Γραµµατέας της Κεν-
τρικής Επιτροπής του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας):
Κύριε Πρωθυπουργέ, σ’ όλες τις παρεµβάσεις σας στο εσωτε-
ρικό και το εξωτερικό και εσείς και οι Υπουργοί σας µιλάτε για
τη νέα Ελλάδα, για την Ελλάδα που αλλάζει, για την Ελλάδα της
ανάπτυξης, της ευηµερίας.

Βέβαια, αυτό που περιγράφετε δεν έχει καµµία απολύτως
σχέση µ’ αυτό που βιώνουν οι ίδιοι οι εργαζόµενοι. Είναι µια ει-
κονική πραγµατικότητα. Ποια είναι η πραγµατική κατάσταση; Η
εντατικοποίηση της εργασίας, η γιγάντωση των ευέλικτων µορ-
φών εργασίας, των συµβάσεων ορισµένου χρόνου, οι οποίες και
φέτος ξεπέρασαν τις νέες προσλήψεις, τις σταθερές εργασιακές
σχέσεις, η εκτίναξη της ενοικιαζόµενης εργασίας και της εργο-
λαβικής απασχόλησης, η παντελής έλλειψη µέτρων υγείας, ασ-
φάλειας, που έχει οδηγήσει και σε πρωτοφανή αύξηση των ερ-
γατικών ατυχηµάτων και των θανατηφόρων στη βιοµηχανία, σχε-
δόν σ’ όλους τους κλάδους. Μέσα σε λίγους µόνο µήνες είτε
ψηφίσατε είτε δροµολογήσατε νέα επιθετικά µέτρα στον χώρο
των εργασιακών και συνδικαλιστικών δικαιωµάτων στον τοµέα
της κοινωνικής ασφάλισης.

Καταργήσατε τις κλαδικές συµβάσεις, προβλέποντας ακόµα
περισσότερες ρήτρες εξαίρεσης, που µπορεί να αξιοποιεί η ερ-
γοδοσία, µετατρέποντας παράλληλα τον Υπουργό Εργασίας σας
σε απόλυτο άρχοντα, ο οποίος µπορεί να απαγορεύει τη µονο-
µερή προσφυγή των εργαζοµένων στη διαιτησία και να προχωρά
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µέτρα που διευκολύνουν παραπέρα την περιβόητη ευελιξία.
Στις συλλογικές συµβάσεις τόσο εσείς όσο και η προηγούµενη

κυβέρνηση διατηρήσατε και επεκτείνατε όλο το αντεργατικό
πλαίσιο που αφήνει τη συντριπτική πλειοψηφία των εργαζοµέ-
νων, σχεδόν τους εννιά στους δέκα, εκτός οποιασδήποτε συλλο-
γικής σύµβασης εργασίας. Διατηρήσατε ανέγγιχτη την εγκύκλιο
του ΣΥΡΙΖΑ για τις κλαδικές συµβάσεις, όπου δίνεται στον κάθε
εργοδότη η απόλυτη ευχέρεια κίνησης, το δικαίωµα να προχω-
ράει ή να µπλοκάρει τη διαδικασία κήρυξης µιας κλαδικής σύµ-
βασης ως υποχρεωτικής.

Βάλατε τον προσχηµατικό όρο να µπαίνει η οικονοµική κατά-
σταση µιας επιχείρησης ως δείκτης εξαίρεσης, την οποία θα µπο-
ρούν οι ίδιες να επικαλούνται όποτε και όπως θέλουν. Με τον
τρόπο αυτό ανοίγει ο ασκός του Αιόλου για τη µη εφαρµογή των
συλλογικών συµβάσεων και το κατρακύλισµα των µισθών στο
όριο του κατώτατου.

Ξέρετε ακριβώς τι είπατε πριν στην πρωτολογία σας, κύριε Μη-
τσοτάκη, ή απλά σας τα λέει όπως θέλει ο κ. Βρούτσης, ο Υπουρ-
γός Εργασίας και σας εκθέτει; Κλαδική σύµβαση στον επισιτισµό
όντως υπογράφηκε µετά από δώδεκα χρόνια ανάµεσα σε εργα-
ζόµενους και εργοδότες και αντί να την κηρύξει υποχρεωτική το
Υπουργείο ως όφειλε, βάζετε ανυπέρβλητα εµπόδια για να µείνει
η σύµβαση αυτή στα χαρτιά.

Τι είδους εµπόδια; Πρώτον, ζητάτε από τους ίδιους τους ερ-
γαζόµενους τεχνικοοικονοµική µελέτη ότι δεν θίγεται η ανταγω-
νιστικότητα των επιχειρήσεων. Δεύτερον, όταν οι εργαζόµενοι
µπουν σε αυτή τη διαδικασία για να φτιάξουν τη µελέτη, δεν τους
δίνετε τα στοιχεία. Τρίτον, ακόµα και όταν τελικά σας υποβάλουν
αυτή τη µελέτη, έχετε τη δυνατότητα να εξαιρέσετε επιχειρήσεις
από την κλαδική σύµβαση. Αν απλά συναντούσατε εσείς ο ίδιος
την οµοσπονδία επισιτισµού, όπως τη συνάντησα εγώ, θα σας τα
έλεγαν όλα αυτά.

Παραπέρα, φροντίσατε αυτό το διάστηµα να δυναµώσετε την
καταστολή µε διατάξεις που τσακίζουν τη συνδικαλιστική δράση
και το δικαίωµα στην απεργία µε µέτρα σε βάρος της ίδιας της
λειτουργίας των σωµατείων.

Στο ασφαλιστικό οι κυβερνήσεις χτίζουν η µία πάνω στο οικο-
δόµηµα της άλλης. Γι’ αυτό άλλωστε και ο Υπουργός Εργασίας
πρόσφατα είπε ότι µε την ψήφιση του νέου νόµου για το ασφα-
λιστικό θα έχει ολοκληρωθεί από τις κυβερνήσεις Νέας Δηµο-
κρατίας, ΠΑΣΟΚ, ΣΥΡΙΖΑ µία µεγάλη µεταρρύθµιση στο ασφα-
λιστικό. Στην πραγµατικότητα, η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρα-
τίας δεν φέρνει νέο νόµο ούτε πολύ περισσότερο, όπως λέει, κα-
ταργεί τον νόµο Κατρούγκαλου, όπως ήταν και η προεκλογική
σας δέσµευση. Εφαρµόζετε κατά γράµµα τον νόµο Κατρούγκα-
λου, προσπαθώντας να ξεπεράσετε τα όποια νοµικά κενά αυτός
είχε δηµιουργήσει. Το αρχιτεκτονικό περιεχόµενο του νόµου
αυτού παραµένει αναλλοίωτο. Αυτός ο νόµος αποτέλεσε ως τις
µέρες µας την ολοκλήρωση της αντιασφαλιστικής επίθεσης,
καθώς ενσωµάτωσε όλες τις ανατροπές σε βάρος ασφαλισµέ-
νων και συνταξιούχων.

Και στο σηµείο αυτό, βέβαια, να καλωσορίσουµε και την κ. Γεν-
νηµατά στην υιοθέτηση, έστω και στα λόγια, της θέσης του ΚΚΕ.
Ακριβώς, νόµος Κατρούγκαλου - Βρούτση είναι. Έχει µαλλιάσει
πολύ καιρό τώρα η γλώσσα µας να σας το λέµε, βέβαια µαζί µε
τα περαστικά στον κ. Κατρούγκαλο. Έτερον εκάτερον.

Σήµερα έρχεται η Νέα Δηµοκρατία να ισχυροποιήσει το πνεύ-
µα και το σώµα αυτού του νόµου, να ανοίξει τον δρόµο σε νέα
επιδροµή µε τους τρεις πυλώνες του συστήµατος Πινοσέτ, όπου
η σύνταξη θα σπάει σε ένα µικρό τµήµα που θα εγγυάται το κρά-
τος -και αυτό πάντα υπό αίρεση, µε βάση την ανταγωνιστικότητα
της οικονοµίας-, η ονοµαζόµενη εθνική σύνταξη και από εκεί και
πέρα θα υπάρχει η ανταποδοτική σύνταξη, η οποία θα βασίζεται
στο ρίσκο και στον χρηµατιστηριακό τζόγο. Οι συντάξεις θα τιτ-
λοφορούνται ως χρηµατιστηριακά προϊόντα πλέον και θα επεν-
δύονται µε όρους χαµηλού, µεσαίου και υψηλού ρίσκου.

Αυτές τις ηµέρες έχει κορυφωθεί η κυβερνητική προπαγάνδα,
προκειµένου να απενοχοποιήσετε αυτό το αντιασφαλιστικό
έκτρωµα. Σε εκποµπές και πρωτοσέλιδα ο ίδιος ο Υπουργός Ερ-
γασίας, κυβερνητικά στελέχη, µαζί µε τη συµβολή γνωστών ειδι-
κών µιλούν για αυξήσεις στα τριάντα πέντε και στα σαράντα δύο

χρόνια ασφάλισης στους µισθούς των 1.000 και των 2.000 ευρώ.
Έχετε δηµιουργήσει µια ψεύτικη πραγµατικότητα, για να πουλή-
σετε την πραµάτεια σας, για να παραδώσετε µπιρ παρά δηλαδή,
το ασφαλιστικό τις ασφαλιστικές εταιρείες, στους διάφορους
επιχειρηµατίες της υγείας. Πατάτε πάνω στην άγνοια ιδιαίτερα
των νέων εργαζοµένων, ώστε το ασφαλιστικό να αντιµετωπίζεται
ως δύσκολος γρίφος, ώστε οι εργαζόµενοι να µην µπορούν να
ασχοληθούν µε αυτό, στέλνοντάς τους παράλληλα στην αγκαλιά
όλων αυτών των αρπακτικών που καραδοκούν.

Απαντήστε, όµως, στο εξής ερώτηµα: Ποιος νέος εργαζόµενος
που ξεκίνησε τον εργασιακό του βίο στα χρόνια της κρίσης -ή και
πιο πριν- που είναι σήµερα στις πιο παραγωγικές ηλικίες θα κα-
ταφέρει να έχει σαράντα χρόνια εργασίας και µάλιστα, ασφαλι-
σµένης; Ποιος εργαζόµενος θα έχει τριάντα πέντε έτη δουλειάς,
όταν η καταγεγραµµένη ανεργία, όλα αυτά τα χρόνια, είναι στα-
θερά πάνω από το ένα εκατοµµύριο; Πού θα βρουν αυτοί οι ερ-
γαζόµενοι τα ένσηµα, για να πιάσουν τις νόρµες που µε θράσος
αναδεικνύετε; Ποιος νέος εργαζόµενος που έχει φάει απολύσεις
µε το κουτάλι, που έχει δουλέψει όλες τις µορφές της ευέλικτης
εργασίας και περιπλανάται από δουλειά σε δουλειά θα έχει τις
δώδεκα χιλιάδες ένσηµα για τα οποία µας ανακοινώνετε αυξή-
σεις; 

Η σύνταξη βγαίνει µέσα από τα ποσοστά αναπλήρωσης που
διαµορφώνει η κάθε κυβέρνηση πάνω στα χρόνια ασφάλισης και
επιπλέον, πάνω στον συντάξιµο µισθό. Τι σύνταξη και τι παροχές
θα έχουν οι εργαζόµενοι οι οποίοι είδαν µέσα σε µία νύχτα τον
κατώτερο µισθό στα 586 ευρώ που οι νέοι εργαζόµενοι αµείβον-
ται µε 430 ευρώ; Τι σύνταξη θα έχουν οι εργαζόµενοι που όλα
αυτά τα χρόνια εργάζονται ως τετράωροι και παίρνουν µισθό ως
250 ευρώ; 

Έχετε δηµιουργήσει το έδαφος, ώστε το ασφαλιστικό να απο-
τελεί όχι δικαίωµα και υποχρέωση του κράτους, αλλά εµπόρευµα
που θα το πληρώνει όποιος έχει, για όσο έχει και αν έχει. Στις ερ-
γασιακές σχέσεις κυριαρχεί το απόλυτο χάος. Είναι χάος για
τους εργαζόµενους, αλλά παράδεισος, βέβαια, για τους επιχει-
ρηµατικούς οµίλους, στους οποίους κάνετε σινιάλο για επενδύ-
σεις, προσφέροντας φθηνή, πάµφθηνη εργατική δύναµη.

Παρεµπιπτόντως, µιας και επισκεφθήκατε πρόσφατα τη Σαου-
δική Αραβία και τα Ηνωµένα Αραβικά Εµιράτα, προς αναζήτηση
επενδυτών, ο τελευταίος επενδυτής από αυτές τις χώρες στα
ναυπηγεία Ελευσίνας και Σκαραµαγκά άφησε, όπως ξέρετε, κάτι
εκατοµµύρια φέσια στους εργαζόµενους. Το αναφέρω για να
έχουµε και µία πραγµατική εικόνα, τι σόι είναι αυτοί οι περιβόητοι
επενδυτές.

Χαρακτηριστικό παράδειγµα των ηµερών, η πλήρης ελευθερία
που αποκτούν, νόµιµα ή πλαγίως, οι διάφοροι όµιλοι για να ανοί-
γουν τα καταστήµατά τους τις Κυριακές. Η ένταξη του εκπτωτι-
κού χωριού στα Σπάτα µε υπουργική απόφαση της Νέας
Δηµοκρατίας πάνω στον νόµο του ΣΥΡΙΖΑ, η οποία προβλέπει
άνοιγµα των καταστηµάτων τριάντα δύο Κυριακές τον χρόνο, σε
µία σειρά περιοχές της Αττικής και της Θεσσαλονίκης, η ανακοί-
νωση της εργοδοσίας στα «JUMBO» ότι προχωρά σε άνοιγµα
των καταστηµάτων της σε Πιερία και Πρέβεζα όλες τις Κυριακές
του χρόνου, όλα αυτά, αποτελούν τους τελευταίους κρίκους
στην επίθεση που ξετυλίγεται µε µεθοδικά εδώ και πολλά χρόνια
σε βάρος της κυριακάτικης αργίας.

Ειδικά στο εµπόριο, στον επισιτισµό, τον τουρισµό οι εξελίξεις
αυτές δένουν µε την απογείωση της ευελιξίας και της υποαπα-
σχόλησης µε το καθηµερινό ωράριο και τις εβδοµαδιαίες ώρες
δουλειάς να αυξοµειώνονται ευέλικτα και χωρίς καµµία επιβά-
ρυνση για την εργοδοσία, µε τους εργαζόµενους, κυρίως, σε αυ-
τούς τους κλάδους να βρίσκονται στο πόδι από το πρωί ως το
βράδυ. Αυτά είναι τα αποτελέσµατα της πολυσυζητηµένης διευ-
θέτησης του χρόνου εργασίας. Αυτά τα στηρίζετε µε όλες σας
τις δυνάµεις, δηµιουργώντας συνθήκες κόλασης στα νέα ζευγά-
ρια, σε κάθε εργατική λαϊκή οικογένεια.

Την ίδια στιγµή, η πλήρης ασυδοσία που απολαµβάνει η εργο-
δοσία µεταφράζεται και σε νέα εργοδοτικά εγκλήµατα, καθώς
µακραίνει ο κατάλογος ατυχηµάτων µέσα από τα οποία αναδει-
κνύονται µε τον πλέον τραγικό τρόπο οι ελλείψεις σε µέτρα υγι-
εινής και ασφάλειας. Πάνω απ’ όλα, είναι οι ευθύνες κυβερνή-
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σεων και εργοδοσίας που έχουν µετατρέψει τους χώρους δου-
λειάς σε χώρους όπου ο εργαζόµενος παίζει την υγεία του και
την ίδια του τη ζωή κορώνα γράµµατα. 

Μόνο τις τελευταίες δέκα µέρες είχαµε σοβαρούς τραυµατι-
σµούς, ακρωτηριασµούς, έως και θανάτους που διέλυσαν οικο-
γένειες στον Βόλο, το Ναύπλιο, τη Χαλκίδα, την Ξάνθη, τη Λά-
ρυµνα, τα Γιάννενα, στη ΔΕΗ, σε µεγάλες εµπορικές επιχειρή-
σεις που οι υπηρεσίες του Υπουργείου αρνούνται να ελέγξουν. 

Από τη «ΛΑΡΚΟ» που θέλετε να κλείσετε τώρα, που παραµο-
νές της µεγάλης κινητοποίησης έχασε τη ζωή του ένας ακόµη
εργάτης, µέχρι και το πρόσφατο ατύχηµα στα διυλιστήρια της
«MOTOR OIL», όπου τέσσερις εργαζόµενοι τραυµατίστηκαν σο-
βαρά από έκρηξη, οι χώροι δουλειάς έχουν γίνει µια απέραντη
αρένα χωρίς στοιχειώδεις κανόνες ασφάλειας και υγιεινής. Η
ελευθερία που απολαµβάνουν οι εργοδότες δίνει αέρα στα πανιά
της εργοδοτικής βίας. Μέχρι και εργάτες που πυροβολούνται
βλέπουµε, όταν διεκδικούν τα δεδουλευµένα. 

Κι επειδή βγαίνετε όλοι και παριστάνετε τις αθώες περιστερές
και ότι τάχα σας έπιασε και ο πόνος για τους εργαζόµενους, η
αλήθεια που ξέρουν όλοι οι εργαζόµενοι είναι η εξής: Κάθε επό-
µενη κυβέρνηση, όχι µόνο δεν καταργούσε τα βασικά αντεργα-
τικά νοµοθετήµατα της προηγούµενης, αλλά έβαζε πάνω σε αυτά
και το δικό της λιθαράκι. Δείτε µόνο τα τελευταία χρόνια: ο νόµος
Βρούτση για τον κατώτατο µισθό υιοθετήθηκε από την κυβέρ-
νηση ΣΥΡΙΖΑ και σήµερα ξανασυνεχίζει από την Κυβέρνηση της
Νέας Δηµοκρατίας. Ο νόµος Κατρούγκαλου ενσωµάτωσε όλες
τις αντιασφαλιστικές µεταρρυθµίσεις του ΠΑΣΟΚ και της Νέας
Δηµοκρατίας και σήµερα επεκτείνεται περαιτέρω από την Κυβέρ-
νηση της Νέας Δηµοκρατίας. Ο απεργοκτόνος νόµος Αχτσιό-
γλου επεκτάθηκε από την Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας. Η
κατάργηση της Κυριακάτικης αργίας ξεκίνησε µε οκτώ Κυριακές
από Νέα Δηµοκρατία και ΠΑΣΟΚ πριν, πήγε στις τριάντα δύο µε
τον ΣΥΡΙΖΑ και επεκτείνεται ξανά µε την Κυβέρνηση τώρα της
Νέας Δηµοκρατίας. Και ο κατάλογος δεν έχει τελειωµό. 

Ποιον δουλεύετε, λοιπόν; Εδώ δεν έχει µισόλογα ή κόλπα και
διάφορες ατάκες. Πείτε µας εδώ και τώρα πότε θα επαναφέρετε
τον κατώτερο µισθό στα 751 ευρώ, ο οποίος πρέπει και να απο-
τελέσει τη βάση προς συζήτηση για αυξήσεις σε όλους τους κλά-
δους. Να µας πείτε εδώ και τώρα πότε θα αφήσετε ελεύθερες
τις συλλογικές διαπραγµατεύσεις. Εσείς που κλίνετε σε όλες τις
πτώσεις τη δύναµη και την ελευθερία της αγοράς, έχετε αλυσο-
δέσει τις ελεύθερες συλλογικές διαπραγµατεύσεις των εργαζο-
µένων. 

Περνάει η κρίση, λέτε, πάλι στο καλό πια και έχουµε αναπτύξει.
Λέτε σήµερα µάλιστα πώς είναι αυτή η ανάπτυξη και θα είναι για
όλους. Ας δούµε τον προϋπολογισµό που καταθέσατε το 2020.
Τι λέει ο φετινός προϋπολογισµός; Ανάπτυξη της οικονοµίας της
τάξης του 2,5%. Ποιος παράγει αυτή την ανάπτυξη; Οι εργαζό-
µενοι. Τι εκτίµηση, όµως, γίνεται για τους µισθούς των εργαζο-
µένων στον προϋπολογισµό; Στο 1,2%. 

Αλλά και αυτή ακόµα η αύξηση είναι πλασµατική, γιατί στην
πραγµατικότητα, αν συνυπολογίσουµε τη διεύρυνση της φορο-
λογικής βάσης, έτσι όπως ονοµάζετε εσείς τη φοροληστεία δη-
λαδή, αν συνυπολογίσουµε περικοπές σε κοινωνικές παροχές,
υγεία, παιδεία, πρόνοια, που το κόστος τους µεταφέρεται στους
µισθωτούς, αν συνυπολογίσουµε την αύξηση των τιµών σε βα-
σικά είδη, τελικά µάλλον µείωση του µισθού έχουµε παρ’ όλο που
καταγράφεται για δεύτερη χρονιά ανάπτυξη. 

Και εδώ αναδεικνύεται και το εξής: Ίδια πορεία έχουν οι µισθοί
σχεδόν σε όλες τις χώρες της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Αυτό βαφτί-
ζεται «κανονικότητα» από εσάς. Γι’ αυτό, όποτε διεκδικούν οι ερ-
γαζόµενοι αυξήσεις, πετάγεται πάντα κάποιος κυβερνητικός και
λέει: «Σε καµµιά προηγµένη χώρα δεν γίνονται αυτά». 

Η Ευρωπαϊκή Ένωση επιδιώκει να διατηρήσει τη θέση της, δη-
λαδή τη θέση, εδώ που τα λέµε, των µονοπωλιακών οµίλων της
που έχουν έδρα στα κράτη-µέλη της, σε εποχή µεγάλων ανακα-
τατάξεων και ανταγωνισµών, βλέπε ΗΠΑ, Κίνα κ.λπ.. Αυτός ο αν-
ταγωνισµός δεν έχει ούτε πισωγύρισµα, ούτε µπορεί να χαλινα-
γωγηθεί από τον οποιονδήποτε, ακόµα κι αν έχει τις καλύτερες
των προθέσεων. Βέβαια, ούτε εσείς ούτε ο ΣΥΡΙΖΑ έχετε τις κα-
λύτερες των προθέσεων. Έτσι κι αλλιώς υποθετικά το λέµε,

χάριν της συζητήσεως.
Η ανάπτυξή σας σηµαίνει, επίσης, κλείσιµο επιχειρήσεων,

όπως η «ΛΑΡΚΟ». 
Και από αυτό το Βήµα για µια ακόµα φορά, όπως προχθές,

ενώνουµε τη φωνή µας µε τη φωνή των εργαζοµένων εκεί και
απαιτούµε χρηµατοδότηση και µε ευθύνη, σχεδιασµό και έλεγχο
τον εκσυγχρονισµό της επιχείρησης, την παραπέρα ανάπτυξή
της, σύµφωνα µε τις τεράστιες πραγµατικά δυνατότητες που
έχει, την κατασκευή µονάδας ανοξείδωτου χάλυβα όπου θα ανα-
πτυχθούν χιλιάδες νέες θέσεις εργασίας γύρω της, τη διασφά-
λιση της συνέχισης της λειτουργίας της, διασφάλιση όλων των
θέσεων εργασίας, διασφάλιση των κεκτηµένων των εργαζοµένων
µέσα από την υπογραφή σύµβασης, της κατάργησης του σκλα-
βοπάζαρου των εργολαβιών, ουσιαστικά µέτρα ασφάλειας στην
εργασία.

Αντίστοιχα, στηρίζουµε τους αγώνες και τις διεκδικήσεις των
εργαζοµένων στη Βιοµηχανία Φωσφορικών Λιπασµάτων Καβά-
λας. Με ευθύνη της Κυβέρνησης πρέπει να συνεχιστεί απρόσκο-
πτα η λειτουργία του εργοστασίου, το οποίο αποτελεί τη µονα-
δική πλέον λιπασµατοβιοµηχανία που έχει η χώρα, µε όλους τους
εργαζόµενους, µε πλήρη εργασιακά δικαιώµατα, µε µόνιµη στα-
θερή δουλειά, µε συλλογική σύµβαση, τουλάχιστον µε όσα προ-
έβλεπε ο οργανισµός του 2009, µέτρα υγιεινής, ασφαλείας, αλλά
και µέτρα για τον περιορισµό της περιβαλλοντικής ρύπανσης και
την ασφάλεια των εγκαταστάσεων.

Εµείς δεν θα παίξουµε το παιχνίδι που θέλετε. Δεν θα σας κά-
νουµε κριτική που σας κάνουν άλλα κόµµατα, όπως ο ΣΥΡΙΖΑ,
για παράδειγµα, ότι τάχα υιοθετείτε αντιαναπτυξιακά µέτρα. Ανα-
πτυξιακά µέτρα υιοθετείτε, µόνο που αυτά τα αναπτυξιακά µέτρα
αφορούν τους λίγους, τα κέρδη τους, τα προνόµιά τους. Αυτή η
καπιταλιστική ανάπτυξη ούτε µπορεί ούτε είναι ανάπτυξη για
όλους ούτε ασφαλώς µπορεί να γίνει δίκαιη, γιατί αυτή η ανά-
πτυξη καλπάζει όσο µεγαλώνει η αδικία σε βάρος των πολλών.

Οι αγώνες που αναπτύσσονται αυτή την περίοδο δίνουν απάν-
τηση στην Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας, που µε το µαστί-
γιο της εκτεταµένης καταστολής µαζί µε το καρότο, βέβαια, της
βιώσιµης ανάπτυξης θεωρεί ότι θα τελειώσει µε τους εργατικούς
λαϊκούς αγώνες, ότι θα καταφέρει να επιβάλλει σιωπητήριο
στους χώρους δουλειάς.

Οι πολύµορφες αγωνιστικές κινητοποιήσεις δηµιουργούν ανά-
ταση, δηµιουργούν αγωνιστική αισιοδοξία, για να µην περάσει η
ηττοπάθεια, η µοιρολατρία, να δυναµώσει συνολικά ο διεκδικη-
τικός αγώνας από τα κάτω, από τις χιλιάδες καθαρίστριες στα
σχολεία και σε άλλους χώρους δουλειάς που παραµένουν όµη-
ροι των κυβερνήσεων µέχρι τους εργαζόµενους που σήµερα
αγωνίζονται για να έχουν τη δουλειά τους, να µην απολυθούν,
που αγωνίζονται για αυξήσεις σε µισθούς, για ενιαία σύµβαση,
όπως, για παράδειγµα, στον ΟΤΕ, στις τράπεζες, σε δεκάδες άλ-
λους χώρους εργασίας. 

Όλοι αυτοί είναι αγωνιστικοί φάροι. Αυτοί οι αγώνες αυτήν την
περίοδο δείχνουν και τη δύναµη που µπορεί να αποκτήσει το ίδιο
το εργατικό συνδικαλιστικό κίνηµα, οι οργανώσεις του ενάντια
στην πολιτική που διαλύει εργατικά ασφαλιστικά δικαιώµατα.

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Ευχαριστούµε τον κ.
Κουτσούµπα.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω
στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας
«ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την ιστορία
του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βου-
λής, τριάντα µαθήτριες και µαθητές και δύο εκπαιδευτικοί συνο-
δοί από το Ελληνικό Λύκειο Ντίσελντορφ. 

Η Βουλή σάς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Καλείται τώρα στο Βήµα ο κ. Κυριάκος Βελόπουλος, Πρόεδ-
ρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας της Ελληνικής Λύσης.

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύ-
σης): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Σήµερα δεν θα ήθελα να µιλήσω. Δεν αξίζει να µιλήσουµε.
Εβδοµήντα άτοµα είµαστε εδώ µέσα. Μιλούσε ο Πρωθυπουργός.
Ήµασταν διακόσιοι πενήντα. Έφυγε ο Πρωθυπουργός τώρα. 
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ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΣΠΗΛΙΟΣ) ΛΙΒΑΝΟΣ: Εδώ είναι
ο Πρωθυπουργός.

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύ-
σης): Δεν έχει σηµασία. Δείτε τους συναδέλφους. Δεν είναι θέµα
Πρωθυπουργού. Χαλαρώστε. Δείτε γύρω σας, δίπλα σας, δεξιά
και αριστερά σας λέω.

Έχουµε ένα θέµα πολύ σηµαντικό για την ελληνική κοινωνία,
τα εργασιακά. Και οι περισσότεροι συνάδελφοι δεν είναι εδώ ή
και οι Πρόεδροι των κοµµάτων. Δηλαδή και από ευγένεια –όχι
αστική, γιατί µερικοί γίνονται αστοί, δεν είναι αστοί- θα έπρεπε
να είναι εδώ όλοι οι Αρχηγοί. Δεν ξέρω πώς το βλέπετε εσείς. Γι’
αυτό πληρωνόµαστε µερικοί εδώ µέσα. Κάποιοι παίρνουν µι-
σθούς. Δεν αναφέροµαι, επαναλαµβάνω, µην το συνεχίζετε.
Δείτε δεξιά και αριστερά, σας είπα. Αυτό δεν καταλαβαίνουν ορι-
σµένοι στη Νέα Δηµοκρατία. 

Και σταµατώ εδώ γιατί είναι και παιδιά από το Ντίσελντορφ.
Γεννήθηκα στο Έσσεν, µετανάστης, γιος µεταναστών. Γνωρίζω
την αγάπη που έχουν για την Ελλάδα, µην τους απογοητεύσουµε
από την πρώτη στιγµή, γιατί θα στεναχωρηθούν περισσότερο.

Όµως, εγώ θα διαφοροποιηθώ τελείως από τους υπόλοιπους
Αρχηγούς, γιατί ακούσαµε εκθέσεις ιδεών και το λέω µε πλήρη
γνώση των όσων αναφέρω. Δεν άκουσα βασικά προτάσεις,
άκουσα µόνο αντιπολιτευτικό λόγο, θεωρητικολογία, εικοτολογία
και καθένας είπε τη δική του κοµµατική γραµµή, χωρίς καµµία
πρόταση στην Κυβέρνηση, άσχετα µε το αν την ακούσει, άσχετα
µε το αν τη δεχτεί, άσχετα µε το αν την αποδεχτεί και την υλο-
ποιήσει η όποια κυβέρνηση. Αν κάποια στιγµή το πολιτικό σύ-
στηµα λειτουργήσει κατ’ αυτόν τον τρόπο και δράσει εποικοδο-
µητικά και όχι µόνο αντιπολιτευτικά, κοµµατικά, τότε µπορεί να
έχει µέλλον ο τόπος µας. Και το λέω προς κάθε κατεύθυνση.

Κύριε Πρωθυπουργέ, λυπάµαι, αλλά σήµερα αναµείξατε αλή-
θεια µε ψεύδος, είπατε µισές αλήθειες, είπατε και µερικές αλή-
θειες και αυτό που µένει -θα σας το πω έτσι, για να το κα-
ταλάβετε- στη δική µου λογική είναι ότι η µισή αλήθεια είναι
ψέµα. 

Και θα σας παραθέσω τα στοιχεία ένα προς ένα. Λέτε ότι µει-
ώσατε τον ΕΝΦΙΑ. Ωραία! Ποιος τον επέβαλε; Εσείς τον επιβά-
λατε! Είναι αυτό που λέµε, είναι σαν το ανέκδοτο µε τον Χότζα
µε τα ζωντανά που έβαζε µες στο σπίτι του που τελικά επειδή
έβγαλε ένα ζωντανό, χώρεσε και αυτός. Δηλαδή φορολογήσατε,
φορολογήσατε, φορολογήσατε, κάνατε κάτι πολύ απλό. Και θα
σας εξηγήσω ότι µε τον ΕΝΦΙΑ δεν ισχύει αυτό που λέτε, γιατί
πάλι θα έχουµε αυξήσεις. Θα σας το αποδείξω σε λίγο. 

Άκουσα µε πολλή χαρά τον Πρωθυπουργό να οµιλεί για παρα-
γωγή πλούτου. Είναι η κορωνίδα του προγράµµατός µας. Μίλησε
για παραγωγή νέου πλούτου. Όπως λέµε «Νέα Δηµοκρατία», έτσι
λένε «παραγωγή νέου πλούτου». Εµείς λέµε «παραγωγή πλού-
του». Βέβαια, παραγωγή πλούτου µε ισχυρή φορολόγηση δεν γί-
νεται. Να τα ξεκαθαρίσουµε λίγο στο µυαλό µας. Δεν πρόκειται
να γίνει ποτέ παραγωγή πλούτου µε ισχυρή φορολόγηση. Βέ-
βαια, δεν είναι µόνο αυτή η παθογένεια, είναι και άλλες οι παθο-
γένειες της ελληνικής οικονοµίας.

Μας είπε ότι οι επιχειρήσεις αυξήθηκαν. Μας έδωσε και στοι-
χεία, αν δεν κάνω λάθος. Αν θεωρείτε επιχείρηση εσείς το καφέ-
µπαρ της γειτονιάς, κάνετε λάθος. Αν θεωρείτε το σουβλατζίδικο
επιχείρηση, είναι µια µικρή επιχείρηση, δεν είναι ούτε επένδυση
ούτε παραγωγή πλούτου. Είναι παροχή υπηρεσίας. 

Και να υπενθυµίσω σε ορισµένους από εσάς ότι αναµένω από
τον Πρωθυπουργό να µας πει τι είδους επιχειρήσεις έγιναν, γιατί
υπάρχει µια κατανοµή. Το να έγιναν στο 70% και στο 80% καφέ-
µπαρ, δεν µου λέει εµένα επένδυση. Θα κάνουµε τα παιδιά µας
όλα ντελιβεράδες; Αυτό θέλετε να τα κάνετε; Ή κόφτες γύρου;
Να σοβαρευτούµε λίγο, γιατί όταν µιλάµε για επενδύσεις, µιλάµε
για επενδύσεις.

Κάνατε τον διαγωνισµό –λέει, ακούστε εδώ που άκουσα τον
ΣΥΡΙΖΑ- συγκρούστηκαν οι δύο «µεγάλοι» για το ποιος είχε κα-
λύτερη Αστυνοµία στην Επιθεώρηση Εργασίας. Δηλαδή, ακού-
στε τη λογική σας: «Εµείς…» –λέει- «…κάναµε περισσότερους
ελέγχους». «Όχι…» –λέει- «…εµείς κάναµε περισσότερους ελέγ-
χους». «Όχι, λέτε ψέµατα εσείς, τα κάναµε εµείς».

Έχετε αναρωτηθεί γιατί κάθε µικροµεσαίος επιχειρηµατίας

επιχειρεί να µη δηλώσει τον εργαζόµενο; Θα σας το πω εγώ γιατί
έχω εργαζόµενους. Γιατί πολύ απλά οι εισφορές είναι πολλαπλά-
σιες, πολύ σκληρές για έναν εργοδότη. Πληρώνει τεράστιες ει-
σφορές και βέβαια και ο εργαζόµενος δεν έχει και την παροχή
που θα έπρεπε να έχει µε αυτή την εισφορά. Αν εγώ, δηλαδή,
ασφάλιζα έναν εργαζόµενό µου σε µια ιδιωτική ασφάλεια, θα είχε
καλύτερο νοσοκοµείο από ό,τι έχει τώρα που περιµένει στην
ουρά ο εργαζόµενος και δίνει και κανένα φακελάκι για να περά-
σει, αν δεν περάσει πρώτα ο λαθροµετανάστης µε τη ΜΚΟ.
Πρώτα περνούν αυτοί και µετά οι Έλληνες. 

Προσπαθώ, λοιπόν, να σας πω ότι δεν είναι απλά ένα φαινό-
µενο στο οποίο κάνουµε µία κριτική, κάνουµε µακροσκοπική –αν
θέλετε- θεραπεία. Όχι, αν δεν γίνουν τοµές στην ελληνική κοινω-
νία και στην οικονοµία, δεν πρόκειται ποτέ να πάει µπροστά ο
τόπος.

Θα δώσω ένα παράδειγµα και θα πρέπει να ανατριχιάσουµε
όλοι. Το 2009 η Ελλάδα κυριαρχούσε στα Βαλκάνια. Είναι γνω-
στό, το λέγαµε όλοι µας αυτό, είχαµε κάνει τράπεζες, επενδύσεις
και τα λοιπά. Το 2009 η χώρα µας -ακούστε λίγο!- είχε 120 δισε-
κατοµµύρια ευρώ παραπάνω ΑΕΠ από τη Ρουµανία. Σήµερα έχει
20 δισεκατοµµύρια ευρώ λιγότερα από τη Ρουµανία. Έχετε κα-
ταλάβει το νούµερο; Το 2009 είχαµε ΑΕΠ 120 δισεκατοµµύρια
ευρώ παραπάνω, υψηλότερο από τη Ρουµανία. Σήµερα αυτή η
Ρουµανία µάς περνάει στο ΑΕΠ κατά 20 δισεκατοµµύρια ευρώ. 

Και µου µιλάει για ανάπτυξη ο Πρωθυπουργός, ο οποίος δεν
είναι εδώ. Και µου µιλάει ο Τσίπρας για επιτυχία τεσσεράµισι
ετών, που δεν είναι εδώ. Αυτοί είναι οι επιτυχηµένοι, γιατί εγώ
δεν ξεχνώ ότι κυβέρνησε η Νέα Δηµοκρατία και ότι ο Πρωθυ-
πουργός ήταν Υπουργός εκείνων των κυβερνήσεων που οδήγη-
σαν την Ελλάδα στην πτώχευση. 

Δεν ξεκινά από τον Ιούλιο του 2019 η πολιτική ιστορία και η
διαδροµή κάποιων, γιατί αν είναι να πάθετε πολιτικό αλτσχάιµερ
εσείς, εµείς δεν πάθαµε. Θυµόµαστε ποιος ήταν Υπουργός και
ότι πολλοί από εσάς ήταν Υπουργοί και οδηγήσατε στον γκρεµό
την ελληνική οικονοµία. Δεν την οδήγησα εγώ. Την οδήγησαν οι
επιλογές σας. 

Θα σας δώσω και άλλα παραδείγµατα. Ξέρετε για το κόκκινο
ιδιωτικό χρέος, το χρέος των ιδιωτών; Όλοι µιλούν για το χρέος
της Ελλάδος και κανείς δεν µιλάει για το µεγαλύτερο πρόβληµα
µίας οικονοµίας παγκοσµίως για όσους ξέρουν οικονοµικά πρω-
τοετούς φοίτησης. 

Ξέρετε τι λέει, κύριοι, ο πρωτοετής φοιτητής των οικονοµικών
σπουδών; Λέει ότι το µεγαλύτερο πρόβληµα της χώρας είναι το
ιδιωτικό χρέος, γιατί δηµόσιο χρέος έχουν πολλές χώρες. Το
ιδιωτικό χρέος, λοιπόν -δηλαδή, των ιδιωτών- το 2009 ήταν 10%
επί του ΑΕΠ. Σήµερα είναι 170% επί του ΑΕΠ το ιδιωτικό µας
χρέος, δηλαδή χρωστάει ο καθένας.

Εσείς µπορεί να µη χρωστάτε, εν πάση περιπτώσει, αλλά χρω-
στούν πολλοί. Χρωστά το κόµµα σας κάτι δάνεια. 

Και να πω στον κύριο Πρωθυπουργό, ότι εδώ ο κ. Σταϊκούρας
µας είπε κάτι πολύ περίεργο. Είπε ότι η «ΛΑΡΚΟ» πωλείται και
ένας από τους λόγους που εκποιείται, είναι διότι η Πειραιώς κα-
τήγγειλε το δάνειο. Αν δεν κάνω λάθος και στη Νέα Δηµοκρατία
κατήγγειλε η Πειραιώς το δάνειο. Θα ιδιωτικοποιήσετε τη Νέα
Δηµοκρατία ή θα την εκποιήσετε; Τι είναι αυτά που λέτε εδώ
µέσα; Τι είναι αυτά που λέµε εδώ µέσα; Αντί να κρατήσουµε τον
παραγωγικό µας ιστό όρθιο, ψάχνουµε τρόπους συνεχώς για να
πριονίσουµε αυτόν τον ιστό.

Άκουσα από τον Πρωθυπουργό κάτι απίστευτο. Μάλλον δεν
ξέρει οικονοµικά. Δεν ξέρω στην Αµερική τι έχει µάθει ο Πρωθυ-
πουργός µας, αλλά είπε ότι το κράτος δεν µπορεί να είναι επεν-
δυτής. Έτσι δεν είπε; 

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΣΠΗΛΙΟΣ) ΛΙΒΑΝΟΣ: Επιχειρη-
µατίας, είπε.

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύ-
σης): Είπε ότι το κράτος δεν µπορεί να είναι επιχειρηµατίας.
Πολύ ωραία λογική!

Τότε, κύριοι συνάδελφοι, η «COSCO» δεν είναι κρατική; Η
«FRAPORT» δεν είναι κρατική; Η «ΕΝΙ» δεν είναι κρατική; Η εται-
ρεία που πήρε τον σιδηρόδροµο των µεταφορών εδώ στην Ελ-
λάδα δεν είναι αυστριακή κρατική εταιρεία; Αυτοί µπορούν να
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είναι επιχειρηµατίες, µπορούν να βγάζουν χρήµατα! Η Ελλάς δεν
µπορεί να είναι επιχειρηµατίας! 

Κάνετε λάθος, κύριοι! Και να σας πω πού οφείλονται όλα αυτά;
Βάζετε όλους τους κοµµατικούς διευθυντές και προέδρους συµ-
βούλων, βάζετε κόσµο εκεί µέσα µε 10.000 ευρώ ή 20.000 ευρώ!
Και τώρα το κάνετε στην ΕΥΔΑΠ! Μου βάλατε έναν τύπο µε
128.000 ευρώ µισθό, τώρα που µιλάµε! Παίρνει 128.000 ευρώ
µισθό ο άνθρωπος! Γράφτηκε στον Τύπο. Είναι δυνατόν; Έτσι
χρεοκόπησαν οι ΔΕΚΟ. Πώς χρεοκόπησαν οι ΔΕΚΟ; Έτσι ξαφ-
νικά;

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΣΠΗΛΙΟΣ) ΛΙΒΑΝΟΣ: Επί ΣΥΡΙΖΑ
µπήκε.

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύ-
σης): Δεν µε νοιάζει ούτε ο ΣΥΡΙΖΑ ούτε η Νέα Δηµοκρατία. Κυ-
βερνήσατε και οι δυο. Αυτοί κυβέρνησαν για τεσσεράµισι χρόνια
και ζητούν και τα ρέστα από πάνω και εσείς άλλα είκοσι και δεν
λέτε και την αλήθεια στον ελληνικό λαό! 

Προσπαθώ, λοιπόν, να σας πω ότι µπορεί το κράτος να είναι
επιχειρηµατίας, αρκεί να έχει ηγεσία που στο µυαλό της µπορεί
να αυξήσει το Ακαθάριστο Εθνικό Προϊόν της χώρας µας. Για να
σας το πω µε πολύ απλά λόγια για να καταλάβετε, δεν µπορεί να
έχει κέρδη η «COSCO», η «FRAPORT» ή η «ΕΝΙ» -και καλά κάνουν
οι άνθρωποι γιατί είναι επιχειρηµατίες, κι εγώ επιχειρηµατίας
είµαι- να έχουν κέρδος, δηλαδή, οι κρατικές εταιρείες των ξένων
χωρών και εµείς να λέµε ότι το κράτος δεν µπορεί να είναι επι-
χειρηµατίας! Ε, τι µπορεί να είναι το κράτος; Διαχειριστής της
πολυκατοικίας;

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Τα ΕΛΠΕ είναι κράτος.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύ-

σης): Ακούστε, ακούστε. Εκεί πάλι κάνουµε λάθος. Θέλω να κα-
ταλάβετε κάποιοι -γιατί το σηµαντικό είναι αυτό- πως όταν µου
διορίζεις διευθύνοντα σύµβουλο το κοµµατικό σου αποτυχηµένο
στέλεχος που ήταν πολιτευτής, έχεις πρόβληµα άσκησης διαχεί-
ρισης της επιχειρήσεως. Αυτό γίνεται, δυστυχώς, εδώ και σα-
ράντα χρόνια. Δεν είναι τωρινό το φαινόµενο. Από το 1974 και
µετά, η λεηλασία των ΔΕΚΟ έτσι ξεκινούσε. Έβαζε έναν αποτυ-
χηµένο Βουλευτή που ήταν, για παράδειγµα, δικηγόρος, Πρό-
εδρος στη ΔΕΚΟ. Πήγαιναν από κάτω οι άλλοι, οι χρυσοκάν-
θαροι, τα λαµόγια, τον ξεγελούσαν, έκαναν ό,τι έκαναν και, τε-
λικά, κατέρρευσαν οι ΔΕΚΟ. Αυτή είναι η πραγµατικότητα. Μην
κοροϊδευόµαστε. 

Όµως, για να βολέψετε την κοµµατική πελατεία εσείς κι εσείς,
κατεδαφίσατε µία ολόκληρη Ελλάδα! 

Κι εσείς κάποια στιγµή, για να µην κοροϊδευόµαστε -το λέω για
το ΠΑΣΟΚ- γιατί κι εσείς κυβερνήσατε.

Αυτό είναι το πρόβληµα και πρέπει να το αλλάξουµε τώρα,
γιατί είναι η τελευταία µας ελπίδα. 

Επαναλαµβάνω ότι ο Πρωθυπουργός λείπει και πάλι από εδώ.
Ούτε εγώ θα κάτσω να ακούσω τη δευτερολογία του. Δεν θα
κάτσω ούτε εγώ, γιατί ούτε από αστική ευγένεια δεν καταλαβαί-
νουν κάποιοι. Εµείς θα καθίσουµε να ακούσουµε όλους τους πο-
λιτικούς Αρχηγούς, γιατί αυτή είναι η υποχρέωση των Ελλήνων
πολιτικών. Μία ηµέρα είµαστε όλοι εδώ µαζεµένοι. Μία µέρα!
Υπάρχουν άνθρωποι που είναι κάθε µέρα εδώ, αλλά µία ηµέρα
είµαστε όλοι εδώ.

Θέλω να πω, λοιπόν, το εξής: Αν δεν αντιληφθούµε ότι πρέπει
να αλλάξουµε τις παθογένειες του παρελθόντος, δεν πρόκειται
να πάµε µπροστά. Σας µιλάει ένας άνθρωπος ο οποίος είναι επι-
χειρηµατίας, που έχει επιχειρήσεις και ξέρει τι σηµαίνει «επιχεί-
ρηση». Δεν µπορεί να λέτε ότι το κράτος δεν µπορεί να είναι επι-
χειρηµατίας. Κάνετε λάθος, µέγα λάθος, διότι υπάρχουν άπειρα
παραδείγµατα κρατών που είναι και επιχειρηµατίες.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Β’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ)

Όταν ήρθε εδώ η κ. Μέρκελ -δεν είναι εδώ ο Αντώνης Σαµα-
ράς- είχαν έρθει µαζί της τριάντα επιχειρηµατίες, και της «MER-
CENTES» και της «VOLKSWAGEN». Ήρθαν όλοι εδώ. Έτσι λει-
τουργούν τα κράτη. Οι Πρωθυπουργοί ή οι Πρόεδροι κρατών -
µπορεί να ακουστεί περίεργο- είναι οι «dealers» των εταιρειών
για να αυξάνεται το ΑΕΠ τους, όπως κάνει και ο Τραµπ που που-
λάει όπλα και αεροπλάνα. Καταλάβετέ το.

Πάµε, λοιπόν, στα επόµενα. Όσο για την ανεργία, δεν θα το
πω. Επικαλείσθε την καταγραφή της ΕΛΣΤΑΤ. 

Η ΕΛΣΤΑΤ µας οδήγησε στα µνηµόνια, κύριοι συνάδελφοι, κάτι
τύποι σαν τον Γεωργίου, για να µην ξεχνιόµαστε. 

Εκεί έγινε το µεγάλο µαγείρεµα, κύριε Λοβέρδο. Ο ΟΑΕΔ είναι.
Στην ΕΛΣΤΑΤ και µε µία ώρα απασχολήσεως δεν καταγράφεσαι
άνεργος. Αυτό πρέπει να το µάθουµε. Είναι από τα βασικά. Άρα,
όταν µου λες «ΕΛΣΤΑΤ», ακόµα και µία ώρα να δουλεύει κάποιος
την εβδοµάδα, δεν είναι άνεργος κατά την ΕΛΣΤΑΤ. Ο ΟΑΕΔ
είναι. Είναι εκατοµµύρια οι άνεργοι.

Εδώ έχω τη λίστα από τον ΟΑΕΔ. Την καταθέτω για τα Πρα-
κτικά. 

Πρέπει, λοιπόν, να καταλάβουµε ότι δεν µπορούµε να βαφτί-
ζουµε συνεχώς το ψάρι, κρέας. Δεν µπορούµε να κοροϊδεύουµε
εσαεί τον ελληνικό λαό. Δεν γίνεται.

(Στο σηµείο αυτό ο Πρόεδρος της Ελληνικής Λύσης κ. Κυριά-
κος Βελόπουλος καταθέτει για τα Πρακτικά την προαναφερθείσα
λίστα, η οποία βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας
της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Ήρθε ο Πρωθυπουργός και είπε για τις πέντε χιλιάδες εργα-
ζόµενους του ΣΥΡΙΖΑ. Τους διόρισε ο ΣΥΡΙΖΑ, λέει. Ωραία, έκανε
ένα εγκληµατικό λάθος ο ΣΥΡΙΖΑ. Θα το υλοποιήσεις εσύ; Ε, τότε
η συνέχεια του κράτους θα γίνεται συνεχώς µε λάθη. Έχει µάλ-
λον λάθος αντίληψη ο Πρωθυπουργός για τη συνέχεια του κρά-
τους. Συνέχεια του κράτους δεν σηµαίνει «υλοποιώ τα στραβά».
Σηµαίνει ότι διορθώνω τα λάθη και αλλάζω τα πράγµατα. Αυτό
σηµαίνει πολιτική. Αλλιώς βρισκόµαστε εκτός τόπου και χρόνου. 

Και δεν µπορεί να µιλάει για διορισµούς του ΣΥΡΙΖΑ όταν
έχουν βολέψει τον σεκιουριτά που ήταν έξω από την Αµερικανική
Πρεσβεία και τον έκαναν Αρχηγό της ΕΥΠ. Πλάκα κάνουµε; Ήθε-
λαν τον κακοµοίρη τον υπέργηρο από τα Τρίκαλα να τον κάνουν
πρόεδρο στο νοσοκοµείο! Δεν µπορείτε, λοιπόν, να µιλάτε για
διορισµούς. Ξενίζουν όλα αυτά.

Και ήρθε εδώ ο Πρωθυπουργός να µου δείξει τα δηµοσιεύ-
µατα του ξένου Τύπου, ότι είναι διθύραµβοι. Γι’ αυτό σήµερα αντί
να ρίχνει βροχή, ρίχνει λεφτά. επειδή οι ξένοι στον διεθνή Τύπο
γράφουν ότι πάµε καλά στην οικονοµία! 

Θα σας πω, λοιπόν, τι σηµαίνει «καλά στην οικονοµία» και θα
καταλάβετε.

Μας είπε για αύξηση των εξαγωγών. Γι’ αυτό, λέω, κύριε Λο-
βέρδο, αγαπητέ συνάδελφε, ότι δεν αντιλαµβανόµαστε τι σηµαί-
νει «οικονοµία». Δεν µου λέει τίποτα η αύξηση των εξαγωγών.
Ξέρετε γιατί; Γιατί όλες οι πρώτες ύλες είναι εισαγόµενες. Αν για
να παραχθεί ένα προϊόν αξίας 100 ευρώ -όταν οι πρώτες ύλες
είναι εισαγόµενες, γιατί παράγω εγώ προϊόντα- η εισαγόµενη
πρώτη ύλη µου κοστίζει 75 ευρώ, έχω τελειώσει! Δεν έχω εξα-
γωγές. Αν δεν έχεις εσύ την πρώτη ύλη -έλεγε για τα χαλυβουρ-
γεία ο κ. Κουτσούµπας και έχει δίκιο, δεν είναι και αυτός εδώ,
δεν πειράζει- δεν πρόκειται ποτέ, µα ποτέ οι εξαγωγές να σου
προσθέσουν στο Ακαθάριστο Εθνικό Προϊόν. Είναι ψεύτικη λογι-
στική αυτή. Είναι «δηµιουργική λογιστική».

Και να πω και κάτι για τις 2.000 ευρώ για το κάθε παιδί. Κοι-
τάξτε, για µένα είναι πολύ σηµαντικό να καταλάβετε τι σηµαίνει
δηµογραφικό. Το δηµογραφικό δεν λύνεται µε ασπιρίνες. Θα σας
πω ένα πράγµα: Αν σε κάποιον που είναι εδώ, που ήρθε ξαφνικά,
τα τελευταία επτά, οκτώ, του δώσω 2.000 ευρώ για να γεννήσει,
ούτε για τις πάνες δεν φτάνουν! 

Αν είναι να δώσετε κίνητρα για να λύσουµε το δηµογραφικό,
αντιγράψτε πετυχηµένες συνταγές. Η Ουγγαρία πέτυχε. Αύξησε
τις γεννήσεις µέσα σε πέντε χρόνια. Έδωσε, όµως, πραγµατικά
κίνητρα. Αυτό που κάνετε είναι να τα δίνετε στον Ιµπραήµ και
στον Χασάν, γιατί γεννοβολούν αυτοί. Ο Έλληνας γεννάει ένα
παιδί, αυτοί γεννούν επτά. Στη Χαλκίδα τον προηγούµενο µήνα
γεννήθηκαν επτά παιδάκια µουσουλµανάκια, λαθροµεταναστάκια
και δύο Ελληνόπουλα. Έτσι όπως πηγαίνουµε, τα δύο χιλιάρικα
θα τα παίρνουν µόνο οι ξένοι. 

Πάµε στην πραγµατική οικονοµία τώρα. 
Ακούστε λοιπόν. Μας είπε για νέα προγράµµατα και νέες θέ-

σεις. Και τι µας είπε; Για τους δήµους. Αυτό είναι παραγωγή
πλούτου; Είναι αυτή µεταρρυθµιστική κυβέρνηση; Ούτε ο Υπουρ-
γός δεν µε ακούει. Δεν έχει σηµασία. Δεν µε αφορά. Εγώ θα πω
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αυτό που έχω να πω. Αν νοµίζετε ότι οι διορισµοί στο δηµόσιο ή
στους δήµους, το βόλεµα κάποιων «δικών µας» µέσω προγραµ-
µάτων ενός ή δύο ετών, είναι λύση στο οικονοµικό πρόβληµα της
χώρας, κάνετε λάθος. Αυτό λέγεται «παροχή υπηρεσίας». Μά-
θηµα πρωτοετούς φοιτητού. Άλλο η παραγωγή πλούτου, άλλο η
παροχή υπηρεσίας στην οικονοµία. Είναι τελείως διαφορετικά
πράγµατα. Ας τα καταλάβουν κάποιοι. Εγώ τα καταλαβαίνω όχι
γιατί σπούδασα οικονοµικά, αλλά γιατί είµαι στις επιχειρήσεις,
είµαι στην οικονοµία. Άλλο να παρέχω υπηρεσία και άλλο να πα-
ράγω προϊόντα και υπεραξία προϊόντος.

Για τον ΕΝΦΙΑ τι να πω; Λέτε ότι µειώνετε τον ΕΝΦΙΑ, αλλά µε
την αύξηση των αντικειµενικών αξιών θα έρχεται µεγαλύτερη επι-
βάρυνση στον Έλληνα, καθώς οι αντικειµενικές αξίες θα επηρε-
άσουν είκοσι ακόµα φόρους. Αυτό δεν το λέτε όµως. Λέτε, «θα
κόψουµε τον ΕΝΦΙΑ». Δεν λέτε στον Έλληνα, «αυξάνουµε τις αν-
τικειµενικές αξίες, άρα θα πληρώσεις παραπάνω». Δηλαδή, «να
σε κάψω, Γιάννη, να σε αλείψω µέλι». Δεν το λέω για τον κ. Βα-
ρουφάκη. Γενικά το λέω. Έτσι λέει η παροιµία.

Πάµε στα υπόλοιπα.
Από πού να ξεκινήσω; Η πρόταση η δική µας, αν θέλετε πραγ-

µατικά να είστε Κυβέρνηση σοβαρή και µεταρρυθµιστική, είναι η
εξής απλή: ανώτατο όριο µισθού στους Έλληνες αξιωµατού-
χους, όποιοι κι αν είναι αυτοί. Ας είναι τριπλάσιο του βασικού.
Δηλαδή, δεν µπορεί να παίρνει κάποιος στην ΕΥΔΑΠ, όπως είπα
προηγουµένως, 120.000 ευρώ, δεν µπορεί να παίρνει ο άλλος
στη ΔΕΚΟ 7.000, 8.000 ή 3.000 ή 4.000 ή 5.000 µισθό. Θα παίρνει
1.200, 1.300. Γιατί να παίρνει τόσα λεφτά; Βάλτε πλαφόν και να
δείτε πόσοι από τα τρωκτικά αυτά, τους αποτυχόντες Βουλευτές
που βάζετε και διορίζετε τώρα, θα τρέξουν να πάρουν θέση. Κα-
νένας δεν θα πάει. Σου λέει, «σιγά µην πάω για να πάρω 1.000
ευρώ!». 

Αυτό, λοιπόν, δείχνει ότι θέλετε να µεταρρυθµίσετε το κράτος,
το οποίο πτώχευσε. Διότι το κράτος πτώχευσε, όχι η Ελλάδα. Η
Ελλάδα δεν µπορεί να πτωχεύσει ποτέ. Το κράτος που έφτιαξε
η Νέα Δηµοκρατία, ο ΣΥΡΙΖΑ και το ΠΑΣΟΚ το πτωχεύσατε εσείς.
Η Ελλάδα δεν πρόκειται να πτωχεύσει ποτέ, γιατί έχει ανεξάντ-
λητους πόρους τους οποίους ποτέ δεν ψάξατε!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Τώρα για τον ΣΥΡΙΖΑ τι να πω; Εσείς του ΣΥΡΙΖΑ λέτε ότι δια-

φωνείτε µε την πολιτική της Νέας Δηµοκρατίας. Ο κ. Τσίπρας
µου θυµίζει τον Ιανό. Τον ξέρετε τον Ιανό; Είχε δύο πρόσωπα.
Όταν είναι αντιπολίτευση, τα λέω ωραία -είναι το ένα πρόσωπο-
όταν κυβερνά, όµως, κάνει τη Νέα Δηµοκρατία. Αφού είστε ίδιοι. 

Εφαρµόσατε τα ίδια πράγµατα -τα µνηµόνια και όλα αυτά- που
η κακή Νέα Δηµοκρατία και το ΠΑΣΟΚ ψήφισαν και ήρθατε µετά,
ξαναψηφίσατε µνηµόνια και ξαναεφαρµόσατε νόµους και ξανα-
κάνατε προεδρικά διατάγµατα. Οπότε αυτό το «ιανιλίκι» κόψτε
το. Δεν περνάει πλέον στον κόσµο. 

Μπορεί να µαζεύετε το 20% και το 30% -και καλά κάνετε και
δικαίωµά σας-, αλλά κάνατε κι εσείς τα ίδια. Μπορεί να ήταν λι-
γότερο κακά, όπως το λέτε εσείς, στη δική σας ιδεολογική
γραµµή. Να ταυτιστώ κι εγώ που δεν ταυτίζοµαι. Ναι, αλλά κακό
κάνατε. Τι θα πει, «εµείς τα κάναµε λιγότερο κακά τα πράγµατα»;
Όχι, είστε σαν τον Ιανό. Όταν είστε αντιπολίτευση, λέτε, λέτε και
όταν κυβερνήσατε για µία φορά στη ζωή σας, γίνατε να µην πω
τι, γιατί δεν ξέρατε -και είναι πολύ σηµαντικό να το καταλάβετε-
να διοικείτε. Αν δεν γνωρίζει να διοικεί ο άνθρωπος, έχει πρό-
βληµα στη διοίκηση ενός ολόκληρου κράτους. Αυτή είναι η αλή-
θεια. 

Πάµε στα υπόλοιπα.
Τι να πω τώρα για τον κ. Μητσοτάκη, ο οποίος λείπει; Ακούστε.

Είπε ότι ο φορολογικός συντελεστής έγινε 9% και χειροκροτή-
σατε από κάτω εσείς, όλοι µαζί. «Μπράβο, Πρόεδρε». Βρε παιδιά,
για εισοδήµατα µέχρι 10.000 ευρώ; Αυτό λέτε. Μα, µέχρι τα 8.500
ευρώ ήταν το αφορολόγητο πριν. Μέχρι 8.500 ευρώ το είχαν
αυτοί αφορολόγητο. Τι κάνετε δηλαδή; Ξέρετε; Τι χειροκροτάτε
δηλαδή; Δεν καταλαβαίνω. Αυτό είναι που µε προβληµατίζει. 

Ως πότε θα είναι το κόµµα πάνω από την πατρίδα µας; Ως πότε
ο Πρόεδρός µας θα είναι πάνω από τη λογική µας; Θα τα πούµε
κι αυτά, κύριε Υπουργέ. Θα σας πω κι άλλα, κύριε Υπουργέ. 

Όταν η σύζυγός µου γεννάει ένα παιδί, δίνετε 2.000 ευρώ.

Αυτό το παιδί χρειάζεται και άλλα χρήµατα. Αυτός που γεννάει
ένα παιδί στην Ελλάδα, όµως, και είναι ο Ιµπραήµ και ο Χασάν,
που ήρθαν τώρα, παίρνουν και επιδόµατα και δωρεάν σπίτια. Ο
Έλληνας δεν παίρνει δωρεάν σπίτι. Ο Έλληνας πληρώνει ενοίκιο,
αν δεν έχει σπίτι. Ο Έλληνας πληρώνει ΕΝΦΙΑ. Ο Έλληνας, επί-
σης αν δεν µπορεί να το πληρώσει, έρχεται η τράπεζα και του
κάνει κατάσχεση. 

Αυτό δεν λέγεται δηµοκρατία. Κάνετε λάθος. Αυτό λέγεται ελ-
ληνοφοβία. Αυτό λέγεται ρατσισµός έναντι των Ελλήνων. Εδώ
βγήκε η κ. Μιχαηλίδου και είπε ότι θα δίνει 68 ευρώ σε κάθε προ-
σφυγόπουλο κάθε µέρα. Κι εγώ ρωτώ: Γιατί δεν τα διεκδικούµε
από την Ευρωπαϊκή Ένωση; Για πείτε µου εσείς. Να τα πληρώσει
η Ευρωπαϊκή Ένωση όλα αυτά. Να τα πληρώσουν οι Ευρωπαίοι.
Γιατί να τα πληρώνει ο πτωχευµένος Έλληνας; 

Από την άλλη, έχουµε την ιατροφαρµακευτική περίθαλψη. Ξέ-
ρετε πόσο µας κοστίζει όλη αυτή η συντήρηση και η ιατροφαρ-
µακευτική περίθαλψη των λαθροµεταναστών στη χώρα µας;
Εκατοµµύρια ευρώ είναι. Το ασφαλιστικό µας έχει αδυναµίες και
µία απ’ αυτές σωρευτικά θα τη βρούµε µπροστά µας τα επόµενα
δέκα χρόνια. Διότι αυτοί δεν έχουν δουλειά, δεν έχουν εισφορές.
Και κάποια στιγµή θα κληθούµε είτε να πληρώσουµε ασφάλεια
γι’ αυτούς, είτε τα φάρµακά τους, είτε τους γιατρούς τους.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Πρό-
εδρος της Βουλής κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΑΣΟΥΛΑΣ)

Ξέρετε τι έγκληµα κάνετε; Θα το βρούµε µπροστά µας σε δέκα
χρόνια το πολύ το θέµα αυτό. Καταλάβετέ το. 

Απαιτήστε, λοιπόν, από την Ευρωπαϊκή Ένωση να πληρώνει
αυτή τα λεφτά αυτά. Ζητήστε τα. Απαιτήστε τα, όχι ζητήστε τα.
Να τα απαιτήσετε. Γιατί η άποψή µας είναι διαφορετική. Το έχω
πει χίλιες φορές. 

Όλα αυτά αποδεικνύουν αυτό που έλεγε ο µέγας φιλόσοφος
Δηµόκριτος. «Κάλπικοι και υποκριτές είναι όσοι µε τα λόγια κά-
νουν τα πάντα, ενώ στην πράξη δεν κάνουν τίποτα». Στα λόγια.
Λοιπόν. λέτε πολλά. 

Έρχεται, για παράδειγµα, ο Πρωθυπουργός εδώ και µας λέει
ότι ο ρυθµός ανάπτυξης της χώρας πάει στο 2,4% και «τρέχει».
Ξέρετε, κύριοι συνάδελφοι, ότι το Μαυροβούνιο έχει 4,5% ανά-
πτυξη; Γιατί, όµως, το Μαυροβούνιο έχει ανάπτυξη, κύριε Πρω-
θυπουργέ; Και ευχαριστώ που ήρθατε.

Για ποιον λόγο, λοιπόν, έχει ανάπτυξη 5,1%; Γνωρίζει κανείς
εδώ; Γιατί τα πούλησαν όλα. Παραλίες, ξενοδοχεία, βιοµηχανίες.
Αυτή είναι ψευδής ανάπτυξη, γιατί σε δέκα χρόνια που δεν θα
έχει να πουλήσει τίποτα, θα καταρρεύσει όλο το οικοδόµηµα. 

Αυτό πάτε να κάνετε τώρα. Ξεπουλάτε Ελληνικό, πουλάτε Σκα-
ραµαγκά, πουλάτε «ΛΑΡΚΟ», µπαίνουν τα λεφτά και δηµιουργεί-
ται ψευδαίσθηση ανάπτυξης. Ανάπτυξη σηµαίνει παράγω πλού-
το, κάνω εξαγωγές, έχω τις πρώτες ύλες, είναι δική µου η διαδι-
κασία αυτή και την ελέγχω από πάνω µέχρι κάτω µε συνέπεια να
βγάζω λεφτά. 

Πρέπει να καταλάβετε τα βασικά. Και ήθελα να το ακούσει
αυτό ο Πρωθυπουργός. Και θα ήθελα να επαναλάβω για ακόµη
µία φορά, µήπως το ακούσει και αυτός, ότι το κράτος, κύριε
Πρωθυπουργέ, µπορεί να είναι επιχειρηµατίας. Κάνετε λάθος
ιδεολογικό. Το κράτος µπορεί να είναι επιχειρηµατίας. 

Δεν µπορεί η Γερµανία να είναι επιχειρηµατίας µε τη «FRA-
PORT», το κρατίδιο του Έσσεν, δεν µπορεί η ιταλική κρατική
εταιρεία «ΕΝΙ» να είναι επιχειρηµατίας, δεν µπορεί η «COSCO»
η κινεζική κρατική εταιρεία να είναι επιχειρηµατίας, δεν µπορεί
οι αυστριακοί σιδηρόδροµοι να είναι επιχειρηµατίας ως κρατική
εταιρεία και να µου λέει ο Πρωθυπουργός της χώρας µου εδώ
ότι δεν µπορεί µία ελληνική εταιρεία να είναι κρατική και να έχει
κέρδος. 

Αυτό σηµαίνει ότι δεν µπορείτε να διοικήσετε σωστά. Αν δεν
µπορείτε να διοικήσετε, µην τις ξεπουλάτε. Αφήστε κάποιους άλ-
λους να έλθουν. Μπορεί να έλθει µετά το ΚΚΕ -λέω εγώ- ή εµείς
και να τα κάνουµε καλύτερα.

Πέρα από το Μαυροβούνιο, ακούστε: ΔΕΗ, «ΛΑΡΚΟ», Σκαρα-
µαγκάς. Εδώ τα πάτε περίφηµα. Σε αυτά µόνο τα πάτε περίφηµα.
Σας το λέω για να το καταλάβετε. Χρεοκοπήσατε τις εταιρείες
εσείς, ο ΣΥΡΙΖΑ και το ΠΑΣΟΚ και τώρα τις ξεπουλάτε και λέτε
«κερδίσαµε». Δεν καταλαβαίνω τη λογική σας. Λέτε κερδίσαµε

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ Ρ’ - 14 ΦΕΒΡΟΥΑΡΙΟΥ 2020 10009



αντί να ζητήσετε συγγνώµη, διότι δεν µπορέσατε να διαχειρι-
στείτε τον τεράστιο πλούτο της ΔΕΗ. Η ΔΕΗ είναι µια µνηµει-
ώδης εταιρεία, µια κεφαλαιώδης για την ανάπτυξη εταιρεία, γιατί
είναι το ρεύµα, είναι η ενέργεια. Αν αυτή την εταιρεία µε τους λι-
γνίτες -και η Ελλάδα είχε και έχει αποθέµατα δισεκατοµµυρίων
ευρώ- δεν µπορείτε να την οργανώσετε και να την αναπτύξετε
σωστά, τότε τι θα αναπτύξετε; Το ποδηλατοδρόµιο; Τι θα ανα-
πτύξετε; Είναι µια εταιρεία κεφαλαιώδους σηµασίας και τι κά-
νετε; Πάτε να την πουλήσετε. Ξεκίνησαν αυτοί από εδώ. Ξέρετε,
πάντα γίνεται «σαλαµοποίηση» ενός ζητήµατος. Ξεκινάει ένας το
λάθος και το συνεχίζει ο επόµενος. Δεν το διορθώνει, για να
υπάρχει διάχυση ευθύνης.

Πάµε στο επόµενο, γιατί είναι µερικά πράγµατα που µε ενο-
χλούν. 

Ακούω τον Πρωθυπουργό να µου λέει για τα οµόλογα. Βγαί-
νετε όλοι στα κανάλια και λέτε -να µην ξαναπώ τώρα για τα κα-
νάλια- «Τεράστια επιτυχία τα οµόλογά µας, µηδενικά τα επιτό-
κια». Έχετε αναρωτηθεί γιατί γίνεται αυτό; Το έχετε καταλάβει;
Έχετε καταλάβει ποιοι είναι οι λόγοι; Δεν µας λέτε ότι τα 95 από
τα 350 δισεκατοµµύρια επιµηκύνθηκαν για µετά το 2032, οπότε
υπάρχει µικρό ρίσκο. Άρα δεν είναι µηδενικό το επιτόκιο. Στην
Ελλάδα είναι µικρό το ποσό του δανεισµού, άρα µικρό το ρίσκο.
Όταν παίρνεις 2 δισεκατοµµύρια ευρώ, είναι ελάχιστο το ρίσκο,
βρε παιδιά. Έχω άδικο, κύριε Βαρουφάκη; 

Ποιον κοροϊδεύετε; Βγαίνετε στα κανάλια και λέτε ανοησίες.
Να µην πω άλλη κουβέντα, γιατί βρισκόµαστε στη Βουλή. Λέτε
πραγµατικά ανοησίες, κοροϊδεύοντας τον ελληνικό λαό, ο οποίος
δεν είναι υποχρεωµένος να ξέρει οικονοµικά -µια ηµιµάθεια µάς
διακρίνει όλους- και παίζετε µε τις λέξεις για να εντυπωσιάσετε
τον κόσµο, για να έχετε άλλους έξι µήνες µπροστά σας. 

Ανεργία των νέων: Να σας πω, λοιπόν, ότι έχουµε το µεγαλύ-
τερο ποσοστό ανεργίας στην Ευρώπη, 18,5%, Απρίλιος του 2019.
Καταθέτω για τα Πρακτικά και αυτόν τον πίνακα. 

(Στο σηµείο αυτό ο Πρόεδρος της Ελληνικής Λύσης κ. Κυριά-
κος Βελόπουλος καταθέτει για τα Πρακτικά τον προαναφερθέντα
πίνακα, ο οποίος βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµα-
τείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Ποιοι είναι οι άνεργοι; Τα νέα παιδιά, τα παιδιά µας, τα παιδιά
σας, τα εγγόνια µας, οι φίλοι µας, τα παιδιά των παιδιών µας, όλα
αυτά τα παιδάκια τα οποία σπούδασαν, πλήρωνε ο πατέρας και
έρχεται σήµερα η στιγµή όπου δεν έχουν δουλειά. Μπορεί να
διαφωνούµε σε πολλά, αλλά θα έπρεπε να κοιτάξουµε να οργα-
νωθούµε όλοι µαζί εδώ για να δηµιουργήσουµε παραγωγή πλού-
του, για να µείνουν τα παιδιά µας εδώ και όχι να φεύγουν έξω.
Και τι λέει ο Πρωθυπουργός; «Κάναµε ένα πρόγραµµα…». Μεγα-
λειώδες πρόγραµµα, παιδιά! Εντάξει! 

Κύριε Πρωθυπουργέ µου, αν µου βρείτε εσείς νέους που θα
γυρίσουν πίσω για να πάρουν τρία χιλιάρικα για δώδεκα µήνες
και να αφήσουν τη δουλειά τους στο εξωτερικό, πλανάσθε πλά-
νην οικτράν.

Θα ήθελα από τον Πρωθυπουργό να µου πει πόσοι γύρισαν.
Κάνατε ένα πρόγραµµα. Πόσοι γύρισαν; Ήλθε κανένας πίσω από
τα νέα παιδιά, από το brain drain; Δεν γίνεται έτσι δουλειά. Ειλι-
κρινά δεν γίνεται. Το λέω για να µην αυταπατώµεθα.

Πάµε στο επόµενο, γιατί είναι σηµαντικό και αυτό. Έφυγαν
πεντακόσιοι χιλιάδες Έλληνες, Ελληνόπουλα, το αύριο της Ελ-
λάδος. Πρέπει να γίνει µια ειδική επιτροπή, κύριε Πρωθυπουργέ,
απ’ όλα τα κόµµατα, ώστε να κάνουµε έναν σχεδιασµό για το πώς
θα επιστρέψουν αυτά τα παιδιά πίσω στην Ελλάδα. Και αυτό πρέ-
πει να το κάνουµε όλα τα κόµµατα µαζί. Να γίνει µια επιτροπή
εµπειρογνωµόνων, µε δράσεις και λειτουργίες για το πώς θα γυ-
ρίσουν αυτά τα παιδιά. Διότι αυτά τα παιδιά έχουν µάθει να δου-
λεύουν. Δούλεψαν στο εξωτερικό, που σηµαίνει ότι ξέρουν τι
σηµαίνει να βγαίνει µεροκάµατο. Άρα µπορούν αυτά τα παιδιά
να είναι η «µαγιά» για το αύριο των επόµενων δεκαετιών. 

Πρέπει να το κάνετε αυτό. Δεν ξέρω, όµως, αν το κάνετε.
Το χειρότερο απ’ όλα είναι ότι έχουµε µια παρασιτική παιδεία.

Η ελληνική παιδεία είναι πραγµατικά παρασιτική. Γιατί το λέω
αυτό; Δεν είναι συνδεδεµένη µε την αγορά εργασίας. 

Κύριε Λοβέρδο, παράγουµε πολιτικούς επιστήµονες. Πού θα
τους διορίσουµε αυτούς, πού θα τους βάλουµε; Παράγει το Πάν-

τειο Πανεπιστήµιο ένα σωρό ειδικότητες που δεν χρειάζονται σε
µια µεταβιοµηχανική κοινωνία του µέλλοντος. Άρα πρέπει να συν-
δεθεί µε την εκπαίδευση ο πρωτογενής τοµέας, η εξόρυξη φυσι-
κού αερίου, να κάνουµε νέες σχολές. 

Δεν µπορεί η Σχολή Τουριστικών Επαγγελµάτων, αγαπητέ
κύριε Λοβέρδο, να µην είναι πανεπιστηµιακού επιπέδου, αφού
λέµε ότι είναι η «βαριά βιοµηχανία». Για εµένα δεν είναι. Δεν γί-
νεται. Κάτι κάνετε λάθος. Όχι εσείς, γενικά µιλάω. Δεν µπορεί
για τον πρωτογενή τοµέα ο βοτανολόγος να µην έχει πανεπιστη-
µιακού επιπέδου πτυχίο. Φαρµακευτική βοτανολογία! Το µέλλον!
Το λέω, γιατί µ’ αυτό ασχολούµαι. Δεν υπάρχει πανεπιστηµιακή
µονάδα. Τι να τις κάνω εγώ τις σχολές των πολιτικών επιστηµών;
Θα γίνουν όλοι Αριστοτέληδες και Πλάτωνες; Γεµίσαµε φιλοσό-
φους στην Ελλάδα. Όλοι φιλοσοφούµε, αµπελοφιλοσοφούµε.
Να κάνουµε ουσιαστικές τοµές στην παιδεία για να δηµιουργή-
σουµε χώρους, ώστε να υπάρχει σύνδεση µε την εργασία.

Δεν είναι τόσο δύσκολα όλα αυτά. Ειλικρινά το λέω αυτό. Όλοι
θέλουν να γίνουν δηµοσιογράφοι, τραγουδιστές, σεφ και ποδο-
σφαιριστές, να πάρουν µια µεταγραφή. Ας δώσουµε στα παιδιά
µας τη δυνατότητα να ανοίξουν ορίζοντες µε άλλου είδους επαγ-
γέλµατα του µέλλοντος. Δεν µπορεί, δηλαδή, η Ρωσία να έχει δη-
µιουργήσει ειδικό πανεπιστήµιο για τη φαρµακευτική βοτανολο-
γία εδώ και δέκα χρόνια -έχει και στο Εδιµβούργο, αν δεν κάνω
λάθος, έχει και στη Γερµανία- και εµείς είµαστε πίσω, που είµα-
στε η µόνη χώρα που έχει βότανα. Εγώ επιµένω συνεχώς σε
αυτό.

Εν πάση περιπτώσει, το πρόβληµα, αγαπητέ κύριε Πρωθυ-
πουργέ, είναι στο παραγωγικό µοντέλο της χώρας. Δεν στηρίζετε
την πρωτογενή παραγωγή, δεν στηρίζετε την εξόρυξη πετρε-
λαίου, δεν έχετε σχέδιο για τους δύο τοµείς που είναι οι τοµείς
του µέλλοντος. Ούτε η παροχή υπηρεσίας, ο τουρισµός, είναι
σηµαντικός. Καταλάβετε το. Αύριο το πρωί γίνεται ένα θερµό
επεισόδιο µε την Τουρκία. Έχουν ακυρώσει όλοι τα ξενοδοχεία.
Σας το λέω από τώρα. Είναι υψηλού ρίσκου βιοµηχανία ο τουρι-
σµός -καταλάβετε το- γιατί δεν είµαστε Ελβετία, ούτε το Λιχτεν-
στάιν. Είµαστε µια χώρα που κινδυνεύει από έναν κακό γείτονα,
που δεν του απαντήσαµε ποτέ µε τη λογική της ισχύος. «Σκάσε
και µη µιλάς επιτέλους. Μας έχεις κάνει, να µην πω τι. Μας έχεις
κάνει τη ζωή αβίωτη». Διεκδικεί, διεκδικεί, διεκδικεί! 

Άρα ο τουρισµός έχει ένα πρόβληµα, µια παθογένεια: το επι-
κίνδυνο από τη συµπεριφορά της Τουρκίας. Αυτό δεν καταλα-
βαίνετε. Άρα πρέπει να πάµε σε άλλους τοµείς. Τι χρείαν έχω,
δηλαδή, περισσότερα να σας πω;

Η εξόρυξη πετρελαίου, κύριε Πρωθυπουργέ, έχει logistic, έχει
ειδικές τεχνολογίες για παράγωγα πετρελαίου. Το πλαστικό που
έχουµε, δυστυχώς, από το πετρέλαιο βγαίνει, το πολυαιθυλένιο.
Ό,τι έχουµε -επαναλαµβάνω- γύρω µας και είναι πλαστικό, από
το πετρέλαιο βγαίνει. Κάντε νέες τοµές για να έχουν τα παιδιά
µας δουλειά.

Για να το καταλάβετε και να το αντιληφθείτε, στον πρωτογενή
τοµέα επιβάλετε, επιτέλους, στους καθηγητές της Γεωπονικής
να πηγαίνουν στα χωράφια. Πήγα στην Ολλανδία -γιατί ασχολού-
µαι µε το θέµα- και είδα έξι καθηγητές Γεωπονικής από το Πανε-
πιστήµιο του Άµστερνταµ, µε όλους τους φοιτητές και τους
αγρότες, σε ένα µεγάλο θερµοκήπιο εκατόν σαράντα στρεµµά-
των, να είναι όλοι µαζί και να δουλεύουν. Όχι ο καθηγητής Γεω-
πονικής να κάθεται στην καρέκλα του στο πανεπιστήµιο, να µου
βγάζει γεωπόνους, ο γεωπόνος να πηγαίνει στο χωριό και να
πουλάει το λίπασµα. Γιατί αυτό κάνει ο γεωπόνος στο χωριό. Αλ-
λάξτε τη λογική.

Επειδή έχετε έναν νέο Πρωθυπουργό που έχει µεταρρυθµι-
στική αντίληψη, ξεκινήστε από κάπου. Εγώ του το είπα και προ-
σωπικά του κυρίου Πρωθυπουργού, ότι έχουµε εµπειρογνώ-
µονες να σας βοηθήσουµε. Να σας στείλουµε, για να µιλήσουν
µε τους Υπουργούς, ειδικούς εµπειρογνώµονες για να ξεκινή-
σουµε από κάπου. Ακόµα περιµένω απάντηση, φυσικά, από τον
Πρωθυπουργό. Θα απαντήσει -φαντάζοµαι- το 2022, πριν τις
εκλογές. Και το λέω µε πολύ συµπάθεια, γιατί τον εκτιµώ αρκετά.

Ένα άλλο ζήτηµα σε σχέση µε τον πλούτο της χώρας, που
εµένα µε ενοχλεί, είναι το εξής: Αν αύριο το πρωί πάω σε µια τρά-
πεζα της Γερµανίας µε 300.000 ευρώ, κύριε Μητσοτάκη, η γερ-
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µανική τράπεζα δεν θα µε ελέγξει που τα βρήκα τα λεφτά. Κα-
τευθείαν τα αρπάζει. Είµαστε στην Ευρωπαϊκή Ένωση, ναι ή όχι;
Είµαστε στην Ευρωζώνη, ναι ή όχι; Δηλαδή, η γερµανική κυβέρ-
νηση επιτρέπει να πάω εγώ τα λεφτά µου, τα 300 χιλιάρικα. Δεν
τον νοιάζει που τα βρήκα, δεν τον απασχολεί. 

Βρείτε, λοιπόν, έναν τρόπο και πείτε να βγουν από τα σεντού-
κια, από τα παπλώµατα τα 50, τα 100 χιλιάρικα που έχει ο καθέ-
νας σπίτι του και να τα µεταφέρει στις τράπεζες, ώστε να δοθούν
δάνεια για επενδύσεις, αλλιώς δεν υπάρχει ρευστότητα. Εδώ
εσείς αυτό το ποινικοποιήσατε. Αν πάει κάποιος αύριο το πρωί
40 χιλιάρικα στην τράπεζα, αµέσως ο Πιτσιλής -ΑΑΔΕ- θα αρχίσει
να τον κυνηγάει για κακούργηµα. Βγάλτε από το µυαλό σας τη
λογική του αστυνοµικού. Γίνετε επιχειρηµατίες επιτέλους. Να φέ-
ρουν όλοι τα λεφτά για να γίνουν επενδύσεις. Δεν µε ενδιαφέρει
που τα βρήκαν, εκτός αν είναι από ναρκωτικά. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Άλλο τα ναρκωτικά και άλλο αυτό. Αλλά µιλάµε για χρήµατα

του λαού. Ας τα πάνε στις τράπεζες.
Έκανε τα capital controls ο ΣΥΡΙΖΑ και από τότε υπάρχει τρα-

πεζική αστυνοµία. Πας 10 χιλιάρικα και χτυπάνε τα καµπανάκια. 
Κύριε Πρωθυπουργέ, βρείτε µια λύση. Δεν µπορεί η Γερµανία

να µην έχει τέτοιο σύστηµα και εµείς να έχουµε. Σας ξαναλέω
ότι αν αύριο το πρωί πάω 300 χιλιάρικα στην γερµανική τράπεζα,
δεν θα µε ελέγξει κανένας. Εµείς, λοιπόν, γιατί κάνουµε τους
αστυνόµους και κυνηγάµε αυτόν που πάει να βάλει τα λεφτά
στην τράπεζα ή να επενδύσει; Δώστε κίνητρα και πείτε: «Έχεις 1
εκατοµµύριο ευρώ αδερφέ; Φέρτο, επένδυσέ το, απαλλαγή για
δέκα χρόνια, 10% φόρο». Να δείτε τι επενδύσεις θα γίνουν µε
«µαύρο» χρήµα, όπως το λέτε εσείς. 

Γιατί δεν είναι «µαύρο» χρήµα. Για εµένα δεν είναι «µαύρο»
χρήµα αυτό. «Μαύρο» χρήµα για εµένα είναι τα ναρκωτικά, το
trafficking, οι γυναίκες κ.λπ.. Αυτός ο πόνος κι ο καηµός του Έλ-
ληνα να έχει στην άκρη 10, 20, 50 χιλιάρικα, δεν µπορεί να λέγε-
ται «µαύρο» χρήµα. Όλοι ξέρετε και έχετε γείτονες δίπλα σας
που έχουν κάποια λεφτά. Ας τα πάνε στις τράπεζες για να έχουν
ισχύ οι ελληνικές τράπεζες και να µπορούν να δανειοδοτήσουν.
Τόσο δύσκολα είναι για να τα καταλάβετε; Όµως, είπαµε, λει-
τουργείτε αστυνοµικά και όχι επιχειρηµατικά.

Επίσης, το είπα και προχθές, τζάµπα τα λέω, τζάµπα τα α-
κούω…

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Κύριε Βελόπουλε, εί-
µαστε στο τριπλάσιο του χρόνου.

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύ-
σης): Κλείνω, κύριε Πρόεδρε, µε δύο πραγµατάκια. 

Δεν µπορείτε να κυνηγάτε επενδυτές µε το τουφέκι, να πηγαί-
νετε για ψαροντούφεκο συνεχώς για επενδύσεις που δεν έρχον-
ται και όταν έρχονται, να τους δίνετε φοροαπαλλαγές, όπως
στον Λάτση, τροµακτικές, απίστευτες, να δίνετε το δικαίωµα σε
offshore να επενδύουν χωρίς φόρο και να κυνηγάτε τους Έλλη-
νες που θέλουν να επενδύσουν µε υψηλή φορολόγηση. Αυτά δεν
γίνονται, δεν είναι λογικά πράγµατα, κύριοι συνάδελφοι. Κατα-
λάβετέ το: Ή θα κάνετε ένα σοβαρό τεχνοκρατικό κράτος για να
βγούµε από το αδιέξοδο ή έχουµε τελειώσει ως χώρα.

Κλείνω, λέγοντας τι θα έκανα αν ήµουν στη θέση σας. Δεν
είµαι στη θέση σας, κύριε Πρωθυπουργέ, αλλά µπορεί κάποια
στιγµή να είµαι. Μόνο ο ελληνικός λαός το ξέρει αυτό. Αύριο το
πρωί µπορείτε να φέρετε 6 δισεκατοµµύρια ευρώ από τη Βουλ-
γαρία. Αύριο το πρωί! Πείτε στις ελληνικές επιχειρήσεις στη
Βουλγαρία που κάνουν τζίρο έξι δισεκατοµµύρια ευρώ ετησίως
ότι «σας φορολογώ µε 10%». Εκεί η φορολογία είναι 15%. Εσείς
πείτε µε 10%, για να έρθουν πίσω όλες οι εταιρείες. Έξι δις, που
σηµαίνει ότι παίρνετε 1,5 δισεκατοµµύριο ευρώ. Άρα, λοιπόν,
µπορείτε να κάνετε πράγµατα. Όµως, δυστυχώς, αγαπητέ κύριε
Πρωθυπουργέ, το έχω ξαναπεί, δεν λειτουργείτε µε βάση τη λο-
γική. Δεν λειτουργείτε µε βάση τη λογική, την τεχνοκρατική. Λει-
τουργείτε συνεχώς, µε αυτό που λέω, τη «διαχειριστική» λογική.
Και το κυριότερο απ’ όλα, το οποίο και θα ξαναπώ: Μπορεί να
είστε ο καλύτερος Πρωθυπουργός, αλλά αν δεν βρείτε δίπλα
σας Υπουργούς και στελέχη σοβαρά για να ασκήσουν σοβαρή
πολιτική, θα είστε µια ακόµη κυβέρνηση που στο τέλος θα λέει
«µαζί τα φάγαµε» ή «δεν µπορέσαµε και φύγαµε ηττηµένοι»,

όπως ο ΣΥΡΙΖΑ. Γιατί δυστυχώς, κάνετε τα ίδια µε το ΣΥΡΙΖΑ και
αν συνεχίσετε έτσι, θα έχετε δυστυχώς την τύχη του ΣΥΡΙΖΑ.

(Όρθιοι οι Βουλευτές της Ελληνικής Λύσης χειροκροτούν
ζωηρά και παρατεταµένα)

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Πάντως, επειδή ανα-
φέρθηκε ο κ. Βελόπουλος στον Δηµόκριτο, ο Δηµόκριτος, αν δεν
κάνω λάθος, είχε πει «κόσµος ολιγοµυθίη», τα λίγα λόγια είναι
κόσµος, κόσµηµα δηλαδή. 

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύ-
σης): Έτσι!

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Τα λίγα λόγια!
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύ-

σης): Όµως, αυτό ισχύει για όλους.
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Κύριε Βαρουφάκη,

σας καλώ στο Βήµα ως Γραµµατέα του ΜέΡΑ25.
ΓΙΑΝΗΣ ΒΑΡΟΥΦΑΚΗΣ (Γραµµατέας του ΜέΡΑ25): Ευχαρι-

στώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Πρωθυπουργέ, κύριε Τσίπρα, που δεν είστε εδώ, ακού-

γοντας σας, εντυπωσιάζοµαι όχι από την αντιπαράθεσή σας και
την κακοφωνία που συνήθως παρακολουθούµε εδώ µεταξύ των
δυο σας, αλλά από τη µεταξύ σας συµφωνία σε ένα θέµα. Ότι η
κανονικότητα λίγο-πολύ είναι εδώ, επέστρεψε. Ο κ. Τσίπρας λέει
ότι εκείνος την έφερε, εσείς λέτε «όχι δεν τη φέρατε εσείς, τη
φέρνουµε εµείς». Δυστυχώς ούτε εκείνοι την έφεραν ούτε εσείς
τη φέρνετε. 

Οι εργαζόµενοι, οι άνθρωποί µας εκεί έξω και κάποιοι που βρί-
σκονται εδώ µέσα -και θα ήθελα να χαιρετίσω εκ µέρους, φαντά-
ζοµαι, όλων µας τους εργαζόµενους από τα Λιπάσµατα Κα- βάλας,
από την Εθνική Τράπεζα, από την Τράπεζα Πειραιώς-, κουνάνε το
κεφάλι ακούγοντάς µας εδώ σήµερα. Διότι αυτό που βιώνουν κα-
θηµερινά δεν είναι η επιστροφή της κανονικότητας, αλλά το τέλος
και µάλιστα το µονιµοποιηµένο τέλος της κανονικότητας.

Κύριε Μητσοτάκη, θα ήθελα να προσέξετε ένα παράδοξο, ένα
στατιστικό στοιχείο το οποίο τουλάχιστον στη δική µου καριέρα
ως οικονοµολόγος δεν έχω ξαναδεί σε καµµία χώρα του κόσµου.
Επί ηµερών ΣΥΡΙΖΑ τον τελευταίο χρόνο -το είπατε και εσείς,
καλώς ή κακώς δεν θα µπω σε αυτό το θέµα- ανέβηκε ο κατώτα-
τος µισθός και καταργήθηκε ο υπερκατώτατος µισθός, κάτι που
αφορά περίπου εξακόσιες χιλιάδες συµπολίτες µας. Όπως διδά-
σκουµε σε όλα τα πανεπιστήµια του κόσµου, όταν ανεβαίνει ο
κατώτατος µισθός, αυτό, αν µη τι άλλο, θα συµπαρασύρει προς
τα πάνω τον µέσο µισθό. Αυτό διδάσκουµε σε όλα τα πανεπιστή-
µια. Η χώρα µας είναι η µοναδική χώρα στον κόσµο, όσο ξέρω
εγώ και πραγµατικά έκανα και µια µικρή έρευνα και δεν το έχω
ξαναδεί σε άλλη χώρα, όπου σε µια περίοδο που το ΑΕΠ αυξά-
νεται -νωχελικά αλλά αυξάνεται- αυξάνεται ο κατώτατος µισθός
και όµως σύµφωνα µε τα στοιχεία της «ΕΡΓΑΝΗ», στην περίοδο
αυτών των δώδεκα µηνών που αυξήθηκε ο κατώτατος µισθός, εί-
χαµε µείωση του µέσου µισθού από 1.072 ευρώ σε 1.046 ευρώ.
Έχει ενδιαφέρον, ας το σκεφτούµε αυτό. Για εµάς, στο ΜέΡΑ25,
αυτό καταδεικνύει ένα πράγµα: Δεν υπάρχει κανονικότητα. Ούτε
ο ΣΥΡΙΖΑ την έφερε ούτε εσείς τι φέρνετε. 

Το ερώτηµα είναι γιατί. Πώς εξηγείται αυτό το φαινόµενο;
Είναι ένα πολύ ενδιαφέρον φαινόµενο, επιστηµονικά αν το δείτε.
Αυξάνεται ο κατώτατος µισθός, ο µέσος πέφτει. Δύο είναι οι εξη-
γήσεις που θα µου επιτρέψετε να παρουσιάσω και νοµίζω ότι
έχουν άµεση σχέση µε το θέµα της σηµερινής µας συζήτησης,
έχουν άµεση σχέση µε τη ζωή των ανθρώπων εκεί έξω, των αν-
θρώπων της εργασίας.

Η πρώτη εξήγηση είναι ότι η αύξηση των εισοδηµάτων, αυτή
η µικρή, τα τελευταία χρόνια οφείλεται όχι σε κέρδη επιχειρηµα-
τικά, αλλά σε προσόδους. Και όπως γνωρίζουµε, η προσοδοφο-
ρία δεν διαχέεται, δεν έχει πολλαπλασιαστές στην οικονοµία.
Όταν τα σουπερµάρκετ καταφέρνουν να αισχροκερδούν εκµε-
ταλλευόµενοι τους παραγωγούς, αυτή η διαφορά τιµής-κόστους
δεν επενδύεται, δεν διαχέεται στην κοινωνία, δεν πηγαίνει στους
παραγωγούς, δεν πηγαίνει στους καταναλωτές. Όταν έχουµε
υπεραξίες ακινήτων είτε λόγω airbnb, που αυξάνονται τα ενοίκια,
είτε λόγω πωλήσεων, αυτές οι υπεραξίες δεν διαχέονται, δεν
επενδύονται, το ξέρουµε από την εποχή το Ντέιβιντ Ρικάρντο
αυτό.
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Η δεύτερη εξήγηση αφορά -και εδώ ερχόµαστε πιο πολύ στο
σηµερινό µας ζήτηµα- στη ρευστοποιηµένη εργασία, η οποία εξ
ορισµού είναι αδύνατον να προστατευθεί.

Κύριε Πρωθυπουργέ, γνωρίζετε -είµαι σίγουρος- ότι πολυκα-
ταστήµατα, µεταλλεία, βιοµηχανίες αντικαθιστούν αυτή τη στιγµή
που µιλάµε µαζικά εργαζόµενους που αποχωρούν µε ενοικιαζό-
µενους εργαζόµενους. Μπορεί και οι ενοικιαζόµενοι να είναι πλή-
ρους απασχόλησης, αλλά οι συνθήκες δουλειάς τους είναι, θα
έλεγα, τριτοκοσµικές. Όµως, δεν θα το πω, γιατί στον τρίτο
κόσµο έχουµε µια σταδιακή βελτίωση της αγοράς εργασίας, αν-
τίθετα µε αυτό που συµβαίνει στην Ελλάδα.

Θα σας δώσω ένα συγκεκριµένο παράδειγµα, γιατί νοµίζω ότι
τα συγκεκριµένα παραδείγµατα µας αγγίζουν πιο πολύ. Πριν δύο
εβδοµάδες, την 29η Ιανουαρίου, ενοικιαζόµενος εργαζόµενος
στον ΟΤΕ, σε τεχνικό συνεργείο του ΟΤΕ, τραυµατίστηκε σο-
βαρά µετά από πτώση, επειδή δεν υπήρχε δεύτερος ή τρίτος ερ-
γαζόµενος να δουλεύει µαζί του στο πλαίσιο των οικονοµιών που
έφερνε ο υπεργολάβος που τον νοίκιαζε τον συγκεκριµένο ερ-
γαζόµενο για να µπορέσει να µειοδοτήσει στον ΟΤΕ.

Όσον αφορά στις σχολικές καθαρίστριες, θα το πω άλλη µία
φορά, έχει ξανακουστεί σήµερα στην Αίθουσα, εννέα χιλιάδες
καθαρίστριες δουλεύουν µε µίσθωση έργου, πληρώνονται ανά
τρίµηνο ούτε καν µηνιαία από το ελληνικό δηµόσιο, πληρώνονται
µε το κοµµάτι ανάλογα µε το πόσες αίθουσες καθαρίζουν, ανε-
ξάρτητα από το πόσο µακριά έπρεπε να ταξιδέψουν για να πάνε
να τις καθαρίσουν. 

Μια τέτοια βιοπαλαίστρια, στην Άµφισσα που ήµουνα τις προ-
άλλες, µου είπε την προσωπική της ιστορία, όχι ακριβώς την προ-
σωπική της ιστορία, αλλά µιας συναδέλφου της, η οποία έπαθε
καρκίνο και για να µην απολυθεί από τον δήµο αναγκάζονταν
όλες οι υπόλοιπες καθαρίστριες να δουλεύουν τις δικές της
ώρες για να κρατήσει τη θέση εργασίας. Αυτό κάνει το ελληνικό
δηµόσιο, αυτό είναι η ρευστοποίηση της εργασίας. Δεν µπο-
ρούµε να µιλάµε για προστασία της εργασίας, όταν το ελληνικό
δηµόσιο δίνει το έναυσµα στον ιδιωτικό τοµέα για να χρησιµο-
ποιεί αυτές τις µεθόδους υπεργολαβίας. 

Αλήθεια, µε τις καθαρίστριες του Υπουργείου Οικονοµικών τι
θα κάνει ο κ. Σταϊκούρας, που δεν είναι σήµερα µαζί µας; Θα στα-
µατήσουν να ζουν υπό καθεστώς οµηρίας ή θα συνεχίσετε αυτό
που ξεκινήσατε το 2012, να τις ρευστοποιείται συνεχίζοντας το
µνηµονιακό παράδειγµα προς άλλους εργοδότες ιδίως του ιδιω-
τικού τοµέα;

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η πραγµατικότητα εκεί έξω αν-
τίθετα µε αυτά που λέµε εδώ σήµερα είναι ένας βρώµικος πόλε-
µος εναντίον της εργασίας που βρίσκεται σε εξέλιξη και έναν
αντίστοιχο πόλεµο που αντιµετωπίζουν οι µικροµεσαίες επιχει-
ρήσεις, αλλά και οι νέες καινοτόµες επιχειρήσεις των νέων αν-
θρώπων, τα startups που δεν µπορούν να ορθοποδήσουν σε
αυτή την χώρα.

Ο κατώτατος µισθός, που είναι το ζήτηµα που ηγέρθη σήµερα
λόγω των επίκαιρων ερωτήσεων από τον κ. Τσίπρα και από τον
κ. Κουτσούµπα, είναι µόνο ένα εργαλείο, που από µόνο του όµως
δεν προστατεύει καµµία εργασία, κανέναν εργαζόµενο.

Κύριε Πρωθυπουργέ, δεν είναι όλες οι επιχειρήσεις ίδιες στον
καιρό του τέταρτου µνηµονίου του κ. Τσίπρα, το οποίο εσείς σή-
µερα εφαρµόζετε ευλαβικά. Οι µικροµεσαίοι πεθαίνουν στη χώρα
µας αυτή τη στιγµή. Οι µεγάλες επιχειρήσεις ταυτόχρονα προ-
σοδοφορούν ασύστολα, γιατί δεν υπάρχει µια σοβαρή Επιτροπή
Ανταγωνισµού να τις χειραγωγήσει. Οπότε, εµείς τι λέµε; Ναι,
στην αύξηση του κατώτατου µισθού, µια και λέτε ότι το κοιτάτε
και να περιµένουµε µέχρι τον Ιούνιο, Ιούλιο.

Παράλληλα, όµως, για τους µικροµεσαίους για να µπορέσουν
να τον πληρώσουν και να µη µειώνουν τις ώρες εργασίας εικο-
νικά, θα πρέπει να µειώσετε τον φορολογικό συντελεστή στο
15%, για τους µεσαίους στο 20%, να καταργήσετε την προπλη-
ρωµή φόρου, αλλά να κρατήσετε υψηλό φορολογικό συντελεστή
για τις µεγάλες εταιρείες που προσοδοφορούν. Παράλληλα πρέ-
πει υπάρξει φρένο, κατάργηση, στη ρευστοποίηση της εργασίας
µέσω επινοικίασης.

Κύριε Πρωθυπουργέ, φαντάζοµαι ότι κι εσείς -όπως και ο κ.
Τσίπρας όταν ήταν εκείνος Πρωθυπουργός- θα κρυφτείτε πίσω

από το ότι δεν θα συµφωνήσει η τρόικα µε όλα αυτά. Θεωρώ ότι
αυτό είναι πρόσχηµα. Θεωρώ -και αυτό σας το λέω µε εκτίµηση,
και µε σεβασµό, αλλά και ειλικρινά- ότι προσωπικά και ο κύκλος
σας µέσα στη Νέα Δηµοκρατία εκφράζεται κόντρα ακόµα και
στην παράδοση της Νέας Δηµοκρατίας στο µοντέλο McKenzie
στους χώρους δουλειάς, στους χώρους επιχειρήσεων. 

Το µοντέλο McKenzie αφορά την επιστηµονική εντατικοποίηση
της εκµετάλλευσης εργασίας, που για παράδειγµα στις Ηνωµέ-
νες Πολιτείες Αµερικής εκσφενδόνισαν τη διαφορά µεταξύ του
κατώτερου µισθού µιας µεγάλης επιχείρησης και του διευθυντι-
κού µισθού από 20 προς 1 που ήταν στο 386 προς 1 σήµερα
µέσα απ’ αυτές τις µεθόδους που εφαρµόζονται σήµερα και στην
Ελλάδα.

Βέβαια, εδώ είναι Ελλάδα! Είναι µια φυλακή χρέους. Δεν αφή-
νετε καµµία κρίση να πάει χαµένη. Το βλέπουµε αυτό. Κρυπτό-
µενοι πίσω από την τρόικα, ουσιαστικά εξυπηρετείτε τα συµφέ-
ροντα τα οποία χωρίς να επενδύουν προσοδοφορούν, ρευστο-
ποιώντας την εργασία, τους µικροµεσαίους, τις περιουσίες των
πτωχευµένων Ελλήνων, ό,τι έχει µείνει όρθιο.

Όσο για τον κ. Τσίπρα -ο όποιος µίλησε προηγουµένως- σαν
να µην κατάλαβε πότε την άρρηκτη σχέση χρέους και εργασια-
κών. Η πρώτη µας διαφωνία τότε το 2015 -όταν ήµασταν στην
ίδια κυβέρνηση- αφορούσε ακριβώς αυτό. Θυµάµαι να λέει ότι
θα δώσουµε στους δανειστές τα πλεονάσµατα, για να πάρουµε
τα εργασιακά. Πρόκειται για στοιχειώδες σφάλµα. Τότε -βλέπετε-
θεωρούσα ότι απλά ήταν σφάλµα. Σήµερα, γνωρίζω καλύτερα.
Επρόκειτο για πολιτική επιλογή, που οδήγησε εξ επί τούτου στη
σηµερινή ζοφερή κατάσταση την οποία, ελέω Νέας Δηµοκρατίας
σήµερα, εκµεταλλεύεται το πιο παρασιτικό µέρος της ολιγαρχίας
για να πλουτίζει. 

Άκουσα τον Αλέξη Τσίπρα προχθές να λέει -και ήταν πρωτο-
σέλιδο στην «ΑΥΓΗ»-…

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης):
Πότε ακριβώς σας είπε ο κ. Τσίπρας αυτό το deal;

ΓΙΑΝΗΣ ΒΑΡΟΥΦΑΚΗΣ (Γραµµατέας του ΜέΡΑ25): Το 2015.
Ξέρετε πολύ καλά ότι ήµουν πολύ λίγους µήνες στην κυβέρνηση.
Αν διαβάσετε το βιβλίο µου, θα δείτε ότι υπάρχει και συγκεκρι-
µένη ηµεροµηνία.

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης):
Στην ταινία υπάρχει; 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Ο κ. Τσακαλώτος τι έλεγε γι’ αυτό το
θέµα; 

ΓΙΑΝΗΣ ΒΑΡΟΥΦΑΚΗΣ (Γραµµατέας του ΜέΡΑ25): Γιατί δεν
τον ρωτάτε; Εγώ ξέρω τι λέει, γιατί µαζί τα λέγαµε. Εσείς πρέπει
να τον ρωτήσετε για να µάθετε κι εσείς.

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Το βιβλίο βρίσκεται
στην βιβλιοθήκη στον δεύτερο όροφο! 

ΓΙΑΝΗΣ ΒΑΡΟΥΦΑΚΗΣ (Γραµµατέας του ΜέΡΑ25): Άκουσα
τον κ. Τσίπρα και είδα πρωτοσέλιδο προχθές -αν δεν κάνω λά-
θος- στην «ΑΥΓΗ» να λέει: «Μαζί για την προστασία της πρώτης
κατοικίας», όπως σήµερα λέτε να προστατεύσουµε την εργασία,
αυξάνοντας το κατώτατο µισθό. Και βέβαια να προστατευτεί η
στέγη πάνω από τα κεφάλια των ανθρώπων µας. Και βέβαια να
αυξηθεί ο κατώτατος µισθός.

Όµως, κύριοι και κυρίες του ΣΥΡΙΖΑ, καµµία προστασία της
εργασίας δεν θα είναι ουσιαστική, αν δεν καταργηθεί η ενοικίαση
εργαζοµένων και δεν µειωθεί δραστικά η φορολογία των µικρο-
µεσαίων και δεν υπάρξουν πραγµατικές υποχρεωτικές κλαδικές
συµβάσεις και όχι αυτό το οποίο εσείς φέρατε ως φύλλο συκής
για το γεγονός ότι δεν φέρατε κλαδικές συµβάσεις.

Όσον αφορά την πρώτη κατοικία, καµµία προστασία της δεν
θα είναι εφικτή, όταν τα κόκκινα δάνεια πωλούνται σε αγοραστές
που δεν θα τα αγοράσουν, παρά µόνο εάν µαζί µε τα κόκκινα δά-
νεια αγοράσουν και το δικαίωµα να βγάζουν τα ακίνητα στο
σφυρί.

Ποια µνηµονιακή κυβέρνηση κρυπτόµενη πίσω από το τι θα πει
η τρόικα, άφησε την ενοικίαση των εργαζοµένων να γίνει κανόνας
και υπερφορολόγησε τους µικροµεσαίους; Ποια κυβέρνηση
έστρωσε το χαλί στον σηµερινό Πρωθυπουργό να εφαρµόσει τη
φιλοσοφία McKenzie στο έπακρο; Δυστυχώς, η κυβέρνηση του
ΣΥΡΙΖΑ. Και ποιος ήταν που εκκίνησε την πώληση των κόκκινων
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δανείων, αποδεχόµενος ουσιαστικά τη φιλοσοφία του Ηρακλή;
Η δική σας Κυβέρνηση!

Είναι δυνατόν να ζητάτε σήµερα προστασία της πρώτης κα-
τοικίας, όταν µέχρι χτες δροµολογούσατε την πώληση των κόκ-
κινων δανείων και των υποθηκών που αυτά έφεραν; Είναι
δυνατόν να µην έχετε καταλάβει ότι ο µόνος τρόπος για να προ-
στατευτεί η πρώτη κατοικία είναι να σταµατήσουν οι πωλήσεις;

Συνάδελφοι, του ΚΚΕ έχετε δίκιο. Στην επιστολή που µου
έστειλε ο κ. Κουτσούµπας πολύ σωστά είπε ότι το ζητούµενο
είναι ποιος στο βάθος αυτής της δεκαετούς κρίσης θα επωµιστεί
τις τραπεζικές ζηµιές. Αυτό είναι το ερώτηµα.

Έως τώρα µόνο οι λαοί, ιδίως της καπιταλιστικής δύσης, επω-
µίζονταν τις τραπεζικές ζηµίες, στην Αµερική, στη Βαρκελώνη,
εδώ στην Ελλάδα µε τον λαό µας να έχει φορτωθεί ποσοστιαία
το µεγαλύτερο βάρος των τραπεζικών ζηµιών υπέρ της διεθνούς
των τραπεζιτών. 

Όµως, υπάρχει µια διάσταση που δεν αναφέρετε, φίλοι του
ΚΚΕ, τις µεγάλες υπεραξίες, τα µεγάλα κέρδη. Αυτό το είπε και
ο Πρωθυπουργός θριαµβευτικά, ότι αυξάνονται οι τιµές των ακι-
νήτων και είναι αλήθεια αυτό. Το ερώτηµα είναι ποιος θα καρπω-
θεί την αύξηση αυτών των υπεραξιών. Θα καρπωθεί την αύξηση
αυτών των υπεραξιών ο ελληνικός λαός και η ελληνική οικονοµία
ή τα αρπακτικά ταµεία που θα αποσπάσουν αυτές τις υπεραξίες
και θα τις εξάγουν στους φορολογικούς παραδείσους όπου φω-
λιάζουν; 

Όπως, καλά ξέρετε, φίλοι του ΚΚΕ, το σύστηµα έχει εργαλεία
που αν θέλει τα χρησιµοποιεί για να αλλάξει τη διανοµή των προ-
σόδων και των ζηµιών. Εµείς στο ΜέΡΑ25 προτείνουµε συγκε-
κριµένο τρόπο, να χρησιµοποιηθούν αυτά τα συστηµικά εργαλεία
υπέρ των πολλών, κρατώντας τις νέες υπεραξίες των ακινήτων
εδώ στην Ελλάδα χωρίς ανάγκη ανακεφαλαιοποίησης των τρα-
πεζών. Γιατί να µην συντονιστούµε, γιατί να µην πιέσουµε σε
αυτή την κατεύθυνση; 

Ξέρετε, δεν έχουµε καµµία αυταπάτη. Το σύστηµα θα κάνει τα
πάντα για να µην µας επιτρέψει να χρησιµοποιήσουµε τα εργα-
λεία του υπέρ των πολλών. Όµως, η ανάδειξη απλά και µόνο, και
αυτή και µόνη, πως τα εργαλεία του συστήµατος θα µπορούσαν
να χρησιµοποιηθούν εύκολα υπέρ των αδύναµων ακόµη και σε
αυτό το ολιγαρχικό σύστηµα, ακόµα και εντός των κανόνων της
Ευρωπαϊκής Ένωσης, αλλά το σύστηµα αρνείται να το κάνει,
είναι για µας, για το ΜέΡΑ25, µια πράξη βαθιά προοδευτική, επα-
ναστατική, θα έλεγα.

Κυρίες και κύριοι της Συµπολίτευσης, προχθές ο Υπουργός
Οικονοµικών σας εν τη απουσία µου για άλλη µια φορά αναφέρ-
θηκε στο «κόστος Βαρουφάκη» και µάλιστα είπε κάτι συγκεκρι-
µένο: Ότι 40 δισεκατοµµύρια ευρώ, λέει, των κόκκινων δανείων
οφείλονταν σε εκείνο το πεντάµηνο. Δεν τόλµησε να το πει µπρο-
στά µου, γιατί ήξερε ότι θα διαψευστεί για άλλη µια φορά. Τα 40
δισεκατοµµύρια στα οποία αναφέρετε ήταν χρήµατα που εσείς
φορτώσατε στους πολίτες, τα ρίξατε στο βαρέλι δίχως πάτο των
χρεοκοπηµένων τραπεζών στην απέλπιδα προσπάθειά σας να
κρατήσετε όρθιους όχι τις τράπεζες, αλλά τους τραπεζίτες. 

Ρίξατε τη χώρα στα βράχια µε το αποτυχηµένο δεύτερο µνη-
µόνιο, το οποίο ποτέ δεν καταφέρατε να ολοκληρώσετε, γιατί δεν
µπορούσε να ολοκληρωθεί. Χαρίσατε στους τραπεζίτες θησαυ-
ρούς την ώρα που οι τράπεζες βούλιαζαν στα κόκκινα δάνεια που
δηµιουργούσε η µνηµονιακή ύφεση που εσείς φέρατε. Και µαζί
µε τους συνενόχους σας «Ντάισελµπλουµ και σια» λοιδορούσατε
εκείνους που πάλευαν να σταµατήσουν τον φαύλο κύκλο, αυτόν
που εσείς ενισχύατε.

Κατανοώ ότι δεν ανέχεστε ακόµη και τη θύµηση εκείνου του
πενταµήνου που ο λαός απελευθερώθηκε, έστω και για λίγο, από
την επιθετική ανεπάρκεια τόσο τη δική σας όσο και των τροϊκα-
νών. 

Διαπιστώνω, δυστυχώς, φίλοι του ΣΥΡΙΖΑ, ότι ούτε και εσείς
αντέχετε την υπενθύµιση εκείνης της περιόδου, εκείνης της µε-
γαλειώδους στιγµής στην ευρωπαϊκή ιστορία. Δεν αξίζει στις ση-
µερινές δύσκολες στιγµές για τους συνανθρώπους µας να
παραµείνουµε στο παρελθόν.

Μια κουβέντα µόνο: Διαβάζοντας το σχέδιο του απολογισµού
σας, που  θα συζητήσετε το Σαββατοκύριακο, ο καλόπιστος ανα-

γνώστης εξάγει µόνο ένα συµπέρασµα: Έχετε υποχρέωση, εάν
συµφωνείτε µε αυτό το σχέδιο του απολογισµού, να ζητήσετε
επισήµως ένα µεγάλο συγγνώµη πρώτα στον Γιώργο Παπαν-
δρέου και µετά στον Αντώνη Σαµαρά. Η ανάλυσή σας των επιλο-
γών που έχουν οι κυβερνήσεις εν καιρώ µνηνονίων δεν διαφέρει
ούτε ένα χιλιοστό από εκείνη του κ. Παπανδρέου και του κ. Σα-
µαρά. Τους χρωστάτε µία συγγνώµη. 

Εµείς δεν θα ζητήσουµε συγγνώµη, γιατί εµείς διατηρούµε την
ίδια ανάλυση που είχαµε και πριν, τις ίδιες θέσεις. Είναι η ανά-
λυση, είναι οι θέσεις που σήµερα εξηγούν, τουλάχιστον στο δικό
µας το µυαλό, γιατί χωρίς ρήξη µε τη ρευστοποίηση της εργα-
σίας, χωρίς ρήξη µε τις πωλήσεις των κόκκινων δανείων στα τα-
µεία, όποιος µιλά για προστασία της πρώτης κατοικίας ή για
προστασία της εργασίας απλά ψεύδεται εκουσίως ή στην καλύ-
τερη περίπτωση ακουσίως.

Παρ’ όλα αυτά -και εδώ κλείνω, κύριε Πρόεδρε- επειδή οι άν-
θρωποι εκεί έξω δεν ενδιαφέρονται ούτε για τον Μητσοτάκη,
ούτε για τον Τσίπρα, ούτε για τον Βαρουφάκη, οι άνθρωποι εκεί
έξω υποφέρουν, εµείς είµαστε διατεθειµένοι να κάτσουµε γύρω
από ένα τραπέζι συναινετικά να µιλήσουµε για πραγµατικές λύ-
σεις, για τα προαπαιτούµενα της πραγµατικής προστασίας της
εργασίας, της πραγµατικής προστασίας της πρώτης κατοικίας. 

Και να διαφωνήσουµε, δεν πειράζει. Τουλάχιστον, να τοποθε-
τηθούν όλοι καθαρά σε τρία βασικά ερωτήµατα. Πρώτον, καθι-
στά εικονικούς τους κατώτατους µισθούς η ενοικιαζόµενη
εργασία, ναι ή όχι; Αναιρεί την ουσιαστική προστασία της πρώ-
της κατοικίας και των µικροµεσαίων επιχειρήσεων η πώληση των
κόκκινων δανείων, ναι ή όχι; 

Τι προέχει, κύριε Πρωθυπουργέ; Το να µείνουν οι υπεραξίες
της αγοράς ακινήτων που τώρα ανεβαίνει στην Ελλάδα ή να τις
βγάλουν τα funds στο εξωτερικό;

Εµείς πραγµατικά δεν τρέφουµε αυταπάτες. Είµαστε έτοιµοι
για τον διάλογο, τον επιζητούµε, προσκαλούµε όλους σας σε
αυτόν. Παράλληλα, όµως, είµαστε ακόµη πιο έτοιµοι να αντιστα-
θούµε στη ρευστοποίηση των σπιτιών των µικροµεσαίων της δη-
µόσιας και ιδιωτικής περιουσίας, να αντισταθούµε στην επιτά-
χυνση της ρευστοποίησης της εργασίας, να σταθούµε στο πλάι
των εργαζοµένων, στο πλάι των νέων επιχειρηµατιών που έχουν
δυνατότητες να εξάγουν µεγάλες υπεραξίες, όχι εκµεταλλευό-
µενοι την εργασία, αλλά εκµεταλλευόµενοι την ίδια τους την
εφευρετικότητα, εφόσον το µνηµονιακό παµφάγο κράτος τούς
αφήσει να το κάνουν.

Κακά τα ψέµατα, κυρίες και κύριοι, η εργασία σήµερα δεν δου-
λεύει, καταρρακώνεται. Οι εργαζόµενοι ρευστοποιούνται µαζί µε
την περιουσία τους, τόσο την ιδιωτική, όσο και την δηµόσια. Ρευ-
στοποιούνται ακόµη και σωµατικά. 

Την ίδια ώρα, εδώ στη Βουλή, σε αυτή την Αίθουσα, συνεχί-
ζονται οι µνηµονιακές δικοµµατικές κοκοροµαχίες. Έτσι, µαζί µε
την εργασία, µαζί µε τα σπίτια και το βιός των βιοπαλαιστών, µαζί
µε τις επιχειρήσεις νέων µε καινοτόµες εν δυνάµει κερδοφόρες
χρήσιµες ιδέες, εδώ µέσα απαξιώνεται και η δηµοκρατία. 

Εµείς, το ΜέΡΑ25 θα συνεχίσει να χρησιµοποιεί αυτό το Βήµα,
καλώντας όλους σε πραγµατικό διάλογο επί των πραγµατικών
προβληµάτων των ανθρώπων µας εκεί έξω. Παράλληλα, εκεί έξω
θα σταθούµε στο πλάι των θυµάτων του τέλους της κανονικότη-
τας. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΜέΡΑ25)

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Μπαίνουµε τώρα
στον κύκλο των δευτερολογιών, µε πρώτο οµιλητή τον κ. Κυριάκο
Μητσοτάκη, Πρωθυπουργό και Πρόεδρο της Κοινοβουλευτικής
Οµάδας της Νέας Δηµοκρατίας.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης): Ευ-

χαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Θεωρώ ότι ήταν πολύ χρήσιµη η συζήτηση και αυτός ο πρώτος

κύκλος αντιπαράθεσης γύρω από τα εργασιακά ζητήµατα, διότι
µας επέτρεψε για ακόµη µία φορά κατ’ αρχάς να διαπιστώσουµε
ποιος βρίσκεται σήµερα στο παρόν και ποιος επιδιώκει διακαώς
µία επιστροφή στο παρελθόν. 

Επιτρέψτε µου, κυρίες και κύριοι της Αξιωµατικής Αντιπολίτευ-
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σης -και αναφέροµαι και στον κ. Τσίπρα, ο οποίος δεν έχει έρθει
ακόµη στην Αίθουσα- να σας πω ότι δεν είστε -σας άκουγα- στο
εδώ και τώρα, είστε στο εκεί και τότε. Για την ακρίβεια, είστε στο
2014. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Και αυτό, όταν ακούω τον κ. Τσίπρα να ανεβαίνει στο Βήµα και

να λέει -Αρχηγός της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης!- ότι τα Χρι-
στούγεννα µειώθηκε ο τζίρος στην αγορά κατά 30%, όταν παρα-
πέµπω σε αναρτήσεις τις οποίες κάνει για παιδιά τα οποία
λιποθυµούν στα σχολεία άσχετα -του διέφυγε η µικρή λεπτοµέ-
ρεια- µε το ότι το κοριτσάκι στο οποίο αναφερόταν δεν ήταν κο-
ριτσάκι δηµοτικού για να δικαιούται σχολικά γεύµατα. Όµως,
ποιος να µπει στη µέση ενός ωραίου ψέµατος; Μια τέτοια λεπτο-
µέρεια θα χαλάσει λίγο το αφήγηµα της ιστορίας. Επιστρέφετε
στην αντιπολίτευση που κάνατε µε τα µαγκάλια! 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Μόνο που έχετε κυβερνήσει τεσσεράµισι χρόνια και οι πολίτες

σάς έχουν χρεώσει τις συνέπειες της πολιτικής σας, γι’ αυτό και
σας έστειλαν στην Αντιπολίτευση. Πολύ φοβάµαι, όµως, ότι δεν
έχετε µάθει πολλά από όλη αυτή τη διαδροµή, η οποία σας αναγ-
κάζει σε αναζήτηση ταυτότητας, σας αναγκάζει να υιοθετείτε
πάλι έναν λόγο ο οποίος είναι τόσο ξεπερασµένος από τα γεγο-
νότα.

Μερικές φορές, κυρίες και κύριοι του ΣΥΡΙΖΑ, αναρωτιέµαι αν
µπορείτε πραγµατικά να υπάρξετε χωρίς κάποια κρίση, αν έχετε
λόγο ύπαρξης σε µία Ελλάδα η οποία επιστρέφει στην κανονικό-
τητα.

Αναρωτιέµαι µερικές φορές, κυρίες και κύριοι του ΣΥΡΙΖΑ, αν
µπορείτε να υπάρξετε χωρίς κάποια κρίση, αν έχετε λόγο ύπαρ-
ξης σε µια Ελλάδα η οποία επιστρέφει στην κανονικότητα. Δεν
θα πω ότι επέστρεψε στην κανονικότητα, αλλά σίγουρα η πορεία
της χώρας τους τελευταίους µήνες είναι στη θετική κατεύθυνση.

Φοβάµαι ότι έφυγε η κρίση της χώρας και µείνατε εσείς µε τη
δική σας κρίση, την εσωτερική κρίση, την οποία προσπαθείτε να
εξάγετε µέσα από έναν πολιτικό λόγο, ο οποίος -επιτρέψτε µου
να πω- µε το ζόρι κερδίζει κάποια χειροκροτήµατα από την Κοι-
νοβουλευτική σας Οµάδα.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Είστε Αξιωµατική Αντιπολίτευση, έχετε µια υπεύθυνη θέση στο

Κοινοβούλιο και πρέπει να σας πω ότι εάν συνεχίσετε σ’ αυτή τη
γραµµή, όπως σας έχω ξαναπεί, την Κυβέρνηση µπορεί µεν να
την διευκολύνετε, αλλά σίγουρα δεν κάνετε καλό στη χώρα. Κάτι
παραπάνω περιµένουν οι πολίτες, το 31% που σας στήριξε στις
εκλογές. Περιµένουν κάτι παραπάνω από εσάς απ’ αυτό που βλέ-
πουµε µέχρι σήµερα. 

Έρχοµαι τώρα στα συγκεκριµένα ζητήµατα, τα οποία τέθηκαν
στις πρωτολογίες των πολιτικών Αρχηγών.

Κύριε Τσίπρα, µιλάτε εσείς για τράπεζες; Ενδιαφέρεστε εσείς
για τις τράπεζες; Εσείς που διαλύσατε τις τράπεζες µε τη δική
σας πολιτική, που µας χρεώσατε σχεδόν 40 δισεκατοµµύρια από
τις µετοχές του ελληνικού δηµοσίου, που τις κλείσατε, που επι-
βάλατε τα capital controls, ξαφνικά κόπτεστε για τους εργαζόµε-
νους στις τράπεζες, όταν η τρίτη ανακεφαλαιοποίηση των τρα-
πεζών ήταν αποκλειστικό δικό σας έργο; Εκπλήσσοµαι!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Εκπλήσσοµαι πραγµατικά µε το θράσος σας ειδικά σ’ αυτό το

ζήτηµα, όπου οι ευθύνες της δικής σας Κυβέρνησης, σε αντίθεση
ενδεχοµένως µε την αξιολόγηση της συνολικής ζηµιάς που επι-
βάλατε στη χώρα µέσω του τρίτου µνηµονίου, στο κόστος το
οποίο προκαλέσατε στον Έλληνα φορολογούµενο είναι µετρή-
σιµο, κύριε Τσίπρα. Είναι µετρήσιµο και το χρεώνεστε εσείς και
οι Υπουργοί σας προσωπικά. Και είναι ένα κόστος πολλών δεκά-
δων δισεκατοµµυρίων. Άρα όταν µιλάτε για τις τράπεζες και κό-
πτεστε για το τι συµβαίνει στις τράπεζες και στον κόσµο που
εργάζεται στις τράπεζες, να είστε πολύ πιο προσεκτικός. 

Έρχοµαι τώρα στο ζήτηµα της επεκτασιµότητας των κλαδικών
συµβάσεων. Γνωρίζετε πολύ καλά ότι υπάρχει µια διαδικασία, η
οποία έχει καθοριστεί µε νόµο, µια νοµοθεσία µάλιστα η οποία
πηγαίνει αρκετά χρόνια πίσω, και η οποία ορίζει ότι για να επε-
κταθεί µια κλαδική σύµβαση και να καταλαµβάνει όλες τις επιχει-
ρήσεις του κλάδου, πρέπει κατ’ αρχάς να πιστοποιηθεί µε κά-

ποιον τρόπο ότι οι επιχειρήσεις που έχουν υπογράψει την κλα-
δική σύµβαση αντιπροσωπεύουν το 50,1% των εργαζοµένων,
γιατί φαντάζοµαι ότι συµφωνείτε και εσείς ότι µια κλαδική σύµ-
βαση, για να µπορεί να επεκταθεί, θα πρέπει να απηχεί τις από-
ψεις της πλειοψηφίας των επιχειρήσεων. 

Δεύτερον, υπάρχει µια πολύ συγκεκριµένη διαδικασία, όχι
εξαιρετικά πολύπλοκη -εδώ απαντώ και στον κ. Κουτσούµπα-
όπου πρέπει να τεθούν υπόψη του Ανωτάτου Συµβουλίου Εργα-
σίας οι επιπτώσεις απ’ αυτή την αύξηση, από την επεκτασιµότητα
των κλαδικών συµβάσεων, έτσι ώστε το Ανώτατο Συµβούλιο Ερ-
γασίας να γνωµοδοτήσει και στη συνέχεια να αποφανθεί ο Υ-
πουργός.

Αυτή είναι η διαδικασία, κύριε Τσίπρα. Πιστεύω ότι µπορεί κάλ-
λιστα να ακολουθηθεί και σ’ αυτές τις περιπτώσεις, στην περί-
πτωση στην οποία αναφέρεστε, για να µην έχουµε το προη-
γούµενο, κλαδικές συµβάσεις οι οποίες επεκτάθηκαν µε υπουρ-
γικές αποφάσεις, χωρίς καµµία αξιολόγηση στοιχείων, να βρί-
σκονται σήµερα στο Συµβούλιο της Επικρατείας και να
κινδυνεύουν να κριθούν άκυρες, επειδή ακριβώς δεν τηρήθηκε
αυτή η διαδικασία. 

Έρχοµαι στο ζήτηµα των ελέγχων. Όταν έρχεστε και λέτε ενώ-
πιον του Εθνικού Κοινοβουλίου ότι επρόκειτο να γίνει ένας έλεγ-
χος σε κάποια εταιρεία -αναφερθήκατε συγκεκριµένα στην Τρά-
πεζα Πειραιώς- αλλά κάποιος «σφύριξε» στην τράπεζα ότι έρχον-
ται ελεγκτές, τι ακριβώς εννοείτε; Μπορείτε να το εξηγήσετε
αυτό; 

Δεν προσβάλλετε τους ίδιους τους ελεγκτές του ΣΕΠΕ, οι
οποίοι κάνουν κατά τεκµήριο µια εξαιρετικά δύσκολη δουλειά και
έρχεστε µε αυτόν τον παντελώς ανεύθυνο τρόπο να απευθύνετε
µια τέτοια κατηγορία;

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΑΛΕΞΗΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος του Συνασπισµού Ριζοσπαστι-

κής Αριστεράς): Οι ελεγκτές φταίνε γι’ αυτό; 
(Θόρυβος από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Ησυχία, παρακαλώ.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης): Εν

πάση περιπτώσει, εγώ σας κατέθεσα, κύριε Τσίπρα, µια σειρά
από στοιχεία. Ξέρετε, τα νούµερα δεν επιδέχονται καµµιάς αµ-
φισβήτησης. 

Αυξήθηκαν συνολικά οι έλεγχοι που έκανε το ΣΕΠΕ το 2019 σε
σχέση µε το 2018. Αυξήθηκαν τα ποσά των βεβαιωµένων προστί-
µων το 2019 σε σχέση µε το 2018. Αυξήθηκαν σηµαντικά οι έλεγ-
χοι τους οποίους έκαναν τα ΠΕΚΑ, ο ΕΦΚΑ δηλαδή, το 2019 σε
σχέση µε το 2018. Μάλιστα, πρέπει να σας πω ότι µου κάνει και
µια εντύπωση, καθώς βλέπω τα συγκεντρωτικά στοιχεία εδώ
πέρα, πόσο µειωµένοι ήταν οι έλεγχοι τον Μάρτιο, τον Απρίλιο,
τον Μάιο. Γιατί άραγε, κύριε Τσίπρα, εσείς που κόπτεστε για τον
κόσµο της εργασίας; Μετά τις εκλογές διπλασιάστηκαν. Δεν
µπορώ να φανταστώ.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Μάλλον είναι µία σύµπτωση αυτό. Δεν µπορώ να την αποδώσω

κάπου αλλού.
(Θόρυβος από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

Αναφερθήκατε και αναφέρθηκαν και άλλοι πολιτικοί Αρχηγοί
στο ζήτηµα του βάσιµου λόγου απόλυσης. Κοιτάξτε, µε βάση το
Εργατικό Δίκαιο της χώρας, πηγαίνει πολλές δεκαετίες πίσω,
αλλά µε βάση και την ευρωπαϊκή πρακτική υπάρχουν δύο τρόποι
να απολυθεί ένας εργαζόµενος. Είναι η αναιτιολόγητη απόλυση,
όπου δικαιούται αποζηµίωσης καθορισµένη, συγκεκριµένη και η
αιτιολογηµένη αποµάκρυνση, όπου υπάρχει κάποιος λόγος για
τον οποίο η επιχείρηση διώχνει τον εργαζόµενο, τον απολύει.
Πολλές από αυτές τις περιπτώσεις καταλήγουν τελικά στα δικα-
στήρια, αλλά σωρευτικά δεν µπορεί να λειτουργήσουν αυτά τα
δύο. 

Ένας από τους βασικούς λόγους για τον οποίον καταργήθηκε
η πρόβλεψη για τον βάσιµο λόγο ήταν γιατί οι ίδιοι οι εργαζόµε-
νοι δεν ήθελαν να εµφανίζεται στο σύστηµα «ΕΡΓΑΝΗ» ο λόγος
για τον οποίον έπρεπε να φύγουν. Αυτή είναι η πραγµατικότητα.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Γιατί µετά είχαν δυσκολία να βρουν… 

(Διαµαρτυρίες από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
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Το ηλεκτρονικό φακέλωµα αποτέλεσε δικιά σας επινόηση. Εξ
ου και ουσιαστικά δεν είχαµε καµµία αντίδραση από τον κόσµο
της εργασίας για την κατάργηση αυτής της διάταξης.

Έρχοµαι τώρα στο ζήτηµα του προγράµµατος, ενός από τα
προγράµµατα τα οποία είχατε δροµολογήσει, για τους πεντέµισι
χιλιάδες επιστήµονες οι οποίοι απασχολήθηκαν για έναν χρόνο
στο ελληνικό δηµόσιο. Μας ζητάτε να έρθουµε να ανανεώσουµε
το πρόγραµµα αυτό, κατά παράβαση της ίδιας της πρόσκλησης. 

Σας διαβάζω ξανά, γιατί µου φαίνεται µερικές φορές δεν κα-
ταλαβαίνετε αυτά τα οποία λέω και πρέπει να τα επαναλαµβάνω:
«Παράταση ή σύναψη νέας σύµβασης κατά το αυτό ηµερολο-
γιακό έτος ή µετατροπή σε σύµβαση αορίστου χρόνου είναι άκυ-
ρες».

ΑΛΕΞΗΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος του Συνασπισµού Ριζοσπαστι-
κής Αριστεράς): «Κατά το αυτό ηµερολογιακό έτος»! Δεν ξέρετε
τι διαβάζετε.

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης):
Μην εκνευρίζεστε.

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Ήσυχα, παρακαλώ.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης): Ας

το δούµε λίγο και από µία διαφορετική οπτική, κύριε Τσίπρα. Αν
υποθέτουµε ότι έχουµε κονδύλια να επιµορφώσουµε πεντέµισι
χιλιάδες επιστήµονες και να τους δώσουµε τη δυνατότητα να
απασχοληθούν για έναν χρόνο στο δηµόσιο, όχι για να τακτοποι-
ηθούν στο δηµόσιο, αλλά για να αποκτήσουν εργασιακή εµπει-
ρία, αυτή είναι η διαφορά στη δικιά µας λογική…

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
…έχουµε δύο επιλογές. Η πρώτη επιλογή είναι να ανανεώ-

σουµε τους υπάρχοντες εργαζόµενους, δηµιουργώντας και
πολλά νοµικά προβλήµατα, διότι θα έρθουν στη συνέχεια να
στοιχειοθετήσουν δικαίωµα µονιµοποίησης, όλες αυτές οι ιστο-
ρίες οι οποίες καταδίωκαν εδώ και πολλά χρόνια τη δηµόσια δι-
οίκηση. 

Έχουµε, λοιπόν, την επιλογή να προσφέρουµε ένα δεύτερο
έτος σε αυτούς τους πεντέµισι χιλιάδες εργαζόµενους ή να ξε-
κινήσουµε ένα καινούργιο πρόγραµµα για έναν χρόνο για άλλους
πεντέµισι χιλιάδες εργαζόµενους. Τι διαλέγετε από τα δύο; Τι
διαλέγετε από τα δύο; Προτιµάτε έντεκα χιλιάδες εργαζόµενους
µε έναν χρόνο εµπειρία ή πεντέµισι χιλιάδες µε δύο χρόνια εµ-
πειρία; Αυτή είναι η επιλογή, κύριε Τσίπρα.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Και από τη στιγµή που αυτά τα προγράµµατα είναι προγράµ-

µατα κατάρτισης για απόκτηση εργασιακής εµπειρίας, διαλέγω
το δεύτερο και όχι το πρώτο. Σταµατήστε, λοιπόν, επιτέλους να
κοροϊδεύετε την ελληνική κοινωνία και αυτούς τους εργαζόµε-
νους…

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
…στους οποίους προφανώς είχατε κλείσει το µάτι, παρ’ ότι

υπέγραψαν µονοετή σύµβαση και τους είπατε «Μην ανησυχείτε.
Άµα ξαναβγούµε εµείς, θα βρούµε τρόπο να σας τακτοποι-
ήσουµε»! Αυτά τους λέγατε. Εµείς δεν τα λέγαµε ποτέ αυτά.
Εποµένως είµαστε πολύ εντάξει µε τη συνείδησή µας.

(Θόρυβος από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Ησυχία, παρακαλώ. 
Δεν είστε υποχρεωµένοι να συµφωνείτε. Πρέπει, όµως, να τον

ακούσετε µε ησυχία.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης):

Μιας και άκουσα να λέτε κάτι για τα προγράµµατα και τον ΟΑΕΔ,
η απορροφητικότητα των επιχορηγήσεων για την καταπολέµηση
της ανεργίας το έτος 2015 ήταν 77%. Το έτος 2016 ήταν 66%.
Το έτος 2017 ήταν 68%. Το έτος 2018 ήταν 76%. Μόνο το 2019
πήγατε στο 90%! Εσείς που νοιάζεστε για την ανεργία δεν µπο-
ρούσατε καν να απορροφήσετε τα ίδια τα κονδύλια του ΟΑΕΔ!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΑΛΕΞΗΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος του Συνασπισµού Ριζοσπαστι-

κής Αριστεράς): Διαβάστε και λίγο παρακάτω, τα επόµενα χρό-
νια. 

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης):
Βλέπετε, κύριε Τσίπρα, µερικές φορές όταν µιλάµε µε στοιχεία,
τα πράγµατα δυσκολεύουν για εσάς.

Πάµε, τώρα, στο τελευταίο ζήτηµα, τον κατώτατο µισθό. Δια-

βάζω οµιλία του Πρωθυπουργού Αλέξη Τσίπρα στις 8 Φεβρουα-
ρίου 2015 στις προγραµµατικές δηλώσεις της Κυβέρνησης: «Το
ίδιο πιστοί θα µείνουµε και στη δέσµευσή µας για αύξηση του
κατώτατου µισθού στα 751 ευρώ».

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Όµως, συγγνώµη, σας αδίκησα! Λέτε «Η αύξηση θα γίνει στα-

διακά µέχρι το 2016».
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

Έχει, όµως, ένα ενδιαφέρον γιατί είναι καλό πάντα να συγκρί-
νουµε τι έχουµε πει προεκλογικά µε το τι έχουµε πει µετεκλογικά.
Διότι ήρθατε εδώ και µας καταγγείλατε ότι τάζουµε λαγούς µε
πετραχήλια. Εµείς έχουµε τη δυνατότητα να δίνουµε στους πο-
λίτες τον απολογισµό του έργου µας. 

Προφανώς -θα σας το ξαναπώ για άλλη µία φορά- ενοχλείστε
που αυτή η Κυβέρνηση υλοποιεί το έργο της και τηρεί τις δε-
σµεύσεις της. Αυτό σας είναι κάτι εξαιρετικά ξένο µε το οποίο
δεν µπορείτε να εξοικειωθείτε. Έχετε ακόµα τριάµισι χρόνια για
να το συνηθίσετε. Κάντε πολλή υποµονή λοιπόν.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Εσείς, όµως, τι λέγατε το 2014; Λέγατε 751 ευρώ µέχρι το

2016. Είδαµε πού καταλήξατε µε τον κατώτατο µισθό εσείς που
τώρα κόπτεστε για τους χαµηλόµισθους.

Εγώ το 2018 έλεγα να πάει ο κατώτατος µισθός στα 703 ευρώ
το 2022. Αυτή είναι η διαφορά υπευθυνότητας. Θα ήταν πάρα
πολύ εύκολο να έρθω εδώ, να πάρω το σφυράκι του κ. Τασούλα
και να κάνω πλειοδοσία κατώτατου µισθού.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Να λέω «Πόσο λέτε; Λέτε 7%;». «Κυρία Γεννηµατά, εσείς πόσο

λέτε; Λέτε 10%;». «Ο κ. Κουτσούµπας λέει 15%; Κατοχυρώνεται».
Τέτοια πλειοδοσία δεν πρόκειται να κάνουµε. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Έρχοµαι, τώρα, για να για να κλείσω -γιατί δεν µπορώ να το

αφήσω αυτό ασχολίαστο- στο εξής: Άκουσα µε πολλή προσοχή
αυτά τα οποία είπε ο κ. Βαρουφάκης. 

Κατ’ αρχάς, κύριε Τσίπρα, έχω µια απορία: Γιατί δεν είστε ποτέ
στην Αίθουσα όταν µιλάει ο κ. Βαρουφάκης; Γιατί φροντίζετε
πάντα να απουσιάζετε; 

Ο κ. Βαρουφάκης είπε ορισµένα πολύ ενδιαφέροντα πράγ-
µατα σήµερα. Μέσα σε αυτά, τα οποία είπε -εγώ δεν το είχα ξα-
νακούσει- µε προέτρεψε να διαβάσω το βιβλίο του, το οποίο
οµολογώ ότι δεν έχω διαβάσει. Και µας είπε ότι το γνώριζε και ο
κ. Τσακαλώτος: Να δώσουµε -λέει- τα µεγάλα πλεονάσµατα, για
να πάρουµε τα εργασιακά. 

Είναι αλήθεια; Έτσι προέκυψαν τα πλεονάσµατα, κύριε Τσί-
πρα; Έτσι εξηγείται η επιµονή σας, γιατί δεν θέλατε ποτέ την
επαναδιαπραγµάτευση των υψηλών πλεονασµάτων; 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Ίσως κάποια στιγµή, αυτή η συζήτηση για το 2015, όντως, πρέ-

πει να γίνει. Διότι πρέπει να σας έχουµε και τους δύο µαζί στην
Αίθουσα, για να καταλάβουµε τι έγινε αυτό το αµαρτωλό εξά-
µηνο.  

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Έχω όµως -και κλείνω µε αυτό- µία πρόταση για εσάς: Μιας

και αύριο ετοιµάζεστε να συζητήσετε στην πολιτική σας επιτροπή
κείµενο απολογισµού για το τι δεν κάνατε καλά αυτά τα τέσσερα
χρόνια, προτείνω εξέταση κατ’ αντιπαράσταση µε τον κ. Βαρου-
φάκη και τον κ. Τσίπρα, για να δώσουµε επιτέλους οριστική
απάντηση για το τι έγινε εκείνο το πρώτο εξάµηνο του 2015. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Καλείται στο Βήµα

για τη δική του δευτερολογία ο κ. Αλέξης Τσίπρας, Αρχηγός της
Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης και Πρόεδρος της Κοινοβουλευτι-
κής Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΑΛΕΞΗΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος του Συνασπισµού Ριζοσπαστι-

κής Αριστεράς): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Μητσοτάκη, πόσο πολύ τον έχετε αγαπήσει τώρα τελευ-

ταία τον κ. Βαρουφάκη; 
(Θόρυβος - διαµαρτυρίες από την πτέρυγα της Νέας Δηµο-

κρατίας)
Σας είναι ιδιαίτερα συµπαθής ο άνθρωπος που κατέστρεψε τη
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χώρα το πρώτο εξάµηνο του 2015, έτσι λέγατε. Έτσι δεν λέγατε;
Τον άνθρωπο που διέλυσε τις τράπεζες, τον άνθρωπο που έφερε
χρέος στη χώρα -µια λέγατε 50 δισεκατοµµύρια, µια 100 δισεκα-
τοµµύρια, µια 150 δισεκατοµµύρια, µια 200 δισεκατοµµύρια-
τώρα πόσο πολύ τον έχετε αγαπήσει;

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης):
Μαζί τα κάνατε!

(Θόρυβος - διαµαρτυρίες από την πτέρυγα της Νέας Δηµο-
κρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Παρακαλώ, κύριοι
συνάδελφοι.

ΑΛΕΞΗΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος του Συνασπισµού Ριζοσπαστι-
κής Αριστεράς): Σας είναι εξαιρετικά σηµαντικός. Καταλαβαί-
νουµε όλοι τους λόγους για τους οποίους ενδεχοµένως σας είναι
εξαιρετικά σηµαντικός.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΡΑΠΕΤΡΙΤΗΣ (Υπουργός Επικρατείας): Γιατί;
ΑΛΕΞΗΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος του Συνασπισµού Ριζοσπαστι-

κής Αριστεράς): Θα καταλάβετε γιατί, κύριε Γεραπετρίτη. Θα
καταλάβετε. 

(Θόρυβος από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Κύριε Μητσοτάκη, επεκταθήκατε σε µια σειρά ζητήµατα και θα

µου επιτρέψετε να σας απαντήσω ένα προς ένα στα ζητήµατα
αυτά. Ασχοληθήκατε µε το είδος της αντιπολίτευσης που κάνει
ο ΣΥΡΙΖΑ. Μάλλον έχετε ξεχάσει το είδος της αντιπολίτευσης
που κάνατε εσείς επί τριάµισι χρόνια, όταν αναλάβατε την προ-
εδρία του κόµµατός σας και µετά από δύο µήνες ζητήσατε εκλο-
γές. Και ξεχάσατε…

(Θόρυβος από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Ναι, ήσασταν ο καταγεγραµµένος στην ιστορία Αρχηγός Αντι-

πολίτευσης που ζητούσε εκλογές το µεγαλύτερο χρονικό διά-
στηµα από τη Μεταπολίτευση και µετά. Ζητούσατε εκλογές επί
τριάµισι χρόνια. Δεν τις είχατε. Προβλέψατε την καταστροφή της
χώρας. Προβλέψατε τέταρτο µνηµόνιο. Πέρσι τέτοιον καιρό τα
λέγετε αυτά. Και σήµερα στη βάση του τέταρτου µνηµονίου εί-
σαστε εσείς, χάρη στις δικές µας προσπάθειες, για να δίνετε κά-
ποιες φορολογικές ελαφρύνσεις. 

Αναφερθήκατε, όµως -και κάνατε µεγάλο λάθος- στα χρόνια
του 2012, 2013, 2014 και αναφερθήκατε µε έλλειψη επίγνωσης
για το τι συνέβη στη χώρα εκείνα τα χρόνια που εσείς κυβερνού-
σατε. Ήσασταν κορυφαίος Υπουργός της Κυβέρνησης και µάλι-
στα, από µια διαβολική σύµπτωση, ο κ. Βρούτσης ήταν ο
Υπουργός Εργασίας που διέλυσε όλους τους εργασιακούς νό-
µους, φέρνοντας όλη τη λαίλαπα των µνηµονίων το 2012, µει-
ώνοντας 22% µε έναν νόµο κι ένα άρθρο τον κατώτατο µισθό,
φέρνοντας τον υποκατώτατο. Ήσασταν η Κυβέρνηση που έφερε
µέσα σε λίγους µήνες τη χώρα σε µια πρωτοφανή ύφεση και σε
απώλεια του 25% του εθνικού πλούτου. 

Και σήµερα κουνάτε εσείς το δάχτυλο σε εµάς, γιατί διεκδική-
σαµε τον Γενάρη του 2015 τα εργασιακά δικαιώµατα και την αύ-
ξηση του κατώτατου µισθού. Ξεχνάτε για άλλη µια φορά ότι µετά
τη δύσκολη πράγµατι συµφωνία, αλλά µε προοπτική, διότι εκεί
που εσείς αποτύχατε -τρεις κυβερνήσεις- δύο φορές να ολοκλη-
ρώσετε προγράµµατα, εµείς βγάλαµε τη χώρα από τα µνηµόνια. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Και αν σήµερα βρίσκεστε σε θέση να κοκορεύεστε, είναι γιατί

αυτός ο λαός και αυτή η κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ κατάφερε να
ολοκληρώσει κάτι που εσείς ούτε στο όνειρό σας δεν το είχατε
δει από το 2010 ως το 2015.

Μέχρι πρότινος, ήξερα ότι µε κατηγορείτε διότι, λέει, αντάλ-
λαξα τις συντάξεις µε το µακεδονικό και δεν έχετε τσίπα και
ντροπή να βγείτε να το διαψεύσετε αυτό, ενάµιση χρόνο τώρα
που το λέτε, όταν και ο ίδιος ο Γιούνκερ σε συνέντευξή του στον
Παπαχελά προχθές βγήκε και είπε ότι αυτό είναι µια αθλιότητα. 

Σήµερα την αθλιότητα την πολλαπλασιάζετε. Βεβαίως µε την
ευτυχή συγκυρία για εσάς να λέει άλλος πράγµατα που θα µπο-
ρούσατε να είχατε πει κι εσείς, ότι δήθεν ανταλλάξαµε τα πλεο-
νάσµατα, λέει, µε τα εργασιακά.

Τώρα δεν είναι οι συντάξεις µε το µακεδονικό, το οποίο ήταν
µια προδοτική συµφωνία για εσάς, την οποία, όµως, και τηρείτε
και τιµάτε. Όχι µόνο την τηρείτε, την τιµάτε.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

Και έχετε και το θράσος να µιλάτε για ψέµατα και για απάτες.
Εσείς είστε ο µεγαλύτερος πολιτικός απατεώνας.

Όµως, σήµερα µάθαµε ότι ανταλλάξαµε τα πλεονάσµατα.
Ποια πλεονάσµατα ακριβώς; Τι είχε υπογράψει ο κ. Σαµαράς και
εσείς µαζί του, ως Υπουργός του, τότε; Μήπως είχατε υπογράψει
πλεονάσµατα 4,5% και 4,2%;

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Μήπως εµείς καταφέραµε να µειώσουµε κατά 20 δισεκατοµ-

µύρια ευρώ στην πενταετία το βάρος, το οποίο είχατε υπογράψει
εσείς; Ή τα ξεχνάτε αυτά;

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Τα ξεχνάτε. Δεν θα απαντήσετε για αυτό, γιατί τώρα ο κ. Σα-

µαράς δεν σας αρέσει και πολύ. Εντάξει, καταλαβαίνω. Έχετε
και εσείς τα εσωτερικά σας ζητήµατα.

Ακούστε, όµως, κύριε Μητσοτάκη. Υπάρχει µια µεγάλη δια-
φορά ανάµεσα στην Αριστερά και στη δική σας παράταξη. Στη
δική σας παράταξη υπάρχει πάντοτε ένα κλίµα λυκοφιλίας, αλλά
είναι σε όλους γνωστό ότι «δρυός πεσούσης πας ανήρ ξυλεύε-
ται». Και είναι σε όλους γνωστό πόσες οµάδες, φράξιες και κόµ-
µατα υπάρχουν εντός της Κοινοβουλευτικής σας Οµάδας. Μην
κάνετε σε εµάς µαθήµατα!

Εµείς έχουµε την τόλµη και την παρρησία να κοιτάµε κατάµατα
και τα σωστά και τα λάθη που κάναµε. Αναρωτιέµαι ποιο άλλο
κόµµα που κυβέρνησε τον τόπο από τη Μεταπολίτευση και µετά
είχε την παρρησία και την τόλµη να πει έστω σε ένα θέµα «κά-
ναµε λάθος»; 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Όλα σωστά τα κάνατε εσείς. Όλα! Και τη χρεοκοπία της

χώρας την κάνατε σωστά. Και τη διάλυση των εργασιακών σχέ-
σεων κάνατε σωστά. Και το 25% που µειώσατε τον εθνικό πλούτο
κάνατε σωστά. Και τα εξοπλιστικά και τις µίζες τα κάνατε σωστά,
του Τσοχατζόπουλου και του Παπαντωνίου και των άλλων. Και
τους κουµπάρους κάνατε σωστά. Και τα θαλασσοδάνεια που πή-
ρατε δανεικά και αγύριστα από τις τράπεζες 220.000.000 ο κα-
θένας σας τα κάνατε σωστά. 

Κανένα λάθος δεν κάνατε. Μπράβο σας! Συγχαρητήρια!
(Όρθιοι οι Βουλευτές του ΣΥΡΙΖΑ χειροκροτούν ζωηρά και πα-

ρατεταµένα)
Αναφερθήκατε, λοιπόν, στα δύσκολα χρόνια, στα πνιγηρά χρό-

νια για τον τόπο, όταν πέθαιναν συνάνθρωποί µας, επειδή η ΔΕΗ
τότε έκοβε το ρεύµα -στα δικά µας τα χρόνια δεν το έκοβε- και
όταν κάποιοι συνάνθρωποί µας, συµπολίτες µας πέθαιναν από
αναθυµιάσεις από το µαγκάλι. 

Και µιλάτε για λαϊκισµό. Είναι ύβρις απέναντι στους νεκρούς
εκείνης της περιόδου αυτό που κάνατε σήµερα και όχι λαϊκισµός
ο δικός µας. Είναι ντροπή σας αυτό!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Λαϊκισµός είναι χωρίς στοιχεία να µιλάτε για δήθεν ανταλλαγές

µε εθνικά θέµατα.
Και θέλω να αναρωτηθώ αν η επιµονή σας στις δήθεν ανταλ-

λαγές και, µάλιστα, για κρίσιµα εθνικά θέµατα τις µέρες της κρί-
σιµης διαπραγµάτευσης, µήπως γεννάται από τη δική σας
τάση…

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Παρακαλώ, οµιλεί ο

Αρχηγός της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης.
Κύριε Λοβέρδο, κυρία Γεροβασίλη, παρακαλώ.
ΑΛΕΞΗΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος του Συνασπισµού Ριζοσπαστι-

κής Αριστεράς): Δεν είπα τίποτα για εσάς. 
Αναρωτιέµαι, λοιπόν, µήπως η επιµονή σας να µιλάτε για τέ-

τοιου είδους ανταλλαγές είναι ορµώµενη από µια δική σας, εν-
δεχοµένως, αντίληψη, µήπως τελικά η σπουδή σας να προ-
χωρήσετε στην απόλυτη άρση της προστασίας της πρώτης κα-
τοικίας από 1ης Μαΐου έχει να κάνει µε τις όποιες διεκδικήσεις
έχετε σε άλλα ζητήµατα; Δεν θέλω να µπω σε αυτή τη λογική.

Όµως, θα σας πω µε απόλυτη επίγνωση του τι λέω. Η κατά-
σταση στη χώρα δεν είναι ούτε ειδυλλιακή ούτε εύκολη. Είναι
εξαιρετικά δύσκολη και είναι δύσκολη για αυτούς που πέρασαν
δύσκολα και τα προηγούµενα χρόνια.

Κύριε Μητσοτάκη, πριν από λίγες ηµέρες ο Πρωθυπουργός
της Ιρλανδίας, ένας συµπαθής άνθρωπος, ο Λίο Βαράντκαρ
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έχασε τις εκλογές. Και τις έχασε, ενώ η Ιρλανδία -προσέξτε!- είχε
ανάπτυξη 6%, ούτε 4% ούτε πολύ περισσότερο 2,4% που θα
έχουµε φέτος, λέει η Κοµισιόν. Είχε ανεργία 5%, όχι 17% που
έχουµε εµείς και χρέος 50%, όχι 180% που έχουµε εµείς. Γιατί
τις έχασε; Τα 2/3 των ερωτηθέντων στα exit polls απάντησαν «δεν
βλέπουµε καµµία βελτίωση στη ζωή µας».

Εσείς υποσχεθήκατε όχι απλά βελτίωση, αλλά ραγδαία βελ-
τίωση. Και πού είναι αυτή η ραγδαία βελτίωση; Περιµένει ο κό-
σµος να τη δει. 

Σήµερα, αντί για γαλανό ουρανό, οι περισσότεροι συµπολίτες
µας βλέπουν σύννεφα να συσσωρεύονται. Σύννεφα στο προσφυ-
γικό, παραλάβατε τη Μόρια µε πέντε χιλιάδες, είναι είκοσι πέντε
χιλιάδες. Έχετε καταδικάσει τα νησιά και τους νησιώτες να ζουν
σε µια κατάσταση την οποία είναι αδύνατο να την πάρει κανείς
στην πλάτη του και να τη σηκώσει. Ασήκωτη, αβάσταχτη! Και όλα
αυτά για να µη µεταφέρετε από την αρχή, βάσει του δικού µας
προγράµµατος, πρόσφυγες και µετανάστες στην ενδοχώρα,
γιατί έχετε τους δηµάρχους σας να κάνουν αντάρτικο. Και θυ-
σιάζετε πέντε ολόκληρα νησιά γιατί εσείς δεν µπορείτε να επι-
βάλετε το αυτονόητο. 

Η κατάσταση και στα εθνικά µας θέµατα είναι δύσκολη. Στα
κοινωνικά έρχονται σύννεφα, η πρώτη κατοικία. Στην οικονοµία,
την πραγµατική οικονοµία, δεν υπάρχει φως. 

Και επανέρχοµαι: Γιατί συνέβη αυτό που συνέβη στην Ιρλαν-
δία;

ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Τι συνέβη; 
ΑΛΕΞΗΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος του Συνασπισµού Ριζοσπαστι-

κής Αριστεράς): Κέρδισε η Αριστερά, κυρία Βούλτεψη και έχασε
ο δεξιός Πρωθυπουργός, ο οποίος είχε, όπως σας είπα πιο πριν,
ανάπτυξη 6% και ανεργία 5%.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Με διαφορά 1% και είχε και λιγότερες

έδρες! Δεν τα λέτε καλά! Πείτε την αλήθεια! 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Παρακαλώ, κυρία

Βούλτεψη! 
ΑΛΕΞΗΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος του Συνασπισµού Ριζοσπαστι-

κής Αριστεράς): Κυρία Βούλτεψη, την άλλη φορά να σας φωνά-
ξουµε να µας κάνετε µία ανάλυση για το γιατί δεν έπρεπε η χώρα
να είναι στο Βερολίνο στη σύνοδο…

ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Λιγότερες έδρες έχει η Αριστερά! 
(Θόρυβος στην Αίθουσα)

ΑΛΕΞΗΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος του Συνασπισµού Ριζοσπαστι-
κής Αριστεράς): Εντάξει. 

Ακούστε, όµως, αυτό που θέλω να πω, ακούστε µε λίγο, κυρία
Βούλτεψη: Η Ιρλανδία µάς διδάσκει ότι ούτε οι ρυθµοί ανάπτυ-
ξης ούτε οι δείκτες της ανεργίας από µόνοι τους αρκούν για να
αισθανθούν οι πολίτες βελτίωση στη ζωή τους, αν δεν αντιµετω-
πίσουµε το κρίσιµο ζήτηµα. Ποιο είναι το κρίσιµο ζήτηµα για µας;
Η ποιότητα της εργασίας, η βελτίωση των αµοιβών και άρα, της
αγοραστικής δύναµης.

Το µοντέλο της εργασίας που προωθείτε είναι αυτό του εργα-
ζόµενου - φτωχού. Πληρώνεται για τέσσερις ώρες, δουλεύει,
όµως, οκτώ στην πραγµατικότητα. Πληρώνεται για οκτώ ώρες,
δουλεύει για δώδεκα στην πραγµατικότητα. 

Και αυτή την πραγµατικότητα -ξέρετε- εµείς δεν τη φέραµε,
εσείς τη φέρατε. Εµείς προσπαθήσαµε σε µεγάλο βαθµό να την
αλλάξουµε και πετύχαµε πολλά. Η ανατροπή στις σχέσεις εργα-
σίας έγινε επί των ηµερών σας -Βρούτσης Υπουργός- όπου πή-
γαµε από το 35% της µερικής απασχόλησης στις προσλήψεις
στο 55%. Εµείς δηµιουργήσαµε πεντακόσιες χιλιάδες θέσεις ερ-
γασίας. Νοµοθετήσαµε µια σειρά από µέτρα υπέρ των εργαζο-
µένων. Έξι εκατοµµύρια υπερωρίες καταγράφηκαν µόνο σε µια
χρονιά, χάρη στον νόµο για υποχρεωτική ηλεκτρονική δήλωση
των υπερωριών από τους εργοδότες και χάρη στους διαρκείς
ελέγχους του ΣΕΠΕ. 

Και έχετε το θράσος τώρα να ενοχοποιείτε και τους εργαζό-
µενους, διότι γίνεται «σφυριχτή» ο έλεγχος και το µαθαίνει η τρά-
πεζα. Ενοχοποιείτε τους εργαζόµενους στο ΣΕΠΕ, αυτούς που
κάνουν τον έλεγχο.

Υπερδιπλασιάστηκαν οι επιχειρήσεις που δήλωσαν υπερωρίες
και υπερδιπλασιάστηκαν και οι εργαζόµενοι που πήραν υπερω-

ρίες. Και κάποιοι είδαν τη ζωή τους να βελτιώνεται γιατί γυρνού-
σαν σπίτι τους στην ώρα τους. Αυτά συνέβησαν επί των ηµερών
µας, όσο και αν θέλετε να τα κρύψετε.

Παραλάβαµε την αδήλωτη εργασία στο 19,2%, την παραδώ-
σαµε στο 9% και φυσικά, επαναφέραµε συλλογικές συµβάσεις,
επεκτασιµότητα, υποχρέωση αιτιολόγησης απολύσεων, προστα-
σία εργολαβικών εργαζοµένων, όλα αυτά που µε µεγάλη ταχύ-
τητα ξηλώσατε εσείς όχι στους επτά µήνες, στους πρώτους
µήνες διακυβέρνησής σας.

Σε σχέση µε τον βάσιµο λόγο της απόλυσης, ο βάσιµος λόγος
απόλυσης είναι ρύθµιση που υπάρχει στον Ευρωπαϊκό Κοινωνικό
Χάρτη. Είναι κεκτηµένο του Ευρωπαϊκού Δικαίου και ισχύει στην
πλειοψηφία των ευρωπαϊκών χωρών. 

Εσείς το καταργήσατε µε µία τροπολογία της τελευταίας στιγ-
µής και καταφέρατε το πρωτοφανές, έναν µόλις µήνα µετά την
εκλογή σας όλη η Αντιπολίτευση να αποχωρήσει. Δεν ήταν ο ΣΥ-
ΡΙΖΑ που αποχώρησε. Άδειασε η Βουλή έναν µόλις µήνα µετά
την εκλογή σας, για να κάνετε τη χάρη, το χατίρι στον Σύνδεσµο
Ελλήνων Βιοµηχάνων.

Το επιχείρηµά σας περί δήθεν φακελώµατος των εργαζοµένων
είναι ψευδές και αστείο. Ο νέος εργοδότης δεν έχει το δικαίωµα
να έχει πρόσβαση στα στοιχεία του εργαζόµενου που τυχόν θα
τον επαναπροσλάβει, παρά µονάχα στα στοιχεία που αφορούν
τον εργαζόµενο στη δική του επιχείρηση. Και είναι απαράδεκτο
να επικαλείστε µία παράνοµη πρακτική, για να δικαιολογήσετε
την κατάργηση µέτρων προστασίας των εργαζοµένων, όπως
αυτό της αιτιολόγησης της απόλυσης, που ισχύει σε όλες τις ευ-
ρωπαϊκές χώρες, στις χώρες της Ευρωπαϊκής Ένωσης.

Μιλήσατε για τους πέντε χιλιάδες πεντακόσιους νέους ανθρώ-
πους και είπατε για «δικά µας» και «δικά σας» παιδιά. 

Είναι ντροπή, κύριε Πρωθυπουργέ. Κύριε Πρωθυπουργέ, µε
ΑΣΕΠ έγιναν αυτές οι προσλήψεις. Θα σας πει µετά ο κ. Γερα-
πετρίτης για την Ελβετία!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Με ΑΣΕΠ έγιναν αυτές οι προσλήψεις. Ήταν ορισµένου χρό-

νου, βεβαίως. Λέτε ότι δεν καταλαβαίνω τι µου λέτε. Εσείς δεν
καταλαβαίνετε τι διαβάζετε. Διαβάσατε τους όρους και τη διάρ-
κεια της απασχόλησης που ορίζει η σύµβασή τους. Και τι λέει;
Λέει «Παράταση ή σύναψη νέας σύµβασης κατά το αυτό ηµερο-
λογιακό έτος».

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΡΑΠΕΤΡΙΤΗΣ (Υπουργός Επικρατείας): Αυτό
είναι.

ΑΛΕΞΗΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος του Συνασπισµού Ριζοσπαστι-
κής Αριστεράς): Δεν είναι αυτό. Πέρυσι υπογράφηκε αυτή η
σύµβαση, το 2019…

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
… και εµείς είχαµε δηλώσει ξεκάθαρα ότι θα προβλέψουµε τη

δυνατότητα της ανανέωσης για έναν ακόµα χρόνο τουλάχιστον,
ώστε µετά να πάρουν και µία µοριοδότηση αυτοί οι νέοι επιστή-
µονες -είναι πέντε χιλιάδες πεντακόσιοι- για να µπορέσουν να
έχουν µία καλύτερη προοπτική στη χώρα. 

Και µου λέτε -άλλη µία απάτη- «Μα, θέλετε να κρατήσουµε το
ισχύον πρόγραµµα και να ανανεώσουµε για πέντε χιλιάδες πεν-
τακόσιους σε έναν χρόνο ή να φτιάξουµε ένα καλύτερο µε καλύ-
τερους όρους και για περισσότερο;».

Πώς θα το κάνετε αυτό; Δεσµευτείτε. Έχω εδώ τα στοιχεία του
προϋπολογισµού. Στον ΟΑΕΔ τα προγράµµατα απασχόλησης
από 406.000.000 ευρώ που ήταν το 2019, είναι 377.000.000 ευρώ
φέτος. 

Ποιον κοροϊδεύετε, κύριε Μητσοτάκη; Με ποιον τρόπο θα χρη-
µατοδοτήσετε προγράµµατα, ενώ µειώνετε τον προϋπολογισµό
του ΟΑΕΔ για τα προγράµµατα απασχόλησης;

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Μακάρι να το καταφέρετε! Εµείς θα είµαστε µαζί σας!
Και κλείνω…
(Θόρυβος - διαµαρτυρίες από την πτέρυγα της Νέας Δηµο-

κρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Αφήστε τον. Αφήστε

τον να µιλήσει και να κλείσει την οµιλία του.
ΑΛΕΞΗΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος του Συνασπισµού Ριζοσπαστι-

κής Αριστεράς): Κλείνω µε το εξής θέµα. Μην επιχειρείτε να ξε-
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φύγετε έτσι µε το θέµα του κατώτατου µισθού.
Θέλω να καταθέσω στα Πρακτικά ένα διάγραµµα που δείχνει

ότι η µόνη χώρα της Ευρωπαϊκής Ένωσης που ο κατώτατος µι-
σθός το 2020 είναι χαµηλότερος από τον κατώτατο µισθό το
2010, είναι η Ελλάδα.

Ορίστε και το σχετικό ρεπορτάζ και στα µέσα ενηµέρωσης.
(Στο σηµείο αυτό ο Πρόεδρος του Συνασπισµού Ριζοσπαστι-

κής Αριστεράς κ. Αλέξης Τσίπρας καταθέτει για τα Πρακτικά το
προαναφερθέν έγγραφο και το προαναφερθέν δηµοσίευµα, τα
οποία βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Δι-
εύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Η µόνη χώρα στην Ευρωπαϊκή Ένωση, κύριε Μητσοτάκη, που
ο κατώτατος µισθός είναι χαµηλότερος το 2020 από ό,τι ήταν το
2010 είναι η Ελλάδα. Κι άλλες χώρες είχαν µνηµόνια. Κι άλλες
χώρες είχαν λιτότητα. Καµµία δεν έχει αυτό που έχουµε εµείς.

Άκουσα µε ενδιαφέρον την κ. Γεννηµατά να συµφωνεί στην
ανάγκη αύξησης του κατώτατου µισθού. Απλά, να προτείνει την
ευθύνη να την αναλάβουν οι εταίροι µέσα από συλλογικές δια-
πραγµατεύσεις. 

ΦΩΤΕΙΝΗ (ΦΩΦΗ) ΓΕΝΝΗΜΑΤΑ (Πρόεδρος του Κινήµατος
Αλλαγής): Δεν το κάνατε, όµως.

ΑΛΕΞΗΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος του Συνασπισµού Ριζοσπαστι-
κής Αριστεράς): Θα σας πω.

Αν συµφωνούµε, όµως -δεν έχω αντίρρηση σ’ αυτό- ότι πρέπει
να επανέλθουµε τουλάχιστον το 2021 εκεί που ήµασταν το 2010,
δηλαδή στον κατώτατο µισθό των 751 ευρώ, τότε είµαι έτοιµος
να σας προτείνω να αλλάξουµε εµείς την πρόταση νόµου µας και
να δώσουµε από αύριο, από σήµερα και όχι το 2021 την ευθύνη
στους κοινωνικούς εταίρους, υπό µία όµως προϋπόθεση, ότι η
αύξηση που θα αποφασίσουν θα έχει ως πάτωµα το 7,5% για το
2020 και το 7,5% για το 2021. Αν οι συλλογικοί εταίροι αποφασί-
σουν για µεγαλύτερες αυξήσεις, θα τις στηρίξουµε.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Και αν το ζήτηµα είναι αυτό, λοιπόν, να δώσουµε στους κοινω-

νικούς εταίρους τη δυνατότητα να διαπραγµατευθούν υπό αυτόν
τον όρο, εµείς λέµε «ναι» και αν θέλετε να καταθέσουµε και µαζί
αυτή την πρόταση.

Θέλω να κλείσω λέγοντας…
(Θόρυβος από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

Ναι, τι σας πειράζει; Μίλησα λίγο παραπάνω. Και ο Πρωθυ-
πουργός µίλησε. Είναι σοβαρά θέµατα αυτά. Τα πέντε λεπτά δεν
θα σας πειράξουν. Ακούστε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Πάντως, η αλή-
θεια είναι, κύριε Τσίπρα, ότι στην Ιρλανδία τηρούν την ώρα.

ΑΛΕΞΗΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος του Συνασπισµού Ριζοσπαστι-
κής Αριστεράς): Ας τηρήσετε και εσείς άλλες δεσµεύσεις που
τηρούν στην Ιρλανδία, να είχαµε κατώτατο µισθό, κοινωνικό κρά-
τος, προστασία κοινωνική και θα µιλάγαµε πιο λίγο.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, άκουσα τον Πρωθυπουργό να

λέει ότι δεν υπάρχει ισχυρή χώρα χωρίς ισχυρές επιχειρήσεις.
Εγώ θα το αντιστρέψω και θα πω το εξής: Μάλιστα. Κανείς δεν
θέλει να µην έχουµε ισχυρές επιχειρήσεις. Δεν υπάρχει, όµως,
ισχυρή οικονοµία χωρίς ποιότητα στην εργασία των εργαζοµέ-
νων και άρα δεν υπάρχει και ισχυρή χώρα χωρίς ποιότητα στην
εργασία των εργαζοµένων.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Ήθελα, λοιπόν, να απευθυνθώ σήµερα όχι τόσο στον κ. Μη-

τσοτάκη γιατί ξέρω τις απόψεις του και τις θέσεις του. Και του
ζητώ να µην απευθυνθεί και εκείνος σε εµένα. Ξέρει ο κόσµος
ότι διαφωνούµε. 

Του ζητώ να απευθυνθεί στους εκατοντάδες χιλιάδες εργαζό-
µενους, αυτούς που είναι έξω και αυτούς που είναι εδώ πάνω και
µας παρακολουθούν, και από τα «Λιπάσµατα» της Καβάλας και
από την Τράπεζα Πειραιώς και από τα ΕΛΠΕ και στους νέους επι-
στήµονες -πεντέµισι χιλιάδες θα βρεθούν στον δρόµο. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Δεν είναι αόρατοι οι άνθρωποι αυτοί επειδή δεν ασχολούνται

µαζί τους τα µέσα ενηµέρωσης. Είναι ορατοί. Έχουν πρόσωπο.
Έχουν ονοµατεπώνυµο. Σε αυτούς να απευθυνθείτε. 

Και να απευθυνθείτε και στους οκτακόσιους ογδόντα χιλιάδες

εργαζόµενους που είδαν αυξήσεις στους µισθούς τους µε την
αύξηση του κατώτατου µισθού που κάναµε το 2019 και στο ένα
εκατοµµύριο ογδόντα χιλιάδες που θα δουν αυξήσεις αν γίνει
δεκτή η πρότασή µας για αύξηση 7,5% το 2020. 

Σε αυτούς, λοιπόν, να απευθυνθείτε, κύριε Μητσοτάκη, στον
κόσµο της εργασίας, σε αυτούς έχετε να απολογηθείτε, όχι στην
Κοινοβουλευτική σας Οµάδα.

Εµείς µε αυτόν τον κόσµο θέλουµε να προχωρήσουµε, γιατί
αυτόν τον κόσµο θέλουµε να εκπροσωπούµε. Γι’ αυτό και κατα-
θέσαµε αυτή την πρόταση νόµου, γι’ αυτό και θα καταθέσουµε
ολοκληρωµένο σχέδιο νόµου για τη ρύθµιση της αγοράς εργα-
σίας απέναντι στη νέα γενικευµένη απειλή της εργολαβοποίησης
των εργαζοµένων και θα καταθέσουµε πρόταση νόµου για την
καθολική κάλυψη των συλλογικών συµβάσεων εργασίας.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Εµείς αναµετριόµαστε µε τις ανάγκες και τις απαιτήσεις του

κόσµου της εργασίας, όχι µε εσάς. Εσείς πολύ σύντοµα θα ανα-
µετρηθείτε µε τα µεγάλα προβλήµατα που δηµιουργεί η πολιτική
σας.

(Ζωηρά και παρατεταµένα χειροκροτήµατα από την πτέρυγα
του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Τον λόγο έχει η κ.
Φώφη Γεννηµατά, Πρόεδρος του Κινήµατος Αλλαγής.

ΦΩΤΕΙΝΗ (ΦΩΦΗ) ΓΕΝΝΗΜΑΤΑ (Πρόεδρος της Κινήµατος
Αλλαγής): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, όλη αυτή η ωραιοποίηση που
ζούµε τις τελευταίες ώρες, οι δήθεν κόντρες και ο άκρατος λαϊ-
κισµός δεν µπορούν να αλλάξουν τη ζοφερή πραγµατικότητα. 

Υπήρχε πρόβληµα στον χώρο της εργασίας, εξακολουθεί να
υπάρχει και εντείνεται µε τις πολιτικές που συνεχίζονται. Και πώς
θα µπορούσε να γίνει διαφορετικά, πώς θα µπορούσε να δοθεί
λύση, όταν η σηµερινή Κυβέρνηση συνεχίζει στα βασικά µονο-
πάτια πολιτικής τις δεσµεύσεις ΣΥΡΙΖΑ, δεσµεύσεις στα υπερ-
πλεονάσµατα, δεσµεύσεις στο υπερταµείο, δεσµεύσεις προ-
φανώς και στα εργασιακά;

Και έρχονται σήµερα εδώ και δήθεν κονταροχτυπιούνται. Στην
πραγµατικότητα κλείνουν διαρκώς ο ένας στον άλλο το µάτι. Και
για να το καλύπτουν όλο αυτό, γιατί συνεχίζουν τις ίδιες πολιτι-
κές, τάχα µου λένε και προς τα έξω ότι κάνουν φλερτ σε εµάς,
στο Κίνηµα Αλλαγής.

Λοιπόν, µέρα που είναι σήµερα, δεν χρειαζόµαστε το φλερτ
κανενός. Σας έχουµε πάρει είδηση και σας έχει πάρει είδηση η
ελληνική κοινωνία. Αυτό είναι το χειρότερο και για τους δυο σας.
Ο ένας γι’ αυτό έχασε τις εκλογές κι επιτέλους, καλά θα κάνει να
το καταλάβει. Δεν είστε στο 2012, στο 2013, στο 2014, στο 2015.
Υπάρχουν τα πεπραγµένα σας, κύριε Τσίπρα. 

Κι εσείς επιτέλους, κύριε Μητσοτάκη, είστε αντιµέτωπος µε
την πραγµατικότητα και όταν λέτε γενικότητες και ανακρίβειες
δεν είστε σε θέση να λύσετε αποτελεσµατικά κανένα απολύτως
πρόβληµα. 

Ξεκινώ από τις γυναίκες. Το θεωρώ υποχρέωσή µου να απο-
καταστήσω την αλήθεια, διότι η Κυβέρνηση του ΠΑΣΟΚ το 2004
ήταν αυτή που ως µέτρο ενίσχυσης του δηµογραφικού προβλή-
µατος και της υπογονιµότητας, καθιέρωσε τις µειωµένες εισφο-
ρές για τις γυναίκες για έναν χρόνο µετά τον τοκετό.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Κινήµατος Αλλαγής)
Καταφέραµε να κρατήσουµε τις ρυθµίσεις αυτές αλώβητες

στα χρόνια της κρίσης, µέχρι που ήρθε ο κ. Κατρούγκαλος µε
τον νόµο του -θα έχει λόξυγκα ο άνθρωπος σήµερα, έχει και τα
προβλήµατά του και του έχουµε ευχηθεί περαστικά, αλλά τα
προβλήµατα που έχει δηµιουργήσει είναι εδώ και είµαστε αντι-
µέτωποι µαζί τους καθηµερινά- και δεν νοµοθέτησε ρητά το δι-
καίωµα αυτό. Και ήρθε στη συνέχεια ο Υπουργός σας ο κ.
Μηταράκης και λέει: «Α, δεν αναφέρεται ρητά στον νόµο Κα-
τρούγκαλου; Άρα βγάζω µία ερµηνευτική και λέω ότι δεν ισχύει
αναδροµικά». Εδώ τα έχω όλα. Έχω και την εγκύκλιο του κ. Μη-
ταράκη. 

Και µόνο επειδή η Κοινοβουλευτική µας Οµάδα και ο κ. Κεγκέ-
ρογλου ανέδειξαν το θέµα και άνοιξαν τα µάτια στην Κυβέρνησή
σας -γιατί λέτε ότι δεν ξέρατε ούτε εσείς τι κάνετε- αναγκάστη-
καν τώρα να τα «µασάνε» και να προσπαθούν να τα πάρουν πίσω,
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αλλά η λύση είναι µία: Να νοµοθετήσετε ρητά και αναδροµικά,
γιατί το µέτρο πρέπει να συνεχίσει και οι εισφορές πρέπει να
είναι µειωµένες για τις γυναίκες για έναν χρόνο µετά τον τοκετό.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Κινήµατος Αλλαγής)
Έρχοµαι στην Οµοσπονδία Επισιτισµού, γιατί µας λέτε ότι κα-

θυστερούν και δεν ανταποκρίνονται και δεν προχωρά η διαδικα-
σία. Καµµία καθυστέρηση από τη µεριά τους δεν υπάρχει. Τους
ζητάτε να σας δώσουν στοιχεία και για να σας τα δώσουν, πρέπει
να πάρουν από τα εθνικά δεδοµένα που έχει το Υπουργείο τεκ-
µηρίωση, την οποία σας έχουν ζητήσει από τις αρχές του 2020
και δεν ανταποκρίνεστε.

Γνωρίζετε λοιπόν πάρα πολύ καλά, κύριε Μητσοτάκη, ότι αν
το Υπουργείο δεν τους δώσει πρόσβαση στα εθνικά δεδοµένα,
δεν θα µπορέσουν να ανταποκριθούν και να σας δώσουν ό,τι
τους ζητάτε. Άρα, δεν θα γίνει υποχρεωτική η σύµβαση που µε
τόσο κόπο έφτασαν να συµφωνήσουν και αφορά τετρακόσιες χι-
λιάδες ανθρώπους. 

Αρκετά λοιπόν µε τον λαϊκισµό που συνεχίζετε, τα ψέµατα και
τη δηµιουργική ασάφεια. Αν θέλετε, δώστε σήµερα εντολή στο
Υπουργείο Εργασίας να τους δώσει τα στοιχεία και να γίνουν
υποχρεωτικές αυτές οι συµβάσεις. 

Ανανέωση του προγράµµατος για τις πεντέµισι χιλιάδες θέσεις
εργασίας. Τραβήξατε ένα θέµα από τα µαλλιά, λες και θα λύσει
τώρα αυτό το πρόβληµα και τα «σου ’πα µου ’πες» και οι πελα-
τειακές σχέσεις και κλείνουµε το µάτι σε αυτόν που είναι στο θε-
ωρείο ή περιµένει στη σειρά. Ανανεώστε το πρόγραµµα και κάντε
και αξιολόγηση. Αλλά δεν µπορείτε τις πεντέµισι χιλιάδες θέσεις
εργασίας να τις κάνετε πεντακόσιες. Για όνοµα του θεού πια!
Επιτέλους δεσµευτείτε.

Γιατί την κάνουµε όλη αυτή τη συζήτηση τόσες ώρες; Για να
µας πείτε τα ίδια που µας λέτε όλοι τόσα χρόνια; Να υπάρχει και
ένα αποτέλεσµα. Αυτό θα πει κανονικότητα, κύριε Μητσοτάκη.
Κανονικότητα θα πει να λύνετε θέµατα υπέρ των εργαζοµένων,
υπέρ των ανέργων, υπέρ των νέων ανθρώπων, υπέρ των ανθρώ-
πων του µόχθου. Αυτή είναι η δική µας δουλειά και γι’ αυτό είµα-
στε εδώ.

Διότι εµείς είµαστε σοσιαλιστές και δηµοκράτες. Τι να κάνου-
µε; Διαφέρουµε. Διαφέρουµε και από τους συντηρητικούς της
Δεξιάς και από τους συντηρητικούς της δήθεν Αριστεράς. Και γι’
αυτό καταθέτουµε προγράµµατα συγκεκριµένα. Οι δεσµεύσεις
µας δεν είναι αόριστες. Η Κοινοβουλευτική µας Οµάδα έχει κα-
ταθέσει συγκεκριµένες προτάσεις νόµου, συγκεκριµένες διατά-
ξεις.

Θέλω να αναφερθώ στα κύρια σηµεία των προτάσεών µας,
που µπορούν πραγµατικά να λύσουν θέµατα και για τους εργα-
ζόµενους και για τους ανέργους.

Πρώτο και κύριο θέµα είναι το να συνδεθεί η ανάπτυξη µε θέ-
σεις εργασίας. Δεν µπορεί, κύριε Μητσοτάκη, να µην υπάρχει
ρήτρα απασχόλησης στις συµβάσεις του δηµοσίου. Όταν µας
λέτε ότι πρέπει να δοθούν κίνητρα, αλλά όχι στο δηµόσιο, βε-
βαίως, αλλά δώστε τα κίνητρα να δηµιουργηθούν θέσεις εργα-
σίας στον ιδιωτικό τοµέα. Έχουµε καταθέσει συγκεκριµένη
διάταξη για το πώς µπορεί να υπάρχουν φορολογικά κίνητρα και
για κάθε εκατό ευρώ που πληρώνει µια επιχείρηση για έναν νέο
εργαζόµενο για πλήρη απασχόληση να απαλλάσσεται από την
εφορία για εκατόν πενήντα. 

Δεύτερο θέµα: Καθορισµός του κατώτερου µισθού από την
Εθνική Γενική Συλλογική Σύµβαση Εργασίας. Επιτέλους να στα-
µατήσουµε µε τις διατιµήσεις, µε τα αλισβερίσια. Οι κοινωνικοί
εταίροι είναι αυτοί που πρέπει και µπορούν να αποφασίσουν και
ξέρουν. Χάσατε την ευκαιρία σας, κύριε Τσίπρα, να λύσετε το
θέµα επί ηµερών σας. Αφήστε τώρα τα λόγια του αέρα. Στις πρά-
ξεις κρίνονται τα κόµµατα.

Τρίτο θέµα: Ενισχύουµε τις κλαδικές συλλογικές συµβάσεις
εργασίας, επαναφέροντας την υποχρεωτικότητα και την καθο-
λική εφαρµογή τους σε όλες τις επιχειρήσεις, είτε µετέχουν στις
εργοδοτικές οργανώσεις είτε όχι. 

Τέταρτον: Κατάργηση του νόµου Κατρούγκαλου και όχι «µε-
ρεµέτια» και «µακιγιάζ». Διάλογος για δίκαιες και βιώσιµες λύ-
σεις, µε σεβασµό στην ανταποδοτικότητα των εισφορών και την
κατοχύρωση των δικαιωµάτων της νέας γενιάς. Θα το επαναλαµ-

βάνουµε διαρκώς. Κανονική δέκατη τρίτη σύνταξη και να αρθούν
οι αδικίες για το ΕΚΑΣ, τους αναπήρους και τις συντάξεις χη-
ρείας.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Κινήµατος Αλλαγής)
Πέµπτον: Νέο κοινωνικό συµβόλαιο της ψηφιακής εποχής

τώρα, πριν να είναι αργά. Πρόγραµµα διά βίου απασχόλησης.
Πρέπει να εκπαιδεύσουµε τους εργαζόµενους για να µη βρεθούν
«εκτός νυµφώνος», µε κίνητρα, αλλά και ποσοτικοποιηµένες υπο-
χρεώσεις για τους εργοδότες.

Έκτον: Αύξηση του επιδόµατος ανεργίας µε την επιδότησή
του από το Ευρωπαϊκό Κοινωνικό Ταµείο και παράλληλα δυνα-
τότητα χρησιµοποίησής του ως κίνητρο για επιδοτούµενη εργα-
σία στον ιδιωτικό τοµέα. 

Έβδοµον: Αναβάθµιση του Σώµατος Επιθεώρησης Εργασίας.
Δεν χρειάζεται να επιχειρηµατολογήσω για το τι γίνεται εκεί έξω,
για το πόσο πίσω είµαστε σε σχέση µε τις ανάγκες ελέγχων. Το
ζουν καθηµερινά οι εργαζόµενοι στο πετσί τους. 

Εφαρµογή ηλεκτρονικής κάρτας εργασίας σε όλες τις επιχει-
ρήσεις του ιδιωτικού τοµέα.

Όγδοον: Προστασία της πρώτης κατοικίας των ασθενέστερων
δανειοληπτών από πλειστηριασµούς. Κουβέντα δεν άκουσα και
καµµία δέσµευση σήµερα γι’ αυτό.

Κλείνοντας, θέλω να αναφερθώ σε µερικές µεγάλες παραδο-
σιακές και σηµαντικές επιχειρήσεις µε κρίσιµο ρόλο όχι µόνο για
την Αττική, αλλά και για άλλες περιοχές. 

Στηρίξαµε το προηγούµενο διάστηµα και θα στηρίξουµε κάθε
θετική προσπάθεια που θα γίνει για τα ναυπηγεία Ελευσίνας και
τα ναυπηγεία Σκαραµαγκά, αλλά µε προϋποθέσεις. 

Προϋπόθεση πρώτη: Να µείνουν οι επιχειρήσεις ανοικτές και
βιώσιµες µε νέες επενδύσεις. 

Προϋπόθεση δεύτερη: Να εγγυηθούµε τα δικαιώµατα και την
απασχόληση των εργαζοµένων. 

Προϋπόθεση τρίτη: Να δοθούν τα δεδουλευµένα στους εργα-
ζόµενους, τα οποία είναι και πολλά. 

Όσον αφορά τη «ΛΑΡΚΟ» -σας είχα πει ότι θα επανέλθω- η δια-
δικασία που επιλέξατε, κύριε Πρωθυπουργέ, δεν µας καθησυχά-
ζει για τον κίνδυνο κλεισίµατος της εταιρείας, όπως επίσης όχι
µόνο για τον κίνδυνο κλεισίµατος, αλλά και για τον κίνδυνο τµη-
µατικής πώλησης της επιχείρησης. Τι σηµαίνει αυτό; Σηµαίνει ότι
µπορεί να δοθεί η δυνατότητα να µείνει το ορυχείο εδώ, αλλά το
εργοστάσιο να πάει είτε στα Σκόπια είτε στην Τουρκία. Και πότε;
Τώρα που ανεβαίνει η τιµή του νικελίου. Πρέπει να δεσµευτείτε
ότι θα το αποτρέψετε αυτό, ότι δεν θα το επιτρέψετε, ρητά. Πε-
ριµένω. Έχετε και τριτολογία. 

Βέβαια, θέλω να σας θυµίσω -και γι’ αυτό είµαστε και τόσο κα-
χύποπτοι- ότι έχετε τεράστια ευθύνη µε τις κυβερνήσεις σας για
τις ζηµιές στη «ΛΑΡΚΟ». Οι κυβερνήσεις Καραµανλή το 2004 -
2009 µε την κακοδιοίκηση φόρτωσαν µε ζηµιά εκατό εκατοµµύ-
ρια τον χρόνο την εταιρεία και το έχουν παραδεχθεί τα στελέχη
σας.

Και µια τελευταία κουβέντα, επειδή άκουσα να µιλάτε για τη
συνέντευξη Γιούνκερ. Είπε και άλλα ο κ. Γιούνκερ. Μίλησε για
την καταστροφή της Ελλάδας την πενταετία 2004 - 2009 από την
κυβέρνηση Καραµανλή. Θα το παραδεχτείτε ποτέ εδώ µέσα, θα
συµφωνήσουµε για την αλήθεια -και εσείς, κύριε Τσίπρα, ή εσείς,
κύριε Μητσοτάκη- που οδήγησε στον εκτροχιασµό της οικονο-
µίας;

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Κινήµατος Αλλαγής)

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Καλείται στο Βήµα ο
Γενικός Γραµµατέας της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του Κοµµου-
νιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Κουτσούµπας.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΟΥΤΣΟΥΜΠΑΣ (Γενικός Γραµµατέας της Κεν-
τρικής Επιτροπής του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας):
Κύριε Πρωθυπουργέ, δεν γνωρίζω πραγµατικά πού αναφέρεστε
και παρουσιάζετε την εικόνα που εκθειάσατε σήµερα εδώ. Πι-
θανά µπερδεύετε την κερδοφορία και την ευφορία διαφόρων επι-
χειρηµατικών οµίλων µε την κατάσταση που υπάρχει µέσα στους
εργασιακούς χώρους.

Ενδεικτικά να σας πω ότι µόνο τις τελευταίες εβδοµάδες προ-
σωπικά, εκτός από άλλα στελέχη και Βουλευτές του ΚΚΕ, έχω
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συναντηθεί, έπειτα από αίτηµα των εργαζοµένων, µε πάρα πολλά
σωµατεία και οµοσπονδίες σχεδόν όλων των κλάδων, τα σωµα-
τεία από τα Λιπάσµατα Καβάλας, που είναι εδώ, τα σωµατεία της
«ΛΑΡΚΟ», την Οµοσπονδία Επισιτισµού Τουρισµού, την Οµο-
σπονδία Τραπεζοϋπαλλήλων (ΟΤΟΕ), τα σωµατεία των ΕΛΠΕ, η
ΓΕΝΟΠ ΔΕΗ, τους εργαζόµενους του ΟΤΕ και τόσα άλλα, όπως
και εκατοντάδες εργαζόµενους στην καθηµερινή σχεδόν επαφή
µας. Όλοι αυτοί, µε βάση τα λεγόµενά σας, ζουν σε άλλη χώρα.

Η πραγµατικότητα, δυστυχώς, είναι ότι τα επίσηµα στοιχεία
της ανεργίας παραµένουν κολληµένα σταθερά πάνω από 17%,
δηλαδή στο ένα εκατοµµύριο ανέργους. Η ευέλικτη απασχό-
ληση, δηλαδή, για να πάµε και να τα πούµε απλά ελληνικά, η δου-
λειά-λάστιχο µε 380 ευρώ µισθό µεικτά έχει εκτιναχθεί. Μετε-
ξελίσσεται σε µόνιµης διάρκειας ευέλικτη εργασία και όχι προ-
σωρινού χρόνου, χαµηλά αµειβόµενη, αδήλωτη, ανασφάλιστη
εργασία, που, µεταξύ των άλλων, ουσιαστικά αποκρύπτει και την
πραγµατική ανεργία.

Φέτος η πλειοψηφία των νέων προσλήψεων είναι µε ευέλικτες
µορφές εργασίας. Με τα δικά σας στοιχεία πάνω από 55%. Δι-
καιολογεί αυτή η κατάσταση τη γνωστή κοκοροµαχία µε εναλ-
λασσόµενους ρόλους του πανηγυρίζοντος και του καταγγέλ-
λοντος ανάµεσά σας, κύριοι του αστικού φιλελεύθερου και σο-
σιαλδηµοκρατικού διπολισµού; Μαζί δεν διαµορφώσατε αυτό το
αντεργατικό τερατούργηµα που έχουν να αντιµετωπίσουν σή-
µερα οι εργαζόµενοι; Όποια πλευρά του εργασιακού µεσαίωνα
και αν πιάσει κανείς, επιβεβαιώνεται εµφατικά ότι η ανάκαµψη
των κερδών του κεφαλαίου, όπως κι αν βαφτίζεται κάθε φορά,
«δίκαιη ανάπτυξη» από τον ΣΥΡΙΖΑ, «ανάπτυξη για όλους» από
εσάς, έχει ως βασική προϋπόθεση την ολοµέτωπη επίθεση σε
εργασιακά δικαιώµατα.

Τα επίσηµα στοιχεία του κράτους αποτυπώνουν µε χαρακτη-
ριστικό τρόπο βασικές πλευρές της ζούγκλας που βιώνουν οι ερ-
γαζόµενοι, σε αυτή τη φάση, της σηµερινής καπιταλιστικής
ανάπτυξης-ανάκαµψης. Αυτή η εργασιακή ζούγκλα έχει την κοινή
σφραγίδα της πολιτικής όλων των κυβερνήσεων µέχρι τώρα. 

Από αυτή την άποψη, είναι πραγµατικά προκλητική η προσπά-
θεια Νέας Δηµοκρατίας και ΣΥΡΙΖΑ και σήµερα εδώ µέσα να κά-
νουν το µαύρο άσπρο, εναλλασσόµενοι στους ίδιους ακριβώς
ρόλους, κάθε φορά που βγαίνουν τα καινούργια στοιχεία για την
ανεργία, για τις ροές προσλήψεων - απολύσεων και άλλα. Ενδει-
κτική αυτής της προκλητικής προσπάθειας είναι η πρόταση
νόµου του ΣΥΡΙΖΑ για τον κατώτερο µισθό, που παρουσιάστηκε
µάλιστα από την πρώην Υπουργό Εργασίας, την κ. Αχτσιόγλου,
δηλαδή την ίδια που σαν Υπουργός είχε απορρίψει την πρόταση
περισσότερων από πεντακοσίων σωµατείων τότε για επαναφορά
της Εθνικής Γενικής Συλλογικής Σύµβασης Εργασίας.

Να θυµίσουµε ότι η πρόταση αυτή κατατέθηκε τότε από τα σω-
µατεία σε όλα τα κόµµατα του Κοινοβουλίου. Μόνο το ΚΚΕ την
κατέθεσε ως πρόταση νόµου και όλοι µαζί εδώ µέσα την απορ-
ρίψατε. Και όχι µόνο αυτό, αλλά µε νέα νοµοσχέδια κρατήσατε
άθικτο το νοµοθετικό πλαίσιο, µε το οποίο ο εκάστοτε Υπουργός
καθορίζει το ύψος του κατώτερου µισθού, µε κριτήριο την αντα-
γωνιστικότητα των επιχειρήσεων, διασφαλίζοντας έτσι τη θεσµο-
θετηµένη µόνιµη συµπίεση των µισθών. Εναλλάξ µε τον πρώτο
νόµο Βρούτση, ήλθε ο νόµος Αχτσιόγλου και τώρα ξανά κι άλλος
νόµος Βρούτση. Εδώ να σηµειώσουµε ότι αυτό που έγινε στην
Ελλάδα δεν έγινε και δεν γίνεται σε καµµία άλλη χώρα.

Εσείς δεν είστε που πανηγυρίζετε για την έξοδο από τα µνη-
µόνια, την επιστροφή στην κανονικότητα; Εδώ και τώρα, λοιπόν,
να επαναφέρετε τις συλλογικές συµβάσεις. Προσπαθώντας µά-
λιστα να απαντήσετε σε µένα, στη δευτερολογία σας είπατε ότι
µια κλαδική σύµβαση επεκτείνεται αν καλύπτει το 50%+1 των ερ-
γαζοµένων. Δεν ξέρετε, αλήθεια, ότι οι εργοδότες διατηρούν το
δικαίωµα να µη δίνουν τα µητρώα των εργαζοµένων, ακριβώς για
να µη διαπιστώνεται αν απασχολούν αυτοί την πλειοψηφία των
εργαζοµένων; Κανένας δεν τους υποχρεώνει, γι’ αυτό και δεν το
πείραξε αυτό ούτε ο ΣΥΡΙΖΑ. Αφήστε αυτόν τον εµπαιγµό. Ο
ένας, η Νέα Δηµοκρατία δηλαδή, µιλάει, για παράδειγµα, για 50
ευρώ σε βάθος χρόνου, σε βάθος τριετίας µάλλον, για να µην
πέσουν πολλά µαζεµένα, ίσως, και δεν ξέρουν οι εργαζόµενοι τι
να τα κάνουν, πού να τα επενδύσουν. Και ο άλλος, δηλαδή ο ΣΥ-

ΡΙΖΑ, επειδή είναι πιο κουβαρντάς και φυσικά τώρα είναι και στην
Αντιπολίτευση, κατέθεσε πρόταση για 7% κάθε χρόνο µέχρι το
2022 και µετά το 2022 θα αρχίσει η διαπραγµάτευση για την
εθνική συλλογική σύµβαση.

Όπως βλέπετε, δεν σας βάζουµε στο ίδιο τσουβάλι. Λέµε κα-
θαρά τις διαφορές σας. Είναι τόσες, που µέχρι και οι αρθρογρά-
φοι της «Αυγής», γνωστοί και µη εξαιρετέοι, µπορούν να σας τα
εξηγήσουν µέσα σε τριακόσιες λεξούλες στα άρθρα που γρά-
φουν, για να µη βασανίζεστε δηλαδή και ψάχνεστε και περιµένετε
µέχρι τη Δευτέρα Παρουσία, όπως µας λέτε, να σας αποκαλυ-
φθούν και µέχρι την ανατροπή του καπιταλισµού να σας αποδο-
θούν, ενώ τα περισσότερα, όπως λέτε, µπορούν να γίνουν από
εσάς εδώ και τώρα, ακριβώς όπως τα υλοποιήσατε τα προηγού-
µενα πέντε, τεσσεράµισι για την ακρίβεια, χρόνια. Γιατί δεν κα-
ταργήσατε, λοιπόν, εδώ και τώρα, χωρίς να περιµένετε τον
σοσιαλισµό, αυτόν τον άθλιο αντεργατικό νόµο που φέρει τη
σφραγίδα Βρούτση και έγινε και Αχτσιόλγου στη συνέχεια;

Όσον αφορά την προστασία της πρώτης κατοικίας και τους
πλειστηριασµούς, ορισµένοι απέκτησαν, είδαµε, όψιµες ευαισθη-
σίες, ενώ ως κυβέρνηση άνοιξαν τις πόρτες τα προηγούµενα
χρόνια και για την πώληση των κόκκινων δανείων στα funds και
την άρση της όποιας προστασίας υπήρχε για την πρώτη κατοικία.
Δυο φορές καταθέσαµε τα προηγούµενα χρόνια πρόταση νόµου
για την προστασία των υπερχρεωµένων νοικοκυριών και τις δύο
φορές τη γράψατε στα παλιά σας τα παπούτσια, όπως γράψατε
στα παλιά σας τα παπούτσια και την πρόταση των σωµατείων για
τον κατώτατο µισθό. Και όχι µόνο αυτό, αλλά τον Δεκέµβρη του
2017 φέρατε αλλαγή στον Ποινικό Κώδικα, κατ’ απαίτηση των
τραπεζών και των funds, για να ποινικοποιήσετε τις κινητοποι-
ήσεις ενάντια στους πλειστηριασµούς. Ποιον δουλεύετε, λοιπόν,
ότι τάχα τώρα σας έπιασε ο πόνος για τους πλειστηριασµούς και
για κοινή δράση; Πάντως όχι εµάς. Εµείς θα καταθέσουµε ξανά
άµεσα τόσο την πρόταση µας, επικαιροποιηµένη φυσικά, για την
προστασία της πρώτης κατοικίας, µαζί µε την κατάργηση τώρα
του δικού σας ιδιώνυµου, όσο και την πρόταση των πεντακοσίων
σωµατείων για την επαναφορά του κατώτατου µισθού της εθνι-
κής συλλογικής σύµβασης και των συλλογικών συµβάσεων. Και
ο καθένας εδώ µέσα ας πάρει θέση. 

Την πρόταση που είχαµε καταθέσει και για την πρώτη κατοικία
την καταθέτω ξανά σήµερα στα Πρακτικά της συζήτησής µας,
για να µη βασανίζεστε, δηλαδή, και ψάχνετε και περιµένετε όλα
αυτά τα οποία χρόνια τώρα σας λέµε.

(Στο σηµείο αυτό ο Γενικός Γραµµατέας της Κεντρικής Επι-
τροπής του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Δηµήτριος
Κουτσούµπας καταθέτει για τα Πρακτικά την προαναφερθείσα
πρόταση, η οποία βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµα-
τείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Φυσικά, δεν θα ξεχάσουµε να επισηµάνουµε για µια ακόµη
φορά, διότι «επανάληψις µήτηρ πάσης µαθήσεως», ότι την όλη
αντεργατική εικόνα δυστυχώς συµπληρώνει το νέο ασφαλιστικό
που ετοιµάζει η Νέα Δηµοκρατία, για να θωρακίσει κι άλλο και
να βάλει σε εφαρµογή τον νόµο-λαιµητόµο της προηγούµενης
κυβέρνησης, που σήµερα αποκτά και αυτός πλέον δύο νονούς,
θα το επαναλάβουµε, νόµος Κατρούγκαλου και Βρούτση.

Επί της ουσίας, η κριτική που κάνει ο ΣΥΡΙΖΑ στην Κυβέρνηση
της Νέας Δηµοκρατίας είναι µια κριτική που παραπέµπει σε αν-
τιπολιτευόµενη συµπολίτευση. Το έχουµε ξαναπεί και αυτό, για
άλλη µια φορά ακούστε το, αφού ένα µεγάλο µέρος όλων αυτών
των αντιλαϊκών νόµων -ειδικά στα εργασιακά- φέρει φαρδιά πλα-
τιά και τη δική του υπογραφή.

Και αυτό πλέον δεν το λέµε εµείς ούτε το λένε µόνο όσοι και
όσες σάς στήριξαν µέχρι το καλοκαίρι του ’15. Το λένε σε όλους
τους τόνους σήµερα αρκετά µέλη και στελέχη του ΣΥΡΙΖΑ, αλλά
και του ΠΑΣΟΚ - ΚΙΝΑΛ, που δεν αντέχουν, όπως καταλαβαίνετε,
άλλο την κοροϊδία.

Κύριε Μητσοτάκη, προσέξτε ακριβώς τι λένε. Έχετε βάλει τον
Υπουργό Εργασίας να επιδίδεται σε ένα αντι-ΚΚΕ παραλήρηµα,
µε χρυσαυγίτικη, µάλιστα, φρασεολογία, διαστρεβλώνοντας επι-
πλέον τις θέσεις του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας. Τελευ-
ταίο κρούσµα χθες όταν σε επίκαιρη ερώτηση για τις απαρά-
δεκτες διακρίσεις που θέσπισε ο νόµος Κατρούγκαλου για τα
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ασφαλιστικά δικαιώµατα σε βάρος των οµογενών Ελλήνων της
Αλβανίας -που µάλιστα χθες είχαν και κινητοποίηση- αλλά και των
µεταναστών που βρίσκονται πάρα πολλά χρόνια στην Ελλάδα νο-
µιµότατα, ζουν, δουλεύουν εδώ µε τις οικογένειές τους, κατέ-
φυγε ο κ. Βρούτσης στα αλήστου µνήµης συνθήµατα «σύνταξη
µόνο στους Έλληνες» της Χρυσής Αυγής, λες και οι Έλληνες ερ-
γαζόµενοι δεν ξέρουν ποιες κυβερνήσεις τούς έκοψαν τις συν-
τάξεις. Δεν είναι βέβαια βλάκας ο κ. Βρούτσης. Επικίνδυνος είναι,
συκοφάντης και προβοκάτορας.

Κυρίες και κύριοι, απέναντι στην κλιµάκωση της αντεργατικής
επίθεσης και το προκλητικό προπαγανδιστικό γαϊτανάκι που τη
συνοδεύει, απάντηση δίνει η οργάνωση της πάλης των ίδιων των
εργαζοµένων του ελληνικού λαού. Τώρα πρέπει, λοιπόν, όλοι και
όλες να ενισχύσουµε το απεργιακό µέτωπο για τις 18 Φεβρουα-
ρίου που οργανώνουν οµοσπονδίες, εργατικά κέντρα, σωµατεία
σε όλη τη χώρα, µε αιχµή την πάλη για την κοινωνική ασφάλιση,
αλλά και άλλα αιτήµατα, τις σύγχρονες ανάγκες στη δουλειά και
τη ζωή.

Και εδώ από αυτό το Βήµα σε αυτή τη µεγάλη κοινωνική συµ-
µαχία, σε αυτό το ταξικό αγωνιστικό µέτωπο πρέπει να κάνουν
ένα αποφασιστικό βήµα όλοι και όλες οι εργαζόµενοι, οι εργα-
ζόµενες, ξεπερνώντας αγκυλώσεις και εγκλωβισµούς στα διά-
φορα αστικά κόµµατα, φιλελεύθερα και σοσιαλδηµοκρατικά,
όπως και του λόγου σας εδώ µέσα, που µας έφεραν µέχρι εδώ
και ευθύνονται για όλη αυτή τη δυστυχία των εργαζοµένων. Εκεί
θα κριθεί τελικά και σε τελευταία ανάλυση το δίκιο του λαού.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Καλώ τώρα στο Βή-

µα, µε την ευγενική άδεια του κ. Βελόπουλου, τον κ. Βαρουφάκη
για τη δευτερολογία του, γιατί ο κ. Βαρουφάκης έχει οµολογου-
µένως έναν πολύ σοβαρό προσωπικό λόγο για να αποχωρήσει.

ΓΙΑΝΗΣ ΒΑΡΟΥΦΑΚΗΣ (Γραµµατέας του ΜέΡΑ25): Ευχαρι-
στώ, κύριε Πρόεδρε.

Κύριε Βελόπουλε, σας ευχαριστώ, πρόκειται για την κηδεία
του καλύτερού µου φίλου σε ένα τέταρτο.

Ο κύριος Πρωθυπουργός στη δευτερολογία του µε στεναχώ-
ρησε. Δεν απάντησε σε δύο πολύ πρακτικά ζητήµατα. 

Πρώτον, έθεσε ένα συγκεκριµένο ζήτηµα για τον τρόπο µε τον
οποίο το ελληνικό δηµόσιο επινοικιάζει εργαζόµενους, τις σχο-
λικές καθαρίστριες. Και ρώτησα: Υπάρχει ευαισθησία σε αυτό το
θέµα; Δεν υπάρχει καµµία ευαισθησία;

Θέλει το δηµόσιο να δίνει το έναυσµα για την ενοικίαση και την
πλήρη εµπορευµατοποίηση της κάθε ώρας εργασίας στον ιδιω-
τικό τοµέα; Η µη απάντηση νοµίζω ότι επιβεβαιώνει ότι η απάν-
τηση είναι πραγµατικά θετική.

Δεύτερον, κύριε Μητσοτάκη, στη δευτερολογία σας δεν ανα-
φερθήκατε σε αυτό το παράδοξο, το οποίο αφορά τη δοµή και
τη λειτουργία της αγοράς εργασίας στην Ελλάδα. Είστε Πρωθυ-
πουργός µιας χώρας όπου η αγορά εργασίας λειτουργεί µε έναν
τρόπο που δεν τον έχουµε ξαναδεί σε καµµία καπιταλιστική χώρα
είτε της Δύσης είτε της Ανατολής είτε του Βορρά είτε του Νότου.
Σας κατέθεσα µία εξήγηση. Ο λόγος που, παρά το γεγονός ότι
αυξήθηκε ο κατώτατος µισθός, ο µέσος µισθός µειώθηκε, αφορά
την προσοδοφορία, που είναι το βασικό συστατικό της αύξησης
του ΑΕΠ. Δεν απαντήσατε. Τόση ευαισθησία απέναντι στους
προσοδοφόρους!

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, όσον αφορά αυτό που είπα πριν
και το οποίο για κάποιον λόγο ενθουσίασε τον Πρωθυπουργό,
ναι, ο Αλέξης Τσίπρας και τα πλεονάσµατα έδωσε και δεν πήρε
τα εργασιακά. Όµως, όπως ο κ. Τσίπρας χρωστάει µία µεγάλη
συγγνώµη στον Γιώργο Παπανδρέου και στον κ. Σαµαρά, έτσι κι
εσείς πρέπει να ζητήσετε ένα µεγάλο συγγνώµη στον κ. Τσίπρα.
Γιατί τουλάχιστον εκείνος -όπως είπε ο ίδιος- µείωσε το πρωτο-
γενές πλεόνασµα από το 4,5%, που το είχατε εσείς, στο 3,5%.
Και εφάρµοσε µε τροϊκανά κριτήρια επιτυχώς, όχι µε τα δικά µας
-τα τροϊκανά κριτήρια της επιτυχίας είναι ακριβώς το αντίθετο
των λαϊκών κριτηρίων της επιτυχίας- αυτό που εσείς δεν εφαρ-
µόσατε. 

Κι αν εσείς αυτή τη στιγµή είστε Πρωθυπουργός µια χώρας
και µπορείτε να κοκορεύεστε ότι έχουµε πωλήσεις ελληνικών
οµολόγων µε κάτω από το 1% επιτόκιο, αυτό οφείλεται στο τρίτο

απεχθές και στο τέταρτο ακόµα πιο απεχθές µνηµόνιο αυτών
εδώ, δηλαδή, του ΣΥΡΙΖΑ. Νοµίζω ότι ο πολιτικός πολιτισµός επι-
βάλλει να ζητήσει ένα συγγνώµη ο κ. Τσίπρας στον κ. Σαµαρά
και στον κ. Παπανδρέου κι εσείς στον κ. Τσίπρα. Έτσι κι αλλιώς,
το ίδιο µνηµονιακό πλαίσιο εξυπηρετείτε.

Φίλοι του ΣΥΡΙΖΑ, µπορεί να χώρισαν οι δρόµοι µας ανεπιστρε-
πτί. Εµείς, όµως, δεν ισοπεδώνουµε. Ξέρω ότι δεν έχετε στο DNA
σας το µοντέλο Μακένζι, της επιστηµονικής εντατικοποίησης της
εκµετάλλευσης της εργασίας. Ξέρουµε ότι υποταχθήκατε. Ξέ-
ρουµε, όσοι ήµαστε στην κυβέρνηση το 2015, ότι εν τέλει κανέ-
νας δεν κάθισε µεταµεσονύκτιες ώρες στον διάδροµο ενός
ξενοδοχείου στο Παρίσι να περιµένει τον κ. Ντέκλαν Κοστέλο
πότε θα τον δεχτεί στο δωµάτιό του για να παρακαλέσει για κάτι
για το δεύτερο µνηµόνιο. Και, κύριε Μητσοτάκη, ξέρετε ακριβώς
για ποιον µιλάω. 

Εµείς στο ΜέΡΑ25 χρεώνουµε στους συντρόφους του ΣΥΡΙΖΑ
κάτι πολύ χειρότερο: τη νοµιµοποίηση του δικού σας αφηγήµα-
τος και του αφηγήµατος του Κινήµατος Αλλαγής. 

Δεν θα καταχραστώ τον χρόνο.
Κάθε φορά που το 2015 εγείρεται, είτε από σας είτε τώρα στον

απολογισµό του ΣΥΡΙΖΑ αυτό το Σαββατοκύριακο που έρχεται,
αυτό που εµείς βλέπουµε στο ΜέΡΑ25 -και είναι µόνος λόγος
που µιλάµε για το παρελθόν, δεν υπάρχει κανένας άλλος λόγος-
είναι ότι τα ψεύδη για το 2015, για εκείνο το πεντάµηνο, ένθεν
και ένθεν, χρησιµοποιούνται ως όπλα εναντίον της εργασίας,
εναντίον της πρώτης κατοικίας, εναντίον της διατήρησης των
υπεραξιών στην Ελλάδα, υπέρ του πλιάτσικου που γίνεται µε το
Ελληνικό, υπέρ όλων αυτών των οποίων δεν έχετε επιχειρήµατα
να τα υπερασπιστείτε πέραν του «και τι θα πουν οι δανειστές;». 

Κύριε Πρόεδρε, θα µου επιτρέψετε, να αναγνώσω µία από-
φαση του Αρείου Πάγου. Είναι η απόφαση 277/2014 του ΣΤ’ Ποι-
νικού Τµήµατος του Αρείου Πάγου. Αναφερόµενοι στο άρθρο
370 παράγραφος 2 περί αποτύπωσης σε υλικό φορέα προφορι-
κής συνοµιλίας µεταξύ τρίτων, η οποία γενικά κρίνεται παρά-
νοµη, ο Άρειος Πάγος αποφάνθηκε -και καταθέτω στα Πρακτικά
την απόφαση- ευθαρσώς και αυτολεξεί ως εξής: «Η απαγόρευση
αυτή δεν περιλαµβάνει και τις πράξεις ή εκδηλώσεις προσώπων
οι οποίες ανεξάρτητα από τον τρόπο και τον χρόνο που γίνονται
δεν ανάγονται στην σφαίρα της προσωπικής και ιδιωτικής τους
ζωής. Αλλά πραγµατοποιούνται στα πλαίσια των ανατιθεµένων
σε αυτούς υπηρεσιακών καθηκόντων και κατά την εκτέλεση τού-
των, η οποία ως εκ της φύσεως και του είδους των εκπληρούµε-
νων καθηκόντων υπόκεινται σε δηµόσιο έλεγχο.».

(Στο σηµείο αυτό ο Γραµµατέας του ΜέΡΑ25 κ. Γιάνης Βαρου-
φάκης καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το
οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Δι-
εύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Κύριε Πρόεδρε, επειδή τα ψεύδη για το 2015 χρησιµοποιούν-
ται, όπως είπα, ως όπλα εναντίον των εργαζόµενων σήµερα,
εναντίον της πρώτης κατοικίας, υπέρ της ρευστοποίησης περι-
ουσιών τόσο ιδιωτικών όσο και δηµοσίων, επειδή εµείς στο
ΜέΡΑ25 πιστεύουµε στη διαφάνεια, ήλθε η στιγµή να τελειώσουν
τα ψέµατα. Εµείς θα σας στερήσουµε το δικαίωµα να ψευδολο-
γείτε για το τι συνέβαινε µέσα στο Eurogroup το 2015 επειδή,
πρώτον, σύµφωνα µε την απόφαση του Αρείου Πάγου ήταν καθ’
όλα νόµιµη η ηχογράφηση στο Eurogroup αυτών των απαράδε-
κτων που έλεγαν οι τροϊκανοί, που ήθελαν να συντρίψουν τους
δικούς σας ψηφοφόρους, όχι µόνο τους ψηφοφόρους της Αρι-
στεράς, που ήθελαν να εξευτελίσουν την Ελλάδα στο σύνολό
της, που δεν κατέθεταν ποτέ καµµία τεχνοκρατικά άρτια πρό-
ταση, που απέρριπταν όλες τις δικές µας άρτιες προτάσεις.

Αν θέλετε να ακούσετε τι γινόταν εκεί µέσα, εδώ έχω τις ηχο-
γραφήσεις. Κύριε Πρόεδρε, αφήνω στη διακριτική σας ευχέρεια
τον τρόπο µε τον οποίο θα τις κοινοποιήσετε στα µέλη του Κοι-
νοβουλίου.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΜέΡΑ25)

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη συνε-
δρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία, αφού
ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕ-
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ΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτηρίου και τον
τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής των Ελλήνων,
τριάντα έξι µαθητές και µαθήτριες και τέσσερις εκπαιδευτικοί
τους από το 2ο Δηµοτικό Σχολείο Πορταριάς - Άλλης Μεριάς. 

Η Βουλή σάς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Καλείται τώρα στο Βήµα για τη δευτερολογία του ο κ. Κυριά-
κος Βελόπουλος, Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας της
Ελληνικής Λύσης.

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύ-
σης): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.

Προβληµατίζοµαι µε αυτό που έγινε προηγουµένως, γιατί, αν
αρχίσουµε τις συνοµιλίες µας να τις ηχογραφούµε και να τις µοι-
ράζουµε εδώ µέσα, δεν ξέρω αν είναι και νόµιµο αυτό που έγινε
προηγουµένως…

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
Άλλο λέω εγώ και, αν δεν καταλάβατε εσείς, δεν πειράζει. Λέω

να τα ακούσουµε, αλλά δεν ξέρω αν επιτρέπεται.
Κατά την άποψή µου, έπρεπε τότε να µιλήσουν κάποιοι. Μετά

από πέντε χρόνια ίσως να είναι και λίγο αργά, γιατί στην πεντα-
ετία παραγράφονται τα αδικήµατα, απ’ ό,τι ξέρω, κυρίως τα οι-
κονοµικής φύσεως. 

Πάµε στην ουσία τώρα. Αυτό που έγινε σήµερα δεν ήταν τί-
ποτε άλλο παρά σπέκουλα µικροκοµµατικής αντιπαράθεσης για
να συντηρηθούν οι δύο πόλοι, η Νέα Δηµοκρατία και ο ΣΥΡΙΖΑ.
Ο ΣΥΡΙΖΑ γιατί αντιµετωπίζει τα δικά του προβλήµατα, εσωτερικά
και εσωστρέφειας, και η Νέα Δηµοκρατία γιατί αντιµετωπίζει τα
δικά της προβλήµατα µε το λαθροµεταναστευτικό και όλα αυτά
τα προβλήµατα που δεν µπορεί να επιλύσει. Άρα θεωρώ ότι η
ύπαρξη του ενός είναι αυτονόητα και η ύπαρξη του άλλου. Όσο
θέλετε να συντηρήστε οι δυο, θα κάνετε αυτές τις ψευτοαντιπα-
ραθέσεις, ψευτοδιαφορές, ψευτοδιαφωνίες, µόνο και µόνο για
να µπορέσετε να υπάρχετε την επόµενη µέρα. 

Θα σας πω το εξής και επιµένω σε αυτό: Όταν ακούω Αρχηγό
κόµµατος να λέει «σφύριξε κάποιος σε µια τράπεζα που πήγε ο
ΣΕΠΕ», σφύριξε και έληξε η λογική. Έχει τελειώσει η λογική. Δεν
µπορεί να λέγονται αυτά στο Κοινοβούλιο. Δεν ξέρω και δεν είναι
εδώ και ο κ. Τσίπρας, έτσι και αλλιώς αυτός ωσεί παρών είναι
πολλές φορές. 

Λέω, λοιπόν, το εξής: Είναι δυνατόν να το λέει αυτό χωρίς στοι-
χεία στη Βουλή, χωρίς στοιχεία να λέγονται αυτά τα πράγµατα;
Λέει ότι σφύριξε κάποιος και έγινε αυτό. Διαιτητής είναι και σφύ-
ριξε κάποιος; Δεν λέγονται αν δεν έχεις στοιχεία. Αν δεν έχεις
στοιχεία, δεν µπορείς να το λες. Δεν λέω ότι δεν συνέβη, αλλά
λέω ότι ο θεσµικός ρόλος ενός Πρωθυπουργού και ενός Αρχη-
γού της Αξιωµατικής Αντιπολιτεύσεως δεν το επιτρέπει να παίζει
µε σφυρίγµατα και ψιθύρους, δεν γίνεται. Δηλαδή, οι ίδιοι απο-
δυναµώνουµε και αποδοµούµε τον πολιτικό µας λόγο. Και εγώ
µπορώ να πω ότι µου σφύριξε ένα αηδόνι και ένα χελιδόνι ότι ο
κ. Τσίπρας τα παίρνει. Βγάλτε τώρα άκρη! Είναι λογικές αυτές;
Δεν γίνονται αυτά. 

Πάµε για τα αναµφισβήτητα γεγονότα, κύριε Πρωθυπουργέ.
Μαλώνετε για το πόσοι κάνατε περισσότερους -το επαναλαµ-
βάνω ακόµη µια φορά- ελέγχους µέσα στις επιθεωρήσεις εργα-
σίας, δηλαδή µιλάτε για αστυνοµοκρατία. Και µιλάει για αστυ-
νοµοκρατία ο ΣΥΡΙΖΑ και η Νέα Δηµοκρατία, όταν η εγκληµατι-
κότητα στην Ελλάδα, δηλαδή η πραγµατική εγκληµατικότητα,
θριαµβεύει, όταν κάτω από την Οµόνοια υπάρχουν φράξιες Αλ-
γερινών, Μαροκινών που αλληλοσφάζονται, σκοτώνονται και δεν
µπορούν να περάσουν οι Έλληνες από εκεί. Χθες είχαµε σφαγές,
δεν ξέρω αν το µάθατε στη Νέα Δηµοκρατία. Εσείς θα αλλάζατε
τα Εξάρχεια, θα αλλάζατε την Ελλάδα, θα παρείχατε νόµο, τάξη
και ασφάλεια, αλλά επαναλαµβάνεται το ίδιο φαινόµενο. Σφάζον-
ται µεταξύ τους.

Ακούσαµε για πλειστηριασµούς εδώ. Ο ένας είπε «δίνω 750»,
ο άλλος είπε «δίνω 751». Ο ένας λέει «δίνω 720», ο άλλος λέει
«δίνω 721». Ακούστε, δεν είναι το πόσα θα δώσετε, γιατί δεν θα
τα δώσετε εσείς, βασικά. Δεν τα δίνετε τα λεφτά εσείς, ούτε η
Νέα Δηµοκρατία ούτε ο ΣΥΡΙΖΑ. Το µόνο που µπορείτε να δώ-
σετε είναι δουλειά στους Έλληνες, αλλά µε αυτό που κάνουν και
η Νέα Δηµοκρατία και ο ΣΥΡΙΖΑ δίνετε ανεργία, ύφεση, ψευδή

ανάπτυξη και τα έχω αναλύσει στην πρωτολογία µου.
Θα σας πω και κάτι ακόµη. Όταν µιλάµε για µειώσεις µισθών

εδώ µέσα, όταν µιλάµε για µειώσεις ή αυξήσεις µισθών, θέλω ει-
λικρινά να το καταλάβετε. Όταν θα σκέφτεστε ότι πρέπει να µει-
ώσετε ή να αυξήσετε µισθούς, να σκέφτεστε κάτι πολύ πιο απλό.
Όταν µιλάµε για ανθρώπους εργαζοµένους που δεν µπορούν να
τα βγάλουν πέρα, σκεφτείτε και τις µειώσεις των δικών σας µι-
σθών, σκεφτείτε και τις µειώσεις των αξιωµατούχων του κρά-
τους. Σκεφτείτε και τις µειώσεις των ΔΕΚΟ, για να δείτε εάν θα
σας αρέσει αυτό που λέτε περί µειώσεως µισθών ή ψεύτικων αυ-
ξήσεων. 

Αυτό µε προβληµατίζει, ότι δεν υπάρχει η σύνδεση του ελλη-
νικού Κοινοβουλίου µε την κοινωνία. Ζούµε εκτός κοινωνίας. Μι-
λάµε για τις τύχες ενός ολόκληρου λαού, αλλά δεν προγραµµα-
τίσαµε ποτέ σωστά, δεν κάναµε ένα σχέδιο σοβαρό, για να µπο-
ρέσουµε να βγάλουµε τη χώρα από το αδιέξοδο. Και σοβαρό
σχέδιο θέλει σοβαρή αντιπολίτευση, θέλει σοβαρή κυβέρνηση,
θέλει σοβαρούς πολιτικούς. Πρέπει να µάθουµε να σκεπτόµαστε
και, το κυριότερο απ’ όλα, να σεβόµαστε τον Έλληνα. Ο Έλληνας
από τα δύο χιλιάρικα που έπαιρνε, πήγε στα 700 ευρώ. Από τα
1.500 στα 600, στα 400 και στα 300. Αυτό να σκέφτεστε. Στο
µυαλό σας να είναι οι συγγενείς σας και οι φίλοι σας, όχι µόνο ο
εαυτός σας.

Τώρα, κύριε Πρωθυπουργέ, κάτι είπε ο κ. Βαρουφάκης, ότι ο
ΣΥΡΙΖΑ εµµέσως αντάλλαξε τα εργασιακά και τον κατώτατο
µισθό µε το πλεόνασµα. Τότε ακούστηκε για το µακεδονικό, η
Συµφωνία των Πρεσπών. Εύχοµαι αυτό να µην το κάνει και η Νέα
Δηµοκρατία για τα ελληνοτουρκικά. Γιατί µαθαίνουµε για την
πρώτη κατοικία και τις κατασχέσεις ότι έρχονται θετικά µηνύµατα
από την Ευρωπαϊκή Ένωση. Μη µου κάνετε το ίδιο και εσείς,
γιατί αυτοί αντήλλαξαν ή αντάλλαξαν ό,τι έγινε κατά το παρελθόν
µε την επαίσχυντη Συµφωνία των Πρεσπών, για να δώσουν ένα
«τυράκι» επιδοµατικό στους Έλληνες, αντάλλαξαν ένα ιστορικό
όνοµα της Μακεδονίας. Μην κάνετε το ίδιο λάθος και εσείς µε
τα ελληνοτουρκικά. Μη µας πάτε στη Χάγη και το λέω ως προει-
δοποίηση.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Όσο για το πρώτο εξάµηνο του 2015, κύριε Πρωθυπουργέ,

εγώ σας προκαλώ τώρα, να το κάνετε αύριο το πρωί. Προανα-
κριτική επιτροπή, για να δούµε πού χάθηκαν τα 100 δισεκατοµ-
µύρια ευρώ, τα 80 δισεκατοµµύρια ή τα 70 δισεκατοµµύρια ή τα
60 δισεκατοµµύρια από τον ΣΥΡΙΖΑ. Γιατί δεν το κάνετε, κύριε
Πρωθυπουργέ; Να το κάνουµε µαζί, να συνυπογράψουµε. Να
ελέγξουµε πόσα χρήµατα χάσαµε εκεί το πρώτο εξάµηνο. Με την
εγκληµατική αµέλεια, θέλετε, µε την ακούσια ή εκούσια δική τους
συνδροµή, χάθηκαν τα λεφτά. Το έλεγαν προεκλογικά οι Βου-
λευτές της Νέας Δηµοκρατίας, το έλεγα και εγώ ότι χάθηκαν δι-
σεκατοµµύρια, διότι χάθηκαν. Δεν σας ενδιαφέρει ως Κυβέρνηση
να δείτε γιατί και πώς χάθηκαν; Όχι να µας φέρνει ο άλλος συ-
νοµιλίες εδώ πέρα. Να ψάξουµε πραγµατικά ποιος φταίει που
χάθηκαν τα δισεκατοµµύρια και δεν τα έχει ο Έλληνας και ο κρα-
τικός προϋπολογισµός. Γιατί δεν το κάνετε, κύριε Πρωθυπουργέ;
Προανακριτική, εξεταστική επιτροπή για το πρώτο εξάµηνο του
ΣΥΡΙΖΑ, για να δούµε τελικά πόσα απίδια χωράει ο σάκος, γιατί
πολλά λένε εδώ και καµµιά φορά το θράσος τους περισσεύει.
Και όταν λέω θράσος, εννοώ το πολιτικό θράσος.

Θέλω να αποδείξω τώρα, µε επιχειρήµατα πλέον, πόσο ίδιοι
είστε. Κοινά σηµεία, λοιπόν, ΣΥΡΙΖΑ και Νέας Δηµοκρατίας. Στο
Σκοπιανό έχετε ίδια άποψη και εσείς και ο ΣΥΡΙΖΑ: το κράτος έχει
συνέχεια. Τα βιβλία των Θρησκευτικών ο Γαβρόγλου τα άλλαξε
και τα έκανε αντιχριστιανικά, αντιορθόδοξα, η Νέα Δηµοκρατία
τα συνεχίζει. Κατάργηση θρησκευτικού όρκου από τον ΣΥΡΙΖΑ,
που το θέσπισε και το διατηρεί η Νέα Δηµοκρατία. 

Νόµος για τα δάνεια, εξυπηρετήθηκαν funds, τράπεζες, ηλε-
κτρονικοί πλειστηριασµοί ελεύθεροι, µη προστασία πρώτης κα-
τοικίας. ΣΥΡΙΖΑ και Νέα Δηµοκρατία λέτε τα ίδια. Λαθροµε-
τανάστες: ο ΣΥΡΙΖΑ ανοικτά κέντρα και επιδόµατα, η Νέα Δηµο-
κρατία ενδοχώρα και επιδόµατα γέννησης, δωρεάν στέγη και
κλειστές δοµές που θα ανοιγοκλείνουν. Δεν έχω δει εγώ κλειστή
δοµή που να ανοιγοκλείνει πρωί, µεσηµέρι και απόγευµα. Τι είναι;
Ή είναι κλειστή δοµή και κλείνει ή είναι ανοικτή και ανοιγοκλείνει.
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Αποφασίστε. «Μπαχαλάκηδες» παραδίδουν µολότοφ, εάν συλ-
ληφθούν, και δεν διώκονται καν. «Μπαχαλάκηδες», πληµµέληµα
ακόµη και τώρα το αδίκηµα, εάν συλληφθούν και δώσουν τη µο-
λότοφ. 

Πάµε παρακάτω. Κρήτη. Έρχοµαι στον δρόµο. Πήγατε και εγ-
καινιάσατε έναν δρόµο. Επειδή η Κρήτη είναι, για εµένα, ένα
πολύ ωραίο νησί και έχω πάρα πολλούς συγγενείς στο Ηράκλειο,
κύριε Πρωθυπουργέ, µεγάλη οικογένεια, έχουν ένα παράπονο
από εσάς. Εδώ και δεκαετίες δεν µπορέσατε να κάνετε έναν
δρόµο. Ως Κυβέρνηση έρχεστε σήµερα και λέτε ότι θα τον κά-
νετε, αλλά θα βάλετε και διόδια. Εγώ δεν φαντάζοµαι ότι οι «κου-
ζουλοί» Κρητικοί θα ανεχθούν διόδια στην Κρήτη. Αν το ανεχτούν
και αυτό, ο Έλληνας έχει χαλάσει οριστικά και αµετάκλητα. Δεν
υπάρχει σωτηρία!

Διόδια, κύριε Πρωθυπουργέ, να βάζουµε στην Κρήτη ή στην
υπόλοιπη Ελλάδα, όταν η Ευρώπη δεν έχει διόδια, θεωρώ ότι
αποδεικνύει ότι δεν είµαστε ευρωπαϊκή χώρα, αλλά είµαστε µια
αφρικανική ή µια άλλη, εν πάση περιπτώσει, χώρα. Δεν υπάρ-
χουν. Όταν πληρώνεις τέλη κυκλοφορίας, δεν έχεις διόδια. Τέλη
κυκλοφορίας σηµαίνει πληρώνω για να κυκλοφορώ στους δρό-
µους, κύριοι της Νέας Δηµοκρατίας. Μην είστε ηµιµαθείς. Πλη-
ρώνω τέλη κυκλοφορίας, για να κυκλοφορώ στους δρόµους, όχι
για να µου βάλεις και διόδια. Ή τέλη θα έχετε ή διόδια. Ένα από
τα δύο, για να είµαστε τουλάχιστον σοβαροί.

Πάµε στο θέµα της ΔΕΗ. Επί ΣΥΡΙΖΑ το 2015 οι ΝΟΜΕ είχαν
κόστος 600 εκατοµµύρια. Επί Νέας Δηµοκρατίας, το 2013, είχαµε
δέσµευση για απολιγνιτοποίηση έως το 2023. Ρήτρα ρύπων 1,6
δισεκατοµµύριο. Αυτά είναι χαµένα λεφτά του ελληνικού λαού.
Αυτά εσείς και εσείς τα χάσατε ή µε τα λάθη σας χάνει ο Έλλη-
νας. Αυτή είναι η πραγµατικότητα. 

Όσο για το Ελληνικό, δεν θα µιλήσω. Συµφωνείτε και οι δύο.
Για την Κασσιόπη συµφωνείτε και οι δύο. Για το ασφαλιστικό
συµφωνείτε και οι δύο. Ο νόµος Κατρούγκαλου συνεχίζεται. Για
τη «ΛΑΡΚΟ» συµφωνείτε και οι δύο µε τα εγκληµατικά σας λάθη,
γιατί έστειλε ο ΣΥΡΙΖΑ επιστολές. Ο Τσακαλώτος, ο αριστερός
µε τα εκατοµµύρια, ο εκλεκτός Υπουργός, έστειλε, λέει, επι-
στολή…

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΒΟΥΤΣΗΣ: Κύριε Βελόπουλε…
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύ-

σης): Κύριε Βούτση, έτσι λέει. Εγώ το είπα; Λένε ότι έστειλε επι-
στολή και έψαχνε επενδυτές. Έτσι, διά επιστολής, ψάχνεις επεν-
δυτές; Αυτά δεν τα κάνει κανένας. Διά επιστολών να ψάχνουµε
επενδυτή δεν γίνεται!

Σακελλαροπούλου: Την ψηφίσατε και οι δύο. Φορολογικά: µει-
ωµένο ΦΠΑ στα νησιά, παράταση ή όχι ή παγίωση. Αύξηση συν-
τελεστών για το εισόδηµα από τα ενοίκια. Δεν τους µειώσατε στη
Νέα Δηµοκρατία. 

Επιβολή φόρου στη σταθερή τηλεφωνία για το διαδίκτυο. Τι
κάνατε, κύριε Πρωθυπουργέ; Τους καλέσατε, τους παρακαλέ-
σατε, έκαναν κάτι αυτοί; Καλέσατε εσείς στο γραφείο σας αυ-
τούς της κινητής τηλεφωνίας. Έκαναν κάτι; Τους ελέγξατε ξανά;
Βάλατε κάποιον να τους ελέγξει; Εταιρείες δεν είναι; Στείλτε το
ΣΔΟΕ, την ΑΑΔΕ να τους ξετινάξουν από πάνω µέχρι κάτω. Δεν
το κατάλαβα, αφού δεν συναινούν ότι είµαστε οι πιο ακριβοί στα
κινητά τηλέφωνα στην Ευρώπη. Είµαστε η πιο ακριβή χώρα µε
τους χαµηλότερους µισθούς και τα πιο ακριβά τέλη. Δεν γίνεται
έτσι.

Ο ειδικός φόρος κατανάλωσης στα καύσιµα δεν µειώθηκε. Την
επιβολή φόρου διαµονής στα τουριστικά καταλύµατα τη θέσπισε
ο ΣΥΡΙΖΑ και η Νέα Δηµοκρατία δεν την καταργεί, µόνο που τον
ανέβαλε λίγο για τους πληγέντες από την «THOMAS COOK». Επι-
βολή τέλους στα τάµπλετ κ.λπ.. ΣΥΡΙΖΑ θεσπίζει, Νέα Δηµοκρα-
τία υλοποιεί και εφαρµόζει, γιατί υπάρχει συνέχεια στο κράτος. 

Κλείνοντας, θέλω να πω κάτι που έλεγαν για τους αρχαίους
Μεγαρείς. Υπάρχει µία παροιµία. Την ξέρετε; Θα σας την πω
τώρα: «Μεγαρέων δάκρυα». Έτσι έλεγαν για αυτούς που έκλαι-
γαν στα ψέµατα, γιατί οι Μεγαρείς στην αρχαιότητα καλλιεργού-
σαν κρεµµύδια. Έτσι είστε και εσείς. Κλαίτε µε δάκρυα και καλά
ότι πονάτε τον ελληνικό λαό, ότι πονάτε για τους Έλληνες όλοι
σας, αλλά κανείς, µα κανείς, δεν κάνει σοβαρό σχέδιο για να βγει
η χώρα από το αδιέξοδο. Δεν σας λέω κάτι κακό, αλλά σας προ-

τείναµε συγκεκριµένα πράγµατα. Να δω εάν θα υλοποιήσετε ένα
απ’ αυτά. Και υπάρχουν και άλλες προτάσεις.

Εσείς λέτε «ό,τι είπαµε το κάναµε». Εάν ό,τι είπατε το κάνατε,
τότε δεν κάνατε τίποτα. Και ο ΣΥΡΙΖΑ έλεγε «ήταν δίκαιο, έγινε
πράξη». Οι µεν δίκαιοι άνθρωποι και οι δε ικανοί. Εάν έτσι νοµί-
ζετε, ότι είναι οι ικανοί και οι δίκαιοι, µάλλον δεν ξέρετε ελληνικά.

Κλείνοντας, κύριε Πρωθυπουργέ, θέλω να πω το εξής. Θέλω
εσείς να αναλάβετε την πρωτοβουλία για τους αδερφούς Βορει-
οηπειρώτες. Υπάρχει ένα µεγάλο, ένα τροµακτικό πρόβληµα µε
τις συντάξεις τους. Διάβασα την επιστολή ενός καλλιτέχνη, του
κ. Μάστορα, ο οποίος έλεγε τα εξής: «Η λέξη Βορειοηπειρώτης
δεν είναι συνώνυµη µε τη λέξη νοτιοαλβανός.». Στο τέλος έλεγε
το εξής: «Ο Βορειοηπειρώτης, παρά το γεγονός ότι έχει εκπλη-
ρώσει απόλυτα τις υποχρεώσεις του», κύριε Βρούτση, ακούστε
µε, θέλω και εσείς να το δείτε, «δεν λαµβάνουν τη σύνταξη που
πρέπει να λάβουν.». Γιατί, ρε παιδιά; Γιατί όταν έρχεται ο κάθε
Χασάν στην Ελλάδα παίρνει επιδόµατα; Να µην µπορεί να πάρει
σύνταξη ο Βορειοηπειρώτης, κύριε Υπουργέ µου; Δεν το κατα-
λαβαίνω αυτό το πράγµα. Ο κάθε Ιµπραήµ και Χασάν παίρνει
κάθε µήνα επιδόµατα. Του τα δίνετε εσείς. 

ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΑΛΑΦΑΤΗΣ: Μα, το είπε, όµως. 
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύ-

σης): Δεν πειράζει, επανάληψη µήτηρ πάσης µαθήσεως. Για
όσους δεν µαθαίνουν εύκολα, όπως εσείς, θα τα επαναλαµβάνω,
για να τα καταλάβετε.

ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΑΛΑΦΑΤΗΣ: Μα, το είπε. Πείτε το και εσείς, αλλά
έχει λυθεί το θέµα. 

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύ-
σης): Παραδείγµατος χάριν, και κλείνω µε αυτό, έγινε χθες η
σφαγή κάτω από την Οµόνοια. Με φράξιες και σήµατα έρχονται
οι αστυνοµικοί να ψάξουν τον δολοφόνο. Η πρόληψη είναι ση-
µαντική και όχι η καταστολή. Εµείς θα υπάρχουµε εδώ για να σας
ενηµερώνουµε για την πρόληψη, γιατί εσείς είστε µόνο της κα-
ταστολής. Αυτό είναι το πρόβληµα. Και µάλιστα µιας καταστολής
η οποία δεν γίνεται ποτέ. Το µόνο που καταστέλλετε είναι τη δύ-
ναµη του ελληνικού λαού, τη λογική του ελληνικού λαού και την
τσέπη του Έλληνα πολίτη. Αυτά να τα θυµάστε, γιατί σας είπα:
Όσο σύντοµα ήρθατε, τόσο σύντοµα θα φύγετε, εάν συνεχίσετε
έτσι, δυστυχώς για εσάς.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Κυρίες και κύριοι συ-

νάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη συνε-
δρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία, αφού
προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥ-
ΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτη-
ρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής,
τριάντα τέσσερις µαθήτριες και µαθητές και τέσσερις συνοδοί
εκπαιδευτικοί από το Γυµνάσιο Κρόκου Κοζάνης.

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ήθελα να σας ενηµερώσω για
το εξής, πριν δώσω τον λόγο στον κύριο Πρωθυπουργό για την
τριτολογία.

Ο κ. Βαρουφάκης λίγα λεπτά πριν φύγει για την κηδεία του κα-
λύτερου φίλου του -όπως µας είπε- άφησε µε τον χαρακτηρισµό
«Εµπιστευτικό, προς τον Πρόεδρο της Βουλής από τον Πρόεδρο
της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του ΜέΡΑ25» έναν φάκελο. Προ-
εξόφλησε στην οµιλία που έκανε πριν φύγει για την κηδεία του
καλύτερου φίλου του -όπως µας είπε- ότι το περιεχόµενο αυτού
του φακέλου αφορά εις την εκ µέρους του κρυφή µαγνητοφώ-
νηση πρακτικών κορυφαίων συλλογικών οργάνων της Ευρωπαϊ-
κής Ένωσης. Με τον τρόπο αυτό, προφανώς, µου δίνει το δικαί-
ωµα, πριν φύγει για την κηδεία του καλύτερου φίλου του, όπως
είπε, να αποφασίσω εάν θα το δώσω στους πολιτικούς Αρχη-
γούς.

Ήθελα να πω ότι, όταν κάποιος αισθάνεται πως πρέπει να
λάβει µία πρωτοβουλία, να ανακοινώνει κρυφές µαγνητοφωνή-
σεις που κάνει, πρέπει αυτή την πρωτοβουλία να την κάνει µε
δική του ευθύνη. Δεν αντιλαµβάνοµαι τον εαυτό µου ούτε τη
Βουλή ως αχθοφόρο ή βαστάζο των ευθυνών του κ. Βαρουφάκη,
εν προκειµένω.
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Συνεπώς καλώ αµέσως έναν κλητήρα και επιστρέφω ως απα-
ράδεκτη την επιστολή του κ. Βαρουφάκη. Η Βουλή δεν πρόκειται
να µετατραπεί σε αχθοφόρο της όποιας ευθύνης θέλει ο ίδιος
να αναλάβει µε την αποκάλυψη τέτοιων κρυφών µαγνητοφωνή-
σεων.

(Ζωηρά και παρατεταµένα χειροκροτήµατα από την πτέρυγα
της Νέας Δηµοκρατίας)

Παρακαλώ, λοιπόν, µετά από αυτό, να λάβει τον λόγο ο Πρω-
θυπουργός κ. Μητσοτάκης για την τριτολογία του.

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης): Θα
είµαι σύντοµος, κύριε Πρόεδρε. 

Σωστά, κατά την εκτίµησή µας ενεργήσατε ως προς το συµβάν
στο οποίο µόλις αναφερθήκατε.

Θέλω να κάνω µία ειδική παρατήρηση για ένα ζήτηµα το οποίο
έθιξε στο τέλος της οµιλίας του ο κ. Βελόπουλος και µετά δύο
πολύ σύντοµες γενικές πολιτικές παρατηρήσεις ως προς το
ύφος της συζήτησης, καθώς θεωρώ ότι ως προς τα ζητήµατα
του τι συµβαίνει στον κόσµο της εργασίας είχαµε την ευκαιρία
να αντιπαρατεθούµε.

Οφείλω, βέβαια, να επισηµάνω ότι µπορούµε να έχουµε δια-
φορετικές µατιές στα πράγµατα, διαφορετική φιλοσοφία στον
τρόπο µε τον οποίο αντιλαµβανόµαστε την ανάπτυξη, την ισορ-
ροπία µεταξύ ανάπτυξης και προστασίας της εργασίας. Αυτά
είναι απολύτως θεµιτά και -θα έλεγα- αναµενόµενα σε µία κοινο-
βουλευτική δηµοκρατία. Δεν έχουµε, όµως, δικαίωµα να αµφι-
σβητούµε τα στοιχεία, όπως αυτά τουλάχιστον δίνονται στη
δηµοσιότητα από τους επίσηµους φορείς του ελληνικού κρά-
τους.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Αν η ΕΛΣΤΑΤ πιστοποιεί αποκλιµάκωση της ανεργίας, αυτή

είναι µία πραγµατική διαπίστωση. Εάν έχουµε τα στοιχεία για
τους ελέγχους οι οποίοι έγιναν για παραβατικότητα στην αγορά
εργασίας, φαντάζοµαι ότι δεν αµφισβητείται ότι τα στοιχεία είναι
αυτά. Δεν µπορούν να αµφισβητηθούν τα στοιχεία αυτά, όπως
δεν αµφισβητούνται ούτε τα στοιχεία της «ΕΡΓΑΝΗΣ», τα οποία
είναι στοιχεία εξαιρετικά χρήσιµα. Στη δε επόµενη εκδοχή τους,
θα δώσουν τη δυνατότητα πια στο Υπουργείο να γνωρίζει πλή-
ρως και ηλεκτρονικά όλο το προφίλ των εργαζοµένων σε κάθε
επιχείρηση, ώστε να µην έχει ο κ. Κουτσούµπας την ανησυχία
εάν οι εργοδότες µοιράζονται τα στοιχεία αυτά µε τις εργοδοτι-
κές οργανώσεις.

Άρα µία παράκληση: Όταν καταθέτουµε -οποιοσδήποτε και να
τα καταθέσει- επίσηµα στοιχεία στα Πρακτικά της Βουλής, αυτά
τα στοιχεία δεν µπορούµε να τα αµφισβητούµε. Έχει ο καθένας
το δικαίωµα στη γνώµη του. Δεν έχουµε δικαίωµα να παρουσιά-
ζουµε στοιχεία τα οποία δεν είναι πραγµατικά, τουλάχιστον όπως
αποτυπώνονται από τις επίσηµες αρχές του κράτους.

Κύριε Βελόπουλε, κάνατε µία παρατήρηση, σχετικά µε τους

Βορειοηπειρώτες αδελφούς µας. Θέλω και µε αυτή την ευκαιρία
να επαναλάβω, ότι πράγµατι υπάρχει µία αδικία, η οποία έχει να
κάνει µε το γεγονός ότι όσοι ήρθαν από την Αλβανία -Έλληνες,
µέλη της ελληνικής µειονότητας- στην πατρίδα µας και στοιχει-
οθέτησαν συνταξιοδοτικό δικαίωµα, δεν είχαν τη δυνατότητα εκ
των πραγµάτων να συµπληρώσουν τα σαράντα χρόνια, καθώς το
καθεστώς στην Αλβανία κατέρρευσε το 1989. Οι πιο πολλοί, δε,
ήρθαν στην Ελλάδα από το 1997 και µετά.

Αυτή είναι µία πραγµατικότητα, την οποία το Υπουργείο θα
λάβει υπ’ όψιν του και θα γίνουν οι απαραίτητες διορθωτικές κι-
νήσεις.

(Ζωηρά και παρατεταµένα χειροκροτήµατα από την πτέρυγα
της Νέας Δηµοκρατίας)

Θέλω να ελπίζω ότι αυτό θα γίνει µε τη σύµφωνη γνώµη του
συνόλου της Εθνικής Αντιπροσωπείας.

Έρχοµαι, τώρα, σε δύο παρατηρήσεις που άκουσα από τον κ.
Τσίπρα. Θα απαντούσα και στην κ. Γεννηµατά, αλλά δεν είναι
εδώ και δεν θεωρώ σκόπιµο να απαντώ σε πολιτικό Αρχηγό, που
δεν κρίνει απαραίτητη την παρουσία του µέχρι την ολοκλήρωση
της συζήτησης.

Μου έκανε ιδιαίτερη εντύπωση -και αυτό απευθύνεται στο σύ-
νολο της Κοινοβουλευτικής Οµάδας- το εξής: Πρώτη φορά
βλέπω Κοινοβουλευτική Οµάδα να χειροκροτεί µε ενθουσιασµό
τα καταστροφικά σας λάθη. Αυτό είναι πρωτοφανές! Δεν το έχω
ξαναδεί! Δηλαδή, αν τα είχατε κάνει καλά, θα ανεβαίνατε στα
έδρανα, κύριοι της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Αυτό δεν είναι αυτοκριτική. Αυτό αγγίζει τα όρια της γραφικό-

τητας.
Θα κλείσω µε το εξής. Κάνατε µία παρατήρηση, κάνοντας µία

αντιπαραβολή ότι εσείς ως µεγάλη δηµοκρατική παράταξη, πάλι
έχετε κάποιου είδους ηθική υπεροχή απέναντι στην Κεντροδεξιά,
διότι είστε οι µόνοι οι οποίοι κάνετε -αυτό είπατε- ειλικρινή αυ-
τοκριτική, την οποία κανένα άλλο κόµµα δεν έχει κάνει.

Εµείς, κύριε Τσίπρα, έχουµε µία άλλη παράδοση στον δικό µας
πολιτικό χώρο: Όταν πολιτικός Αρχηγός χάνει εκλογές, παραι-
τείται. Αυτή είναι η µεγάλη µας διαφορά!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Γ’ Αν-

τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΜΠΟΥΡΑΣ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κυρίες και κύριοι συ-

νάδελφοι, ολοκληρώθηκε η συζήτηση σύµφωνα µε την ειδική
ηµερήσια διάταξη: «Συζήτηση, κατόπιν αιτήµατος του Πρωθυ-
πουργού κ. Κυριάκου Μητσοτάκη, σύµφωνα µε το άρθρο 142Α
του Κανονισµού της Βουλής, µε αντικείµενο την ενηµέρωση του
Σώµατος για την κυβερνητική πολιτική σχετικά µε τα εργασιακά
θέµατα».

10024 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, εισερχόµαστε στη συζήτηση των 

ΕΠΙΚΑΙΡΩΝ ΕΡΩΤΗΣΕΩΝ

Πριν προχωρήσουµε στη συζήτηση του σηµερινού δελτίου των
επικαίρων ερωτήσεων, επιτρέψτε µου να ανακοινώσω στο Σώµα
το δελτίο επικαίρων ερωτήσεων της Δευτέρας 17 Φεβρουαρίου
2020.

«Α. ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ Πρώτου Κύκλου (Άρθρα 130 πα-
ράγραφοι 2 και 3 και 132 παράγραφος 2 του Κανονισµού της
Βουλής)

1. Η µε αριθµό 489/10-2-2020 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Σερρών της Νέας Δηµοκρατίας κ. Αναστάσιου Χατζηβασιλείου
προς την Υπουργό Παιδείας και Θρησκευµάτων, µε θέµα: «Ανά-
γκη εκπαίδευσης των µαθητών στις πρώτες βοήθειες».

2. Η µε αριθµό 488/10-2-2020 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Εύβοιας του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Ευάγγε-
λου Αποστόλου προς την Υπουργό Παιδείας και Θρησκευµάτων,
µε θέµα: «Αναστολή λειτουργίας τριών τµηµάτων του Εθνικού
Καποδιστριακού Πανεπιστηµίου στα Ψαχνά Εύβοιας».

Β. ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ Δεύτερου Κύκλου (Άρθρα 130 πα-
ράγραφοι 2 και 3 και 132 παράγραφοι 2 του Κανονισµού της
Βουλής)

1. Η µε αριθµό 490/10-2-2020 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευ-
τού Α’ Θεσσαλονίκης του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστε-
ράς κ. Αικατερίνης Νοτοπούλου προς τον Υπουργό Τουρισµού,
µε θέµα: «Ο Ελληνικός Οργανισµός Τουρισµού (ΕΟΤ) οδηγείται
σε συρρίκνωση».

ΑΝΑΦΟΡΕΣ - ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ (Άρθρο 130 παράγραφος 5 του Κα-
νονισµού της Βουλής)

1. Η µε αριθµό 2553/11-12-2019 ερώτηση της Βουλευτού Ιωαν-
νίνων του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Μερόπης
Τζούφη προς την Υπουργό Παιδείας και Θρησκευµάτων, µε
θέµα: «Σοβαρά προβλήµατα στην ελληνόγλωσση εκπαίδευση
εξωτερικού. Ζητήµατα στελέχωσης, οργάνωσης και µη καταβο-
λής του επιµισθίου στους εκπαιδευτικούς».

Επίσης, θα ήθελα να ανακοινώσω προς το Σώµα τα εξής: 
Ο Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του Κοµµουνιστι-

κού Κόµµατος Ελλάδας και οι Βουλευτές του κόµµατός του κα-
τέθεσαν στις 14-2-2020 πρόταση νόµου: «Συλλογικές Συµβάσεις
Εργασίας».

Παραπέµπεται στην αρµόδια Διαρκή Επιτροπή.
Επίσης, οι Υπουργοί Ανάπτυξης και Επενδύσεων, Οικονοµικών,

Δικαιοσύνης, Εσωτερικών και Επικρατείας κατέθεσαν στις 13 Φε-
βρουαρίου 2020 σχέδιο νόµου: «Εµπορικά σήµατα - ενσωµάτωση
της Οδηγίας (ΕΕ) 2015/2436 για την προσέγγιση των νοµοθεσιών
των κρατών-µελών περί σηµάτων και της Οδηγίας 2004/48/ΕΚ,
σχετικά µε την επιβολή των δικαιωµάτων διανοητικής ιδιοκτησίας
και άλλες διατάξεις». 

Παραπέµπεται στην αρµόδια Διαρκή Επιτροπή. 
Ενηµερώνω, επίσης, ότι µε έγγραφό του ο Γενικός Γραµµα-

τέας Νοµικών και Κοινωνικών Θεµάτων ενηµερώνει το Σώµα για
τα εξής:

«Με την παρούσα σάς ενηµερώνουµε σχετικά µε τη συζήτηση
των επικαίρων ερωτήσεων στο πλαίσιο του κοινοβουλευτικού
ελέγχου την Παρασκευή 14 Φεβρουαρίου 2020, ότι οι επίκαιρες
ερωτήσεις που θα συζητηθούν είναι οι εξής: 

Οι υπ’ αριθµόν 486/10-2-2020 και 492/10-2-2020 επίκαιρες
ερωτήσεις, οι οποίες θα απαντηθούν από τον Υπουργό Υποδο-
µών και Μεταφορών κ. Κωνσταντίνο Καραµανλή.

Η υπ’ αριθµόν 487/10-2-2020 επίκαιρη ερώτηση, η οποία θα
απαντηθεί από τον Υφυπουργό Οικονοµικών κ. Απόστολο Βεσυ-
ρόπουλο.

Η υπ’ αριθµόν 494/11-2-2020 επίκαιρη ερώτηση, η οποία θα
απαντηθεί από τον Υφυπουργό Υγείας κ. Βασίλειο Κοντοζαµάνη.

Η υπ’ αριθµόν 502/11-2-2020 επίκαιρη ερώτηση και η υπ’ αριθ-
µόν 1988/18-11-2019 ερώτηση του κύκλου των αναφορών και
ερωτήσεων, οι οποίες θα απαντηθούν από τον Υφυπουργό Πε-
ριβάλλοντος και Ενέργειας κ. Γεράσιµο Θωµά.

Τέλος, οι υπ’ αριθµόν 480/4-2-2020, 481/4-2-2020, 485/7-2-

2020 και 491/10-2-2020 επίκαιρες ερωτήσεις, οι οποίες θα απαν-
τηθούν από τον Υφυπουργό Περιβάλλοντος και Ενέργειας κ. Δη-
µήτριο Οικονόµου».

Αρχίζουµε µε τη δεύτερη µε αριθµό 494/11-2-2020 επίκαιρη
ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Κέρκυρας του Κινήµα-
τος Αλλαγής κ. Δηµητρίου Μπιάγκη προς τον Υπουργό Υγείας,
µε θέµα: «Επιτακτική ανάγκη τοποθέτησης Γενικού Ιατρού στην
Ερείκουσσα».

Κάνω παράκληση από την αρχή, επειδή πήρε πολύ χρόνο η
προηγούµενη διαδικασία, να είµαστε ει δυνατόν συνεπείς στον
χρόνο όλοι µας, τόσο οι συνάδελφοι Βουλευτές όσο και οι
Υπουργοί.

Κύριε Μπιάγκη, έχετε τον λόγο για δύο λεπτά.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΠΙΑΓΚΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υφυπουργέ, σας ευχαριστώ για την παρουσία σας. Λυ-

πάµαι που για άλλη µια φορά έρχοµαι να κάνω µια επίκαιρη ερώ-
τηση στο Υπουργείο σας, η οποία δεν αφορά την Κέρκυρα ή, αν
θέλετε, την Ελλάδα την οποία σχεδιάζατε και θα θέλαµε να φτιά-
ξουµε για το αύριο, αλλά θέµατα καθηµερινότητας. 

Συγκεκριµένα, η επίκαιρη ερώτηση που έρχοµαι σήµερα ενώ-
πιόν σας να θέσω, αφορά το πώς εµείς σαν ελληνικό Κοινοβούλιο
και εσείς σαν εκτελεστική εξουσία διαχειριζόµαστε το θέµα των
νησιών της Κέρκυρας. Και µιλάω για τα Διαπόντια νησιά.

Κύριε Υφυπουργέ, το αγροτικό ιατρείο της Ερείκουσσας -η
οποία, σηµειωτέον, µε τους Οθωνούς και το Μαθράκι αποτελούν
τα Διαπόντια νησιά, δηλαδή το βορειοδυτικότερο σηµείο της ελ-
ληνικής επικράτειας- παραµένει εδώ και δύο µήνες περίπου
χωρίς γιατρό. Δύο µήνες ήταν όταν είχα κάνει αρχικά την ερώ-
τηση και δεν είχε απαντηθεί, κύριε Υφυπουργέ. Είναι τέσσερις,
πέντε τώρα.

Από τις 17 Νοεµβρίου του 2019, µετά την αποχώρηση του
στρατιωτικού ιατρού, ο οποίος κάλυπτε τις ανάγκες των κατοί-
κων της περιοχής, η θέση στο αγροτικό ιατρείο Ερείκουσσας πα-
ραµείνει κενή.

Αποδεικνύεται περίτρανα για άλλη µια φορά ότι η πλήρωση
τόσο της συγκεκριµένης θέσης, αλλά και των υπολοίπων νησιών,
δεν µπορεί σε καµµία περίπτωση να αποτελεί µέρος ενός γενικού
κανόνα.

Επειδή η υγεία είναι δηµόσιο αγαθό, κύριε Υπουργέ, επειδή
ιδιαίτερα για τους κατοίκους των ακριτικών νησιών του Ιονίου,
των Διαπόντιων νησιών -και το τονίζω- η ύπαρξη ενός αγροτικού
ιατρού είναι άµεσα συνυφασµένη µε την υγεία, αλλά και µε την
ίδια τη ζωή λόγω των πολυήµερων αποκλεισµών που υφίστανται
κατά τη διάρκεια των έντονων καιρικών φαινοµένων του χειµώνα
και µε δεδοµένη τη µη ύπαρξη άλλου τρόπου σύνδεσης, εκτός
από θαλάσσης, και επειδή ανάλογη κατάσταση επικρατεί και στα
τρία Διαπόντια νησιά, ερωτάσθε:

Με ποιον τρόπο προτίθεται το Υπουργείο να αντιδράσει στην
απόλυτα δικαιολογηµένη κραυγή απόγνωσης των κατοίκων του
νησιού αφ’ ενός και αφ’ ετέρου ποιο είναι το πλάνο από πλευράς
Υπουργείου Υγείας για τα Διαπόντια νησιά, αλλά και τις ακριτικές
περιοχές της χώρας εν γένει, λαµβάνοντας υπ’ όψιν τις ιδιαιτε-
ρότητες του κάθε τόπου; Υπάρχει σχεδιασµός του Υπουργείου
για ολοκλήρωση και αξιοποίηση των δυνατοτήτων των ελικοδρο-
µίων, προκειµένου να δηµιουργηθούν οι προϋποθέσεις για εναλ-
λακτικές λύσεις µεταφοράς, όπως η σύνδεση µε το Άκτιο που
υπάρχει για τις υπόλοιπες περιοχές;

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Παρακαλώ τον Υφυ-

πουργό Υγείας κ. Κοντοζαµάνη, να λάβει τον λόγο για τρία λεπτά
για την πρωτολογία του.

Ορίστε, κύριε Υφυπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΝΤΟΖΑΜΑΝΗΣ (Υφυπουργός Υγείας): Ευχα-

ριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Επειδή ο κ. Μπιάγκης αναφέρθηκε και στον αριθµό των ερω-

τήσεων που έχουν κατατεθεί στο Υπουργείο Υγείας, επιτρέψτε
µου, κύριε Πρόεδρε, να πω ότι είναι πάρα πολύ µεγάλος ο αριθ-
µός και πραγµατικά οι υπηρεσίες, αλλά και εµείς δυστυχώς, αδυ-
νατούµε να ανταποκριθούµε στις προθεσµίες οι οποίες υπάρ-
χουν και προσπαθούµε µε κάθε τρόπο να απαντάµε τις ερωτή-
σεις αυτές. Οπότε, θα ήθελα να κατανοήσετε το θέµα αυτό.
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Σε ό,τι αφορά την περιφερειακή ενότητα της Κέρκυρας, θα
ήθελα να πω το εξής: Ουσιαστικά η περιφερειακή ενότητα ανα-
πτύσσεται σε πρωτοβάθµιο επίπεδο υγείας µε πέντε κέντρα
υγείας και είκοσι έξι περιφερειακά ιατρεία. Και περιφερειακά ια-
τρεία υπάρχουν στην Ερεικούσσα όπου προβλέπεται η κάλυψη
ιατρού υπαίθρου. Όµως, σε πολλές περιπτώσεις η πρόσκληση
ενδιαφέροντος για κάλυψη θέσης αποβαίνει άγονη και προσπα-
θούµε να βρούµε εναλλακτικές λύσεις. Μία από τις λύσεις αυτές
είναι στο πλαίσιο της συνεργασίας που έχουµε µε το Υπουργείο
Εθνικής Άµυνας, όπου υπάρχει οπλίτης ιατρός.

Σήµερα, πράγµατι το περιφερειακό ιατρείο Ερεικούσσας δεν
καλύπτεται από γιατρό γιατί, πρώτον, η προκηρυχθείσα θέση ια-
τρού απέβη άγονη και, δεύτερον, η θητεία του ιατρού οπλίτη που
υπηρετούσε έληξε και αυτή τη στιγµή αδυνατεί το Υπουργείο
Εθνικής Άµυνας να καλύψει τη θέση µε άλλον οπλίτη.

Προσπαθούµε, όµως, να καλύψουµε τις ανάγκες του ιατρείου
µε µετακινήσεις γιατρών από άλλες δοµές υγείας. Συγκεκριµένα,
µετακινούνται γιατροί από τα περιφερειακά ιατρεία Μαθρακίου
και Οθονών. Μάλιστα, αυτό το Σαββατοκύριακο ένας εξ αυτών
θα βρίσκεται στην Ερεικούσσα.

Σε γενικές γραµµές θα ήθελα να σας πω σε ό,τι αφορά την κά-
λυψη των θέσεων γιατρών σε ακριτικές, νησιωτικές και δυσπρό-
σιτες περιοχές της χώρας ότι προσπαθούµε µε κάθε τρόπο να
καλύπτουµε τις ανάγκες οι οποίες προκύπτουν, τα κενά και τις
αποχωρήσεις των γιατρών που συνταξιοδοτούνται.

Υπάρχουν συγκεκριµένες ενέργειες, όπως προκηρύξεις θέ-
σεων ιατρικού προσωπικού, επικουρικού προσωπικού και µετα-
κινήσεις προσωπικού από κοντινές δοµές υγείας. Σε πάρα
πολλές περιπτώσεις οι ενέργειες αυτές δεν έχουν τα επιθυµητά
αποτελέσµατα, γιατί, όπως σας είπα, πολλές θέσεις αποβαίνουν
άγονες.

Και θα ήθελα εδώ για µια ακόµη φορά να πω ένα µεγάλο ευ-
χαριστώ στο ιατρικό, νοσηλευτικό και λοιπό προσωπικό που κα-
λύπτει τις ανάγκες αυτών των περιοχών, εργάζεται µε αυτα-
πάρνηση όλο το εικοσιτετράωρο καλύπτοντας τις ανάγκες του
συστήµατος υγείας και στηρίζουν µε όλες τους τις δυνάµεις τα
κέντρα υγείας, τα νοσοκοµεία και τις άλλες δοµές υγείας.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υφυπουργού)

Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε. Θα χρησιµοποιήσω και λίγο
χρόνο από τη δευτερολογία µου.

Το πρόβληµα αυτό δεν λύνεται µε µια υπουργική απόφαση
ούτε µε έναν νόµο. Θα πρέπει να δώσουµε κίνητρα στους για-
τρούς, οι οποίοι καλούνται να καλύψουν τις θέσεις αυτές. Αυτή
τη στιγµή υπάρχουν συγκεκριµένα κίνητρα που προβλέπονται
από τη νοµοθεσία, όπως η χορήγηση µηνιαίου επιδόµατος 400
ευρώ.

Στο επίδοµα αυτό συµπεριλαµβάνονται τα περιφερειακά ια-
τρεία Ερεικούσσας, Μαθρακίου και Οθωνών και για την κάλυψη
θέσης ιατρού ΕΣΥ η προϋπηρεσία υπαίθρου σε τέτοιες περιοχές
αναγνωρίζεται και υπολογίζεται στο πενταπλάσιο σε σχέση µε
την προϋπηρεσία των υπολοίπων γιατρών. Ο δε χρόνος υπηρε-
σίας των ειδικευµένων γιατρών ΕΣΥ για την υπηρεσία υπαίθρου
επί θητεία προσµετράται ως χρόνος προϋπηρεσίας για την επι-
στηµονική τους εξέλιξη.

Υπάρχουν και άλλα κίνητρα που προβλέπονται από την ισ-
χύουσα νοµοθεσία, αλλά σχεδιάζουµε και ένα πακέτο µέτρων,
έτσι ώστε να δώσουµε πραγµατικά την ευκαιρία σε γιατρούς να
καλύψουν αυτές τις ανάγκες.

Θα συνεχίσω στη δευτερολογία µου, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ο Βουλευτής Κέρκυ-

ρας του Κινήµατος Αλλαγής κ. Μπιάγκης έχει τον λόγο για τρία
λεπτά για τη δευτερολογία του.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΠΙΑΓΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, λυπάµαι πολύ που εγώ δεν µπορώ να σας ευ-

χαριστήσω για λογαριασµό των Κερκυραίων µε την απάντηση
που µου δώσατε. Πραγµατικά λυπούµαι. Είναι µία απάντηση µε
την οποία -αν θέλετε- ούτε στο άµεσο µέλλον δεν φαίνεται να
υπάρχει φως και δεν φαίνεται οι συντοπίτες µας που βρίσκονται
στην Ερεικούσσα να µπορούν να περιµένουν κάτι.

Θεωρητικά τουλάχιστον από την απάντησή σας δεν προέκυψε

ούτε µια αµεσότητα ούτε µια κίνηση, έτσι ώστε να λύσετε το πρό-
βληµα. Και αν θέλετε, µε τη συνεργασία στην οποία αναφερθή-
κατε και η οποία υπήρχε µε την προηγούµενη κυβέρνηση, µε το
Υπουργείο Εθνικής Άµυνας -τουλάχιστον µέχρι να φύγει ο χει-
µώνας και µέχρι να φτιάξετε αυτό τον νόµο που θα δίνει, αν θέ-
λετε, κάποιες προϋποθέσεις, κάποιες δυνατότητες περισσότερες
έτσι ώστε να γίνουν πιο ελκυστικά αυτά τα ιατρεία- θα µπορού-
σατε να καλύψετε την τοπική κοινωνία.

Κύριε Υπουργέ, σε κάποια νησιά στα οποία είναι πάρα πολύ
δύσκολη η µεταφορά -και δη τον χειµώνα- δεν λύνεται το πρό-
βληµα στους µόνιµους κατοίκους που µένουν εκεί µε το να πη-
γαίνει µία φορά την εβδοµάδα ή στις δεκαπέντε µέρες κάποιος
αγροτικός ιατρός για να γράφει τα φάρµακα τα οποία πρέπει να
πάρουν οι υπέργηροι αγρότες µας εκεί.

Το πρόβληµα λύνεται, αν θέλετε να στηρίξουµε τις τοπικές κοι-
νωνίες, µε την παρουσία του γιατρού εκεί, προκειµένου να νιώ-
θουν και την ασφάλεια αυτοί οι άνθρωποι που κρατούνται να
«φυλάξουν Θερµοπύλες».

Είµαστε σε µια περίοδο που τα εθνικά θέµατα είναι στο κόκ-
κινο. Είµαστε σε µια περίοδο που το κοµµάτι που λέγεται «εθνικό
θέµα», που λέγεται «υφαλοκρηπίδα», που λέγεται «αποκλειστική
οικονοµική ζώνη» πρέπει να είναι ένα από τα πρώτα θέµατα που
έχουµε στο µυαλό µας. Σήµερα το αντιµετωπίζουµε στην Ανατο-
λική Μεσόγειο, στο Αιγαίο. Αύριο θα το αντιµετωπίζουµε στο
Ιόνιο.

Αυτά τα νησιά, πραγµατικά, τα Διαπόντια νησιά που βρίσκονται
στην Κέρκυρα πρέπει να τα έχετε υπ’ όψιν σας και να µην τα σκε-
φτόµαστε µόνο την ώρα που θα τα έχουµε ανάγκη ως σηµάδια -
αν θέλετε- για να µετρήσουµε την υφαλοκρηπίδα και να µετρή-
σουµε και την αποκλειστική οικονοµική ζώνη.

Στα συγκεκριµένα νησιά, κύριε Υπουργέ, µένουν άνθρωποι, µέ-
νουν κάτοικοι, οι οποίοι δεν µπορούν τις δύσκολες µέρες του χει-
µώνα να νιώθουν την παρουσία ενός γιατρού. Δεν σας λέω τι θα
γίνει στην περίπτωση της αρρώστιας. Καλύτερα να µην το σκε-
φτόµαστε.

Εκτός αυτού, στην ερώτηση που σας έθεσα, κύριε Υφυπουργέ
και για την οποία αποδέχοµαι τον φόρτο εργασίας που έχει το
Υπουργείο σας –όπως πολύ σωστά είπατε- δεν µου απάντησε
όταν την έθεσα γραπτά ως ερώτηση, προκειµένου να έχετε και
περισσότερο χρόνο να µου αναπτύξετε το σκεπτικό σας, γι’ αυτό
αναγκάστηκα να τη φέρω ως επίκαιρη. Εκεί σας ρωτάµε και τι
σχεδιάζετε για τα ελικοδρόµια στα συγκεκριµένα νησιά, έτσι
ώστε να υπάρχει η δυνατότητα και -αν θέλετε- και η ισονοµία
αυτοί οι άνθρωποι να µπορούν να δεχθούν κάποιο από τα ελικό-
πτερα που βρίσκονται στο Άκτιο για να προσφέρουν τις πρώτες
βοήθειες σε µία δύσκολη περίπτωση.

Λυπάµαι πραγµατικά, γιατί ξέρετε πολύ καλά ότι σήµερα -
ύστερα από επτά µήνες- ανακοινώσατε στην Κέρκυρα τον αντι-
πρόεδρο του νοσοκοµείου.

Δεν έχετε ανακοινώσει ακόµα το υπόλοιπο διοικητικό συµβού-
λιο, κύριε Υφυπουργέ. Έχουν περάσει επτά µήνες και περιµέ-
νουµε πραγµατικά να αναπτύξετε τη φιλοσοφία σας για την υγεία
στο σύνολό της. Περιµέναµε από εσάς να δείξετε σε εµάς ως νη-
σιωτική περιφέρεια µεγαλύτερη ευαισθησία. Από τις µέχρι τώρα
απαντήσεις και πολύ περισσότερο από την πολιτική σας, κύριε
Υφυπουργέ, δεν έχετε δείξει κάτι τέτοιο. Πραγµατικά, δεν ήρθα
εδώ σήµερα ούτε επικοινωνιακά να κερδίσω κάποιο στοίχηµα µε
τους συµπολίτες µου ούτε -αν θέλετε- να εµφανιστώ εκεί.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Τα άρθρα του Συντάγµατος και δη το 101, που µιλάει για την
ιδιαιτερότητα που έχουν τα νησιά και για αυτά που πρέπει να δεί-
χνει η εξουσία, τα ξεχνάτε. Τα ξεχνάτε εσείς ως σηµερινή ηγεσία,
τα ξεχνούσε και η χθεσινή και η προχθεσινή. Κάποια στιγµή του-
λάχιστον αυτά που ψηφίζουµε και αποδεχόµαστε και τα οποία
είναι άρθρα του Συντάγµατός µας και τα οποία µιλάνε για τα
νησιά, για τα µικρά νησιά, για τη νησιωτική πολιτική, για τις ιδιαι-
τερότητες αυτών των ανθρώπων, θα τα λάβει κάποια φορά κά-
ποια κυβέρνηση υπ’ όψιν της;

Η συγκεκριµένη Κυβέρνηση, η δική σας, το δικό σας Υπουρ-
γείο που έχει ένα πρόβληµα να αντιµετωπίσει -που πραγµατικά
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έχει να κάνει µε τον άνθρωπο το θέµα της υγείας, µε την αµεσό-
τητα, µε την ανθρώπινη ζωή- τι απαντήσεις έχει να δώσει για
αυτά; Ήδη εγώ σας έχω θέσει τόσες και τόσες ερωτήσεις, κύριε
Υφυπουργέ, από την Κέρκυρα. Είναι πάρα πολλά τα αναπάντητα
ερωτήµατα.

Πραγµατικά περιµένουν και ήλπιζαν στη σηµερινή Κυβέρνηση
οι πολίτες της Κέρκυρας, αλλά καθηµερινά διαψεύδονται. Ανα-
τρέψτε αυτό το κλίµα. Προχωρήστε να κάνετε κάποια πράγµατα.
Στείλτε έναν στρατιωτικό γιατρό στην Ερεικούσσα για το υπό-
λοιπο του χειµώνα που λείπει. Ελάτε σε συνεργασία µε το Υπουρ-
γείο Άµυνας. Δώστε µία αµεσότητα, µέχρι να κάνετε αυτό το
περιβόητο νοµοθέτηµα που δεν θα δίνει χρήµατα.

Κύριε Υφυπουργέ, πρέπει να βρείτε άλλα πράγµατα για να
πάνε οι γιατροί, για να γίνουν ελκυστικές οι θέσεις αυτές για τους
γιατρούς.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ολοκληρώστε, κύριε
συνάδελφε, παρακαλώ.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΠΙΑΓΚΗΣ: Αµέσως, κύριε Πρόεδρε.
Σας παρακαλώ, ειλικρινά, να δείξετε, αν θέλετε, την ευαισθη-

σία σας.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ολοκληρώστε. Έχετε

ακουστεί αρκετά.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΠΙΑΓΚΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ορίστε, κύριε Υφυ-

πουργέ, έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΝΤΟΖΑΜΑΝΗΣ (Υφυπουργός Υγείας): Ευχα-

ριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Μπιάγκη, δεν ξεχνάµε κανέναν, δεν αφήνουµε κανέναν

πίσω. Έχουµε πει πάρα πολλές φορές -και το τονίζουµε συνέ-
χεια- ότι διασφαλίζουµε την ισότιµη πρόσβαση σε υπηρεσίες
υγείας όλων των πολιτών σε κάθε περιοχή της χώρας, πόσω µάλ-
λον σε αυτή την ευαίσθητη περιοχή, όπως και εσείς αναφέρετε,
που είναι το σύνορο της χώρας µας.

Είπα στην πρωτολογία µου ότι υπάρχει συνεργασία µε το
Υπουργείο Εθνικής Άµυνας και προσπαθούµε να βρούµε λύση.
Δεν είναι ότι υπάρχει γιατρός και δεν πάει. Ανέπτυξα τα κίνητρα
τα οποία υπάρχουν και είπα ότι θα δώσουµε κι άλλα κίνητρα.
Πολλές φορές, πράγµατι, δεν είναι µόνο οικονοµικό το κίνητρο.
Υπάρχουν κίνητρα αυτή τη στιγµή προκειµένου οι γιατροί που θα
υπηρετήσουν σε άγονες και αποµακρυσµένες περιοχές να µπο-
ρέσουν µετά να έχουν αυξηµένη µοριοδότηση για να έρθουν σε
µεγάλα νοσοκοµεία των αστικών κέντρων.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΠΙΑΓΚΗΣ: Τότε για την ειδικότητα βάλτε κάτι.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΝΤΟΖΑΜΑΝΗΣ (Υφυπουργός Υγείας): Άρα

δεν νοµίζω ότι η σηµερινή πολιτική ηγεσία, αλλά και κάθε ηγεσία
του Υπουργείου Υγείας δεν λαµβάνει µέριµνα προκειµένου να
καλυφθούν οι ανάγκες αυτών των περιοχών. Πράγµατι υπάρχει
αυτό το κενό και σας είπα ότι προσπαθούµε να το καλύψουµε.

Από εκεί και πέρα, για να αναφερθώ και στα ελικοδρόµια που
λέτε, υπάρχει σίγουρα και η σύνδεση των Διαπόντιων νησιών µε
την Κέρκυρα, µε το ΕΚΑΒ. Εκεί θα αναβαθµίσουµε το ΕΚΑΒ, διότι
υπάρχει στους σχεδιασµούς µας να γίνει σταθµός ΕΚΑΒ.

Σχετικά µε τα ελικοδρόµια, αυτό αφορά και συναρµοδιότητα
µε άλλο Υπουργείο και το εξετάζουµε. Επειδή λέτε στην ερώτησή
σας για το Άκτιο, να σας πω ότι ο σταθµός του Ακτίου που η προ-
ηγούµενη κυβέρνηση έφτιαξε εκεί πέρα και πανηγυρίζει γι’ αυτό,
δυστυχώς έχει ένα ελικόπτερο της Πολεµικής Αεροπορίας, το
οποίο δεν µπορεί να πετάξει το βράδυ. Εποµένως υπάρχει ένας
σταθµός, µία βάση αεροδιακοµιδών η οποία υπολειτουργεί.

Άρα είναι µία µεσοβέζικη λύση. Εποµένως απαιτείται ένας ευ-
ρύτερος σχεδιασµός. Σε κάθε περίπτωση πιστεύω ότι πολύ σύν-
τοµα θα καλυφθεί µε µόνιµη λύση το νησί της Ερεικούσσας.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Πριν πούµε στην επό-

µενη επίκαιρη ερώτηση, θα ήθελα να πω µόνο ότι το σύνολο των
επικαίρων ερωτήσεων που θα συζητηθούν είναι έντεκα. Συζητή-
θηκε ήδη µία ερώτηση. Παράκληση θερµή στην πρωτολογία να
καταλήγετε στα ερωτήµατα, τα οποία κατά τον Κανονισµό δεν
µπορεί να υπερβαίνουν τα δύο. Δεν µπορούµε να κάνουµε µία
γενικότερη συζήτηση για να λύσουµε -εγώ παίρνω αφορµή από
την προηγούµενη ερώτηση- ό,τι θέµα υπάρχει στον νοµό µας.

Παράκληση θερµή, λοιπόν, τόσο στους ερωτώντες συναδέλ-
φους, όσο και στους Υπουργούς που απαντούν, να µη γενι-
κεύουν και να τηρήσουµε τον χρόνο.

Συνεχίζουµε µε την τέταρτη µε αριθµό 487/10-2-2020 επίκαιρη
ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Ηρακλείου του Συνα-
σπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Σωκράτη Βαρδάκη προς
τον Υπουργό Οικονοµικών, µε θέµα: «Συντήρηση και αξιοποίηση
δηµοσίων κτηρίων Ηρακλείου».

Θα απαντήσει ο Υφυπουργός Οικονοµικών κ. Βεσυρόπουλος.
Ορίστε, κύριε Βαρδάκη, έχετε τον λόγο για δύο λεπτά για την

πρωτολογία σας.
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΒΑΡΔΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Πρόεδρε, αυτό ευχαρίστως εγώ θα το τηρούσα, αν µπο-

ρούσαµε να συνεννοηθούµε κατ’ ιδίαν µε τον Υπουργό για τέτοια
σοβαρά, πραγµατικά µείζονος σηµασίας θέµατα και να µην πλα-
τειάζουµε.

Κύριε Υπουργέ, κατέθεσα αυτή την ερώτηση για ένα πολύ σο-
βαρό ζήτηµα. Ιστορικά κτήρια στο Ηράκλειο καταρρέουν. Η κα-
τάστασή τους προσβάλλει όλους µας και πάνω από όλα τον
πολιτισµό µας. Είναι κτήρια που έχτισαν οι Έλληνες φορολογού-
µενοι και οι οποίοι σήµερα επιβαρύνονται µε τεράστια ποσά, γιατί
ο Δήµος Ηρακλείου, µη έχοντας χώρους, ενοικιάζει. Άρα πληρώ-
νουν αυτοί οι άνθρωποι που σας είπα προηγουµένως, και από
τον δικό τους κουµπαρά έχτισαν αυτά τα κτήρια.

Θα καταθέσω στα Πρακτικά γιατί πιθανόν να µη ξέρετε την κα-
τάσταση αυτών των κτηρίων που αποτυπώνεται σε φωτογραφίες.

Ο Δήµος Ηρακλείου έχει πραγµατικά αναζητήσει τρόπους για
να παραχωρηθούν για χρήση και αξιοποίηση από τις υπηρεσίες
του, για την παροχή των οποίων µισθώνει ήδη, όπως σας είπα,
άλλα κτήρια. Είναι το κτήριο του αστυνοµικού τµήµατος στην
Ελευθερίου Βενιζέλου, στα Λιοντάρια και το κτήριο στο οποίο
στεγαζόταν η παλιά τροχαία στην οδό Ταγµατάρχου Τζουλάκη.

Εκτός από την αξιοποίηση των κτηρίων προς όφελος της κοι-
νωνίας του Ηρακλείου, η αποκατάστασή τους θα σηµατοδοτήσει
και την ιστορική ανάδειξή τους και παράλληλα θα εξαλειφθεί ο
κίνδυνος -είναι πολύ σοβαρό αυτό που σας λέω- που ελλοχεύει
για την ασφάλεια των πολιτών.

Σε συνεργασία µε τον Δήµο Ηρακλείου είχαµε καταθέσει σχε-
τικό φάκελο στην ΕΤΑΔ τα προηγούµενα χρόνια. Εδώ έχω να πα-
ρατηρήσω ότι η χρηµατοδότηση του δήµου από τους Κεντρικούς
Αυτοτελείς Πόρους (ΚΑΠ) προβλέπει την κάλυψη δαπανών για
εκτέλεση έργων και επενδυτικών δραστηριοτήτων. Συνεπώς η
συντήρησή τους δεν θα επιβαρύνει περαιτέρω τον κρατικό προ-
ϋπολογισµό. Νοµίζω ότι δεν θέλετε τίποτα άλλο από αυτή τη δέ-
σµευση του δήµου.

Θα θέλαµε, λοιπόν, κύριε Υπουργέ, να µας ενηµερώσετε αν
προτίθεσθε να εξετάσετε άµεσα, σήµερα αν είναι δυνατόν, την
παραχώρηση στον Δήµο Ηρακλείου προς αξιοποίηση και χρήση
των εγκαταλελειµµένων δηµόσιων κτηρίων που βρίσκονται στην
πόλη, τη στιγµή µάλιστα που όπως σάς είπα προηγουµένως ο
Δήµος Ηρακλείου αναλαµβάνει ιδίοις εξόδοις την αποκατάσταση
των φθορών που έχουν υποστεί αυτά τα κτήρια.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής Ηρακλείου κ. Σωκράτης Βαρ-
δάκης καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο το
οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Δι-
εύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Είδατε, κύριε Πρόεδρε; Ήµουν στον χρόνο µου!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Πολύ εντάξει, κύριε

συνάδελφε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω

στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση
της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για
την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουρ-
γίας της Βουλής, είκοσι δύο σπουδαστές και ένας συνοδός τους
από το Webster University Athens.

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Να σας πούµε ότι αυτή τη στιγµή δεν παρακολουθείτε νοµο-
θετικό έργο, αλλά κοινοβουλευτικό έλεγχο. Ο Βουλευτής ερωτά
και ο Υπουργός απαντά. 
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Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Βουλευτής κ. Διονυσία-Θεο-
δώρα Αυγερινοπούλου ζητεί άδεια ολιγοήµερης απουσίας στο
εξωτερικό για τις 17 και 18 Φεβρουαρίου 2020. Η Βουλή εγκρί-
νει;

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Συνεπώς, η Βουλή

ενέκρινε τη ζητηθείσα άδεια.
Ορίστε, κύριε Βεσυρόπουλε, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Οικονοµικών):

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε συνάδελφε, στο µέτρο που το Υπουργείο Οικονοµικών

µπορεί να εισηγηθεί στην ΕΤΑΔ την παραχώρηση ακινήτων για
κοινωφελείς σκοπούς, να είστε βέβαιοι ότι θα το κάνει. Έχουµε
δει µε ευµενή διάθεση ανάλογα αιτήµατα της τοπικής αυτοδιοί-
κησης.

Από εκεί και πέρα για το περιεχόµενο της επίκαιρης ερώτησης
που καταθέσατε αλλά και για την ουσία του ερωτήµατος. Σε ό,τι
αφορά στα δύο κτήρια έχω να κάνω τις εξής επισηµάνσεις: Το
κτήριο του πρώην αστυνοµικού τµήµατος στην πλατεία Καλλερ-
γών –στην πλατεία που είναι πιο γνωστή ως Λιοντάρια- και το κτή-
ριο που στεγαζόταν η τροχαία στην οδό Ταγµατάρχη Τζουλάκη,
έχουν καταγραφεί ως δηµόσιο κτήµα µε αριθµό καταγραφής 6
στο Νοµό Ηρακλείου.

Σύµφωνα µε την ενηµέρωση που έχουµε από την ΕΤΑΔ, ο
Δήµος Ηρακλείου Κρήτης µε το υπ’ αριθµόν 4534/17-1-2020 έγ-
γραφό του προς την εταιρεία αιτήθηκε τη δωρεάν παραχώρηση
χρήσης των ως άνω αυτοτελών κτηρίων. Ο στόχος ήταν να δια-
τεθούν τα δύο αυτά κτήρια για τη στέγαση της διαδραστικής
συλλογής του δήµου, περιόδου 1941 -1945, των γραφείων των
αρµοδίων για την έκθεση τµηµάτων της διεύθυνσης πολιτισµού
και των περιοδικών εκθέσεων του εξαιρετικά ενδιαφέροντος καλ-
λιτεχνικού δυναµικού που διαθέτει η πόλη του Ηρακλείου, του
τµήµατος της δηµοτικής συλλογής έργων τέχνης, καθώς επίσης
και στέγασης των υπηρεσιών του.

Η ενηµέρωση που έχουµε εγγράφως από τον διευθύνοντα
σύµβουλο της ΕΤΑΔ είναι ότι η εταιρεία διερευνά τις δυνατότη-
τες αξιοποίησης των δύο κτηρίων και της ενδεχόµενης ένταξής
τους σε πρόγραµµα αξιοποίησης. Κατανοώ ότι αυτό σηµαίνει ότι
εξετάζεται και το αίτηµα του δήµου.

Σε κάθε περίπτωση, την αρµοδιότητα έχει η ΕΤΑΔ και στη δευ-
τερολογία µου θα αναφέρω το χρονικό που οδήγησε στη δηµι-
ουργία του υπερταµείου, που µας έδεσε κυριολεκτικά τα χέρια,
αφού πέρασε όλη η ακίνητη περιουσία του δηµοσίου για ενε-
νήντα εννέα χρόνια στον έλεγχο του υπερταµείου. Και η ΕΤΑΔ,
όπως γνωρίζετε, είναι θυγατρική του υπερταµείου.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστούµε τον
κύριο Υπουργό και για την οικονοµία του χρόνου.

Τον λόγο έχει ο κ. Βαρδάκης για τη δευτερολογία του, για τρία
λεπτά

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΒΑΡΔΑΚΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, κατ’ αρχάς να κατα-
θέσω και την οµόφωνη απόφαση του δηµοτικού συµβουλίου στα
Πρακτικά.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Σωκράτης Βαρδάκης κατα-
θέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρί-
σκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Θα σας προλάβω, κύριε Υπουργέ. Εγώ -και νοµίζω κι εσείς από
την πλευρά σας- θα προσπαθήσω να κάνω µια συζήτηση που θα
δώσει λύση σε ένα τεράστιο πρόβληµα.

Ακούστε. Ο Δήµος Ηρακλείου στα αιτήµατα που έχει αποστεί-
λει έχει καταγράψει συγκεκριµένες προτάσεις, σχετικά µε την
αξιοποίηση των εγκαταλελειµµένων κτηρίων. Ένας από τους λό-
γους που προέβη σε συγκεκριµένες προτάσεις αξιοποίησης και
εκµετάλλευσης είναι γιατί οι υπηρεσίες της ΕΤΑΔ είχαν ανακα-
λέσει τις παραχωρήσεις και λόγω του υψηλού κόστους επι-
σκευής των ακινήτων, πράγµα που αναλαµβάνει ο Δήµος Ηρακ-
λείου σήµερα. 

Ωστόσο, ο Δήµος Ηρακλείου επειδή διαθέτει έµπειρα και εξει-
δικευµένα στελέχη στην αποκατάσταση ιστορικών κτηρίων, µπο-
ρεί να συµβάλει στην προστασία και ανάδειξη των ακινήτων
αυτών.

Σε κάποιες περιπτώσεις -για να σας πω γιατί είπα να σας προ-
λάβω- όπως παραδείγµατος χάριν, για το Μέγαρο «Κοθρή – Λιο-
πυράκη» στη συµβολή της 25ης Αυγούστου, ένα εµβληµατικό
κτήριο, είχαµε αίσιο τέλος, καθώς παραχωρήθηκε το 2017 από
το Υπουργείο Πολιτισµού, κύριε Πρόεδρε, στον Δήµο Ηρακλείου
και έχει µπει σε τροχιά υλοποίησης.

Σχετικά µε τα κτήρια, για τα οποία έχω καταθέσει την επίκαιρη
ερώτηση, ο Δήµος Ηρακλείου έχει τεκµηριώσει πλήρως τον
σκοπό της αξιοποίησης και την ικανότητα αναστήλωσης. Το τε-
λευταίο αίτηµα τον προηγούµενο µήνα -γιατί έχουν γίνει, κύριε
Υπουργέ, και παλαιότερα αιτήµατα και θα σας πω γιατί και πώς
εξετάστηκαν- συνοδεύεται από οµόφωνη απόφαση του δηµοτι-
κού συµβουλίου -την οποία και θα καταθέσω στα Πρακτικά- πε-
ριλαµβάνοντας την πρόταση για περισσότερες χρήσεις, επιτρέ-
ποντας µεγαλύτερη ευελιξία στην αξιοποίηση των ακινήτων.

Η προηγούµενη κυβέρνηση, κύριε Υπουργέ -ακούστε τώρα για
να τα λέµε όλα- είχε αποδείξει έµπρακτα τη φιλοσοφία της σε
τέτοια θέµατα. Το Υπουργείο Οικονοµικών που είστε εσείς σή-
µερα είχε παραχωρήσει, εκτός του παραπάνω που του είχε πα-
ραχωρήσει το Υπουργείο Πολιτισµού, τρία ειρηνοδικεία, κύριε
Πρόεδρε, «φιλέτα»: Στην περιοχή της Χερσονήσου το ένα, το
άλλο στην περιοχή των Τζερµιάδων Λασιθίου και το άλλο, παρα-
καλώ, στον Άγιο Νικόλαο Ηρακλείου. Καταλαβαίνετε τώρα γιατί
σας είπα προηγουµένως, κύριε Υπουργέ, ότι δεν έχετε δικαίωµα
να αρνηθείτε.

Σας καλώ, λοιπόν, να απαντήσετε θετικά προς τον Δήµο Ηρα-
κλείου, ακόµα και αν η παραχώρηση πρέπει να γίνει µε τη µορφή
ενοικίασης και την καταβολή συµβολικού αντιτίµου.

Η προηγούµενη κυβέρνηση σάς είπα τι είχε παραχωρήσει.
Εγώ θα σας πω, κύριε Υπουργέ -γι’ αυτό είπα ότι θα σας προ-
λάβω- να ψάξετε στο αρχείο του Υπουργείου σας να δείτε ότι το
προηγούµενο Υπουργείο Οικονοµικών –γιατί υπαινιχθήκατε για
το υπερταµείο- είχε παραχωρήσει δηµόσια κτήρια που ανήκαν
στο Υπουργείο Οικονοµικών και είχαν ενταχθεί στην ΕΤΑΔ και
στο υπερταµείο. Είχαν παραχωρηθεί κτήρια ακόµα και του υπερ-
ταµείου και του ΤΑΙΠΕΔ.

Άρα, κύριε Υπουργέ, σας παρακαλώ να δείτε πιο θετικά το
θέµα.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Σωκράτης Βαρδάκης κατα-
θέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρί-
σκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κύριε Υπουργέ, έχετε
τον λόγο για τρία λεπτά. 

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Οικονοµικών):
Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Κύριε συνάδελφε, πραγµατικά συµπεριφέρεστε σαν να µη
γνωρίζετε τι συνέβη µε τη δηµόσια ακίνητη περιουσία, µετά το
νέο και επώδυνο µνηµόνιο που φέρατε στη χώρα τον Ιούλιο του
2015. Ένα αχρείαστο µνηµόνιο, στο οποίο οδηγηθήκαµε λόγω
της πολιτικής του κόµµατός σας, της καταστροφικής διαπραγ-
µάτευσης κατά το πρώτο εξάµηνο του 2015. Θυµάστε το αλή-
στου µνήµης δηµοψήφισµα και τις αυταπάτες σας που τελικά δεν
ήταν αυταπάτες.

(Διαµαρτυρίες από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Ήταν εξαπάτηση του ελληνικού λαού ο οποίος πλήρωσε πολύ

ακριβό τίµηµα, εµπιστευόµενος τις εξαγγελίες σας ότι θα καταρ-
γούσατε το µνηµόνιο. Γιατί τελικά, όπως είπα, φέρατε τελικά ένα
νέο και πιο επώδυνο µνηµόνιο.

(Διαµαρτυρίες από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Βάλατε την υπογραφή σας στον νόµο για τη δηµιουργία του

υπερταµείου, κάτι που δεν είχε διανοηθεί καµµία άλλη κυβέρ-
νηση. 

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Μάθατε το ποίηµα!
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Οικονοµικών):

Κύριε Φάµελλε, αν έχετε την υποµονή, ακούστε µε.
Με τον ν.4389/2016 που η κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ ψήφισε, οδηγη-

θήκαµε στην υποθήκευση όλης της περιουσίας του δηµοσίου για
ενενήντα εννέα χρόνια ως ενέχυρο στους δανειστές. 

Στον νόµο αυτό και συγκεκριµένα, στην παράγραφο 4 του άρ-
θρου 196, αναφέρεται ότι µεταβιβάζονται η κυριότητα και νοµή
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όλων των ακίνητων περιουσιακών στοιχείων του ελληνικού δηµο-
σίου στην ΕΤΑΔ, µε την εξαίρεση αιγιαλών, παραλιών, παρόχθιων
εκτάσεων, υδρότοπων, περιοχών Ραµσάρ και «NATURA», αρχαι-
ολογικών χώρων, αµιγώς δασικών εκτάσεων, κ.λπ..

Στην παράγραφο 5, όµως, του ίδιου άρθρου 196, αναφέρεται
ότι ακόµα και τα ακίνητα που εξαιρούνται από τη µεταβίβαση πα-
ραµένουν µεν στην κατοχή του ελληνικού δηµοσίου, τελούν υπό
τον έλεγχο του υπερταµείου, το οποίο είναι αρµόδιο για τη δια-
χείρισή τους. Να θυµάστε ότι η ΕΤΑΔ είναι θυγατρική του υπερ-
ταµείου. 

Σύµφωνα µε την παράγραφο 10 του άρθρου 196, για να επα-
ναµεταβιβάσει η ΕΤΑΔ κάποιο ακίνητο στο ελληνικό δηµόσιο
απαιτείται η προσυπογραφή του εποπτικού συµβουλίου. Το επο-
πτικό συµβούλιο, που διοικεί ουσιαστικά το υπερταµείο, απαρτί-
ζεται από πέντε µέλη, τρία εκ των οποίων επιλέγονται από το
ελληνικό δηµόσιο, ενώ τα δύο άλλα, µεταξύ των οποίων και ο
πρόεδρος, επιλέγονται από την Ευρωπαϊκή Επιτροπή και τον Ευ-
ρωπαϊκό Μηχανισµό Σταθερότητας. Για να παρθεί, όµως, µια
απόφαση πρέπει να υπάρχει θετική ψήφος των τεσσάρων από
τα πέντε µέλη.

Για να γίνει, λοιπόν, µια εκ νέου µεταβίβαση ακινήτου στο δη-
µόσιο, δεν αρκούν οι τρεις ψήφοι των ισάριθµων µελών που επι-
λέγονται από το ελληνικό δηµόσιο, αλλά χρειάζεται η σύµφωνη
γνώµη των δανειστών, δηλαδή του ενός τουλάχιστον από τα δύο
µέλη τα οποία έχουν διοριστεί στο υπερταµείο από την Ευρω-
παϊκή Επιτροπή και τον Ευρωπαϊκό Μηχανισµό Σταθερότητας.

Βεβαίως, η ΕΤΑΔ µπορεί να προχωρήσει η ίδια σε εκχώρηση
ακινήτου µε ή χωρίς αντάλλαγµα σε ιδιώτη ή σε ΟΤΑ. Λειτουργεί
αυτόνοµα και ανεξάρτητα στο πλαίσιο της λειτουργίας της ως
θυγατρική του υπερταµείου. 

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΒΑΡΔΑΚΗΣ: Το είπατε, κύριε Υπουργέ.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Οικονοµικών):

Τα πράγµατα θα ήταν διαφορετικά, κύριε συνάδελφε, µόνο αν
δεν ψηφίζατε τον ν.4389/2016, µε τον οποίον πέρασε όλη η δη-
µόσια ακίνητη περιουσία στο υπερταµείο.

Σας ευχαριστώ.
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΒΑΡΔΑΚΗΣ: Δηλαδή θα προτιµήσετε να πέσουν…
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Οικονοµικών):

Δεν είπα αυτό, αλλά κάποιοι έχουν ευθύνες γι’ αυτή την κατά-
σταση.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Θα συζητηθεί η
πρώτη µε αριθµό 481/4-2-2020 επίκαιρη ερώτηση πρώτου κύ-
κλου του Βουλευτή Β’ Θεσσαλονίκης του Συνασπισµού Ριζοσπα-
στικής Αριστεράς κ. Σωκράτη Φάµελλου προς τον Υπουργό Περι-
βάλλοντος και Ενέργειας, µε θέµα: «Απαράδεκτη µεθόδευση της
Κυβέρνησης για άρση της αναδάσωσης στο περιαστικό δάσος
της Θεσσαλονίκης».

Στην επίκαιρη ερώτηση του κυρίου συναδέλφου θα απαντήσει
ο Υφυπουργός Περιβάλλοντος και Ενέργειας κ. Δηµήτριος Οικο-
νόµου.

Κύριε Φάµελλε, έχετε τον λόγο για δύο λεπτά για την πρωτο-
λογία σας.

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Θα µου επιτρέψετε, κύριε Πρόεδρε,
να διατυπώσω προς εσάς την απορία µου για την απουσία του
Υπουργού που έχει και την αρµοδιότητα χαρτοφυλακίου, γιατί ο
κύριος Υπουργός, χωρίς να τον θίγει αυτό, δεν έχει την αρµοδιό-
τητα του περιβάλλοντος. Είναι αρµόδιος χωροταξίας και πολεο-
δοµίας.

Μάλιστα, κύριε Πρόεδρε, αν θέλετε, να µεταφέρετε στο Προ-
εδρείο της Βουλής ότι έχουµε πάρα πολλές αναπάντητες ερω-
τήσεις από το Υπουργείο Περιβάλλοντος. Σας λέω εν τάχει ότι
είχαµε δύο τον Σεπτέµβριο, τρεις τον Οκτώβριο, τρεις τον Δε-
κέµβριο, τέσσερις τον Ιανουάριο. Δύο απ’ αυτές είναι αιτήσεις
κατάθεσης εγγράφων. Μάλιστα, δεν υποτιµώ τον κύριο Υφυ-
πουργό, αλλά δεν έρχεται ο Υπουργός για να απαντήσει για τα
περιβαλλοντικά θέµατα.

Πρέπει να το δούµε αυτό το ζήτηµα. Αφορά την κοινοβουλευ-
τική λειτουργία. Μοιραζόµαστε τα ίδια ενδιαφέροντα ως Βουλευ-
τές. Το µεταφέρω αυτό σε εσάς. Δείτε το στο Προεδρείο, γιατί
εγώ θεωρώ ότι είναι απαράδεκτο, όταν µάλιστα µία από τις αιτή-
σεις κατάθεσης εγγράφων που έχουµε κάνει είναι για την τρο-

ποποιηµένη µελέτη που κατέθεσε η «ΕΛΛΗΝΙΚΟΣ ΧΡΥΣΟΣ». Γιατί
είναι κρυφή; Δικαιούται η Βουλή να µάθει, κύριε Πρόεδρε.

Όσον αφορά τώρα το θέµα της επίκαιρης ερώτησης, κύριε
Υπουργέ, ξέρει πολύ καλά ο κ. Καραµανλής το θέµα. Εξάλλου
τον αφορά. Ο κ. Μητσοτάκης στην Έκθεση Θεσσαλονίκης ανα-
φέρθηκε στην κατασκευή της εσωτερικής περιφερειακής, της λε-
γόµενης fly over, της υπερυψωµένης, ένα έργο το οποίο, κύριε
Υφυπουργέ, δεν είναι στον προγραµµατισµό του Υπουργείου,
δεν είναι στο στρατηγικό σχέδιο υποδοµών της χώρας. Αυτό
εννοώ λέγοντας προγραµµατισµό. Μάλιστα, έχει απορριφθεί η
περιβαλλοντική του µελέτη από το Συµβούλιο της Επικρατείας. 

Αναφέρθηκε, δηλαδή, ο κύριος Πρωθυπουργός πρόχειρα και
χωρίς καµµία ωριµότητα σ’ ένα έργο το οποίο αναµφίβολα δεν
εξυπηρετεί την πόλη, γιατί έχει άλλες προτεραιότητες στο στρα-
τηγικό σχέδιο υποδοµών που προηγείτο και της κυβέρνησής µας.
Μάλιστα, υποτίµησε και όλα τα υπόλοιπα έργα αλλά και το περι-
βάλλον. 

Από τον κοινοβουλευτικό έλεγχο που κάναµε, κύριε Πρόεδρε,
διαπιστώσαµε ότι επιβεβαιώνει ο κ. Καραµανλής ότι δεν είναι στο
στρατηγικό σχέδιο µεταφορών το συγκεκριµένο έργο. Ενώνει
την ανατολική εξωτερική περιφερειακή µε περιβαλλοντική άδεια
στον προγραµµατισµό χρηµατοδοτήσεων της Ευρωπαϊκής Ένω-
σης. Επίσης, υπάρχει η διαπλάτυνση του δρόµου προς το αερο-
δρόµιο, αλλά και πάρα πολλοί άλλοι που έχουν ανάγκη οι
Θεσσαλονικείς για να αποφορτιστεί η περιφερειακή. 

Προκύπτει, λοιπόν, από τον γραπτό κοινοβουλευτικό έλεγχο
ότι το 2017 το Συµβούλιο της Επικρατείας είχε απορρίψει την πε-
ριβαλλοντική αδειοδότηση, διότι έχουµε θέµατα καταπάτησης
της αναδασωτέας έκτασης. Μάλιστα, έχουµε και πολλά άλλα θέ-
µατα, κύριε Πρόεδρε, θέµατα αναψυχής, θέµατα αντιπληµµυρι-
κής προστασίας, θέµατα αθλητισµού.

Για να καλυφθεί, λοιπόν, αυτή η προχειρότητα, έρχεται εκ των
υστέρων η διοίκηση και ζητάει από τις υπηρεσίες να πάρουν απο-
φάσεις, σε αντίθεση µε αυτές που είχαµε πάρει. Το 2011, δη-
λαδή, οι υπηρεσίες γνωµοδότησαν ότι δεν πρέπει να αρθεί ο
αναδασωτέος χαρακτήρας και ζητάει η διοίκηση να αρθεί ο ανα-
δασωτέος χαρακτήρας. Μάλιστα, µετά από την επίσκεψη του
Υπουργού Περιβάλλοντος, του κ. Χατζηδάκη, στην περιοχή, ανα-
κοίνωσε ότι θα δοθεί και χρηµατοδότηση για να µπορέσει να γίνει
η αποκατάσταση, γιατί έχουµε το πλήγµα του φλοιοφάγου εντό-
µου, που κι εµείς είχαµε πάει και θεωρήσαµε ότι πρέπει να γίνει
αναγέννηση και αποκατάσταση του δάσους. 

Κρυφά από τους πολίτες, κρυφά από τους δήµους έρχεται η
Κυβέρνηση να άρει τον αναδασωτέο χαρακτήρα, όταν πολλοί
επιστηµονικοί φορείς -καθηγητές του Αριστοτελείου Πανεπιστη-
µίου Θεσσαλονίκης, το Συµβούλιο της Επικρατείας- έχουν ταχθεί
εναντίον και της σκοπιµότητας –συγκοινωνιακής-, αλλά και της
περιβαλλοντικής. 

Το ερώτηµα, λοιπόν, είναι πάρα πολύ απλό. Θα προβείτε και
σ’ αυτή την αντιπεριβαλλοντική ρύθµιση; Θα προχωρήσει η Κυ-
βέρνηση στην άρση του αναδασωτέου χαρακτήρα από το περια-
στικό δάσος Θεσσαλονίκης εξαιτίας µιας πρόχειρης εξαγγελίας
του Πρωθυπουργού; Θα υποτιµήσετε όλες τις αρχές της τέχνης
και της επιστήµης, τις οποίες τηρεί η ευρωπαϊκή κανονικότητα;
Θα προχωρήσετε σε υλοτόµηση δεκάδων στρεµµάτων στο Σέιχ
Σου, το οποίο υποφέρει και από το φλοιοφάγο έντοµο, αντί να
πάµε να σώσουµε το περιαστικό δάσος, γιατί είναι και περιβάλ-
λον και προστασία για τη Θεσσαλονίκη; Θα συνυπογράψετε την
απόφαση έγκρισης περιβαλλοντικών όρων που το 2017 απέρ-
ριψε το Συµβούλιο της Επικρατείας; 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κύριε Υπουργέ, έχετε

τον λόγο για τρία λεπτά.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος

και Ενέργειας): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Μιλάω προφανώς εξ ονόµατος του κ. Χατζηδάκη, αλλά η πα-

ράδοση να µην έρχονται οι Υπουργοί πάντα σε αυτή τη διαδικα-
σία των ερωτήσεων δεν είναι καινούργια. Είναι πολύ παλιότερη.
Ο Υπουργός απουσιάζει πάντως λόγω συγκεκριµένων υποχρεώ-
σεων τις οποίες έχει και πρέπει να τις εκπληρώσει.

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Κύριε Οικονόµου, για τις γραπτές
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ερωτήσεις είπα που δεν απαντήθηκαν.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος

και Ενέργειας): Όσον αφορά το συγκεκριµένο θέµα, πρώτα από
όλα δεν πρόκειται για µια πρόχειρη και χωρίς ωριµότητα εξαγ-
γελία του Πρωθυπουργού. Τον Απρίλιο του 2019, το Υπουργείο
Υποδοµών είχε εγκρίνει 130 εκατοµµύρια ευρώ για την εκπόνηση
µελετών για έργα κυκλοφοριακής αναβάθµισης της Θεσσαλονί-
κης, προβλέποντας µάλιστα συγκεκριµένα και την εσωτερική πε-
ριφερειακή και τον εξωτερικό δακτύλιο. Ήταν 1η Απριλίου, αλλά
δεν νοµίζω ότι ήταν αστείο. Είναι «bona fide» η συγκεκριµένη
απόφαση. Άρα, δεν είναι κάτι το οποίο δεν είχε µελετηθεί ούτε
κάτι το οποίο αποφασίστηκε επί της σηµερινής Κυβερνήσεως.
Πέραν αυτού, όµως, στο Ενιαίο Στρατηγικό Σχέδιο Ανάπτυξης
Μεταφορών της Θεσσαλονίκης 2020, το έργο προβλέπεται συγ-
κεκριµένα. 

Πέραν της πρόβλεψης από µελέτες της πραγµατικής σκοπι-
µότητας του έργου, θα ήθελα να πω ότι το 2011 στην αιχµή της
κρίσης οι κυκλοφοριακοί φόρτοι είχαν πέσει τόσο πολύ, που η
υπάρχουσα περιφερειακή λειτουργούσε ικανοποιητικά.

Σήµερα τα πράγµατα είναι τελείως διαφορετικά. Ήδη η περι-
φερειακή λειτουργεί αρκετές ώρες σε συνθήκες κορεσµού. Άµα
κάνουµε µια προβολή στο µέλλον -γιατί αυτά τα έργα δεν γίνον-
ται µέσα σε ένα ή δύο χρόνια ασφαλώς-, θα έχει τροµερό πρό-
βληµα η περιφερειακή, αν δεν υπάρξει το συγκεκριµένο έργο.
Άρα και υπάρχουν µελέτες και η σκοπιµότητα είναι δεδοµένη. 

Όσον αφορά το ζήτηµα της αναδασωτέας και της περιβαλλον-
τικής µελέτης, ακυρώθηκε από το Συµβούλιο της Επικρατείας η
περιβαλλοντική µελέτη του 2011, αν θυµάµαι σωστά. Γιατί όµως;
Δεν αµφισβητήθηκε η σκοπιµότητα του έργου αλλά για τον λόγο
ότι δεν είχε προηγηθεί η άρση της αναδάσωσης, όπως είναι
πάγια τακτική και έτσι πρέπει να γίνεται. Άρσεις αναδάσωσης γί-
νονται συστηµατικά για τέτοια έργα.

Ήδη η αποκεντρωµένη διοίκηση έχει ζητήσει αρµοδίως να
προχωρήσει η άρση αναδάσωσης στη συγκεκριµένη περιοχή.
Εξετάζεται το συγκεκριµένο αίτηµα και θα απαντηθεί από τις
υπηρεσίες. Είναι πολύ πρόσφατη αυτή η αίτηση. Είναι µέσα στον
Φεβρουάριο, άρα θα έχουµε σύντοµα την άποψη της υπηρεσίας.

Από εκεί και πέρα δεν ξέρω ποιοι επιστηµονικοί φορείς είναι
εναντίον του έργου αλλά υπάρχουν και συγκεκριµένες επιστη-
µονικές µελέτες οι οποίες το προβλέπουν.

Αν πάµε στο ζήτηµα της προστασίας των δασικών εκτάσεων,
η χρησιµοποίηση δασικών τµηµάτων τα οποία είναι περιορισµέ-
νης έκτασης ούτως ή άλλως για βασικά έργα υποδοµής, είναι
πάγια πρακτική και είναι αναγκαία, όχι µόνο στην Ελλάδα. Σε
όλες τις χώρες του κόσµου τα βασικά έργα υποδοµής, όταν πρέ-
πει να περάσουν µέσα από δάση, περνούν και µέσα από δάση. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υπουργού)

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος
και Ενέργειας): Θα συνεχίσω στη δευτερολογία µου, κύριε Πρό-
εδρε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Τον λόγο έχει ο κ. Φά-
µελλος για τρία λεπτά.

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Κύριε Υφυπουργέ, έχω στα χέρια
µου τον κοινοβουλευτικό έλεγχο και την απάντηση του συγκαθή-
µενού σας κ. Καραµανλή, που λέει ότι µε απόφασή του την 1η

Οκτωβρίου του 2019, το έργο εισήχθη στον προγραµµατισµό του
Υπουργείου. Είναι άλλο στρατηγικό σχέδιο µεταφορών και άλλο
προγραµµατισµός του Υπουργού, που είναι πολιτική του επι-
λογή. 

Έχει κάνει πολιτική επιλογή η Κυβέρνησή σας εκ των υστέρων,
το έχω το έγγραφο και αν θέλετε το καταθέτω στα Πρακτικά.
Άλλος ο στρατηγικός σχεδιασµός µεταφορών και προφανώς,
στον προγραµµατισµό εισάγεται κάποιο έργο εκ των υστέρων.
Αυτό που αµέλησα να σας ρωτήσω είναι πάρα πολύ σηµαντικό
και είναι το εξής: Σας είπα ότι είχαν γνωµοδοτήσει αρνητικά οι
υπηρεσίες το 2011. Εσείς, τώρα λέτε ότι δεν είχαν γνωµοδοτή-
σει.

Ειλικρινά αναρωτιόµαστε, για ποια συµφέροντα εσείς προχω-
ράτε σε αυτή την εξαγγελία. Τα συµφέροντα των Θεσσαλονικιών
ή τα συµφέροντα κάποιων κατασκευαστών; Διότι θα θέλαµε να

µας καταθέσετε τη σειρά των µελετών και των εργολάβων, που
έχουν δείξει ενδιαφέρον γι’ αυτό το έργο, για να καταλάβουµε
τελικά ποια συµφέροντα εξυπηρετείτε. 

Όµως, αναρωτιόµαστε αν θα προχωρήσετε τελικά στην υλο-
τόµηση του Σέιχ Σου, διότι αυτό είναι για εσάς το ερώτηµα. Τα
άλλα αφορούν τον κ. Καραµανλή, θα τα συζητήσουµε σε κοινο-
βουλευτικό έλεγχο. Εσείς αναφέρεστε στην υλοτόµηση και δε-
σµεύεστε τώρα, δηµόσια -γιατί αυτό είπατε- στην υλοτόµηση του
περιαστικού δάσους του Σέιχ Σου, το οποίο έχει συγκεκριµένο
περιβαλλοντικό λειτούργηµα για τη Θεσσαλονίκη, χωρίς να προ-
χωρήσετε στην αποκατάσταση και στις δράσεις που ο ίδιος ο
Υπουργός έχει δεσµευτεί; 

Ο Υπουργός κ. Χατζηδάκης δεσµεύτηκε για 500.000 ευρώ, τα
οποία θα δοθούν για την αναβάθµιση του Σέιχ Σου, το οποίο κιν-
δυνεύει από το φλοιοφάγο έντοµο που περιορίζεται συνεχώς η
έκτασή του. Μάλιστα, υπάρχουν πολλές καταγγελίες και δηµο-
σιεύµατα σήµερα ότι καθυστερεί η αποκατάσταση του δάσους
και η αντιµετώπιση του φλοιοφάγου εντόµου και έχουν φτάσει
ήδη µέχρι το Φιλίππειο τα ξεραµένα δέντρα και υπάρχει αναπα-
ραγωγή της µόλυνσης. 

Ενώ, λοιπόν, έχουµε αυτά από το έντοµο, έρχεστε τώρα εσείς,
επιπλέον όλων τούτων και της καθυστέρησης της υλοτόµησης -
για την οποία πολύ έξυπνα αλλά µάλλον χωρίς να γνωρίζετε την
πραγµατικότητα, ο Υπουργός πηγαίνοντας εκεί, στην έκθεση,
είπε ότι καθυστερούν από την προηγούµενη πολιτική ηγεσία, από
µας- και γίνεστε υπόλογοι, γιατί καθυστερείτε τα έργα αντιµετώ-
πισης και πρόληψης και προστασίας του δάσους από το φλοι-
οφάγο έντοµο και επιπλέον, έρχεστε να αποφασίσετε την υλο-
τόµηση δεκάδων στρεµµάτων του Σέιχ Σου. Δεν ξέρω πώς σας
φαίνεται αυτό, αλλά στη Θεσσαλονίκη ακούγεται πάρα πολύ
άσχηµα.

Επιπλέον τούτου, ξέρουµε ότι έχετε καθυστερήσει όλα τα επί-
πεδα δασικής πολιτικής. Γι’ αυτό και είναι πρόβληµα το ότι λείπει
ο κ. Χατζηδάκης. Διότι, εσείς δεν έχετε την αρµοδιότητα να µου
απαντήσετε. Να µου απαντήσετε γιατί δεν προχωράτε την πρό-
ληψη δασικών πυρκαγιών, που ήταν διατυπωµένη πολιτική µε
λεφτά από το Πρόγραµµα Δηµοσίων Επενδύσεων, πεντακόσιες
πενήντα προσλήψεις, 140 εκατοµµύρια ευρώ; Να µου απαντή-
σετε γιατί σταµατήσατε την απασχόληση πέντε χιλιάδων εργα-
ζοµένων στο πρόγραµµα κοινωφελούς εργασίας για την πυρο-
προστασία; Να µου απαντήσετε γιατί ακόµα δεν έχει προχωρήσει
η µελέτη για τον εντοπισµό των κρίσιµων περιοχών συναρµογής
δάσους - κατοικίας, όπου εκεί υπάρχει µεγάλο πρό- βληµα, από
τις πυρκαγιές ιδιαίτερα, στις περιαστικές περιοχές; 

Να µου απαντήσετε γιατί ανακοίνωσε πρόσφατα ο Υπουργός
ότι θα αναθεωρήσει τον ορισµό του δάσους, θέτοντας σε αµφι-
σβήτηση και τους δασικούς χάρτες αλλά και την ίδια τη συνταγ-
µατική κατοχύρωση του δάσους; Και, προφανώς, δεν µπορείτε
να µου απαντήσετε πώς θα µπορέσετε µε νόµο να τροποποι-
ήσετε προεδρικό διάταγµα που έχει περάσει από το Συµβούλιο
της Επικρατείας, για το χαρακτηρισµό του δάσους.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει η Η’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΣΟΦΙΑ ΣΑΚΟΡΑΦΑ)

Το ερώτηµα όµως, για εσάς, ξανά, κύριε Υφυπουργέ, είναι το
εξής: Με πόση προχειρότητα έχετε εξαγγείλει ένα έργο και µε
πόση αντιπεριβαλλοντική ταυτότητα η Κυβέρνησή σας θα υλο-
τοµήσει το Σέιχ Σου, την ώρα που το Σέιχ Σου και το περιβάλλον
της πόλης χρειάζεται προστασία. Γιατί αν θέλετε να προστατεύ-
σετε το κυκλοφοριακό και τις συνθήκες ζωής ως προς την κυ-
κλοφορία, θα προχωρούσατε την ανατολική εξωτερική περιφε-
ρειακή, που είναι αδειοδοτηµένη στον προγραµµατισµό και µε
πρόγνωση, αν θέλετε, χρηµατοδότησης.

Θέλουµε, λοιπόν, να κάνετε τώρα την επιλογή, να δεσµευτείτε
τώρα ότι δεν θα προχωρήσει η υλοτόµηση του Σέιχ Σου, ότι δεν
θα αδειοδοτήσετε ένα έργο το οποίο θα καταστρέψει ουσιαστικά
το Σέιχ Σου, σε συνδυασµό και µε τον κίνδυνο που διατρέχει
τώρα από το φλοιοφάγο έντοµο.

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ευχαριστώ πολύ, κύριε

συνάδελφε.
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.

10030 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος
και Ενέργειας): Ευχαριστώ.

Να πάρουµε τα πράγµατα µε τη σειρά. Το έργο είναι απολύ-
τως αναγκαίο, όπως σας ανέφερα και προηγουµένως, για την κυ-
κλοφοριακή οργάνωση της πόλης, µιας πόλης ενός εκατοµ-
µυρίου, η οποία θέλουµε να παίζει και ρόλο σε όλα τα Βαλκάνια.
Δεν µπορεί, λοιπόν, µια τέτοια πόλη, η δεύτερη µεγαλύτερη ελ-
ληνική πόλη, να µην έχει επαρκές κυκλοφοριακό δίκτυο. 

Σε κάποιες περιπτώσεις όλες οι κυβερνήσεις στο παρελθόν και
η δική σας χρησιµοποίησαν και δασικές εκτάσεις για σηµαντικές
επενδύσεις δηµοσίου συµφέροντος, υποδοµές ή άλλες επενδύ-
σεις. 

Άρα, λοιπόν, δεν τίθεται θέµα αρχής. Υπάρχουν µείζονα έργα
δηµοσίου συµφέροντος, τα οποία σε κάποια περίπτωση -δεν
είναι ευχάριστο, αλλά είναι αναγκαίο- πρέπει να περάσουν µέσα
από δάση. 

Το fly over, βέβαια, είναι ο πιο ήπιος τρόπος. Είναι, δηλαδή, ο
τρόπος µε τον οποίο χρησιµοποιείς λιγότερη πρόσθετη δασική
έκταση για να αναβαθµίσεις την κυκλοφοριακή ικανότητα ενός
οδικού έργου, το οποίο υπάρχει και λειτουργεί. 

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Να µας πείτε πού θα βάλετε τα διό-
δια στο Σέιχ Σού, κύριε Υπουργέ.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΧ. ΚΑΡΑΜΑΝΛΗΣ (Υπουργός Υποδοµών
και Μεταφορών): Τα βάλατε εσείς στην Εγνατία! 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κύριε συνάδελφε, κύ-
ριε Υπουργέ, παρακαλώ! 

Συνεχίστε, κύριε Υπουργέ. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος

και Ενέργειας): Εγώ σας απαντώ σε αυτό που ρωτήσατε κι εσείς
κάνετε µία άλλη ερώτηση αντί να ακούσετε τη δική µου απάν-
τηση. Εγώ, λοιπόν, σας απάντησα ότι το έργο είναι υπερώριµο
και αναγκαίο. 

Τώρα για την κυκλοφοριακή πτυχή, πέραν των όσων ανέφερα,
αυτό το οποίο δεν είναι απαραίτητο µέσα σε δάση, είναι να νοµι-
µοποιούµε αυθαίρετους οικισµούς. Θυµάµαι τις οικιστικές πυ-
κνώσεις, έναν νόµο της προηγούµενης κυβέρνησης που έπεσε
στο Συµβούλιο της Επικρατείας. Αυτός ο νόµος επιχείρησε να
νοµιµοποιήσει αυθαιρέτους οικισµούς µέσα στα δάση. 

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Πάλι αδιάβαστος είστε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κύριε συνάδελφε, σας

παρακαλώ, αφήστε τον κύριο Υπουργό να απαντήσει.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος

και Ενέργειας): Θα µου επιτρέψετε να θεωρώ ότι δεν ξέρετε για
ποιο πράγµα µιλάτε. Εγώ ξέρω ότι ήταν ένα νοµοσχέδιο µέσω
του οποίου επιχειρήθηκε η νοµιµοποίηση αυθαιρέτων κτισµάτων
µέσα σε δάση. Γι’ αυτόν τον λόγο έπεσε στο Συµβούλιο της Επι-
κρατείας και αυτό όντως ήταν πολύ προβληµατικό, παρ’ όλο που
φυσικά υπάρχουν κοινωνικές πτυχές στο θέµα. Αυτό δεν το αµ-
φισβητώ.

Το να δεχόµαστε ότι θα νοµιµοποιήσουµε εκατόν πενήντα χι-
λιάδες αυθαίρετα µέσα στα δάση µε την αντίστοιχη κάλυψη δα-
σικής έκτασης, καταστροφή δασικής έκτασης και να συζητάµε
εάν για τις ανάγκες της Θεσσαλονίκης, της δεύτερης µεγαλύτε-
ρης πόλης της χώρας, θα χρησιµοποιήσουµε ένα µικρό τµήµα
του δάσους για µία απαραίτητη οδική υποδοµή…

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Πόσο;
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος

και Ενέργειας): Όσο απαιτείται για τη συγκεκριµένη οδική υπο-
δοµή, απείρως λιγότερο από τις οικιστικές πυκνώσεις. Όταν γίνει
η µελέτη θα σας απαντηθεί.

Επειδή είµαι µηχανικός, αντιλαµβάνοµαι ότι δεν έχει καµµία
σχέση η έκταση που θα απαιτηθεί για το fly over από τις εκτάσεις
που απαιτούνται για τις οικιστικές πυκνώσεις. Δεν νοµίζω να
υπάρχει καµµία αµφισβήτηση γι’ αυτό.

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Έχει οικιστικές πυκνώσεις το Σέιχ
Σου; Τι λέτε, κύριε Υπουργέ; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κύριε συνάδελφε, δεν
ανοίγουµε συζήτηση. Παρακαλώ, το ξέρετε.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος
και Ενέργειας): Μας ενδιαφέρουν όλα τα δάση της χώρας. Δεν
είναι κάποια χειρότερα και κάποια καλύτερα. Δασικές οικιστικές

πυκνώσεις µέσα σε δάση υπάρχουν σε πάρα πολλά δάση, τα
οποία είναι εξίσου σηµαντικά µε το Σέιχ Σου.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κι εγώ σας ευχαριστώ,

κύριε Υπουργέ.
Ακολουθεί η δεύτερη µε αριθµό 485/7-2-2020 επίκαιρη ερώ-

τηση πρώτου κύκλου της Βουλευτού Λαρίσης του Κινήµατος Αλ-
λαγής κ. Ευαγγελίας Λιακούλη, προς τον Υπουργό Περιβάλλο-
ντος και Ενέργειας, µε θέµα: «Απαιτείται άµεση λύση στο θέµα
του οικισµού Κουλούρα».

Κυρία Λιακούλη, έχετε τον λόγο για δύο λεπτά.
ΕΥΑΓΓΕΛΙΑ ΛΙΑΚΟΥΛΗ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. 
Κύριε Υφυπουργέ, έχουµε ένα πολύ σοβαρό ζήτηµα να αντι-

µετωπίσουµε στην περιοχή της Κουλούρας του Δήµου Τεµπών
της Περιφερειακής Ενότητας Λάρισας. Είναι ένας οικισµός φτω-
χών, πάµφτωχων ανθρώπων, οι οποίοι κάποτε -ποτέ δεν ήταν κα-
ταπατητές, έχουν τίτλους στα χέρια τους- αγόρασαν εκτάσεις
στη συγκεκριµένη περιοχή και δηµιουργήθηκε γύρω στο 1985
ένας οικισµός έκτασης περίπου εκατόν εβδοµήντα µε διακόσια
στρέµµατα.

Οι πολίτες αυτοί -όπως προανέφερα- ήταν και είναι χαµηλών
εισοδηµάτων. Παρ’ όλα αυτά έφτιαξαν εκεί έναν οικισµό, ο
οποίος έχει απόλυτα τα στοιχεία ενός ρυµοτοµικού σχεδίου. Τα
πληροί όλα αυτά. Έχουν συνδεθεί µε όλους τους τρόπους µε τη
σύγχρονη ρυµοτοµία, το ανεµπόδιστο οδικό δίκτυο κ .ο. κ.. 

Δυστυχώς, η νοµοθεσία έκανε ένα πολύ µεγάλο ζιγκ ζαγκ, δη-
µιούργησε τετελεσµένες καταστάσεις, έπαιρνε πίσω νόµους και
τους ξαναέφερνε από την αρχή. Τους είπε κάποια στιγµή ότι θα
έχουν το δικαίωµα τις εκτάσεις αυτές να τις εξαγοράσουν, να
έχουν έναν οικισµό. Στο διά ταύτα αυτή τη στιγµή βρίσκονται
στην κυριολεξία στον αέρα.

Με τα τελευταία νέα που το Υπουργείο σας έχει δώσει στη δη-
µοσιότητα, -γνωρίζετε τη νοµοθεσία, την έχω παραθέσει και στην
επίκαιρη ερώτησή µου, να µην επαναλαµβάνοµαι- δυστυχώς οι
άνθρωποι αυτοί καλούνται από τους κατά τόπους δήµους να
πληρώσουν δυσθεώρητα πρόστιµα. 

Για παράδειγµα, για εκατό τετραγωνικά θα πρέπει να πληρώ-
σουν 50.000 ευρώ πρόστιµο ανέγερσης και 25.000 ευρώ τον
χρόνο πρόστιµο διατήρησης, δηλαδή µιλάµε για κατευθείαν
µπουλντόζα, αλλά έχουµε και κάτι πολύ περίεργο το οποίο συµ-
βαίνει, δυστυχώς, ενώ έχει χαρακτηριστεί ΖΩΕ ΙΙ, αφορά κοµµά-
τια, τµήµατα, δηλαδή µικρά spots αυτής της πύκνωσης, αυτού
του οικισµού και όχι ολόκληρου, γιατί αυτές οι οικίες οι οποίες
έχουν ανεγερθεί πριν το 1990, δεν θα γκρεµιστούν σύµφωνα µε
το χειρότερο σενάριο -πείτε ότι γκρεµίζονται όλα αυτά- και ότι
τα υπόλοιπα θα πρέπει να γκρεµιστούν.

Συνεπώς, έχουµε απόλυτο παραλογισµό για µια διαδικασία -
και τελειώνω, κυρία Πρόεδρε-, που κρατήθηκε από το 1985 από
τις διάφορες κυβερνήσεις που έχουν περάσει µέχρι τώρα, που
δεν δόθηκε ξεκάθαρη απάντηση στους ανθρώπους, ποιοι είναι
οι νόµιµοι, ποιοι είναι οι παράνοµοι και πώς µπορούν να νοµιµο-
ποιήσουν τις ιδιοκτησίες τις οποίες έχουν τόσες δεκαετίες πια.
Σήµερα καλείται το Υπουργείο σας, λοιπόν, µε ευαισθησία να εγ-
κύψει στο συγκεκριµένο πρόβληµα και να δώσει µια πραγµατική
λύση. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Γ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΜΠΟΥΡΑΣ)

Εµείς θέλουµε να δούµε τον προσανατολισµό που υπάρχει,
κύριε Υπουργέ, και να δούµε και πώς οι άνθρωποι θα µπορέσουν
να σώσουν τις ιδιοκτησίες τους, οι οποίες τηρούν –επαναλαµ-
βάνω- όλους τους όρους της σύγχρονης ρυµοτοµίας. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κύριε Υφυπουργέ,

έχετε τον λόγο για την πρωτολογία σας.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος

και Ενέργειας): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Να ξεκινήσουµε από κάποια δεδοµένα για να ξέρουµε για τι

µιλάµε. Πρώτα από όλα πρόκειται για καταπατήσεις. Αν δεν
επρόκειτο για καταπατήσεις αλλά είχαν αγοράσει νοµίµως αυτές
τις εκτάσεις, δεν θα ετίθετο θέµα, όπως ζητείται από τους ίδιους
να τους παραχωρηθεί αυτή η δηµόσια έκταση µε τη διαδικασία
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µέσω της οποίας είναι δυνατόν αυτό υπό προϋποθέσεις να γίνει.
Άρα είναι καταπατήσεις, εκτός αν έχετε κάποια στοιχεία ότι δεν
είναι, οπότε δεν απαιτείται και η παραχώρηση. 

Το δεύτερο είναι ότι πρόκειται για αυθαίρετα. Τα αυθαίρετα
σε όλη την Ελλάδα ρυθµίζονται, καλώς ή κακώς, µε κάποιο νο-
µοθετικό πλαίσιο και µε κάποιους κανόνες. Οι κανόνες που
ισχύουν για τους άλλους πρέπει να ισχύουν και για τους συγκε-
κριµένους συµπολίτες µας. Καταλαβαίνω ότι υπάρχουν ανάγκες,
όµως υπάρχουν αντίστοιχες ανάγκες και από άλλους. Πολλοί κα-
τέφυγαν σε αυθαίρετη δόµηση λόγω αναγκών, αλλά προφανώς
δεν µπορεί να υπάρχει επιλεκτική µεταχείριση κάποιων έναντι κά-
ποιων άλλων όταν βρίσκονται υπό τις ίδιες συνθήκες και τους ίδι-
ους όρους. 

Από εκεί και πέρα, στη συγκεκριµένη περιοχή ένα σηµαντικό
τµήµα της περιοχής που βρίσκεται στην παραλία είναι υγροβιό-
τοπος για τον οποίον εκπονείται σήµερα ειδική περιβαλλοντική
µελέτη. Η ειδική περιβαλλοντική µελέτη αυτή πρέπει να ολοκλη-
ρωθεί µέσα στο πρώτο εξάµηνο του έτους και θα προσδιορίσει
όρους και µέτρα προστασίας. Όµως, σίγουρα πάνω στην παρα-
λία µου φαίνεται δύσκολο -χωρίς να θέλω να προκαθορίσω τι θα
πει η µελέτη- να επιτρέπει τέτοιες οικιστικές αναπτύξεις και άρα,
θα επιτρέπει τη δηµιουργία κτισµάτων ή την τακτοποίηση κτισµά-
των που υπάρχουν αυθαιρέτως. Όµως, κρατάω µια επιφύλαξη
σε αυτό, διότι δεν έχω ασχοληθεί µε το συγκεκριµένο θέµα και
ενδέχεται, τελικά, να υπάρχει κάποια διαφορετική άποψη της µε-
λέτης. Στο υπόλοιπο τµήµα, πέραν όλων των άλλων, υπάρχει η
ζώνη οικιστικού ελέγχου η οποία, επίσης, δεν επιτρέπει την κα-
τασκευή κτισµάτων. 

Τι µπορεί να γίνει για όλα αυτά; Αυτά είναι τα δεδοµένα. Επί-
σης, ένα άλλο δεδοµένο είναι ότι η περιοχή είναι και ΚΑΖ, κατα-
φύγιο άγριας ζωής, στα οποία καταφύγια άγριας ζωής, επίσης,
απαγορεύεται η δηµιουργία οικισµών και η επέκταση υφιστάµε-
νων. Ο συγκεκριµένος οικισµός δεν είναι νόµιµος οικισµός φυ-
σικά, δεν υπάρχει καν στην απογραφή του 1981 και άρα, δεν
είναι οικισµός. Δεν έχει καθεστώς οικισµού. Αυτά είναι κάποια
δεδοµένα.

Τι µπορεί να γίνει; Ποιες δυνατότητες υπάρχουν; Πρώτον, πρέ-
πει να περιµένουµε την ειδική περιβαλλοντική µελέτη, για να µας
προσδιορίσει τα όρια µέσα στα οποία θα ήταν δυνατόν να γίνει
κάποια παρέµβαση στην περιοχή. Σας είπα ότι είναι σε εξέλιξη.

Δεύτερον, αυθαίρετα τα οποία δεν έχουν καθόλου άδεια, δη-
λαδή αυθαίρετα της κατηγορίας πέντε, µπορούν να τακτοποι-
ηθούν υπό προϋποθέσεις που δεν ισχύουν στη συγκεκριµένη
περίπτωση και µέχρι τον Ιούνιο του τρέχοντος έτους. Αυτό είναι
κυβερνητική απόφαση. Έχει ανακοινωθεί επανειληµµένα και είναι
απόφαση της Κυβέρνησης, για να τεθεί ένα τέλος στην αυθαιρε-
σία. 

Ασφαλώς µε τακτοποιήσεις προγενεστέρων αυθαιρεσιών -δεν
µπορούν να κατεδαφιστούν ενάµισι εκατοµµύριο αυθαίρετα σε
όλη την Ελλάδα-, αλλά εάν δεν τεθούν κάποιες κόκκινες γραµµές
και µια από τις κόκκινες γραµµές είναι και αυτή, θα έχουµε
απλώς µια συνεχή αναπαραγωγή των αυθαιρέτων κτισµάτων
εσαεί. Αυτό κάποτε πρέπει να σταµατήσει.

Σας λέω επίσης, το εξής: Ότι αυθαίρετα µετά το 2011 ούτως
ή άλλως απαγορεύεται να τακτοποιηθούν. Από την ενηµέρωση
που έχουµε από τις αρµόδιες υπηρεσίες, συνεχίζονται αυθαίρε-
τες κατασκευές και σήµερα. Ακόµη και αν δεν υπήρχαν οι άλλες
δυσκολίες που σας είπα, δεν θα ήταν δυνατόν να τακτοποιηθούν
και να παραµείνουν. Τα υπόλοιπα στη δευτερολογία µου.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Η συνάδελφος κ. Λια-
κούλη έχει τον λόγο για τρία λεπτά.

ΕΥΑΓΓΕΛΙΑ ΛΙΑΚΟΥΛΗ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Να ξεκαθαρίσουµε, κατ’ αρχάς -το έχω γράψει στην ερώτησή

µου, δεν ήθελα να επαναληφθώ, κύριε Υπουργέ και δεν το ανέ-
φερα- ότι όλα όσα συζητάµε είναι µε την απόλυτη δική µας σύµ-
φωνη γνώµη για την προστασία του περιβάλλοντος και ό,τι έχει
σχέση µε την περιοχή. Να το συµφωνήσουµε αυτό. Γιατί αναλω-
θήκατε εκεί στην απάντησή σας σε κάποιον χρόνο και δεν χρει-
άζεται πραγµατικά.

Το δεύτερο σηµείο. Για το 2011, για τη µη νοµιµοποίηση των
αυθαιρέτων συµφωνούµε και εµείς. Για το πριν το 2011 συζητάµε

και από το 1985. Εδώ, όµως, έγιναν δύο ταχύτητες. Αυτή, δη-
λαδή, που ήταν από το 1990 και πίσω, όταν χαρακτηρίστηκε ΖΟΕ
2, Δ3 ζώνη -Δ3 υποστηρίζουν οι ειδικοί, όχι εγώ, εγώ είµαι νοµι-
κός, δεν είµαι ούτε περιβαλλοντολόγος ούτε ειδικός σ’ αυτά-
λανθασµένα, όπως λένε και ελπίζω ότι η µελέτη θα µας πει επι-
τέλους την αλήθεια αν είναι, πράγµατι, Δ3 ή όχι, γιατί το Δ3 ση-
µαίνει ότι θα πρέπει να έχει συγκεκριµένα χαρακτηριστικά: Η
περιοχή ακατάλληλη για οικιστική ανάπτυξη, λόγω πληµµυρι-
σµών, επικινδυνότητας υπεδάφους, άµεσης επαφής µε περιοχή
προστασίας της φύσης κ.λπ.. Εδώ οι ειδικοί, λοιπόν, πραγµατο-
γνώµονες που ήλθαν στην περιοχή, είπαν ότι αυτό µε µία µονο-
κονδυλιά χαρακτηρίστηκε έτσι αλλά πραγµατικά δεν είναι.

Να φύγουµε και απ’ αυτό. Η µελέτη την οποία κάνετε εσείς,
λοιπόν, θα µας δείξει τον σωστό δρόµο, συµφωνούµε και σε
αυτό.

Κύριε Υπουργέ, σας ανέφερα και στην πρωτολογία µου ότι
εδώ -δεν έκανα αυτή την ερώτηση για να κάνω αντιπολίτευση
αλλά για να βρεθεί µία λύση στο θέµα, ειλικρινά- έχουµε µία πύ-
κνωση οικιστική, δύο ταχυτήτων όµως. Κάποιες είναι από το 1980
- 1985 και µέχρι το 1990, που θα εξαιρεθούν αυτής της νοµοθε-
σίας που η Κυβέρνησή σας προάγει και φέρνει, και κάποιες που
είναι µετά το 1990, θα αναγκαστούν να µπουν σε αυτό το καθε-
στώς, αλλά µιλάµε για την ίδια περιοχή.

Συνεπώς, είναι διπολικό. Είναι παράλογο να λέµε ότι έχω την
ίδια περιοχή, θέλω να την προστατεύσω –φαντάζοµαι ότι κατα-
λαβαίνετε το πνεύµα µου- και παράλληλα κάνω τι; Επιβάλλω
εξαντλητικά πρόστιµα, άρα γκρεµίζω, µε απλά λόγια, κάποιες κα-
τοικίες και ανάµεσα αυτές που ήταν από το 1985, τις αφήνω;
Αυτό δείχνει ότι ακόµη και αν ήταν Δ3, ΖΟΕ 2, προστατεύετε την
περιοχή; Πώς; Εγώ δεν µπορώ να το κατανοήσω αυτό και κανέ-
νας ειδικός δεν µπορεί να το κατανοήσει και νοµίζω ότι εσείς σί-
γουρα θα δώσετε λύση προς τη σωστή κατεύθυνση.

Τελειώνοντας, όµως, επειδή στην αρχή είπατε, κύριε Υπουργέ,
ότι είναι καταπατητέες –καταπατητέες µε αυθαίρετα- να σας πω
ότι δεν είναι καταπατητέες, γιατί έχουν τίτλους αγοράς. Το ότι
αυτοί οι άνθρωποι παραπλανήθηκαν, διότι αγόρασαν τις συγκε-
κριµένες οικοπεδικές εκτάσεις από κάποιους που δεν είχαν νό-
µιµους τίτλους ή παραχωρήσεις τέτοιες ικανές που να εκφεύ-
γουν αυτού του καθεστώτος, είναι µια άλλη ιστορία.

Να πω, όµως, τελειώνοντας, µε την ανοχή σας, κύριε Πρόεδρε,
το εξής, όσον αφορά το ιστορικό στο υπόµνηµα που έχουν ήδη
καταθέσει. Μου είπατε ότι την υπόθεση δεν την είδατε ακριβώς
αυτή πώς είναι, αλλά παρόµοιες και πολλές τέτοιες. Εγώ σας
καλώ, κύριε Υφυπουργέ, ειλικρινά να τη δείτε αυτή την υπόθεση,
την είδε και ο Γενικός Γραµµατέας του Υπουργείου σας, µε µε-
γάλο ενδιαφέρον, γιατί έχει κάτι ξεχωριστό.

Πήγαινε-έλα έγινε από το 1988, το 1990, σταθµός το 2004,
όπου µεταξύ των Υπουργείων τη µία λέγανε στους ανθρώπους
αυτούς «τώρα θα φτιάξουµε ρυµοτοµηµένη την έκταση και ελάτε
να την εξαγοράσετε» και την άλλη τούς έλεγαν «δεν γίνεται τί-
ποτα, περιµένετε να δούµε και να χαρακτηρίσουµε τη συγκεκρι-
µένη ζώνη». Συνεπώς, οι ευθύνες της πολιτείας είναι συγκεκριµέ-
νες µέσα στον χρόνο.

Επίσης, ερχόµαστε σήµερα και θέλουµε να βάλουµε µια «κόκ-
κινη γραµµή» και εµείς µαζί σας. Να έχει δικαιοσύνη, να έχει αξιο-
κρατία και κυρίως να µην προκαλεί την κοινή λογική. 

Δεν είναι δυνατόν να λες «αφήνω τα µισά, παίρνω τα άλλα
µισά, για να προστατεύσω το περιβάλλον που αναφέρεται στην
ίδια ακριβώς περιοχή». Έτσι, τουλάχιστον, αντιµετωπίζει το Υ-
πουργείο σας το θέµα προς το παρόν. Εµείς έχουµε πολύ µε-
γάλο ενδιαφέρον για να δούµε τις επόµενες κινήσεις και είµαι σί-
γουρη ότι µε ευαισθησία θα εγκύψετε στο συγκεκριµένο θέµα
και θα δώσετε τη σωστή λύση για την περιοχή, προστατεύοντας
φυσικά το περιβάλλον, τους υδροβιοτόπους σε όλη τη χώρα και
όχι µόνο εκεί, αλλά και τους ανθρώπους που έχουν χτίσει τη ζωή
τους από το 1980.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κυρίες και κύριοι συ-

νάδελφοι, ο συνάδελφος Βουλευτής κ. Γεώργιος Βαρεµένος
ζητεί άδεια ολιγοήµερης απουσίας στο εξωτερικό, από τις 16-2-
2020 έως τις 19-2-2020. Η Βουλή εγκρίνει;
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ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Συνεπώς η Βουλή

ενέκρινε τη ζητηθείσα άδεια.
Κύριε Υφυπουργέ, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά, προκειµένου

να δευτερολογήσετε. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος

και Ενέργειας): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κοιτάξτε, ορισµένα απ’ αυτά που λέτε, προφανώς, έχουν κά-

ποια βάση. Ουσιαστικά, αυτό που µου λέτε είναι ότι η διαχρονική
πολιτική της πολιτείας για τα αυθαίρετα έχει τεράστιες αντιφά-
σεις. Υπάρχουν ευθύνες σχεδόν σε όλο το πολιτικό φάσµα, γιατί
ανάλογα από το ποια θέση είχαν τα διάφορα κόµµατα στα συ-
στήµατα εξουσίας, λίγο έως πολύ τα περισσότερα κόµµατα µε
τον άλφα ή βήτα τρόπο υπεστήριζαν ή υπέθαλπαν τα αυθαίρετα.
Αυτό δεν το λέω τώρα το λέω χρόνια. Αυτό έγραφα ως καθηγη-
τής και, εποµένως, δεν θα πάψω να το λέω. Υπάρχει µία διαχρο-
νική και µία διακοµµατική ευθύνη. 

Τα συσσωρευµένα προβλήµατα από τα αυθαίρετα και οι αντι-
φατικές κατά καιρούς αποφάσεις, τα µπρος-πίσω, έχουν δηµι-
ουργήσει και τροµερές αδικίες. Είναι γεγονός ότι κάποιοι κατα-
φέρνουν να υπάγονται σε ευνοϊκές ρυθµίσεις και µε αυτόν τον
τρόπο να τακτοποιούν ή να πληρώνουν λιγότερα πρόστιµα για
τα αυθαίρετα και κάποιοι άλλοι πληρώνουν περισσότερο. Αυτό
είναι αλήθεια. Όχι µόνο στην περιοχή αλλά και αλλού. 

Αυτά είναι πραγµατικότητες και εγώ δεν τα αρνούµαι. Το θέµα,
όµως, είναι ότι και σ’ αυτή την περιοχή η πολιτική που ισχύει σή-
µερα για τα αυθαίρετα και από τις προηγούµενες κυβερνήσεις -
αυτή η ίδια νοµοθεσία υπάρχει, δεν έχει αλλάξει- οδηγεί εξ
αντικειµένου σ’ αυτές τις ανισότητες.

Ό,τι µπορεί να γίνει στο πλαίσιο της λογικής και της προστα-
σίας του περιβάλλοντος θα γίνει. Περιµένουµε αυτή την ειδική
περιβαλλοντική µελέτη. Στον βαθµό που θα δείξει ότι υπάρχουν
κάποια περιθώρια τροποποίησης της ΖΟΕ, γιατί υπάρχει διαδι-
κασία για να τροποποιηθεί η ΖΟΕ -και µάλιστα ξεκινά το Υπουρ-
γείο όχι µόνο για την περιοχή αλλά για πολλές άλλες περιοχές
της χώρας τέτοιες διαδικασίες τροποποίησης µε σύγχρονο πο-
λεοδοµικό σχεδιασµό- θα δούµε το θέµα. Όµως, αυτή τη στιγµή
δεν µπορώ να υποσχεθώ τίποτα.

Θέλω, απλώς, να σας πω το εξής. Πριν από χρόνια είχε έρθει
στο γραφείο µου ως µηχανικός ένας Κρητικός ξενοδόχος, ο
οποίος µου έλεγε το εξής. Είχε πάρει άδεια για ένα διώροφο ξε-
νοδοχείο. Έχτισε άλλους δύο αυθαίρετους ορόφους και δεν
έγινε τίποτα. Ο απέναντί του είχε, επίσης, άδεια για ένα διώροφο
ξενοδοχείο και έχτισε τέσσερις αυθαίρετους ορόφους. Πάλι δεν
έγινε τίποτα. Όταν είδε αυτός τον απέναντι, αποφάσισε να ρίξει
συν δύο ακόµα, γιατί θεώρησε ότι είναι άδικο ο απέναντι να έχει
τέσσερις αυθαίρετους ορόφους και αυτός δύο. Με αυτή τη λο-
γική όµως, δεν πάµε πουθενά. Κάπου πρέπει να µπουν κάποιες
κόκκινες γραµµές, κάποια όρια. Αναγκαστικά κάποιοι θα επωφε-
λούνται περισσότερο και κάποιοι λιγότερο. Όλοι ωφελούνται. 

Κάποιοι άνθρωποι που χρησιµοποιούν για σαράντα χρόνια αυ-
θαίρετα και σε περιοχή που -εντάξει εγώ δέχοµαι αυτό που λέτε
ότι εξαπατήθηκαν οι άνθρωποι, αλλά δεν παύει να είναι περιοχή
του δηµοσίου- δεν ήταν δική τους, επωφελούνταν για σαράντα
ή τριάντα χρόνια από κάτι το οποίο τους απέφερε εισοδήµατα
έµµεσα ή άµεσα και κάποιοι άλλοι που δεν ακολουθούσαν αυτή
τη διαδικασία δεν µπορούσαν να το κάνουν. 

Πρέπει να βλέπουµε, λοιπόν, και αυτή την πτυχή. Υπάρχουν
και άλλοι που δεν έκαναν αυθαίρετα. Υπήρχαν και πολλοί φτωχοί
άνθρωποι µέσα σ’ αυτούς. Άρα, λοιπόν, θα κάνουµε ό,τι µπο-
ρούµε, αλλά µέσα στο πλαίσιο µίας τέτοιας λογικής, ότι πρέπει
σιγά-σιγά να σταµατήσει αυτή η κατάσταση.

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Συνεχίζουµε µε την

τέταρτη µε αριθµό 480/4-2-2020 επίκαιρη ερώτηση πρώτου κύ-
κλου της Η’ Αντιπροέδρου της Βουλής και Βουλευτού Β3’ Νοτίου
Τοµέα Αθηνών του ΜέΡΑ25 κ. Σοφίας Σακοράφα προς τον
Υπουργό Περιβάλλοντος και Ενέργειας, µε θέµα: «Εφιαλτική κα-
τάσταση από τη λειτουργία των ΧΥΤΑ Φυλής».

Κυρία Σακοράφα, έχετε τον λόγο για την πρωτολογία σας. 
ΣΟΦΙΑ ΣΑΚΟΡΑΦΑ (Η’ Αντιπρόεδρος της Βουλής): Σας ευ-

χαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, η ερώτησή µας αφορά σε ένα θέµα για το

οποίο έχετε ερωτηθεί πάρα πολλές φορές. Επιτέλους ήρθαν στη
δηµοσιότητα οι περίφηµες µελέτες της εταιρείας «ASPROFOS»
για τις επιπτώσεις της λειτουργίας των ΧΥΤΑ στη Φυλή. Είναι οι
γνωστές µελέτες που διενεργήθηκαν για τον Δήµο Φυλής από
τον Νοέµβριο του 2015, µελέτες που δηµοσιοποιήθηκαν µετά
από τόσα χρόνια και µόνο υπό την άµεση απειλή ποινικών συνε-
πειών για αυτούς που τις κατείχαν και τις απέκρυπταν, εγκληµα-
τικά θα έλεγα, επί τόσα χρόνια. Πρέπει να πω ότι για αυτό
ακριβώς το θέµα είχα παρέµβει ως Ευρωβουλευτής στην Επι-
τροπή Αναφορών του Ευρωκοινοβουλίου από τον Μάρτιο του
2018 για την απορριµµατική διαδικασία, την επιβλαβέστατη πε-
ριβαλλοντική επιβάρυνση αλλά και την απόκρυψη των µελετών
από τον Δήµαρχο Φυλής.

Για την πληρότητα της διαδικασίας θα µου επιτρέψετε να κα-
ταθέσω για τα Πρακτικά τις δύο αυτές µελέτες αλλά και το από-
σπασµα των Πρακτικών της συζήτησης στο Ευρωκοινοβούλιο.

(Στο σηµείο αυτό η Η’ Αντιπρόεδρος της Βουλής κ. Σοφία Σα-
κοράφα καταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγ-
γραφα, τα οποία βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµα-
τείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και  Πρακτικών της Βουλής)

Ας έλθουµε στις µελέτες. Τα ευρήµατά τους, κύριε Υπουργέ,
είναι εφιαλτικά. Προκύπτουν επί λέξει «µεγάλες και εγκληµατικές
υπερβάσεις σε σχέση µε τα θεσµοθετηµένα όρια στις τιµές των
αερίων, εδαφικών ρύπων και ρύπων του υδροφόρου ορίζοντα»
και αναφέρεται «απελπιστική περιβαλλοντική κατάσταση της εξε-
ταζόµενης έκτασης των δέκα χιλιάδων στρεµµάτων». Ακόµα εν-
τοπίζονται ραδιοϊσότοπα, οι εκποµπές των οποίων -και πάλι επί
λέξει- «υπερβαίνουν τα ανώτερα όρια της ιονίζουσας εκπεµπό-
µενης ακτινοβολίας, µε αποτέλεσµα να προκύπτει µείζον περι-
βαλλοντικό πρόβληµα -µόλυνση του εδάφους, του αέρος και
όλων των υδάτινων πόρων της περιοχής-, µε άµεση συνέπεια την
επιβάρυνση της υγείας των ανθρώπων, µε αλµατώδη αύξηση
όλων των µορφών καρκίνου όλων των ζώντων οργανισµών στην
περιοχή».

Κύριε Υπουργέ, θα έπρεπε να έχει ήδη σηµάνει γενικός συνα-
γερµός και να έχουν επιληφθεί, θα έλεγα, µε άµεσες ενέργειες
οι αρµόδιες για το περιβάλλον και την υγεία υπηρεσίες. Γι’ αυτό
και είναι επείγον αλλά και κρίσιµο να υπάρχουν συγκεκριµένες
απαντήσεις από την Κυβέρνηση, και σας ρωτώ: Σε ποια άµεσα
µέτρα προτίθεται να προβεί για την προστασία του περιβάλλον-
τος και της υγείας των πολιτών και την αντιµετώπιση της κατά-
στασης που αποκαλύφθηκε από τη δηµοσιοποίηση των µελετών
αυτών; Επίσης, θα αναζητηθούν και αποδοθούν ευθύνες -πειθαρ-
χικές, ποινικές- για κάθε τυχόν εµπλεκόµενο στην απαράδεκτη
πολυετή απόκρυψη των συγκεκριµένων µελετών;

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κύριε Υπουργέ, έχετε

τον λόγο για την απάντησή σας.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος

και Ενέργειας): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Επειδή έχουν γίνει και άλλες ερωτήσεις για τη Φυλή πρόσφατα

στις οποίες έχω απαντήσει και στις οποίες απαντήσεις έχω ανα-
φέρει τη γενική πολιτική που προωθεί η Κυβέρνηση σήµερα, την
αναθεώρηση του Εθνικού Σχεδίου Διαχείρισης Απορριµµάτων,
το περιφερειακό σχέδιο, τους τρεις χώρους που προωθούνται
προς δηµοπράτηση µε στόχο να τελειώσουµε -σε µερικά χρόνια,
όµως, όχι αµέσως-, δεν θα τα ξαναπώ αυτά. Νοµίζω ότι είναι γνω-
στά αυτά. Έχουν ειπωθεί επανειληµµένα.

Θα πάω επί του συγκεκριµένου. Αυτά που λένε αυτές οι µελέ-
τες είναι εφιαλτικά, έχετε δίκιο. Είχα πει και την προηγούµενη
φορά ότι τις αναζητήσαµε και εµείς και τώρα καταφέραµε να τις
πάρουµε. Υπήρχε µία άποψη ότι δεν υπάρχουν πουθενά αυτές
οι µελέτες. Τώρα που τις βρήκαµε, είναι εφιαλτικά αυτά που λένε.
Αυτό δεν σηµαίνει, όµως, ότι είναι και ακριβή ούτε σηµαίνει ότι
είναι και ανακριβή, βέβαια, εξ ορισµού. Θέλουν διερεύνηση. Το
διερευνούµε αυτό το ζήτηµα.

Ειδικά, όµως, για την πτυχή των ραδιενεργών αποβλήτων αυτό
που ξαναείπα σε προηγούµενη ερώτηση -νοµίζω του κ. Αρσένη-
ήταν ότι υπάρχει απάντηση της Εθνικής Επιτροπής Ατοµικής
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Ενέργειας, η οποία λέει ότι η συγκεκριµένη µελέτη έχει µεθοδο-
λογικές αδυναµίες τέτοιες, που την καθιστούν µη αξιόπιστη. Ο
πιο έγκυρος και αρµόδιος φορέας µάς έχει πει αυτό το πράγµα.
Ο καθένας µπορεί να κάνει λάθος, ενδεχοµένως, αλλά αυτή είναι
η άποψη που έχουµε εµείς για την ποιότητα αυτής της µελέτης.
Παρ’ όλα αυτά την κοιτάµε τη µελέτη.

Θα αναφέρω και κάτι άλλο. Ίσως θα έπρεπε να το κρατήσω
για τη δευτερολογία, για να µη βγει η «ΑΥΓΗ» πάλι και µου λέει
ότι δεν ήξερα τι έλεγα. Εν πάση περιπτώσει, είχα πει στην προ-
ηγούµενη σχετική ερώτηση απαντώντας στον κ. Αρσένη, -όταν
µου είπε ότι από το 2004 δεν είχε κάνει αυτοψίες, επιτόπου ελέγ-
χους η Επιτροπή Ατοµικής Ενέργεια- ότι δεν το ήξερα. Με έψε-
ξαν για αυτό, δηλαδή που παραδέχτηκα ότι δεν το ήξερα -αλλά
εγώ προτιµώ όταν κάτι δεν το ξέρω, να το λέω- και είπα ότι θα
προσπαθήσω, αν αυτό ισχύει, να ζητήσουµε από την Επιτροπή
Ατοµικής Ενέργειας να προχωρήσει τώρα σε τέτοιες αυτοψίες,
σήµερα. Αυτό θα γίνει, το ξεκινάει το Υπουργείο. Έχω συνεννοη-
θεί µε τον αρµόδιο Γενικό Γραµµατέα -γιατί δεν είναι στο στενό
µου αντικείµενο τα απορρίµµατα-, ο οποίος θα ζητήσει από την
Επιτροπή Ατοµικής Ενέργειας να κάνει αυτοψίες µε µετρήσεις
επιτόπου, για να δούµε αν υπάρχει το θέµα των ραδιενεργών.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ορίστε, κυρία Σακο-

ράφα, έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας.
ΣΟΦΙΑ ΣΑΚΟΡΑΦΑ (Η’ Αντιπρόεδρος της Βουλής): Ευχαρι-

στώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κατ’ αρχάς, κύριε Υπουργέ, θα µου επιτρέψετε να κάνω µια

µικρή παρατήρηση µε σεβασµό απέναντί σας. Απαντάτε σε
εµένα και όχι στον κ. Αρσένη. Ο κ. Αρσένης µπορεί να σας ρώτη-
σε ό,τι ήθελε. Εγώ σας ρωτάω άλλα πράγµατα. Εκτιµώ, βεβαίως,
το γεγονός ότι πραγµατικά δείξατε ένα ιδιαίτερο ενδιαφέρον για
τη µελέτη, γιατί θυµάµαι τη συζήτηση που είχε γίνει εδώ. Σας την
ανέφερε και είπατε ότι θα ψάξετε να τη βρείτε και χαίροµαι,
πραγµατικά, που την είδατε. 

Όµως θεωρώ, κύριε Υπουργέ, ότι το να αποκρύπτονται τέ-
τοιου είδους µελέτες για τόσα χρόνια συνιστά εγκληµατική πρα-
κτική, που δείχνει πλήρη έλλειψη πολιτικής ευθύνης και κοινω-
νικής συνείδησης προς εξυπηρέτηση προφανώς συγκεκριµένων
συµφερόντων. Τώρα γίνεται αυτό. Όψιµα εµφανίζεται το ψευτο-
επιχείρηµα ότι δήθεν οι συγκεκριµένες µελέτες δεν είναι αξιόπι-
στες. Ξέρετε πόσο έχουν πληρωθεί αυτές οι µελέτες, κύριε
Υπουργέ; Κόστισαν στους πολίτες της Φυλής 25.000 ευρώ. Έτσι
πλήρωσε ο δήµος. 

Εάν, πράγµατι, λοιπόν, ήταν αναξιόπιστες ή αν υπήρχε έστω
υποψία γι’ αυτό, ποια θα ήταν, κατά την άποψή σας, η στοιχει-
ώδης αντίδραση µιας χρηστής διοίκησης είτε µιλάµε για τοπική
αυτοδιοίκηση είτε µιλάµε για την Κυβέρνηση; Κατ’ αρχάς, µε
στοιχειώδη κοινωνική και πολιτική ευθύνη, η λήψη όλων των εν-
δεδειγµένων µέτρων, µε βάση τα δραµατικά πορίσµατα των µε-
λετών αυτών και δευτερευόντως, η άµεση εκπόνηση νέων µε-
λετών για την επαλήθευση των συµπερασµάτων ή εν πάση περι-
πτώσει, τη διαπίστωση της πραγµατικής κατάστασης. Είπατε
προηγουµένως ότι το κάνετε. 

Αντί γι’ αυτό, εδώ έχουµε κάτι πρωτοφανές που είναι και εξω-
φρενικό. Παραγγέλνουµε µια µελέτη, δεν µας αρέσουν τα απο-
τελέσµατά της. Αυτά κάνει ο δήµος και έτσι ακούγεται και εδώ
πέρα. Επειδή, ακριβώς, είµαστε βέβαιοι για την αξιοπιστία τους,
δεν παραγγέλνουµε νέες µελέτες. Αδιαφορούµε εγκληµατικά για
τις συνέπειες. Καταχωνιάζουµε τη µελέτη και την κρατάµε κρυφή
από όλους και στη συζήτηση που ανέφερα στην Επιτροπή Ανα-
φορών του Ευρωκοινοβουλίου στις 21-3-2018 ζήτησα τότε τις µε-
λέτες αυτές. Τότε ο εκπρόσωπος της περιφέρειας ξέρετε τι µου
είπε; Τίποτα. Κατά το κοινώς λεγόµενο εποίησε την νήσσαν. 

Εσείς, κύριε Υπουργέ, είπατε από το Βήµα της Βουλής ότι εί-
χατε ζητήσει από τον δήµαρχο -το είπατε- τη συγκεκριµένη µε-
λέτη και σας απάντησε ότι δεν υπάρχει. Πρέπει όλα αυτά από τη
δική σας πλευρά, κατά τη δική µου άποψη, να διερευνηθούν και
ποινικά και πειθαρχικά, γιατί θα έπρεπε να σας την έχει δώσει,
γιατί είστε προϊστάµενός του. 

Οι τιµές, λοιπόν, των ρύπων µετρήθηκαν αναλυτικά. Θα τα
επαναλάβω, γιατί πρέπει να ακούγονται αυτά. Διαπιστώθηκαν εγ-

κληµατικές υπερβάσεις, που αποτυπώνουν απελπιστική περιβαλ-
λοντική κατάσταση. Διαπιστώνεται τεκµηριωµένα η συγκέντρωση
επικίνδυνων και απολύτως επιβλαβών στοιχείων. Αναφέρονται ει-
δικά: βαρέα µέταλλα, αρωµατικοί υδρογονάνθρακες, διοξίνες και
φουράνια, βενζόλιο, τολουόλιο, φαινόλες, µεθάνιο, αµµώνιο κλπ.
και ως προς αυτά δεν προβάλλεται καµµία αµφισβήτηση. 

Επίσης, ανιχνεύονται και πολλά ραδιενεργά στοιχεία µε συγ-
κεντρώσεις, που προκαλούν ακτινοβολίες πολύ µεγαλύτερες από
τη φυσική ακτινοβολία, µε αποτέλεσµα την ανεπανόρθωτη βλάβη
της υγείας όλων, όπως είπα, των ζώντων οργανισµών. Κι όµως,
σε σχέση µε τη ραδιενέργεια δεν υπάρχει καµµιά άλλη µελέτη,
εκτός από αυτήν για τον ΧΥΤΑ της Φυλής. Δηλαδή δεν υπάρχει
καµµιά µελέτη, που να τα καταρρίπτει όλα αυτά. 

Η τελευταία σχετική µελέτη της Ελληνικής Επιτροπής Ατοµι-
κής Ενέργειας ξέρετε πότε έγινε; Το 2004, δηλαδή δεκαέξι χρό-
νια πριν. Αυτός είναι ο τρόπος που λειτουργεί το κράτος, κύριε
Υπουργέ, σε σχέση µε την προστασία της υγείας των πολιτών,
έτσι όπως επαιρόµαστε εµείς εδώ, που λειτουργούµε ως κοινο-
βουλευτικοί, ότι θα πρέπει να γίνεται; 

Είναι προφανές, κύριε Υπουργέ, ότι βρισκόµαστε µπροστά σε
ένα διαχρονικό έγκληµα, σε βάρος του περιβάλλοντος και της
υγείας των πολιτών ολόκληρου του λεκανοπεδίου Αττικής, θα
µου επιτρέψετε να πω. Το έγκληµα αυτό είναι διαχρονικό. Διε-
νεργείται µε την άµεση αυτουργία ή την πλήρη κάλυψη όλων των
αρµοδίων υπηρεσιών, αρχών, τοπικής αυτοδιοίκησης, υπουρ-
γείων και κυβερνήσεων. Η συνέχιση της λειτουργίας της εγκα-
τάστασης της Φυλής, και µάλιστα, µε αυτόν τον τρόπο, αποδεικ-
νύεται, όχι απλώς προβληµατική, αλλά κυριολεκτικά εγκληµα-
τική. 

Δεν είµαστε στη φάση όπου αρκεί να συνοµολογούµε την
ύπαρξη του προβλήµατος και δεν είναι ώρα ούτε για εφησυχα-
σµό, αλλά ούτε και για υπεκφυγές. Δεν είναι καν ώρα για αναβο-
λές. Είναι η τελευταία ώρα της κυβερνητικής ευθύνης για την
αντιµετώπιση της κατάστασης µε άµεσα µέτρα για την προστα-
σία του περιβάλλοντος, αλλά πρωτίστως, της υγείας των πολι-
τών.

Είµαι σίγουρη, κύριε Υπουργέ, ότι, εσείς ειδικά, δεν θα αδια-
φορήσετε γι’ αυτό. 

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Πριν απαντήσετε,

κύριε Υπουργέ, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη συ-
νεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία, αφού
προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥ-
ΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτη-
ρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής,
είκοσι εννέα µαθήτριες και µαθητές και δύο συνοδοί εκπαιδευτι-
κοί από το 10ο Δηµοτικό Σχολείο Τρικάλων (πρώτο τµήµα).

Η Βουλή σάς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Κυρία Σακοράφα, νοµίζω ότι είστε από τα Τρίκαλα.
ΣΟΦΙΑ ΣΑΚΟΡΑΦΑ (Η’ Αντιπρόεδρος της Βουλής): Όχι µόνο

είµαι από τα Τρίκαλα, αλλά είναι και το δηµοτικό σχολείο, στο
οποίο φοιτούσα. Μου επιτρέπετε, λοιπόν, να καλωσορίσω ιδιαι-
τέρως τα παιδιά στην Αίθουσα.

(Χειροκροτήµατα)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Αυτό είναι ιδιαιτέρως

εξαιρετικό.
Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο να απαντήσετε στη

δευτερολογία σας.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος

και Ενέργειας): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Από πού να αρχίσω; Να αρχίσω από αυτά που είπατε για την

αξιοπιστία της µελέτης.
Αυτό δεν σηµαίνει ότι η µελέτη ήταν απάτη. Υπάρχουν περι-

πτώσεις, που ένας µελετητής µπορεί να έχει κάνει εντίµως τη
δουλειά του -δεν ξέρω στη συγκεκριµένη περίπτωση, αλλά δεν
το αποκλείω- αλλά µεθοδολογικά να πάσχει η µελέτη, πράγµα
που σηµαίνει ότι τα συµπεράσµατα δεν είναι αξιόπιστα, χωρίς να
σηµαίνει ότι αυτό έγινε σκόπιµα. Αυτό δεν µπορώ να το ξέρω,
λοιπόν. Δεν ξέρω αν υπάρχουν, δηλαδή, και ευθύνες σε αυτό το
επίπεδο. Όµως, συχνά συµβαίνει µελέτες από αξιόπιστους γενι-

10034 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



κώς φορείς ή µελετητές σε κάποιες συγκεκριµένες περιπτώσεις
να µην έχουν την αναγκαία αξιοπιστία, ιδίως για τόσο σοβαρά
ζητήµατα, που αφορούν άµεσα τη δηµόσια υγεία.

Παρ’ όλα αυτά, επειδή εδώ µιλάµε για αµφισβήτηση της µελέ-
της, δεν είµαστε σίγουροι ότι δεν ισχύουν αυτά. Όπως σας είπα,
ξεκινάµε και για την περίπτωση της ραδιενέργειας και για την
πλευρά της υγείας του τοπικού πληθυσµού συγκεκριµένες έρευ-
νες.

Από εκεί και πέρα, γενικότερες ευθύνες, οι οποίες αφορούν
το πώς φτάσαµε µετά από τόσα χρόνια στην ανάγκη, καλώς ή
κακώς, να διατηρηθεί η Φυλή για τέσσερα χρόνια ακόµα σχεδόν,
πραγµατικά είναι τροµακτικές. Νοµίζω ότι αυτό υπερβαίνει τη
συγκεκριµένη ερώτηση και τη δικιά µου δυνατότητα να απαν-
τήσω. Δεν αµφιβάλλω ότι είναι τροµακτικές οι ευθύνες και ότι
υπάρχουν πολλοί, οι οποίοι θα έχουν υποστεί συνέπειες στην Ατ-
τική.

Η ιστορία µε τα απορρίµµατα στην Ελλάδα έχει κάποια συγ-
γένεια µε την ιστορία για τα αυθαίρετα, στην οποία αναφέρθηκα
προηγουµένως. Είναι διαχρονικές αδυναµίες της ελληνικής πο-
λιτικής τάξης, µε πολλαπλές ευθύνες, σε πολλά επίπεδα. Δεν
µπορούν αυτά να σταµατήσουν γυρίζοντας ένα κουµπί, δυστυ-
χώς. Μακάρι να µπορούσαµε να κλείσουµε τη Φυλή άµεσα, αλλά
δεν γίνεται, διότι οι παρενέργειες θα είναι ακόµα χειρότερες από
τη συνέχιση της λειτουργίας της, µε όλα τα χάλια και τις συνέ-
πειες που προκύπτουν.

Άρα, το µόνο που µπορώ να πω είναι ότι εµείς θα κάνουµε ό,τι
µπορούµε για να επιταχύνουµε τη διαδικασία της δηµιουργίας
εναλλακτικής λύσης και για τον εντοπισµό των πραγµατικών κιν-
δύνων στον βαθµό που υπάρχουν και τη λήψη άµεσων µέτρων,
εφόσον πιστοποιηθεί ότι πράγµατι υπάρχουν αυτοί οι κίνδυνοι.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Συνεχίζουµε µε την

τρίτη µε αριθµό 491/10-2-2020 επίκαιρη ερώτηση δεύτερου κύ-
κλου της Η’ Αντιπροέδρου της Βουλής και Βουλευτού Β3’ Νοτίου
Τοµέα Αθηνών του ΜέΡΑ25 κ. Σοφίας Σακοράφα προς τον Υ-
πουργό Περιβάλλοντος και Ενέργειας, µε θέµα: «Ανακύκλωση
στον Δήµο Βύρωνα - Απόδοση επιδότησης Τέλους Ανακύκλω-
σης».

Κυρία Σακοράφα, έχετε τον λόγο.
ΣΟΦΙΑ ΣΑΚΟΡΑΦΑ (Η’ Αντιπρόεδρος της Βουλής): Ευχαρι-

στώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, δεν ξέρω αν το γνωρίζετε, αλλά στον Δήµο

Βύρωνα, στην Αττική, εφαρµόζεται εδώ και πάρα πολλά χρόνια
-από τον Νοέµβριο του 2008- σύστηµα ανακύκλωσης µε διαλογή
στην πηγή τεσσάρων υλικών. 

Η ιδιαιτερότητα είναι ότι ο συγκεκριµένος δήµος εφαρµόζει
αυτοδύναµο σύστηµα ανακύκλωσης, χωρίς τη συµµετοχή της
γνωστής ιδιωτικής εταιρείας µε τους µπλε κάδους, της Ελληνι-
κής Εταιρείας Αξιοποίησης Ανακύκλωσης Α.Ε.. Σε αυτή, όπως
είναι γνωστό, συµµετέχουν µε 35% η Κεντρική Ένωση Δήµων Ελ-
λάδος και µε 65% διάφορες βιοµηχανικές και εµπορικές επιχει-
ρήσεις, που, σύµφωνα µε τον νόµο, είναι υποχρεωµένες να µε-
ριµνούν για τη συλλογή και την αξιοποίηση των συσκευασιών και
των προϊόντων τους.

Στον Δήµο Βύρωνα, µε τη διαλογή στην πηγή, επιτυγχάνεται
ανάκτηση καθαρών υλικών µέχρι και πάνω από 95% -είναι ένα
ποσοστό καταπληκτικό- και δεν χρειάζεται παραπέρα διαλογή,
όπως συµβαίνει µε τους µπλε κάδους.

Με αυτή την πρακτική, εκτός από την περιβαλλοντική ωφέλεια,
υπάρχει και οικονοµικό όφελος για τον δήµο, αφού έχει µικρό-
τερο κόστος δαπανών για τέλη ταφής, αφού ο όγκος των ανα-
κυκλώσιµων υλικών δεν καταλήγει στη χωµατερή. Επίσης,
εισπράττει το τίµηµα από τη διάθεση των ανακυκλώσιµων υλικών
στο ελεύθερο εµπόριο. 

Λόγω του αυτοδύναµου συστήµατος ανακύκλωσης, που εφαρ-
µόζει ο συγκεκριµένος δήµος, θα έπρεπε να προβλέπεται και η
προς αυτόν απόδοση της αντίστοιχης επιδότησης από το τέλος
ανακύκλωσης, που καταβάλλουν οι υπόχρεες εταιρείες, σύµ-
φωνα µε το ν.2939/2001. Πρόκειται για νοµοθετική αβλεψία,
αφού η επιδότηση αποδίδεται µόνο στις ιδιωτικές εταιρείες, που
εµπλέκονται στη διαδικασία ανακύκλωσης και λόγω της εµπλο-

κής τους αυτής. 
Η µη απόδοση της επιδότησης σηµαίνει, λοιπόν, αδικαιολό-

γητη, δυσµενή και άνιση µεταχείριση του δήµου, όπως και κάθε
δήµου που τυχόν επιλέγει την αυτοδύναµη διαχείριση των απορ-
ριµµάτων και της ανακύκλωσης.

Γι’ αυτό θεωρούµε ότι πρέπει να υπάρξει σχετική τροποποίηση
του νοµικού και κανονιστικού πλαισίου, ώστε να δοθεί η δυνατό-
τητα να εισπράττει και την αντίστοιχη επιδότηση από το τέλος
ανακύκλωσης ο Δήµος Βύρωνα και κάθε δήµος της χώρας, που
επιλέγει να κάνει αυτή τη διαχείριση.

Σας ρωτώ, λοιπόν, σε ποιες άµεσες ενέργειες προτίθεστε να
προβείτε, προκειµένου να δοθεί η δυνατότητα στον Δήµο Βύ-
ρωνα ή σε όποιον άλλον δήµο της χώρας να εισπράττει και την
αντίστοιχη επιδότηση από το τέλος ανακύκλωσης.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κύριε Υφυπουργέ,

έχετε τον λόγο για την πρωτολογία σας.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος

και Ενέργειας): Ευχαριστώ. 
Έχω γραµµένη µια πρωτολογία και µια δευτερολογία. Η πρω-

τολογία περιγράφει την πολιτική του Υπουργείου για τα απορ-
ρίµµατα. Δεν θα τη διαβάσω, όµως, διότι τα έχουµε πει επανει-
ληµµένα. 

Θα ξεκινήσω από τη δευτερολογία. Η δευτερολογία συνίστα-
ται στο εξής: Δεν ξέραµε ως Υπουργείο το συγκεκριµένο θέµα,
ότι δηλαδή στον συγκεκριµένο δήµο γίνονται αυτά, τα οποία
έχετε αναφέρει. Στον βαθµό που συµβαίνουν είναι ένα εξαιρετικά
ευχάριστο νέο. Δεν συµβαίνουν τέτοια πράγµατα σε πολλά µέρη
στην Ελλάδα. Άρα, είναι µια από τις ερωτήσεις που µου προκαλεί
ευχαρίστηση να απαντήσω, αν και δεν είναι στο στενά δικό µου
αντικείµενο. 

Δεν αµφισβητώ τα στοιχεία που αναφέρετε εσείς, απλώς ο Ενι-
αίος Διαβαθµιδικός Σύνδεσµος Απορριµµάτων Αττικής πρό-
σφατα δηµοσιοποίησε ότι το ποσοστό ανακύκλωσης στον Δήµο
Βύρωνα ήταν µόνο 5,35%. Δεν αµφισβητώ αυτά που µου λέτε,
απλώς είναι αντιφατικά στοιχεία. Πιθανολογώ ότι έχετε και δίκιο.

Εν πάση περιπτώσει, εµείς δεσµευόµαστε ότι θα το εξετά-
σουµε το θέµα, θα εξετάσουµε αν ο Δήµος Βύρωνα έχει προχω-
ρήσει σε τέτοιο βαθµό σε µία τόσο σηµαντική πρωτοβουλία για
την ανακύκλωση. Ήδη µε έναν νόµο που ισχύει από τις αρχές
του τρέχοντος έτους οι δήµοι οι οποίοι επιτυγχάνουν µεγάλα πο-
σοστά ανακύκλωσης θα πληρώνουν λιγότερο, θα έχουν µικρό-
τερη οικονοµική επιβάρυνση και εξετάζουµε και θετικά κίνητρα,
ώστε αυτοί οι οποίοι είναι οι πρωτοπόροι να αµείβονται, όχι µόνο
µε το ότι θα πληρώνουν λιγότερα, αλλά και µε άλλους τρόπους. 

Άρα, είναι πολύ ευχάριστη αυτή η ερώτηση. Ελπίζω ότι δεν θα
χρειαστεί να απαντήσω ξανά στη συνέχεια. Δεσµευόµαστε ότι θα
ψάξουµε τα στοιχεία. Αν µπορείτε εσείς να µεσολαβήσετε ή θα
απευθυνθούµε και εµείς στον δήµο απευθείας να µας τα φέρει
αυτά. Εφ’ όσον πράγµατι ισχύουν, θα κινηθούµε και εµείς στην
κατεύθυνση που προτείνετε. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Η κ. Σακοράφα έχει

τον λόγο για τη δευτερολογία της.
ΣΟΦΙΑ ΣΑΚΟΡΑΦΑ (Η’ Αντιπρόεδρος της Βουλής): Τώρα µε

δυσκολεύετε πάρα πολύ, κύριε Υπουργέ. Συνήθως, οι Βουλευτές
πρέπει να µιλάµε για να ακουγόµαστε κιόλας. Επειδή ξεκινήσατε
και εσείς από τη δευτερολογία σας, θα πάω και εγώ στο τέλος
της τοποθέτησης, που ήθελα να κάνω, που είναι πολιτική επί της
ουσίας.

Θα ήθελα να σας πω ότι το Σωµατείο Εργαζοµένων του Δήµου
Βύρωνα, αντιπροσωπεία του οποίου -µε επικεφαλής τον πρό-
εδρο- παρακολουθεί τη συζήτηση, έχει συγκροτηµένη άποψη και
παρουσιάζει µια ολοκληρωµένη πρόταση για τη διαχείριση των
απορριµµάτων. Για την παρουσίαση της πρότασης αυτής έχει εκ-
δώσει και το σχετικό έντυπο, το οποίο θα ήθελα να σας καταθέτω
στα Πρακτικά, γιατί πραγµατικά, θα σας είναι πολύ σηµαντικό.
Προχθές, έκαναν µία εξαιρετική ηµερίδα και το παρουσίασαν.
Θέλω να πω ότι είµαι πολύ ενθουσιασµένη για τέτοιου είδους
πρωτοβουλίες, που µπορεί να παίρνουν οι εργαζόµενοι πρωτί-
στως,  ενδιαφερόµενοι κατ’ αρχήν για τη δουλειά τους, αλλά και
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για την ποιότητα ζωής των πολιτών και κατ’ επέκταση και για την
ίδια την πόλη και είναι πάρα πολύ σηµαντικό αυτό.

(Στο σηµείο αυτό η Η’ Αντιπρόεδρος της Βουλής κ. Σοφία Σα-
κοράφα καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έντυπο, το
οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Δι-
εύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Αυτό, όµως, που θέλω και επιµένω να πω, είναι ότι για εµάς
είναι παράδοξο, στερείται λογικής το γεγονός ότι δεν µπορούν
να παίρνουν αυτό το τέλος, αφού αυτοί κάνουν και όλη τη δου-
λειά. Νοµίζω ότι είναι σωστό να έρθει κάποια τροπολογία και επί
της ουσίας να ολοκληρώσει -αν θέλετε- και τη δική σας σκέψη
και τη δουλειά, που έχουν κάνει εκείνοι, ώστε όχι απλώς να αµει-
φθούν, αλλά να έχουν τη δυνατότητα να κινηθούν περαιτέρω µε
ένα οικονοµικό -τέλος πάντων- όφελος από µία διαδικασία, την
οποία εκείνοι επιτελούν και δεν την επιτελούν οι ιδιωτικές εται-
ρείες.

Ευχαριστώ, κύριε Υπουργέ, που ήσασταν τόσο θετικός. Να ξέ-
ρετε, όµως, ότι θα σας ξαναενοχλήσω πάνω σε αυτό. 

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ορίστε, κύριε Υπουρ-

γέ, έχετε τον λόγο, για να απαντήσετε.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος

και Ενέργειας): Σε επίπεδο αρχής, συµφωνώ και θα κοιτάξουµε
πώς πέραν της περίπτωσης του συγκεκριµένου Δήµου Βύρωνα,
τέτοιες πρωτοβουλίες θα ενισχύονται ακόµη περισσότερο από
όσο ήδη έγινε σήµερα. Είναι ήδη υπό διαµόρφωση αυτή η πολι-
τική.

Στην περίπτωση του Δήµου Βύρωνα, εφ’ όσον αυτά ισχύουν,
θα προβούµε άµεσα στις αναγκαίες ενέργειες.

Ευχαριστώ πάρα πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Θα συνεχίσουµε µε

τις επόµενες δύο επίκαιρες ερωτήσεις, στις οποίες θα απαντήσει
ο Υπουργός Υποδοµών και Μεταφορών κ. Κωνσταντίνος Καρα-
µανλής.

Θα συζητηθεί η τρίτη µε αριθµό 492/10-2-2020 επίκαιρη ερώ-
τηση πρώτου κύκλου του Βουλευτή Επικρατείας της Ελληνικής
Λύσης κ. Βασιλείου Βιλιάρδου προς τον Υπουργό Υποδοµών και
Μεταφορών, µε θέµα: «Οικονοµικά ασύµφορο και περιβαλλον-
τικά καταστροφικό έργο ιδιωτικοποίησης του αεροδροµίου του
Ηρακλείου, µε µετεγκατάσταση στο Καστέλι».

Ορίστε, κύριε Βιλιάρδο, έχετε τον λόγο για την πρωτολογία
σας.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ: Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Τα είπατε όλα.

Η προηγούµενη κυβέρνηση υπέγραψε σύµβαση, για την εν
µέρει ιδιωτικοποίηση του αεροδροµίου του Ηρακλείου, µέσω της
µεταφοράς του στο Καστέλι, παρά τις αντιδράσεις. Η Κυβέρνησή
σας, που ταυτίζεται µε το κίνηµα της κλιµατικής αλλαγής, συνε-
χίζει την ίδια πορεία, παρά την αύξηση του κόστους, που διαπι-
στώθηκε αργότερα και την περιβαλλοντική καταστροφή.

Δεν ήµασταν παρόντες κατά την κοινοβουλευτική συζήτηση
του έργου, οπότε θα θέλαµε µε την ευκαιρία των νέων εξελίξεων
και την έναρξη της κατασκευής να τοποθετηθούµε στο θέµα και
να ζητήσουµε την επαναξιολόγησή του.

Ειδικότερα, το αεροδρόµιο στο Καστέλι Κρήτης προτείνεται,
για να αποσυµφορηθεί από πτήσεις η πόλη του Ηρακλείου. Θα
απαιτηθεί µία έκταση είκοσι δύο στρεµµάτων, από τα οποία τα
επτά χιλιάδες στρέµµατα για το καθ’ αυτό αεροδρόµιο και µία
νέα οδός σύνδεσης δεκαοκτώ χιλιοµέτρων. Εν προκειµένω, θα
επηρεαστεί ολόκληρη η πεδιάδα του Καστελίου, µία έκταση τρια-
κοσίων ενενήντα τεσσάρων στρεµµάτων, στην οποία υπάρχουν
τρία εκατοµµύρια εκατό χιλιάδες ελαιόδεντρα, που παράγουν
πολλούς τόνους παρθένο ελαιόλαδο. Τουλάχιστον διακόσιες χι-
λιάδες ελαιόδεντρα µεγάλης ηλικίας θα ξεριζωθούν, θα ισοπε-
δωθούν λόφοι, θα επιβαρυνθεί η χλωρίδα και η άγρια πανίδα της
περιοχής, θα µολυνθούν οι υδάτινοι πόροι, ενώ θα χρειαστεί πρό-
σθετη υδροδότηση, αφού θα απαιτηθούν περίπου δύο χιλιάδες
κυβικά ηµερησίως, που θα στερηθεί η γεωργία.

Εκτιµάται ότι τα καύσιµα που θα καταναλώνονται θα φτάσουν
τους εβδοµήντα πέντε χιλιάδες τόνους κηροζίνης, θα παράγον-
ται διακόσιες εξήντα χιλιάδες τόνοι διοξειδίου του άνθρακα και

τρεις χιλιάδες τόνοι επικίνδυνων αερίων, όπως νιτρικά, µονοξεί-
διο, ενώσεις του θείου, κλπ.. Τα καυσαέρια θα πέφτουν στους
κατοίκους και στις καλλιέργειες της πεδιάδας του Καστελίου,
οπότε θα µολύνουν τη γεωργική παραγωγή, όπως τα καταθέσω
αργότερα στα Πρακτικά. Προφανώς, θα επηρεαστεί επιπλέον η
ζωή των επτά χιλιάδων κατοίκων της περιοχής, πολλοί από τους
οποίους -γεωργοί κυρίως- θα χάσουν τη δουλειά τους.

Συνεχίζοντας, αντί να µεταφερθεί το αεροδρόµιο του Ηρα-
κλείου στο Καστέλι, έχει προταθεί η βελτίωση της χωρητικότητας
του υπάρχοντος στο Ηράκλειο µε την αύξηση του µήκους του
αεροδιαδρόµου στα τρεις χιλιάδες διακόσια µέτρα, τουλάχιστον
τα τριακόσια µέτρα εντός της θάλασσας, όπως στο αεροδρόµιο
«Μακεδονία». Το κόστος της επέκτασης εκτιµάται στα 400 εκα-
τοµµύρια ευρώ περίπου. Είναι, δηλαδή, πολύ χαµηλότερο από
το 1,5 δισεκατοµµύριο ευρώ, που συζητείται για το αεροδρόµιο
του Καστελίου. Εκτιµάται ότι υπάρχουν µεγαλύτερα περιθώρια
επέκτασης στην υπάρχουσα τοποθεσία, αφού σταµάτησε η
στρατιωτική χρήση του αεροδροµίου.

Τα ερωτήµατά µας είναι τα εξής: Ταιριάζει το προτεινόµενο
αεροδρόµιο του Καστελίου µε τις πολιτικές της Ευρωπαϊκής
Ένωσης, καθώς επίσης της Κυβέρνησής σας, όσον αφορά την
κλιµατική ιδιαιτερότητα;

Δεύτερον, έχει υπάρξει αναθεώρηση της περιβαλλοντικής µε-
λέτης του νέου αεροδροµίου; Εάν ναι, ποιες είναι αυτές;

Και, τρίτον, ποια είναι η θέση σας για την εναλλακτική λύση
επέκτασης του αεροδιαδρόµου στο αεροδρόµιο Ηρακλείου,
όπου συνδέεται µε τον ΒΟΑΚ και µε µελέτες για τραµ και σιδη-
ρόδροµο;

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κύριε Υπουργέ, έχετε

τον λόγο για την πρωτολογία σας.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΧ. ΚΑΡΑΜΑΝΛΗΣ (Υπουργός Υποδοµών

και Μεταφορών): Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε συνάδελφε, η ερώτησή σας έρχεται µόλις µία εβδοµάδα

µετά από την πολύ σηµαντική τελετή θεµελίωσης του νέου αε-
ροδροµίου στο Καστέλι. Ειλικρινά, δεν µπορώ να αντιληφθώ
τους ενδοιασµούς τους δικούς σας, αλλά και του κόµµατός σας,
για µία τόσο σηµαντική επένδυση.

Να σας εξηγήσω κάτι, για να καταλάβουµε πώς δροµολογούν-
ται αυτά τα έργα. Λέτε ότι αυτό το αεροδρόµιο θα έχει αρνητικό
περιβαλλοντικό αποτύπωµα στην ευρύτερη περιοχή του Νοµού
Ηρακλείου. Μα, το έργο αυτό έχει πάρει αδειοδότηση και έχουν
γίνει µελέτες περιβαλλοντικών επιπτώσεων. Πώς θα ήταν δυνα-
τόν η προηγούµενη κυβέρνηση να το έκανε νόµο του κράτους
και να υπέγραφε τη σύµβαση παραχώρησης;

Σας θυµίζω ότι η προηγούµενη κυβέρνηση, επειδή ήταν δήθεν
αριστερή, είχε µια αλλεργία στο να φέρνει ιδιώτες στα δηµόσια
έργα. Με πολύ µεγάλη ευκολία, µετά την «κωλοτούµπα» του
2016, έφερε -και καλά έκανε- µία σύµβαση παραχώρησης, που
στην ουσία, είναι µία σύµπραξη δηµοσίου και ιδιωτών. Εποµένως,
εκ των πραγµάτων αυτό το θέµα, είτε µερικοί συµφωνούν, είτε
άλλοι διαφωνούν, έχει πια λήξει και από τα αρµόδια ακυρωτικά
δικαστήρια και από το Ελληνικό Κοινοβούλιο, διότι, όπως πολύ
καλά γνωρίζετε, η σύµβαση παραχώρησης γίνεται νόµος του
κράτους. 

Εποµένως, αν θέλετε να υποθέσουµε τώρα ότι ερχόταν µία
όπως την είπατε δήθεν φιλοπεριβαλλοντική κυβέρνηση -ξέρετε,
οι περιβαλλοντικές ευαισθησίες πολλές φορές έχουν και ένα
στοιχείο υπερβολής- και ακύρωνε αυτό το έργο, το οποίο συζη-
τείται και έχει δροµολογηθεί εδώ και δεκαπέντε, είκοσι χρόνια,
καταλαβαίνετε ποιες θα ήταν -πέρα από την οικονοµία της πε-
ριοχής- οι νοµικές επιπτώσεις στα δικαστήρια από αξιώσεις του
παραχωρησιούχου, από τη στιγµή µάλιστα, που και τώρα έχουµε
υπογράψει και τη δανειακή σύµβαση µε την Ευρωπαϊκή Τράπεζα
Επενδύσεων, που µας δίνει τα 180 εκατοµµύρια, τα οποία είναι
αναγκαία για την κρατική συνεισφορά;

Γιατί δυστυχώς, η Ελλάδα δεν έχει 180 εκατοµµύρια, για να
βάλει από το ΠΔΕ για να συµµετάσχει στο έργο, οπότε παίρνει
δάνειο από την Ευρωπαϊκή Τράπεζα Επενδύσεων. Αυτά συµφω-
νήθηκαν σε αυτό το Κοινοβούλιο το 2017 και µε την οµόφωνη,
αν θέλετε, σύµφωνη γνώµη της Αντιπολίτευσης, γιατί η Νέα Δη-
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µοκρατία είναι ένα κόµµα του λελογισµένου φιλελευθερισµού.
Εµείς θέλουµε τους ιδιώτες, θέλουµε και το δηµόσιο. Στο Κα-
στέλι αυτό επιτεύχθηκε. 

Πιάσατε ένα ζήτηµα, που νοµίζω ότι έχει και αυτό την ουσία
του. Καλώ και τον τεχνικό και τον πολιτικό κόσµο και τους φορείς
της Κρήτης να συζητήσουµε κάποτε σοβαρά τι θα γίνει µε το
παλιό -θα είναι παλιό σε τέσσερα χρόνια- αεροδρόµιο «Νίκος Κα-
ζαντζάκης». Θα επαναληφθεί ως φάρσα το δράµα του Ελληνικού
και θα συζητούµε σε αυτή τη χώρα επί δεκαπέντε χρόνια τι πρέ-
πει να γίνει; Τώρα πρέπει να αποφασίσουµε. Τώρα πρέπει να
µπούµε σε έναν διάλογο ουσιαστικό.

Η Νέα Δηµοκρατία έχει καταθέσει τις απόψεις της, όχι τώρα
που είναι στην Κυβέρνηση, αλλά από τότε που ήταν στην Αντι-
πολίτευση. Έχουµε προτείνει και θα θεσµοθετήσουµε τις προτά-
σεις καινοτοµίας, που είναι µια διαδικασία, η οποία καλεί τον
ιδιώτη να λάβει και αυτός µέρος στις προτάσεις, που πρέπει να
κάνει για την εκµετάλλευση ενός τόσο προνοµιακού οικοπέδου.

Κλείνοντας, λοιπόν, θέλω να σας πω ότι, ενώ αντιλαµβάνοµαι
πλήρως ότι υπάρχουν φωνές κάτω στην Κρήτη περί αρνητικών
περιβαλλοντικών επιπτώσεων, το έργο αυτό πλέον δεν µπορεί να
γυρίσει πίσω. Αυτό έχει γίνει ακολουθώντας -σας διαβεβαιώ γι’
αυτό- όλες τις νόµιµες διαδικασίες, που προβλέπουν τόσο οι
νόµοι του κράτους, όσο και τα ακυρωτικά δικαστήρια. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κύριε Βιλιάρδο, έχετε

τον λόγο για τη δευτερολογία σας.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ: Σας ευχαριστώ για την απάντηση,

κύριε Υπουργέ.
Στα περιβαλλοντικά ζητήµατα αναφέρθηκα. Δεν χρειάζεται να

επαναλάβω τα ίδια. Γνωρίζουµε ότι οι ευαισθησίες σας όσον
αφορά το περιβάλλον είναι χαµηλότερες. Επίσης, γνωρίζουµε ότι
συµφωνείτε συνήθως µε την Αξιωµατική Αντιπολίτευση, οπότε
καταλαβαίνουµε ότι απλά συνεχίζετε το έργο που ξεκίνησε η
προηγούµενη κυβέρνηση. 

Θα αναφερθώ σε ένα άλλο θέµα. Σύµφωνα µε ένα άρθρο, που
θα καταθέσω στα Πρακτικά, παραχωρησιούχος και εργολάβος
κατασκευής του αεροδροµίου στο Καστέλι αναδείχτηκε ένας και
µοναδικός ενδιαφερόµενος, η ελληνοολλανδική κατασκευαστική
ΓΕΚ ΤΕΡΝΑ µε την ινδική εταιρεία διαχείρισης αεροδροµίων
GMR. Θα το καταθέσω στα Πρακτικά.

Το τίµηµα µειώθηκε από το αρχικά αναµενόµενο των 850 εκα-
τοµµυρίων ευρώ σχεδόν στο µισό, δηλαδή στα 480 εκατοµµύρια
ευρώ, γεγονός που δηµιούργησε πάρα πολλά ερωτήµατα. Επί-
σης, θα το καταθέσω. Θυµίζει την απόκλιση µεταξύ του αρχικού
τιµήµατος για την επέκταση της σύµβασης του αεροδροµίου
«Ελευθέριος Βενιζέλος» όπου το τίµηµα τελικά διπλασιάστηκε
µετά από έλεγχο της DG Group της Ευρωπαϊκής Ένωσης σε 1,3
δισεκατοµµύριο από 600 εκατοµµύρια ευρώ. 

Εκείνη την εποχή, ο κ. Γεωργιάδης είχε δηλώσει ότι αποτελεί
καραµπινάτη υπόθεση για το ειδικό δικαστήριο. Το δροµολό-
γησε, αλήθεια, η Νέα Δηµοκρατία όταν κέρδισε τις εκλογές; Θα
το καταθέσω στα Πρακτικά.

Συνεχίζοντας, το συνολικό κόστος επένδυσης του νέου αερο-
δροµίου εκτιµάται στο 1,5 δισεκατοµµύριο ευρώ. Το θέµα του
κόστους θα πρέπει να µας απασχολεί, επειδή ένα υψηλό κόστος
δικαιολογεί τη µείωση του τιµήµατος, έτσι ώστε το έργο να είναι
κερδοφόρο, πόσο µάλλον όταν δεν συµµετείχε καµµία άλλη εται-
ρεία στον διαγωνισµό.

Συγκριτικά, το κόστος κατασκευής του πολύ µεγαλύτερου αε-
ροδροµίου «Ελευθέριος Βενιζέλος» µε τριπλάσια κίνηση ήταν 2,2
δισεκατοµµύρια ευρώ την περίοδο 1996-2000, που κατασκευά-
στηκε. Πρόσφατα, η επέκταση του αεροδροµίου του Βελιγρα-
δίου, όπου θα προστεθεί ένας αεροδιάδροµος ανάλογος του
Καστελίου, µε ανάλογες εγκαταστάσεις επιβατών, θα κοστίσει
µόνο 262 εκατοµµύρια ευρώ, µε εργολάβο και σε αυτό την
«TERNA», την ίδια εταιρεία.

Με βάση τώρα τα ανωτέρω στοιχεία, το κράτος θα εισπράξει
τα εξής. Πρώτον, ένα εφάπαξ ποσό ύψους 480 εκατοµµυρίων
ευρώ, καταβάλλοντας όµως περί τα 280 εκατοµµύρια ευρώ για
την κατασκευή και τις απαλλοτριώσεις, εποµένως το εφάπαξ
όφελός του θα είναι µόλις 200 εκατοµµύρια ευρώ.

Δεύτερον, θα έχει ένα ετήσιο µέρισµα ίσο µε το 46% των κα-
θαρών εσόδων, όταν σήµερα εισπράττει από το Ηράκλειο το
100% των εσόδων, που εκτιµώνται στα 80 εκατοµµύρια ευρώ. Θα
το καταθέσω επίσης στα Πρακτικά.

Τρίτον, τα αεροπορικά τέλη θα αυξηθούν στα 20 ευρώ ανά επι-
βάτη από 15 ευρώ κατά µέσο όρο σήµερα, γεγονός που θα µπο-
ρούσε να έχει πολύ σηµαντικές επιπτώσεις για τον τουρισµό
στην Κρήτη.

Σχετικά τώρα µε το «Ελευθέριος Βενιζέλος» αλλά και µε τα δε-
κατέσσερα αεροδρόµια, που ξεπουλήθηκαν στους Γερµανούς,
το τίµηµα είναι πολύ χαµηλό, όπως τεκµηριώνεται από τη δική
µας σύγκριση των τεχνικών και οικονοµικών στοιχείων, που θα
καταθέσω επίσης στα Πρακτικά και την οποία θα σας παρακα-
λέσω πολύ να δείτε µε προσοχή.

Επειδή όµως δεν έχουµε επίσηµα στοιχεία για τα έσοδα του
αεροδροµίου του Ηρακλείου, τα οποία σας παρακαλούµε να µας
τα προσκοµίσετε, µε κριτήριο την κίνηση, το τίµηµα ανά επιβάτη
είναι µόλις 60 ευρώ για το Καστέλι, όταν για τα δεκατέσσερα αε-
ροδρόµια της «FRAPORT» είναι 90 ευρώ και για το «Ελευθέριος
Βενιζέλος» 180 ευρώ. Προφανώς, η διαφορά εις βάρος του κρά-
τους είναι τεράστια.

Οι ερωτήσεις µας εδώ είναι οι εξής. 
Ποιο θα είναι το τελικό όφελος για το δηµόσιο µετά την επι-

καιροποίηση του κόστους των απαλλοτριώσεων και της περιβαλ-
λοντικής µελέτης; 

Δεύτερον, γιατί υπήρξε τόσο µεγάλη διαφορά µεταξύ του αρ-
χικά αναµενόµενου τιµήµατος και της τελικής προσφοράς; Άλ-
λαξε κάτι στα δεδοµένα ή µήπως υπήρξε λάθος στους υπολογισ-
µούς, όπως συνηθίζεται; 

Τρίτον, υπάρχει αναλυτικός υπολογισµός του κόστους κατα-
σκευής του Καστελίου; Αν υπάρχει, θα σας παρακαλούσαµε να
µας τον προσκοµίσετε.

Και το τελευταίο, υπάρχει δέσµευση για τις θέσεις εργασίας
που θα δηµιουργηθούν στο νέο αεροδρόµιο, το είδος και το
ύψος των µισθών; Αν υπάρχει, επίσης παρακαλώ να µας το δώ-
σετε.

Ευχαριστώ πολύ.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Βασίλειος Βιλιάρδος κατα-

θέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία
βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κύριε Υπουργέ, έχετε
τον λόγο για την απάντησή σας.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΧ. ΚΑΡΑΜΑΝΛΗΣ (Υπουργός Υποδοµών
και Μεταφορών): Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.

Κύριε συνάδελφε, εκτιµώ ιδιαιτέρως τον ήπιο χαρακτήρα σας
και τη σοβαρότητα, που σας χαρακτηρίζει, σε κάθε ερώτηση,
που είχα την τιµή να σας απαντήσω. 

Θα ξεκινήσω, απαντώντας στη µοµφή σας περί περιβαλλοντι-
κής συνείδησης ή πολιτικής, λέγοντας ότι η Κυβέρνηση του Κυ-
ριάκου Μητσοτάκη έχει µία από τις πιο φιλόδοξες ατζέντες για
ζητήµατα περιβαλλοντικά από σχεδόν όλες τις άλλες κυβερνή-
σεις της Ευρωπαϊκής Ένωσης.

Ξέρετε, έχω την εντύπωση ότι συγχέετε και συνδέετε πράγ-
µατα, που δεν έχουν σχέση. Δεν µπορείτε να συγκρίνετε τα δε-
δοµένα του «Ελευθέριος Βενιζέλος» µε τα αεροδρόµια του
Καστελίου. Μπορεί και τα δύο να είναι αεροδρόµια, αλλά µιλάµε
για εντελώς διαφορετικά µεγέθη.

Επίσης, εδώ που υπάρχει προφανώς µια ιδεολογική διαφωνία
-αν και θεωρώ ότι προέρχεστε από έναν χώρο, ο οποίος έχει µια
ιδεολογική, αν και πολύ µικρή, συνέχεια από τον δικό µας- εµείς
πιστεύουµε στην ιδιωτική πρωτοβουλία. Προφανώς, δεν τον πι-
στεύετε, όταν µιλάτε για ξεπούληµα στη «FRAPORT». 

Σας καλώ να πάτε στο αεροδρόµιο της Θεσσαλονίκης, να δείτε
σε τι κατάσταση είναι σήµερα και σε τι κατάσταση ήταν, όταν
ήταν δηµόσιο. Διότι σήµερα εµείς κάνουµε, αγαπητέ κύριε συ-
νάδελφε, αυτό που κάνει όλη η Ευρώπη. Δεν µπορούµε να λει-
τουργούµε µε δεδοµένα της δεκαετίας του 1960. Μακάρι να
µπορούσαµε. Μακάρι να είχαµε τόσα λεφτά στο Πρόγραµµα Δη-
µοσίων Επενδύσεων, ώστε το ελληνικό δηµόσιο και το κάθε δη-
µόσιο να έκανε όλα τα έργα. Εδώ, όµως, πρέπει να προσελκύ-
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σουµε κεφάλαια ιδιωτικά. 
Μάλιστα, λέτε για ποιον λόγο ήταν ένας ο ενδιαφερόµενος.

Ρωτήστε τον προηγούµενο Υπουργό κ. Σπίρτζη ή τους συναδέλ-
φους του ΣΥΡΙΖΑ. Εγώ θα σας απαντήσω -γιατί υπάρχει συνέχεια
στο κράτος- ότι είχε ακυρωθεί οκτώ φορές ο διαγωνισµός για το
Καστέλι, γιατί ζητούσε κάθε εταιρεία παρατάσεις και παρατάσεις
και πολύ σωστά ο κ. Σπίρτζης -γιατί πολλές φορές έχουµε τις αν-
τιπαραθέσεις µας, αλλά κάποτε πρέπει να λέµε και τα καλά που
έκαναν οι προηγούµενοι- είπε: «αρκετά µ’ αυτήν την κοροϊδία, το
έργο πρέπει να ξεµπλοκάρει και πρέπει να υπογράψουµε τη σύµ-
βαση». 

Βέβαια, έκαναν κάτι κακό µετά, που δείχνει την προχειρότητά
τους. Ενώ υπέγραψαν τη σύµβαση, έκανε έναν χρόνο να ξεκινή-
σει το έργο. Ξέρετε γιατί; Διότι δεν πήραν το clearance από την
Ευρωπαϊκή Επιτροπή. Δεν πήραν τη λεγόµενη προέγκριση ότι
είναι συµβατική ενίσχυση το δάνειο. Αυτό που τους πήρε έναν
χρόνο για να το κάνουν, εµάς µας πήρε δύο µήνες. Στην πρώτη
µου συνάντηση µε την κ. Βερστάγκεν αµέσως ξεκαθαρίστηκε
αυτό το θέµα και ξεκινούν τα έργα. 

Δεν βλέπουµε, λοιπόν, τα θετικά ενός τέτοιου µεγάλου δηµο-
σίου έργου, δεν βλέπουµε το γεγονός ότι έρχεται για πρώτη
φορά ένας κολοσσός από την Ινδία, µια υπερδύναµη µετά την
Κίνα και επενδύει. Εκτός αν µου πείτε ότι είστε εναντίον και της
επένδυσης στην «COSCO» στον Πειραιά. Εκτός αν µου πείτε: εί-
µαστε εναντίον όλων των επενδύσεων. Διαφωνώ, αλλά το ακούω.
Όµως, η κριτική σας µού θυµίζει αριστερό κόµµα και όχι δεξιό
κόµµα. Εσείς θα έπρεπε, ως δεξιό κόµµα και ως πατριωτικό
κόµµα, να λέτε ναι στην ιδιωτική επένδυση, αλλά µ’ ένα κράτος
που έχει εποπτικό ρόλο, µ’ ένα κράτος, το οποίο επιβλέπε ώστε
να υπάρχουν ίσοι όροι στον ανταγωνισµό. Αυτήν την κριτική κι
αυτήν την παρατήρηση, πολύ ευχαρίστως θα τη δεχόµουν. 

Εγώ σας καλώ, λοιπόν, να καταθέσετε µια ερώτηση, για να σας
δώσω όλα τα έγγραφα που ζητήσατε. Οι εκτιµήσεις που υπάρ-
χουν τώρα -και κλείνω κύριε Πρόεδρε- είναι ότι οι θέσεις εργα-
σίας που θα δηµιουργηθούν θα ξεπεράσουν τις επτά χιλιάδες,
οι έµµεσες και άµεσες. 

Επίσης, κλείνω λέγοντας και κάτι άλλο: Θα αναβαθµιστεί και η
Κρήτη και η Ελλάδα σ’ ένα πλέγµα αεροµεταφορών για όλη την
ανατολική Μεσόγειο και αυτό, εσείς ειδικά, πρέπει να το κατα-
λαβαίνετε καλύτερα από εµάς. Με τις γεωπολιτικές εξελίξεις
στην ανατολική Μεσόγειο το γεγονός ότι θα έχουµε ένα υπερ-
σύγχρονο αεροδρόµιο στην Κρήτη βοηθά και τα εθνικά συµφέ-
ροντα. Εποµένως, να µη βλέπουµε το ποτήρι µισοάδειο. Να
βλέπουµε όλες τις πτυχές. Είµαι στη διάθεσή σας για ό,τι άλλα
στοιχεία θέλετε.

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Θα συζητηθεί η πρώ-

τη µε αριθµό 486/10-2-2020 επίκαιρη ερώτηση δεύτερου κύκλου
του Βουλευτή Αιτωλοακαρνανίας του Συνασπισµού Ριζοσπαστι-
κής Αριστεράς κ. Γεωργίου Βαρεµένου προς τον Υπουργό Υπο-
δοµών και Μεταφορών, µε θέµα: «Ανησυχητικά ορατός πλέον ο
κίνδυνος µη ολοκλήρωσης του οδικού έργου Άκτιο - Αµβρακία
και απώλειας των ευρωπαϊκών πόρων του ΕΣΠΑ».

Κύριε Βαρεµένε, έχετε τον λόγο για την πρωτολογία σας.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΒΑΡΕΜΕΝΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, η επίκαιρη ερώτησή µου αφορά το πολύπαθο

έργο Άκτιο - Αµβρακία, το οποίο -παρακαλώ- έπρεπε να είχε πα-
ραδοθεί το 2013. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΧ. ΚΑΡΑΜΑΝΛΗΣ (Υπουργός Υποδοµών
και Μεταφορών): To 2019.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΒΑΡΕΜΕΝΟΣ: Εγώ ήµουν, που πίεζα τον κ. Καλο-
γιάννη τότε στο Υπουργείο να κηρύξει έκπτωτο τον τότε ανά-
δοχο. Για διάφορους λόγους αυτό δεν κατέστη δυνατόν. Το 2015
που ήλθε ο ΣΥΡΙΖΑ, παρέλαβε ένα έργο κατά 50% περίπου ολο-
κληρωµένο, µε µια εικόνα όµως ρηµαδιού, ενώ είχαν πέσει δε-
κάδες εκατοµµύρια σ’ αυτόν τον πίθο των Δαναΐδων. 

Μπροστά, λοιπόν, σ’ αυτό το φαινόµενο, ο τότε Υπουργός, το
τότε Υπουργείο επέλεξε να καταφύγει και σ’ έναν άλλο ανάδοχο.
Το αποτέλεσµα αυτής της προσπάθειας ήταν να ολοκληρωθεί
τελικά η µία εργολαβία, η παράκαµψη της Βόνιτσας και να πα-
ραδοθεί, αλλά στο υπόλοιπο υπήρξε το πρόβληµα της προσφυ-

γής ενός εκ των µειοδοτών, η οποία έγινε αποδεκτή. 
Έρχεται, λοιπόν, η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας και

εσείς. Με διακριτικότητα -θα έλεγα- και µε αγωνία περιµέναµε να
ξετυλίξετε κάποιες προσπάθειες για την εξάντληση των εν εξε-
λίξει νόµιµων διαδικασιών. Εγώ προσωπικά, νόµιζα ότι αυτό κά-
νατε. Έρχεται η 31η Δεκεµβρίου, εκπνέει η δυνατότητα παράτα-
σης των συµβάσεων µε πρωτοβουλία του Υπουργείου και στις
20 Ιανουαρίου ανακοινώνετε την ακύρωση του διαγωνισµού.

Επιτρέψτε µου να πω, κύριε Υπουργέ, παρακολουθώντας εκ
του σύνεγγυς όλη την εξέλιξη, ότι αυτό ήταν προαποφασισµένο.
Δηλαδή, περιµένατε για τυπικούς τους λόγους την εξάντληση
της προθεσµίας που είπα και καταφύγατε σε αυτή τη λύση. 

Θα ήθελα να σας ρωτήσω το εξής: Έχετε συνειδητοποιήσει
σε ποιο τούνελ µπήκε πλέον το έργο; Σε µια νέα αλυσίδα προ-
σφυγών, µια απίστευτη διελκυστίνδα. Γιατί λέω εγώ ότι περίµενα
την εξάντληση των νόµιµων διαδικασιών; Διότι, εξαντλώντας τις
νόµιµες διαδικασίες, θα είχατε θωρακίσει το έργο από περαιτέρω
τέτοιες περιπέτειες. Δεν έγινε, όµως.

Τώρα πληροφορούµαι επιπροσθέτως -θα περιµένω την πρω-
τολογία σας, για να συνεχίσω- ότι και στο θέµα της παράκαµψης
της Φιλιππιάδας για τη σύνδεση της Πρέβεζας µε την Ιόνια Οδό,
όπου υπάρχει µελέτη και έχει προεγγραφεί ένα ποσό 35 εκατοµ-
µυρίων ευρώ, υπάρχουν διαρροές ότι αυτό πιθανόν να µην
ισχύει. Εάν αυτό ισχύει, ότι, δηλαδή, δεν ισχύει, τότε η Πρέβεζα
-επιτρέψετε να πω- θα δεχθεί ένα διπλό πλήγµα και από τη µεριά
του Άκτιου - Αµβρακία και από τη µεριά της Φιλιππιάδας. Και
αυτό δεν είναι αποδεκτό.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ο κύριος Υπουργός
έχει τον λόγο.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΧ. ΚΑΡΑΜΑΝΛΗΣ (Υπουργός Υποδοµών
και Μεταφορών): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.

Κύριε Βαρεµένε, θα ξεκινήσω µε κάτι, για το οποίο είχα δε-
σµευτεί τον προηγούµενο Ιούλιο, στις προγραµµατικές δηλώσεις
της Κυβέρνησης, για να δείτε ότι εµείς, σε αντίθεση µε το ΣΥ-
ΡΙΖΑ, αυτά που λέµε προεκλογικά, αυτά κάνουµε. Εξηγούµαι:

Τότε είχα υπογραµµίσει πως η νέα Κυβέρνηση καλείται να επα-
νεξετάσει το διαγωνισµό Άκτιο - Αµβρακία, έτσι ώστε να δώ-
σουµε τη βέλτιστη λύση, ώστε να ολοκληρωθεί, επιτέλους, ένα
µεγάλο έργο και να τελειώνουµε σε αυτήν την Αίθουσα τα µε-
γάλα επαναστατικά λόγια.

Δυστυχώς, όµως, µε τη σηµερινή σας ερώτηση, πολύ φοβάµαι
ότι µπαίνουµε σε µια διαδικασία η οποία δεν βοηθάει. Θα σας πω
γιατί. 

Θα µου επιτρέψετε στο σηµείο αυτό, κύριε Πρόεδρε και κύριε
Βαρεµένε, να κάνω µια σύντοµη αναδροµή για όσους µας παρα-
κολουθούν, γιατί είναι πραγµατικά -όπως πολύ σωστά είπατε- ένα
έργο που έχει περάσει από χίλια κύµατα, ώστε να καταλάβουµε
τι έχει γίνει.

Το έργο ξεκίνησε σαλαµοποιηµένο, µε κατάτµηση -όπως αυτό
που κάνατε στο Πάτρα-Πύργος- όχι το 2009, όπως γράφετε στην
ερώτησή σας. Η σύµβαση υπογράφτηκε το 2010 επί κυβέρνησης
ΠΑΣΟΚ. Το έργο αυτό είχε  προϋπολογισµό 142 εκατοµµύρια
ευρώ. Εδώ ξεκινάνε τα προβλήµατα µε το σπάσιµο των έργων
και τις κατατµήσεις, προβλήµατα που προσπαθούµε τώρα να
αποφύγουµε εµείς στο Πάτρα-Πύργος.

Η ανάδοχος εταιρεία κηρύσσεται έκπτωτη τον Μάιο του 2013
στις δύο από τις τέσσερις εργολαβίες, που είχε αναλάβει, στο
πρώτο και στο τέταρτο τµήµα. Ακούστε τώρα να δείτε τον παρα-
λογισµό του ελληνικού κράτους. Εν συνέχεια, επανεκκίνησε τα
έργα τον Αύγουστο του 2013, για να κηρυχθεί και πάλι έκπτωτη
τον Μάιο του 2014, οπότε και υπέβαλε αίτηµα για τη σύσταση
νέας κοινοπραξίας. Το τραγικό είναι πως και ο νέος ανάδοχος
πάλι κηρύσσεται έκπτωτος. 

Στα τέλη του 2014 δίνονται δύο παρατάσεις για την ολοκλή-
ρωση του έργου µέχρι τα τέλη του 2015. Στις αρχές του 2015 τα
έργα, όµως, σταµατάνε. 

Ξέρετε, κύριε Βαρεµένε, γιατί σταµατούν τα έργα; Γιατί τότε
ζούσατε την εποχή µε τις αυταπάτες σας. Τότε σταµάτησαν τα
πάντα, το πρώτο εξάµηνο της περήφανης διαπραγµάτευσης και
έπρεπε να κάνουµε restart. 

Δεκαπέντε µήνες µετά, στα τέλη του 2016, ο ΣΥΡΙΖΑ ήταν
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αυτός. ο οποίος έδωσε παράταση δεκαπέντε µηνών στην ίδια ερ-
γολαβία, δηλαδή µέχρι τα τέλη του 2017. 

Θυµίζω ότι ο προγραµµατισµός του έργου το 2015 περιλάµ-
βανε την παράδοση του έργου το 2018 -συνολικά σαράντα περί-
που χιλιόµετρα- και σε δεύτερη φάση, µια νέα δηµοπράτηση,
όπου θα ολοκληρώνονταν τα εναποµείναντα τµήµατα των οκτώ-
µισι χιλιάδων χιλιοµέτρων το 2020. 

Τελικά, τα έργα συνεχίστηκαν µόνο για την πρώτη εργολαβία,
ενώ για τα υπόλοιπα τµήµατα αποφασίστηκε το 2017 µε τιµές
µονάδας, κύριε Βαρεµένε, και όχι κατ’ αποκοπήν -το ίδιο ακριβώς
λάθος κάνατε και εσείς- να ολοκληρωθεί µια νέα σύµβαση-«σκού-
πα» ύψους 160 εκατοµµυρίων. Η κυβέρνησή σας έκανε «σκού-
πα»-εργολαβία 160 εκατοµµύρια παραπάνω από την εργολαβία
του 2010, που ήταν 148 εκατοµµύρια. Ξέρετε πόσο έχει κοστίσει
το έργο µε κατάτµηση, αυτό που πήγατε να κάνετε κι εσείς το
2017; Έχει κοστίσει 6,1 εκατοµµύρια ευρώ το χιλιόµετρο και
ακόµα δεν έχει τελειώσει. Είναι ίσως ο πιο ακριβός δρόµος, αν
όχι στην Ευρώπη, πάντως σίγουρα στην ιστορία του ελληνικού
κράτους. Δηλαδή, η σύµβαση-«σκούπα» -η συµπληρωµατική
σύµβαση- είναι πιο ακριβή από τον αρχικό προϋπολογισµό. 

Τι κάναµε εµείς; Εµείς, το 2018 βρίσκουµε την κοινοπραξία
«ΑΚΤΩΡ» και «ΤΕΡΝΑ» να έχει πάρει το έργο και σε τριάντα µήνες
υποτίθεται ότι θα το ολοκλήρωναν, µέχρι το 2021. Έρχονται οι
δικαστικές, όπως πολύ σωστά είπατε, επιπλοκές. Κύριε Βαρε-
µένε, ξέρετε γιατί ήρθαν; Διότι η Επιτροπή Ανταγωνισµού νοµο-
θέτησε υπέρ των καρτέλ. Το 2016 η δική σας κυβέρνηση περνάει
µια τροπολογία, µε την οποία κλείνετε το αστικό κοµµάτι για τις
ελληνικές εταιρείες, αλλά δεν κλείνετε το διοικητικό και ποινικό
κοµµάτι, µε αποτέλεσµα κάθε φορά που πήγαινε µια εταιρεία να
υποβάλει τα χαρτιά της σε έναν διαγωνισµό, να έρχεται µια άλλη
εταιρεία και να κάνει ένσταση στο Συµβούλιο της Επικρατείας. 

Αυτό που εσείς επί τρία χρόνια δεν το κάνατε, για να εκβιάζετε,
κατά την άποψή µου, τις µεγάλες τεχνικές εταιρείες, εµείς το λύ-
σαµε µέσα στο πρώτο τρίµηνο της κυβέρνησης και ξεµπλόκαραν
όλες οι διαπραγµατευτικές διαδικασίες.

Εποµένως, εµείς τι κάναµε; Μάλλον, εσείς τι κάνετε και θα σας
πω µετά τι κάναµε εµείς. Επί τεσσεράµισι χρόνια, όπως σας απέ-
δειξα, δεν είχατε κάνει σχεδόν τίποτα. Απλά πετούσατε το τενε-
κεδάκι µπροστά, δίνοντας παράταση στην παράταση, όπως
γινόταν και τα προηγούµενα χρόνια. 

Εµείς τι κάνουµε; Εµείς γυρνάµε και λέµε ότι, πρώτον, λόγω
των χρόνιων δικαστικών επιλογών, ακυρώνουµε το διαγωνισµό.
Δεν µπορεί να τραβήξει άλλο αυτό το πράγµα µε τις δικαστικές
προσφυγές. Δεύτερον, προετοιµάζουµε νέα τεύχη µε συγκεκρι-
µένο χρονοδιάγραµµα και προϋπολογισµό µε κατ’ αποκοπήν τί-
µηµα, χωρίς τις βλακείες των µεγάλων εκπτώσεων. Δώσε ένα
τίµηµα, πάρ’ το και κάν’ το, να τελειώνουµε, διότι ήδη έχουµε ξο-
δέψει πάρα πολλά λεφτά. Τρίτον, προετοιµάζουµε την προκή-
ρυξη του διαγωνισµού µε 150 εκατοµµύρια ευρώ και θα τον
έχουµε έτοιµο µέχρι τον Μάιο του 2020. 

Ξεπερνάµε λοιπόν, τα κακώς κείµενα του παρελθόντος και
προχωράµε µε στόχο την ολοκλήρωση του έργου. 

Νοµίζω ότι αυτό που γίνεται κατανοητό από αυτά που σας είπα
και συγγνώµη για την υπέρβαση του χρόνου, είναι ότι είχαµε το
γεφύρι της Άρτας και προσπαθούµε µέσα σε αυτήν την πολύ δύ-
σκολη πραγµατικότητα που σας περιγράφω, να κάνουµε ό,τι
είναι ανθρωπίνως δυνατόν, για να τελειώνουµε µε µια ιστορία. Ο
διαγωνισµός αυτός έπρεπε, δυστυχώς, να ακυρωθεί, να ξεκινή-
σει από την αρχή, για να τελειώνει κάποτε αυτό το έργο.

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κυρίες και κύριοι συ-

νάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη συνε-
δρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία, αφού
προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥ-
ΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτη-
ρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής,
είκοσι εννέα µαθητές και µαθήτριες και τρεις εκπαιδευτικοί συ-
νοδοί από το 10ο Δηµοτικό Σχολείο Τρικάλων, (δεύτερο τµήµα). 

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Κύριε Βαρεµένε, έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΒΑΡΕΜΕΝΟΣ: Προσέξτε, τι γίνεται, κύριε Πρό-
εδρε, µε βάση τα λεγόµενα του κυρίου Υπουργού. Όσα τροµερά
και φοβερά προηγήθηκαν του 2015 στο Άκτιο - Αµβρακία επα-
φίονται στο κράτος ανωνύµως. Ό,τι έγινε µετά το 2015, φταίει ο
ΣΥΡΙΖΑ.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΧ. ΚΑΡΑΜΑΝΛΗΣ (Υπουργός Υποδοµών
και Μεταφορών): Δεν είπα αυτό.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΒΑΡΕΜΕΝΟΣ: Αυτό είπατε.
Εγώ λέω, κύριε Υπουργέ, να είµαστε ειλικρινείς. Και εγώ το

είπα: Εδώ ισχύει το προαποφασίζουµε και διατάζουµε. 
Να σας πω κάτι; Μιλήσατε για την κατάτµηση. Δεν την έκανε

ο ΣΥΡΙΖΑ. Παρ’ όλα αυτά, όµως, εγώ θα σας πω ότι η ευρωπαϊκή
οδηγία -στην οποία µπορείτε να ανατρέξετε- αναφέρει ότι η υπο-
διαίρεση σε τµήµατα όχι απλώς επιτρέπεται, αλλά επιβάλλεται
για την ενίσχυση του ανταγωνισµού και των µικροµεσαίων επι-
χειρήσεων. Ανατρέξτε σε αυτή και διαβάστε την.

Εγώ λέω, όµως, το εξής, µετά από όλα όσα έγιναν. Και εγώ
λέω, κύριε Υπουργέ, ότι είναι διάτρητα. Και θα µπορούσα εδώ
να σας πω τους λόγους. Καταλαβαίνετε, όµως, γιατί δεν λέω
τους λόγους; Γιατί δεν θέλω να δώσω σε κανέναν επιχειρήµατα,
για ό,τι ήθελε επακολουθήσει. Κι είναι βέβαιο ότι θα επακολου-
θήσει. Εδώ θα είµαστε και θα το δούµε. Και είναι άδηλο στο πού
θα καταλήξει. Το έργο µπαίνει πλέον στο σκοτάδι. Τράβηξαν ό,τι
τράβηξαν στην περιοχή, χάσαµε όσες ζωές χάσαµε όλα αυτά τα
χρόνια λόγω των αβελτηριών ή λόγω του γεγονότος ότι δεν απο-
περατώθηκε το έργο, πέθανε τόσος κόσµος και -χτύπα ξύλο- δεν
ξέρω τι θα συµβεί από δω και πέρα ως προς αυτό.

Και να σας πω κάτι, κύριε Υπουργέ, επειδή θέλω να σας µιλάω
ειλικρινά; Και ποιος σας είπε ότι ο νέος ανάδοχος θα είναι αυτός
που εσείς θεωρείτε -λέω εγώ- επιεικώς κατάλληλος και ενδεχο-
µένως αρεστός; Ποιος σας το είπε αυτό; Ποιος σας το εγγυάται;
Και το λέω αυτό, κύριε Υπουργέ, για να µην πάµε στο Πάτρα -
Πύργος. Θα πάµε µε άλλη ευκαιρία εκεί. Και έχουµε πολλά να
πούµε. Διότι στο µεταξύ -επιτρέψτε µου να πω- εσείς δηµιουρ-
γήσατε και βεντέτες, στις οποίες εγώ προσωπικά απέφυγα να
υπεισέλθω. Δεν είναι, δηλαδή, ότι προσδοκάτε κάποιον αρεστό
ή επιθυµητό ή κατάλληλο, να το πω επιεικώς. Προκαλείτε και βεν-
τέτες µε κάποιους που θεωρείτε ότι πρέπει να βγουν από τη
µέση. Αυτό θα το κρίνουν, όµως, οι αρµόδιοι. 

Ένα κράτος, κύριε Υπουργέ, έχει συνέχεια και έχει και θεσµική
µνήµη. Δεν έρχεται κάποιος και λέει, «καταργώ, σταµατώ, ανα-
σκολοπίζω ένα έργο». Όχι εδώ. Δεν το λέω µόνο για το Άκτιο -
Αµβρακία, γιατί έχουµε και άλλα προηγούµενα. Το κράτος έχει
συνέχεια και πρέπει να έχει και θεσµική µνήµη, γιατί είναι βέβαιο
αυτό που θα ακολουθήσει.

Για την Φιλιππιάδα δεν µου είπατε τίποτα.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΧ. ΚΑΡΑΜΑΝΛΗΣ (Υπουργός Υποδοµών

και Μεταφορών): Θα σας πω.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΒΑΡΕΜΕΝΟΣ: Όχι, θα µου πείτε τώρα. Θα µου το

πείτε πριν ολοκληρώσω.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΧ. ΚΑΡΑΜΑΝΛΗΣ (Υπουργός Υποδοµών

και Μεταφορών): Έχω τη δευτερολογία µου. Θα σας το πω.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΒΑΡΕΜΕΝΟΣ: Ναι, αλλά εγώ δεν θα έχω τη δυνα-

τότητα να το σχολιάσω. Γιατί αν είναι ακύρωση, κύριε Υπουργέ
µε συγχωρείτε, να το πείτε όχι σε εµένα, να το πείτε στον λαό,
να το ακούσει και ο λαός της περιοχής. 

Εάν µπορείτε, εγώ σας δίνω τον λόγο και θα επανέλθω.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΧ. ΚΑΡΑΜΑΝΛΗΣ (Υπουργός Υποδοµών

και Μεταφορών): Θα το πω δηµοσίως, κύριε Βαρεµένε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κύριε Βαρεµένε, έχε-

τε εµπειρία.
Ο Υπουργός απάντησε στην πρωτολογία του και θα απαντήσει

και στην δευτερολογία του, γιατί κλείνει. Το ξέρετε. Χρόνια ήσα-
σταν εδώ.

Συνεχίστε παρακαλώ.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΒΑΡΕΜΕΝΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, φυσικά κι έχω εµ-

πειρία. Όµως, µε όλο το σεβασµό, είναι βασικό σκέλος της ερώ-
τησής µου, το οποίο δεν απαντήθηκε.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΧ. ΚΑΡΑΜΑΝΛΗΣ (Υπουργός Υποδοµών
και Μεταφορών): Στην Φιλιππιάδα θα συµφωνήσουµε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Άρα, είναι κάτι το
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αναµενόµενο θετικό.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΧ. ΚΑΡΑΜΑΝΛΗΣ (Υπουργός Υποδοµών

και Μεταφορών): Κύριε Βαρεµένε, σε µερικά θα συµφωνή-
σουµε. Δεν πειράζει.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Παρακαλώ, κύριε Βα-
ρεµένε, συνεχίστε, γιατί περιµένουν και άλλοι συνάδελφοι.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΒΑΡΕΜΕΝΟΣ: Εγώ σας έχω µεταβιβάσει την αγω-
νία µιας ολόκληρης περιοχής, την αγωνία ενός ολόκληρου πλη-
θυσµού. Δεν είναι µόνο η Αιτωλοακαρνανία στην οποία εκλέ-
γοµαι. Είναι και η Λευκάδα που είναι πιο πέρα, είναι και η Πρέ-
βεζα που σας προανέφερα, είναι ο τουρισµός στην περιοχή, είναι
η αναπτυξιακή ανάγκη της περιοχής και είναι και ο φόρος αίµα-
τος που έχουµε πληρώσει µέχρι τώρα. Και νοµίζω πως δεν χρει-
άζεται να πληρώσουµε παραπάνω. 

Εδώ θα είµαστε και θα επανέλθουµε. Εγώ σας είπα πόσο σκο-
τεινή είναι η συνέχεια των πραγµάτων. Και εγώ ήλπιζα να έχετε
συνειδητοποιήσει σε ποιο σκοτεινό τούνελ µπαίνει πλέον το
έργο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κύριε Υπουργέ, έχετε
τον λόγο.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΧ. ΚΑΡΑΜΑΝΛΗΣ (Υπουργός Υποδοµών
και Μεταφορών): Κατ’ αρχάς, να ξεκινήσω, λέγοντας ότι την
άλλη φορά θα σας παρακαλούσα να είστε λίγο πιο διαβασµένος.
Οι κατατµήσεις έργων, κύριε Βαρεµένε, είναι κάτι το οποίο η Ευ-
ρωπαϊκή Επιτροπή απεχθάνεται και µόνο σε ειδικές περιπτώσεις
επιτρέπει. Και εξηγούµαι:

Μιλήσατε για τη συνέχεια του κράτους. Μιλάτε σοβαρά; Στο
δικό µου Υπουργείο είχατε ένα έτοιµο έργο στο Πάτρα – Πύργος,
µε εξασφαλισµένη χρηµατοδότηση και αποφάσισε η τότε κυβέρ-
νηση να το σπάσει σε οκτώ κοµµάτια, όχι για να προασπίσει το
δηµόσιο συµφέρον…

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΒΑΡΕΜΕΝΟΣ: Πριν από αυτό τι είχε γίνει;
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΧ. ΚΑΡΑΜΑΝΛΗΣ (Υπουργός Υποδοµών

και Μεταφορών): Δεν σας διέκοψα, σας άκουσα µε πολύ µεγάλη
προσοχή και µε πολύ µεγάλο σεβασµό. 

Ενιαίο έργο ήταν και εσείς το σπάσατε. Γιατί το σπάσατε; Για
να ευνοήσετε έναν συγκεκριµένο εργολάβο, που θέλατε να τον
κάνετε εκδότη και καναλάρχη. Τα περί βεντετών, λοιπόν, σας τα
επιστρέφω, όχι προσωπικά σε εσάς, στο κόµµα σας. 

Εµείς, κύριε Βαρεµένε, είµαστε εδώ για να προασπίσουµε το
δηµόσιο συµφέρον. Και τι µου λέτε τώρα; Μπαίνουµε -λέει- σε
σκοτεινούς δρόµους. Μα, καλά, ποιον κοροϊδεύετε; Εγώ να
δεχθώ ότι υπήρχαν ευθύνες πριν το 2015. Εσείς από το 2015
µέχρι το 2019, που ήσασταν και Βουλευτής Αιτωλοακαρνανίας,
που ήσασταν και Αντιπρόεδρος του ελληνικού Κοινοβουλίου
τότε, γιατί δεν κάνατε ερωτήσεις στον κ. Σπίρτζη, γιατί δεν του
κουνάγατε το δάκτυλο όταν έδινε τη µια παράταση µετά την
άλλη και γιατί δεν τον ρωτάγατε γιατί δεν κλείνει το θέµα µε νο-
µοθετική ρύθµιση, όπως κάναµε εµείς µε το ζήτηµα της Επιτρο-
πής Ανταγωνισµού; Τότε αυτά δεν τα ρωτάγατε, γιατί τότε,
προφανώς, ήταν κυβέρνηση το κόµµα το οποίο εκπροσωπείτε.

Καταλαβαίνω, βέβαια, γιατί δυστυχώς, αυτό είναι το σύστηµα
που έχουµε, το ακυρωτικό σύστηµα και οι δικαστικές διαδικα-
σίες- και όντως θα συµφωνήσω µαζί σας, ότι έχουµε πολύ µε-
γάλο κίνδυνο να µπούµε σε έναν κύκλο προσφυγών. Όµως, εµείς
αυτά τα έχουµε λάβει υπ’ όψιν µας. 

Είµαστε, λοιπόν, εδώ αυτή τη στιγµή και λέµε το εξής: Ακόµη
κι αν δίναµε το έργο στον δεύτερο, µετά θα έκανε ο τρίτος προ-
σφυγή στον δεύτερο, γιατί αυτή είναι η διαδικασία που γίνεται.

Εποµένως, πάµε στο Σ.τ.Ε. µε µια συγκεκριµένη επιχειρηµα-
τολογία, αναλύοντας το ιστορικό όλης αυτής της πολύ πονεµέ-
νης ιστορίας, που ταλαιπωρεί τους συµπολίτες σας και τους
συµπολίτες των γύρω περιοχών πάρα πολλά χρόνια και λέµε κάτι
πολύ απλό: «Κύριοι, ως εδώ. Ακυρώνουµε αυτόν το διαγωνισµό
ο οποίος ήταν µια παρωδία και κάνουµε µια καινούργια αρχιτε-
κτονική ενός διαγωνισµού µε κατ’ αποκοπήν τίµηµα για να τελει-
ώσει, επιτέλους, και το υπόλοιπο κοµµάτι».

Εποµένως, καλό είναι να µην έρχονται εδώ οι Βουλευτές της
Αντιπολίτευσης ή της συµπολίτευσης και να λένε ότι το έργο θα
µπλέξει σε δικαστικές περιπέτειες. Γιατί αν ήµουν πονηρός -που
δεν είµαι, γιατί δεν θέλω να σας κάνω καµµία µοµφή για την εν-

τιµότητά σας- θα µπορούσε κάποιος να πει ότι κάποιοι είναι αυτοί
που παροτρύνουν µερικούς να πάνε στα δικαστήρια. Δεν λέω ότι
το κάνετε εσείς. Προς θεού! Μέσα, όµως, σε αυτή την Αίθουσα,
σε κάποιες άλλες φάσεις, από άλλους χώρους, ερχόντουσαν
Βουλευτές µε χαρτιά από εργολάβους και έλεγαν, «γιατί δεν
απαντήσατε στον τάδε εργολάβο;». Εγώ δεν είµαι εδώ για να
απαντάω σε εργολάβους. Εγώ είµαι εδώ για να απαντάω στον
ελληνικό λαό και σε εσάς που είστε εκπρόσωπός του. 

Τώρα όσον αφορά στο δεύτερο σκέλος της ερώτησής σας για
το έργο της σύνδεσης της Ιόνιας Οδού µε τον Νοµό Πρέβεζας,
όπως είπατε στο ύψος της Φιλιππιάδας, θέλω να σας πω τα εξής:
Έχουµε ξεκινήσει τη διαδικασία σύναψης προγραµµατικής σύµ-
βασης µε την Περιφέρεια Ηπείρου και η εκτίµησή µας είναι ότι
το όλο έργο θα δηµοπρατηθεί εντός του πρώτου εξαµήνου του
2021. Οπότε, θέλω να πω µε βεβαιότητα ότι αυτό το κοµµάτι του
έργου θα προχωρήσει και ότι δεν υπάρχει αυτή τη στιγµή κάποια
σκέψη για να µπούµε σε περιπέτειες µε αυτό το κοµµάτι.

Σας ευχαριστώ πάρα πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Σας ευχαριστώ.
Στις επόµενες δύο ερωτήσεις θα απαντήσει ο Υφυπουργός Πε-

ριβάλλοντος και Ενέργειας κ. Γεράσιµος Θωµάς.
Συνεχίζουµε µε την πέµπτη µε αριθµό 502/11-2-2020 επίκαιρη

ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Β2’ Δυτικού Τοµέα
Αθηνών του ΜέΡΑ25 κ. Κρίτωνα Αρσένη προς τον Υπουργό Πε-
ριβάλλοντος και Ενέργειας, µε θέµα: «Ανάγκη για τη θεσµοθέ-
τηση ελάχιστης εγγυηµένης ποσότητας ενέργειας στους
οικονοµικά ασθενέστερους».

Ο κ. Αρσένης έχει τον λόγο, για να πρωτολογήσει.
ΚΡΙΤΩΝ - ΗΛΙΑΣ ΑΡΣΕΝΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υφυπουργέ, κατ’ αρχάς είµαι πάρα πολύ στεναχωρηµέ-

νος για πράγµατα που έγιναν σ’ αυτήν την Αίθουσα και αφορούν
εµµέσως την ερώτησή µας και γι’ αυτό θα τα θέσω.

Όλοι µιλάµε για το 2015. Όταν ο κ. Βαρουφάκης παρέδωσε το
τι ακριβώς έγινε το 2015, τις αποµαγνητοφωνήσεις, ο Πρόεδρος
της Βουλής δεν άντεξε αυτήν την αλήθεια και θέλησε να το επι-
στρέψει πίσω. Δεν είναι, όµως, µόνο αυτό το πρόβληµα, υπάρχει
ένα θέµα ηθικής τάξης, γιατί µέσα στον πανικό του ο Πρόεδρος
τη Βουλής ειρωνεύτηκε τρεις φορές τον κ. Βαρουφάκη, ότι πη-
γαίνει στην κηδεία του καλύτερού του φίλου και αυτό είναι µία
προσβολή προς τον άνθρωπο.

Εάν είχα τη δυνατότητα από το καταστατικό, θα έκανα αίτηση
µοµφής προς τον Πρόεδρο της Βουλής. Δυστυχώς, δεν την έχω.

Τώρα, γιατί αφορά την ερώτησή µας; Γιατί αυτές οι αποµαγνη-
τοφωνήσεις θα έλεγαν ακριβώς πώς βρέθηκε ο µέσος Έλληνας
πολίτης σ’ αυτήν την κατάσταση. 

Σήµερα, έχουµε στην Ελλάδα µε βάση µελέτες το 29,2% των
πολιτών -µελέτη του 2017- να δηλώνει ότι δεν µπορούν να καλύ-
ψουν τις βασικές τους ανάγκες όσον αφορά κλιµατισµό, φωτι-
σµό, θέρµανση, ακόµα και µαγείρεµα.

Η κατάσταση εξαθλίωσης των ελληνικών νοικοκυριών είναι πα-
σιφανής. Στη δυτική Αθήνα, την οποία εκπροσωπώ, είναι πάρα
πολύ έντονη και ο Δήµος Ιλίου -προς τιµήν του- έχει ξεκινήσει
διάφορες πρωτοβουλίες, καλύπτοντας και το ρεύµα, τους ληξι-
πρόθεσµους λογαριασµούς µέχρι το 2018, σε εβδοµήντα επτά
οικογένειες. Υπάρχει ανάγκη, όµως, για να γίνει µια κανονικοποί-
ηση αυτής της διαδικασίας για όλους τους δήµους και υπάρχει
ενδιαφέρον και από άλλους δήµους. Στην ουσία µιλάµε για ένα
«ηλεκτρικό συσσίτιο», διότι σ’ αυτή την κατάσταση έχουν φθάσει
πολλά νοικοκυριά.

Ζητάω, λοιπόν, από εσάς µε την επίκαιρη ερώτηση που έχω
καταθέσει ακριβώς να δηµιουργήσετε το νοµικό πλαίσιο, ώστε
να επιτραπεί προς τους δήµους να κάνουν αυτή τη διαδικασία.
Χρειαζόµαστε, δηλαδή, να µπορεί να µπει ένας µετρητής.

Καταθέτω στα Πρακτικά την οµόφωνη απόφαση του δήµου γι’
αυτό το ζήτηµα, που είναι του 2012 και επανήλθε το 2019, µε την
οποία ζητάει, αν γίνεται µε την συνδροµή της ΔΕΗ, να µπουν οι
µετρητές ή να µπορεί να δώσει µια κάρτα µε συγκεκριµένες µο-
νάδες ρεύµατος, για να τα χρησιµοποιούν τα νοικοκυριά εν είδει
τουλάχιστον συσσιτίου. Αν δεν καλυφθεί αυτό το κόστος από την
κοινωνική εταιρική ευθύνη της ΔΕΗ, να µπορεί τότε ο δήµος να
παρέµβει και να καλύψει αυτά τα ποσά. Οπότε, έχουµε ένα τε-
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χνικό, τον µετρητή και ένα ουσιαστικό, την κάλυψη αυτού του
«ηλεκτρικού συσσιτίου», που πραγµατικά θα συµφωνείτε µαζί
µου -είµαι σίγουρος- ότι είναι απαραίτητο να ξεκινήσει σήµερα.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Κρίτων - Ηλίας Αρσένης κα-
ταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο
βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ο κύριος Υφυπουρ-
γός έχει τον λόγο, για να απαντήσει.

ΓΕΡΑΣΙΜΟΣ ΘΩΜΑΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος και Ενέρ-
γειας): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.

Θέλω να ευχαριστήσω τον κ. Αρσένη, που µε αυτήν την ερώ-
τηση µου δίνει τη δυνατότητα να αναφερθώ στο εξαιρετικά ση-
µαντικό θέµα της ενεργειακής ένδειας, που δεν αφορά µόνο
τους άµεσα πληγέντες, αλλά αφορά και το σύνολο της κοινωνίας
µας. 

Η ενεργειακή ένδεια είναι ένα φαινόµενο υπαρκτό που έχει επι-
δεινωθεί τα τελευταία χρόνια, όπως είπατε και στην ερώτησή
σας, κατά τη διάρκεια της οικονοµικής κρίσης και έχει αναδειχθεί
σαν πρόβληµα στο εθνικό σχέδιο για την ενέργεια και το κλίµα,
στο ΕΣΕΚ, που χρησιµοποιεί τα ίδια στοιχεία που και εσείς είπατε
από το 2017 και δείχνει ότι το 23% του συνολικού πληθυσµού εµ-
φανιζόταν µη ικανό να θερµανθεί ικανοποιητικά στην κατοικία
του. Αυτό το φαινόµενο διπλασιάζεται, όταν αναφερόµαστε
στους οικονοµικά πιο ευάλωτους πολίτες. 

Είµαστε σαν Ελλάδα, ύστερα από την κρίση, στις τελευταίες
θέσεις της Ευρωπαϊκής Ένωσης, πίσω µόνο από τη Βουλγαρία
και τη Λιθουανία. Γι’ αυτόν τον λόγο, η εθνική ενεργειακή και κλι-
µατική στρατηγική, που ψήφισε η Κυβέρνηση, βάζει στόχο να µει-
ωθούν αυτά τα ποσοστά κατά 75% µε βάση το έτος 2016 µέσα
στη διάρκεια της υλοποίησης του ΕΣΕΚ.

Οι στόχοι αυτοί είναι φιλόδοξοι, αλλά υλοποιήσιµοι και πρέπει
να γίνουν µε µόνιµα µέτρα, µε µόνιµη και δοµική καταπολέµηση
του φαινοµένου και όχι µόνο µε ευκαιριακά και βραχυχρόνια
µέτρα, τα οποία δεν αποδίδουν.

Χρειάζεται δοµική λύση. Με αυτό το σκεπτικό έχουµε αναθέσει
στο ΚΑΠΕ, που συνεργάζεται µε το Υπουργείο, και έχουµε υπο-
σχεθεί ότι θα ολοκληρωθεί στα µέσα του 2020 σχέδιο δράσης
για την κατάργηση της ενεργειακής ένδειας, το οποίο, όταν θα
ολοκληρωθεί, θα περιλαµβάνει τον ορισµό των νοικοκυριών που
χαρακτηρίζονται από ενεργειακή ένδεια, την ειδική διαδικασία
παρακολούθησης και αξιολόγησης της εξέλιξης του φαινοµένου
και τις λύσεις που χρειάζονται, άλλες σε εθνικό και άλλες σε πε-
ριφερειακό επίπεδο.

Τα µέτρα της πολιτικής θα εξειδικευτούν µε ευνοϊκά τιµολόγια,
ενεργειακούς ελέγχους, συµµετοχή σε ενηµερωτικές και εκπαι-
δευτικές δράσεις και θα αναπτυχθεί ειδική διαδικασία παρακο-
λούθησης και µέτρησης των επιπτώσεων του κάθε µέτρου ξεχω-
ριστά.

Σε αυτό το στάδιο η ερώτησή σας και οι προτάσεις έρχονται
σε πολύ καλή στιγµή, γιατί είµαστε ανοιχτοί και θέλουµε να ακού-
σουµε και να εξετάσουµε τις προτάσεις, όπως αυτήν του Δήµου
Ιλίου. Έχουµε συζητήσει µε τον ΔΕΔΔΗΕ την περίπτωση του
ενεργειακού συσσιτίου. 

Όπως ξέρετε, αυτή η Κυβέρνηση έχει ετοιµάσει την επιτά-
χυνση της εισαγωγής των «έξυπνων µετρητών», που είναι ένας
τρόπος και µία απαραίτητη προϋπόθεση, για να γίνουν τα ενερ-
γειακά συσσίτια. Έχουµε συζητήσει µε τον ΔΕΔΔΗΕ, που εξετά-
ζει την τεχνική υλοποίηση αυτού του µέτρου και πώς αυτό θα
µπορέσει να µπει στο µακροχρόνιο πλάνο για την ενεργειακή έν-
δεια.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κύριε Αρσένη, έχετε

τον λόγο για τη δευτερολογία σας.
ΚΡΙΤΩΝ -ΗΛΙΑΣ ΑΡΣΕΝΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υφυπουργέ, χαίροµαι πολύ που προχωράτε προς αυτή

την κατεύθυνση. Αναρωτιέµαι, από τη στιγµή που υπάρχει αυτό
το οµόφωνο ενδιαφέρον από τον Δήµο Ιλίου, εάν θα µπορούσατε
να εξετάσετε το να εφαρµοστεί πιλοτικά αυτό, ξεκινώντας από
τον Δήµο Ιλίου, καθώς έχουν προχωρήσει και σε αποπληρωµές
λογαριασµών ανθρώπων. Αυτές οι εβδοµήντα επτά οικογένειες

είχαν µείνει χωρίς ρεύµα για πολύ καιρό λόγω συσσωρευτικών
χρεών προς τη ΔΕΗ.

Υπάρχει, επίσης, και µία οργανωµένη πρόταση από την πλευρά
τους. Οπότε, νοµίζω ότι αξίζει να εξετάσετε πιλοτικά την εφαρ-
µογή αυτών των µέτρων, ξεκινώντας από τον Δήµο Ιλίου, πιθανόν
και άλλους δύο-τρεις δήµους σε όλη την Ελλάδα, αλλά µέσα σ’
αυτούς να είναι και ο Δήµος Ιλίου.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ορίστε, κύριε Υπουρ-

γέ, έχετε τον λόγο για την απάντησή σας.
ΓΕΡΑΣΙΜΟΣ ΘΩΜΑΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος και Ενέρ-

γειας): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Θέλω να θυµίσω ότι τα κριτήρια ένταξης στους δικαιούχους

της ενεργειακής ένδειας, όπως και τα κριτήρια της ένταξης στο
κοινωνικό τιµολόγιο, παραδείγµατος χάριν, τα οποία άλλαξαν το
2018, κατά την προηγούµενη κυβέρνηση, χρειάζονται µία καλή
µελέτη, δηλαδή τα κριτήρια ένταξης στο ΚΟΤ. Στο ΚΟΤ είχαµε
το 2009 οκτακόσιες χιλιάδες νοικοκυριά και ύστερα από επανε-
ξέταση των κριτηρίων από την προηγούµενη κυβέρνηση, έγιναν
πιο περιοριστικά και ήταν πεντακόσιες χιλιάδες οι δικαιούχοι του
κοινωνικού τιµολογίου. Αυτό είναι ένα παράδειγµα που δείχνει
ότι πριν προχωρήσουµε σε µαζικά µέτρα, πρέπει να είµαστε σί-
γουροι για τον ορισµό.

Με αυτό το σκεπτικό, εγώ εισηγήθηκα σήµερα στον ΔΕΔΔΗΕ
να εξετάσει την περίπτωση του Ιλίου σαν πιλοτικό project και θα
δούµε εάν ανταποκρίνονται στα κριτήρια ορισµού της ενεργει-
ακής ένδειας αυτές οι εβδοµήντα επτά οικογένειες και πώς αυτό
θα µπορεί να λυθεί τεχνικά, όταν εισαχθούν οι «έξυπνοι µετρη-
τές».

Πέρα από αυτό, θα ήθελα να πω ότι η Κυβέρνηση κοιτάζει και
άλλα µέτρα, τα οποία βοηθούν στο ίδιο αυτό πρόβληµα. Ήδη συ-
νεχίζουµε τη χορήγηση του επιδόµατος θέρµανσης και κοιτάµε,
επίσης, τη συνέχιση του προγράµµατος επανασύνδεσης των
ευάλωτων οικιακών καταναλωτών. Έχουµε δεσµεύσει κοντά στα
3 εκατοµµύρια ευρώ από τον εθνικό προϋπολογισµό, ο οποίος
θα πιστωθεί στον ειδικό λογαριασµό που τηρεί ο ΔΕΔΔΗΕ. Εξε-
τάζουµε µε αυτά τα χρήµατα να κάνουµε την επέκταση του µέ-
τρου, ώστε να συµπεριληφθούν οι καταναλωτές που τους έχει
κοπεί το ρεύµα µέχρι το καλοκαίρι του 2019. Σαν προσωρινό
µέτρο, µέχρι να γίνει το action plan το οποίο ετοιµάζει το ΚΑΠΕ,
θα κοιτάξουµε να χρησιµοποιήσουµε και αυτούς τους πόρους
εκεί που χρειάζεται και εκεί που µπορούµε, ούτως ώστε να κα-
λύψουµε το κενό και να αντιµετωπίσουµε το θέµα µε µόνιµο και
διαρθρωτικό τρόπο.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Πριν προχωρήσουµε

στην τελευταία για σήµερα επίκαιρη ερώτηση, να ανακοινώσω
ότι η έκτη µε αριθµό 503/11-2-2020 επίκαιρη ερώτηση δεύτερου
κύκλου της Βουλευτού Α’ Θεσσαλονίκης του ΣΥΡΙΖΑ κ. Αικατε-
ρίνης Νοτοπούλου προς τον Υπουργό Υποδοµών και Μεταφο-
ρών, µε θέµα «Πρόοδος των εργασιών του Μετρό Θεσσαλο-
νίκης», δεν θα συζητηθεί λόγω κωλύµατος της κυρίας Βουλευ-
τού.

Προχωρούµε, λοιπόν, στην µε αριθµό 1988/18-11-2019 ερώ-
τηση του κύκλου αναφορών και ερωτήσεων της Βουλευτού Κα-
στοριάς του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Ολυµπίας
Τελιγιορίδου προς τον Υπουργό Περιβάλλοντος και Ενέργειας,
µε θέµα «Δίκτυο φυσικού αερίου σε Καστοριά, Μανιάκοι, Άργος
Ορεστικό και Γρεβενά».

Ορίστε, κυρία συνάδελφε, έχετε τον λόγο για την πρωτολογία
σας.

ΟΛΥΜΠΙΑ ΤΕΛΙΓΙΟΡΙΔΟΥ: Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, καλησπέρα. Η ερώτηση αυτή κατατέθηκε

προς εσάς στις 18 Νοεµβρίου του 2019 και για τρεις ολόκληρους
µήνες µένει αναπάντητη. Αυτός είναι και ο λόγος που µετατρέ-
πεται σε επίκαιρη, γιατί είναι ένα πολύ σηµαντικό θέµα για την
περιοχή µας. 

Αυτό, λοιπόν, το διάστηµα που ούτε εσείς απαντάτε, αλλά
υπάρχει και µια φιλολογία στην περιοχή από στελέχη της Νέας
Δηµοκρατίας και τη νέα περιφερειακή αρχή, επιχειρείται ένας µη-
δενισµός όλης της προηγούµενης προσπάθειας που έφτασε
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αυτό το έργο στο τέλος του, ώστε να αρχίσει να υλοποιείται.
Υπάρχει, λοιπόν, µια απαξίωση ότι τίποτε δεν είχε γίνει από την
προηγούµενη κυβέρνηση.

Μόλις χθες -και δεν ξέρω εάν αυτό σχετίζεται µε το γεγονός
ότι η ερώτηση έγινε επίκαιρη- παρουσιάστηκε ένα σχέδιο της
ΔΕΔΑ για το 2020 µέχρι το 2024. Σε αυτό, λοιπόν, το σχέδιο πε-
ριλαµβάνεται το γεγονός ότι το έργο αυτό θα ξεκινήσει, αποσιω-
πώντας ότι η ΔΕΔΑ είχε ήδη έτοιµο ολοκληρωµένο σχέδιο από
το 2018 και αδειοδότηση από την ΡΑΕ από το 2018. Μάλιστα,
ενώ υπήρχε αυτή η πρόβλεψη, σήµερα βλέπουµε ότι αυτό που
παρουσιάζεται ως επικαιροποιηµένο είναι ένα σχέδιο το οποίο
µας πάει πίσω και όσον αφορά την έναρξη του έργου -γιατί ήταν
να ξεκινήσει από το 2020 και πάµε στο 2021-, αλλά και όσον
αφορά την πρόοδο των εργασιών.

Θέλω, λοιπόν, να ρωτήσω: Όλο αυτό το προηγούµενο διά-
στηµα ήταν προσχηµατική η προσπάθεια απαξίωσης και µηδενι-
σµού όσων είχαν γίνει από την προηγούµενη κυβέρνηση; Έγινε
προσχηµατικά η αλλαγή µε τον καινούργιο σχεδιασµό της ΔΕΔΑ;
Υποκρύπτεται κάτι άλλο και εννοώ την προσπάθεια για να δοθεί
αυτό το έργο σε ιδιώτες, όπως είπε και ο νυν περιφερειάρχης, ο
οποίος ήταν και Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας και παρ’ όλο
που πήγε να το διαψεύσει, ακόµη και στην διάψευσή του το επι-
βεβαιώνει;

Κύριε Υπουργέ, θέλουµε να ξεκαθαρίσετε τα εξής: Το έργο
αυτό θα γίνει από το δηµόσιο; Παραµένει αµετάβλητη η θεσµική
αρµοδιότητα της ΔΕΔΑ; Η παρουσία του καινούργιου σχεδια-
σµού είναι προσχηµατική για την ιδιωτικοποίηση, για την οικειο-
ποίηση του έργου; Υπάρχει, λοιπόν, σχεδιασµός η υλοποίηση να
γίνει, όπως είχαµε προβλέψει εµείς για την εξυπηρέτηση των πο-
λιτών της Καστοριάς, του Άργους Ορεστικού, των Μανιάκων και
των Γρεβενών; Γιατί η καθυστέρηση για έναν χρόνο, όπως πα-
ρουσιάζεται στον τωρινό σχεδιασµό, για µας σηµαίνει ένας επι-
πλέον χειµώνας χωρίς τη δυνατότητα φθηνής πρόσβασης για τη
θέρµανση. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ορίστε, κύριε Υπουρ-

γέ, έχετε τον λόγο για να απαντήσετε.
ΓΕΡΑΣΙΜΟΣ ΘΩΜΑΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος και Ενέρ-

γειας): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Ευχαριστώ πολύ που µου δίνετε τη δυνατότητα να βάλω µια

τάξη και να εξηγήσω τι ακριβώς γίνεται. Κατ’ αρχάς, υπάρχουν
ανακρίβειες σε αυτά τα οποία υποτίθεται είχαν προετοιµαστεί
από την προηγούµενη κυβέρνηση. Ουδέποτε η προηγούµενη Πε-
ριφερειακή Αρχή της Δυτικής Μακεδονίας έβγαλε πρόσκληση
για να ενταχθεί το έργο στο ΠΕΠ δυτικής Μακεδονίας. Είχε εν-
ταχθεί στο Πρόγραµµα Δηµοσίων Επενδύσεων χωρίς πρόβλεψη
υλοποίησης. Εποµένως, ήταν µια ανακοίνωση. Το ίδιο και η
ΔΕΔΑ, η οποία υποτίθεται έχει κάνει τα business plans και όλες
τις προετοιµασίες, ήτανε υποστελεχωµένη επί ΣΥΡΙΖΑ και πήρε
δύο τρίτα του προσωπικού της ενάµιση µήνα πριν τις εκλογές
του 2019. 

Εποµένως, ξεκινάµε από το γεγονός ότι τίποτα δεν ήταν
έτοιµο. Η δυσκινησία της προηγούµενης διοίκησης της ΔΕΔΑ,
αλλά και της προηγούµενης Περιφερειακής Αρχής της Δυτικής
Μακεδονίας -δεν υφίστανται πια- είχε ως αποτέλεσµα να αρχί-
σουµε να εργαζόµαστε συστηµατικά από τώρα µε τη νέα διοί-
κηση της ΔΕΔΑ και τη νέα περιφερειακή αρχή, ώστε να προχω-
ρήσουν αυτά τα έργα. Τα έργα θα προχωρήσουν. Η επέκταση
του δικτύου διανοµής φυσικού αερίου στην ελληνική επικράτεια
αποτελεί αναπόσπαστο κοµµάτι της εθνικής στρατηγικής για την
ενέργεια και το κλίµα, το οποίο ήδη υλοποιείται.

Τώρα, σε ό,τι αφορά το συγκεκριµένο έργο της Περιφέρειας
Δυτικής Μακεδονίας, αυτό έχει ενταχθεί στο πρόγραµµα της
ΔΕΔΑ, το οποίο κατατέθηκε στη ΡΑΕ προς προσέγγιση την προ-
ηγούµενη εβδοµάδα και έχει βγει σε δηµόσια διαβούλευση
ύστερα από επικαιροποίηση για δύο λόγους: Πρώτον, να δούµε
τι πραγµατικά είχε προετοιµαστεί και τι δεν είχε προβληµατιστεί
από τις αρχές, ούτως ώστε να µπορέσει να υλοποιηθεί και δεύ-
τερον, για να προστεθούν, όπως θα πω παρακάτω στην εισήγησή
µου, πολύ σηµαντικά έργα για την περιοχή της δυτικής Μακεδο-
νίας και της υπόλοιπης Ελλάδας. 

Καταθέτω για τα Πρακτικά το πρόγραµµα της ΔΕΔΑ. 
(Στο σηµείο αυτό ο Υφυπουργός Περιβάλλοντος και Ενέργειας

κ. Γεράσιµος Θωµάς καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερ-
θέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµ-
µατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βου-
λής)

Το πρόγραµµα ανάπτυξης της ΔΕΔΑ προβλέπει την ανάπτυξη
των δικτύων διανοµής στους Δήµους Καστοριάς, συµπεριλαµβα-
νοµένων των Μανιάκων, Άργους Ορεστικού και Γρεβενών. Όµως,
γι’ αυτά τα έργα, επίσης, πρέπει να ξέρουµε ότι η τροφοδοσία
τους µε φυσικό αέριο θα µπορέσει να υλοποιηθεί µέσω εξόδου
του αγωγού ΤΑΠ στην περιοχή Ποριά Καστοριάς και η κατα-
σκευή του σταθµού εξόδου θα πραγµατοποιηθεί από τον ΔΕΣΦΑ
που θα αναλάβει τη λειτουργία του σταθµού. Όταν η προηγού-
µενη Κυβέρνηση είχε κάνει τις ανακοινώσεις, δεν είχε καν προ-
βλεφθεί ότι θα υπάρχει έξοδος του ΤΑΠ, ώστε να υπάρχει φυσικό
αέριο για να τα τροφοδοτήσει αυτά. Τώρα αυτά έχουν δροµολο-
γηθεί. Το ΔΕΣΦΑ θα ανοίξει τον σταθµό εξόδου.

Με αυτό το σκεπτικό, αυτή η απαραίτητη προϋπόθεση θα έχει
καλυφθεί. Τα έργα θα ξεκινήσουν το 2021, θα κλείσουν και θα
τελειοποιηθούν το 2023. Έχουν αυξηθεί οι οικίες οι οποίες θα
συνδεθούν µε αυτό το έργο σε σχέση µε το προηγούµενο busi-
ness plan της ΔΕΔΑ.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υφυπουργού)

Είναι δύο χιλιάδες διακόσιοι σαράντα τέσσερις οικιακοί πελά-
τες που προβλέπονται στο πρόγραµµα υλοποίησης, πεντακόσιοι
εξήντα εµπορικοί, τέσσερις βιοµηχανικοί τελικοί πελάτες για
τους οποίους προβλέπεται κατανάλωση φυσικού αερίου. Αυτό
πρακτικά σηµαίνει ότι το νέο πρόγραµµα ανάπτυξης που κατέ-
θεσε στη ΡΑΕ η νέα διοίκηση της ΔΕΔΑ αυξάνεται σηµαντικά σε
σχέση µε το προηγούµενο, όσον αφορά τον αριθµό των νέων
συνδέσεων. 

Η Κυβέρνηση, όµως, έχει υποστηρίξει τη ΔΕΔΑ για να πάει ένα
βήµα παραπέρα. Με τις ενέργειές µας και την εντατική προσπά-
θεια που έγινε τους τελευταίους µήνες -και αυτός είναι ο λόγος
που επικαιροποιήθηκε το επενδυτικό πρόγραµµα και πρόγραµµα
ανάπτυξης της ΔΕΔΑ- γίνεται επέκταση των δικτύων διανοµής
φυσικού αερίου στους ενεργειακούς δήµους της Κοζάνης, Εορ-
δαίας, Φλώρινας και Αµυνταίου, ακριβώς για να καλύψει τις ανάγ-
κες των περιοχών που είναι σε ενεργειακή µετάβαση από το
κλείσιµο των λιγνιτικών σταθµών.

Σε ό,τι αφορά τους ενεργειακούς αυτούς δήµους, δεν είχε
ποτέ ζητηθεί από τη ΔΕΔΑ να µελετήσει τεχνοοικονοµικά τα pro-
ject. Όµως, τώρα τους τελευταίους µήνες µε την καινούργια δι-
οίκηση, την καινούργια Κυβέρνηση, ανέλαβε πρωτοβουλία για τη
χρηµατοδότηση, την υλοποίηση των µελετών, ώστε αυτά να φτά-
σουν στο ίδιο επίπεδο ωριµότητας µε τα έργα που υπήρχαν για
τους µη ενεργειακούς δήµους.

Ως Υπουργείο -και εγώ προσωπικά- έχουµε δεσµευθεί στα
πλαίσια της δίκαιης µετάβασης να µην υπάρξει κανένα απολύτως
κενό σε σχέση µε τη θέρµανση των πολιτών µετά το κλείσιµο των
λιγνιτικών µονάδων και γι’ αυτό έχουµε προβλέψει στη δυτική
Μακεδονία, όχι µόνο στους µη ενεργειακούς, αλλά και στους
ενεργειακούς δήµους, να υπάρχει πρόβλεψη.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ορίστε, κυρία Τελι-

γιορίδου, έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας.
ΟΛΥΜΠΙΑ ΤΕΛΙΓΙΟΡΙΔΟΥ: Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, δεν ξέρω ποιες είναι οι πηγές της ενηµέρωσής

σας. Όµως, µε βάση τα στοιχεία που έχω εγώ, οφείλω να σας πω
ότι έχετε µια παραπληροφόρηση.

Είπατε ότι δεν είχε γίνει κανένας σχεδιασµός για τις εξόδους
φυσικού αερίου. Θα καταθέσω, λοιπόν, στα Πρακτικά έγγραφο
από τις 20 Ιουλίου του 2016 µε υπογραφή του κ. Σκουρλέτη, στο
οποίο γίνεται η πρόβλεψη αυτή.

Είπατε ότι δεν υπήρχε στον ενεργειακό σχεδιασµό του ΔΕΣΦΑ
η πρόβλεψη για την Ποριά. 

Καταθέτω, λοιπόν, στα Πρακτικά τον σχεδιασµό του ΔΕΣΦΑ,
ο οποίος έχει µε στοιχεία την πρόβλεψη για το σταθµό στην
Ποριά. Μάλιστα, δεν αφορά µόνο τη χορήγηση φυσικού αερίου
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στην περιοχή της Καστοριάς, αλλά και µε τη µορφή CNG και
στην περιοχή των Γρεβενών από αυτόν τον σταθµό.

Είπατε ότι δεν υπήρξε η δυνατότητα να υπάρχει η εγγραφή
του ποσού. Να σας ενηµερώσω, λοιπόν, ότι εδώ υπάρχουν όλα
τα στοιχεία για το ύψος των 12,6 εκατοµµυρίων ευρώ που εγγρά-
φονται στο Πρόγραµµα Δηµοσίων Επενδύσεων. Να σας δώσω
την αδειοδότηση της ΡΑΕ για να ξεκινήσει αυτό το πρόγραµµα
και όλα αυτά τα στοιχεία τα οποία θα τα καταθέσω στα Πρακτικά.
Πραγµατικά -και σας το λέω µε όλη την καλή διάθεση- νοµίζω ότι
θα πρέπει να είµαστε ειλικρινείς απέναντι στον κόσµο, αλλά και
στη µεταξύ µας συζήτηση.

Αναφέρατε, πράγµατι, ένα γεγονός που έχει προκύψει µε τους
ενεργειακούς δήµους, για το οποίο όµως ενώ υπάρχει η πρό-
βλεψη και από τη δική µας κυβέρνηση για έξοδο στον Περδίκκα,
δεν υπήρχε ο υπόλοιπος προγραµµατισµός για την ανάπτυξη
των δικτύων, γιατί αυτό προέκυψε από το τελεσίγραφο του Πρω-
θυπουργού στο συνέδριο του ΟΗΕ για την κλιµατική αλλαγή, που
ξαφνικά είπε ότι κλείνουν όλες οι λιγνιτικές µονάδες και άρα εκεί
θα υπάρχει πρόβληµα µε την τηλεθέρµανση το 2028.

Να σας πω, όµως, ότι ο δικός µας σχεδιασµός για την περιοχή
στην οποία εγώ αναφέροµαι βρίσκεται στο τέλος του Μαραθώ-
νιου και όχι στην αφετηρία του, όπως βρίσκεται η περιοχή του
Περδίκκα και των ενεργειακών δήµων, στους οποίους θα προκύ-
ψει πρόβληµα από το κλείσιµο των λιγνιτικών µονάδων.

Εγώ ειλικρινά θέλω να σας πω ότι µε όλη αυτήν την παραφι-
λολογία που έχει γίνει το τελευταίο διάστηµα στην περιοχή µας
δεν έχω εµπιστοσύνη στην Κυβέρνηση και θα το παρακολου-
θούµε το έργο. Ακόµη και η χθεσινή αναγγελία του νέου επικαι-
ροποιηµένου σχεδίου -για την οποία επικαιροποίηση ειλικρινά
δεν µε πείθετε στην αιτιολογία- δεν έχουµε εµπιστοσύνη ότι θα
προχωρήσει.

Σηµειώνω ότι µε τον νέο σχεδιασµό ήδη πάµε έναν χρόνο πίσω
και θα ήθελα στη δευτερολογία σας -γιατί µάλλον το αποφύγατε
στην πρωτολογία σας- να µας πείτε εάν υπάρχει στις προθέσεις
της Κυβέρνησης να αναλάβουν ιδιώτες το έργο αυτό. 

Σας ευχαριστώ.
(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Ολυµπία Τελιγιορίδου κατα-

θέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία
βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ορίστε, κύριε Υπουρ-
γέ, έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας.

ΓΕΡΑΣΙΜΟΣ ΘΩΜΑΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος και Ενέρ-
γειας): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Νοµίζω ότι αυτά τα οποία είπα συνδράµουν αυτά τα οποία εί-
πατε. Είχαν ξεκινήσει πράγµατα και ήταν µισά. Είπα ότι είχε γίνει
πρόβλεψη για τη χρηµατοδότηση του έργου από το Πρόγραµµα
Δηµοσίων Επενδύσεων, δηλαδή το έργο είχε ενταχθεί στο Πρό-
γραµµα Δηµοσίων Επενδύσεων. Όµως, δεν είχε γίνει ούτε πρό-
βλεψη υλοποίησης ούτε προετοιµασία δηµοπράτησης. Εποµέ-
νως, ήταν σαν τα χρήµατα να είχαν ενταχθεί…

ΟΛΥΜΠΙΑ ΤΕΛΙΓΙΟΡΙΔΟΥ: Ήταν στον σχεδιασµό, κύριε Υ-
πουργέ.

ΓΕΡΑΣΙΜΟΣ ΘΩΜΑΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος και Ενέρ-
γειας): Θα τα δούµε, θα τα δείτε. Τα έχω δει και εγώ, τα έχω κοι-
τάξει, γιατί βέβαια δεν έχουµε κανέναν λόγο να καθυστερήσουµε
ένα έργο το οποίο έχουµε προχωρήσει.

ΟΛΥΜΠΙΑ ΤΕΛΙΓΙΟΡΙΔΟΥ: Εσείς προσωπικά είµαι σίγουρη
πως δεν έχετε λόγο. 

ΓΕΡΑΣΙΜΟΣ ΘΩΜΑΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος και Ενέρ-
γειας): Απλώς τα έργα δεν ήταν έτοιµα και γι’ αυτό δεν µπορού-
σαµε να τα προχωρήσουµε χρηµατοδοτικά.

Αναφερθήκατε στο ποιος είναι υπεύθυνος για τα έργα στη δυ-
τική Μακεδονία. Είναι σαφές ότι την αρµοδιότητα της ανάπτυξης
των δικτύων διανοµής στην Περιφέρεια της Δυτικής Μακεδονίας

και συγκεκριµένα στους δήµους που αναφέρατε την έχει η
ΔΕΔΑ. 

Η θέση της Κυβέρνησης αποτυπώθηκε στον πρόσφατο νόµο
του ΥΠΕΝ, όπου γίνεται συγκεκριµένη αναφορά στη λειτουργία
της ΔΕΔΑ, η οποία θα συνεχίσει να υλοποιεί το επενδυτικό της
σχέδιο ως προς τις εταιρείες που απαρτίζουν τη νεοσυσταθείσα
ΔΕΠΑ υποδοµών. Θα συνεχίσει δηλαδή και µετά την αναµενό-
µενη ιδιωτικοποίηση να είναι η ΔΕΔΑ αυτή η οποία έχει την αρ-
µοδιότητα σε αυτές τις περιοχές.

Οι διαδικασίες που έχουν ακολουθηθεί είναι διαφανείς και το
αποτέλεσµα θα ωφελήσει τους πολίτες της δυτικής Μακεδονίας.

Υπάρχει πρόβλεψη δίκτυα διανοµής να γίνονται από ιδιώτες,
όπου η ΔΕΔΑ δεν κάνει τα έργα. Σε αυτή την περίπτωση, όµως,
της δυτικής Μακεδονίας η ΔΕΔΑ έχει επιβεβαιώσει ότι θα κάνει
τα έργα, ότι θα επεκτείνει τις δραστηριότητές της και στους
ενεργειακούς δήµους. 

Εποµένως, όσον αφορά το θέµα του ποιος θα κάνει τα έργα
σε αυτές τις πόλεις, θα τα κάνει η ΔΕΔΑ και µόνο εκεί, στις περι-
φέρειες ή στους δήµους όπου η ΔΕΔΑ δεν µπορεί να προχωρή-
σει -υπάρχουν άλλες περιφέρειες ή δήµοι τους οποίους ή δεν
έχει δεσµεύσει η ΔΕΔΑ ή στους οποίους αδυνατεί να προχωρή-
σει σε εύλογο δρόµο- θα µπορεί να γίνουν από ιδιώτες και αυτό
είναι θετικό. Όταν κάτι δεν µπορεί να γίνει από έναν φορέα, µπο-
ρεί να γίνει από άλλον. 

Ως προς το ποσοστό της χρηµατοδότησης, θα υλοποιήσει η
ΔΕΔΑ τους πόρους οι οποίοι είχαν δεσµευτεί από την προηγού-
µενη κυβέρνηση, από το επιχειρησιακό πρόγραµµα της Περιφέ-
ρειας Δυτικής Μακεδονίας. Θα µείνουν αυτοί οι πόροι. Το έχω
πει στη Βουλή και άλλες φορές. Θα αξιοποιηθούν αυτοί οι πόροι,
θα αξιοποιηθεί το δάνειο της Ευρωπαϊκής Τράπεζας Επενδύσεων
και θα εξασφαλιστεί και για τα καινούργια έργα στους ενεργει-
ακούς δήµους η ίδια συµµετοχή από τη ΔΕΠΑ και ΔΕΔΑ και και-
νούργια επενδυτικά δάνεια, τα οποία θα εξασφαλίσει η ΔΕΔΑ
από το εγχώριο τραπεζικό σύστηµα.

Επίσης, θέλω σε αυτό το σηµείο να πω ότι ακριβώς για να µην
ανακοινώσουµε πράγµατα τα οποία δεν γίνονται, η ΔΕΔΑ συνερ-
γάστηκε µε το Υπουργείο Ανάπτυξης, ώστε να εξετάσει κάθε µε-
λέτη που έχει γίνει και κάθε προκήρυξη που έχει γίνει, ούτως
ώστε όλα τα έργα που θα γίνουν σε αυτό τον τοµέα να είναι δυ-
νατό και εφικτό και ώριµο να συµβασιοποιηθούν µέχρι τις 31-12-
2021. Διότι, όπως ξέρετε, σύµφωνα µε τον ευρωπαϊκό κανονισµό
για τα διαρθρωτικά ταµεία, τα έργα, αυτές οι δαπάνες µετά τις
31-12-2021 δεν θα είναι επιλέξιµες. 

Εποµένως, η καινούργια διοίκηση της ΔΕΔΑ µαζί µε το Υπουρ-
γείο µας και το Υπουργείο Ανάπτυξης εξέτασε αυτά τα έργα -ένα
προς ένα- να είναι αδειοδοτικά έτοιµα για να µπορέσουν να προ-
χωρήσουν σε αυτή τη διαδικασία.

Τέλος, θέλω να πω ότι ακόµα και στα έργα στα οποία οι διαδι-
κασίες ή τα έργα του ΔΕΣΦΑ µπορεί να αρχίσουν λίγο αργότερα
η ΔΕΔΑ έχει δεσµευτεί να ξεκινήσει τις δικές της διαδικασίες και
τα δικά της δίκτυα όσο πιο γρήγορα γίνεται, έστω και να προτρέ-
ξει, στην περίπτωση που τα έργα ανοίγµατος του ΤΑΠ αρχίζουν
αργότερα το 2021 ή το 2022, ούτως ώστε µε το που θα υπάρξει
η παροχή φυσικού αερίου µέσω ΔΕΣΦΑ αυτά τα έργα να µπο-
ρούν να προσφέρουν ενέργεια στα σπίτια και στα νοικοκυριά.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κυρίες και κύριοι συ-

νάδελφοι, ολοκληρώθηκε η συζήτηση των επικαίρων ερωτήσεων.
Δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύσουµε τη συνεδρίαση;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Με τη συναίνεση του

Σώµατος και ώρα 17.20’ λύεται η συνεδρίαση για τη Δευτέρα 17
Φεβρουαρίου 2020 και ώρα 18.00’, µε αντικείµενο εργασιών του
Σώµατος, κοινοβουλευτικό έλεγχο: συζήτηση επικαίρων ερωτή-
σεων.
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